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POČETAK U 8,45 ČASOVA 

SADRŽAJ: Potpretscdnik Jevrem Tomić: Gospodo narodni 
D™ H„„.,.,^,- -„л . i       лч    •   ■ •    • •      poslanici, otvaram XXII redovni   sastanak   Narodne 

snil.    vvl * 7        ^ ' USVajanJe ZaP"    skupštine. Pozivam sekretara g. dr. Veblea da izvoli 
smka XXI redovnog sastanka; „JrU.a v.,ni.„ii,- Пг*њпАппЛа^апуа 

2 —■ Molbe za otsustva narodnih poslanika. 
pročitati zapisnik prethodnog sastanka. 

Sekretar dr. Andrej Veble pročita zapisnik XXI 
Dnevni red: Nastavak pretresa u ■pojedinostima redovno"- sastanka. 

'zveštaja   Finansijskog  odbora  o   predlogu  budžeta ^ ^     ,    , ■,   , ^  
državnik rashoda i prihoda sa predlogom Finansij- Potpretscdnik Jevrem Tomić: Ima li ko od go- 
skog zakona za budžetsku 1938 39 godinu: sP°cie narodnih poslanika kakvu primedbu na zapi- 

snik.''  (Nema!).  Pnniedaba nema. Objavljujem da ' je 
1 - - Pretres i usvajanje budžeta rashoda — V zapisnik primljen onako kako je pročitan. 

razdeo - Ministarstvo prosvete. Izvolite ш jednu шо11ш za otsustvo 

Ш'л'70Г^':Л'и^г-]70^сРШ]г^ ^aKarf,ev,ić (dva Sekretar dr. Andrej Veble (sabpštava): Narodni !,1"'|), dr, Milnri Glavimc (u ime .lniroslovcnske radikalne za- ,     ■■ ..  ,-. n ,- .,      \.   *     .     '' 
lednice), Josip Cvetić, dr. Ivan Jančič, Milan Petković, potpret- Poslanik g. Mahc Pehvanovic moli 10 dana otsustva. 
^dmk Narodne skupštine Jevrem Tomić (četiri puta)   Mita Potpretscdnik Jevrem Tomić:  Odobrava li Na- 
'-'nmtriievic (u ime цшре .liuroslov. radikalnoi;- klulin), dr. Mi- , ,    „>..   л    .nX .       ,     ,   //-.j  , 
^n Stijić, Radivoie Nanović (u ime ^rupe J.N.S. kluba). Karei rodna • skupština   traženo   otsustvo?   (Odobrava.   — 
Doberšek, Vojislav Lazić, Stamenko Stošić, Borisav Zivađi- Vojislav Lazic: Ne odobrava). Objavljujem da je trai- 
""VK', dr, Milovan Grba, Luka Avramović, pretsednik Narodne ženo otsustvo odobreno M(11I>štiiie Stevan Ćirić (sedam puta), Velimir Jojić, Albin Ko- n    i    •.„ i i   хт    J • i... 
raan, Aleksandar Dade (u ime grupe Zemljoradničkog kluba), Prelazimo na dnevni red. Na dnevnom je redu. 
\asiij Kostić, Rudoll' Pleskovič (u ime grupe Narodnog radnog Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Finan- 
Uul^),  Radoje   Jovičić,   Dušan   Aiitonijević,   Vladimir   Sulkić, siskog odbora o predlogu budžeta državnih rashoda 
^Ж SK Р^УшгкЈ^оа ^SS: potpretsednik i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona.zabu- 
— - džetsku   1938/39 godinu,  i  to:  1  — Pretres budžeta 
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rashoda — V razdeo — Ministarstvo prosvete i 2 — 
Pretres budžeta rashoda — Vili razdeo — Ministar- 
stvo finansija. 

Рте no što bih dao reč t,r. Ministru prosvete da 
da svoj ekspoze o budžetu rashoda Ministarstva pro- 
svete, molim gospodu šefove ,t,rrupa da mi dadu liste 
govornika za pretres budžeta rashoda V1I1 razdela 
— Ministarstvo finansija. 

Reč ima Ministar prosvete g. Dimitrije Magara- 
šević.  (Burno pljeskanje u centrumu  i  na desnici). 

MmuicTiip цросвете Димитрије Магаратевић: 
Господо народни посланицп, када почињемо рас- 
праву o просиегној и школској полнтици и npo- 
светнбм и школском стању у натој земл>и, најце- 
лнсходиије je ући одмах у суштину стнари и за- 
почети са најнижим степеиом, елементарном нли 
основном народном школом, као базом целокуп- 
iioi- просветног народног живота. 

Темељне одредбе no овом питању садржане 
су у Уставу Кра.Ђевине Југославије, који одређује 
општу бесплатпу школску обавезу, као што то 
чние после рата скоро сви Устави евроиских др- 
жава. Z1,OK je upe para oiinna школска обавеза 
била унесена једино у Устав Републике Швајцар- 
ске, после рата велики број европских држава 
изричито уиоси ову одредбу у своје уставе. Она 
се иалази n у неписаном Уставу Велике Британије 
Education Consolidation Act од 1921^ a у иовом 
Уставу слободне државе Ирске (Јва се обавеза na- 
šima основним „Грађанским правом". .lep ona бба- 
веза, која na OKO изгледа као пзвесно огранича- 
вање личне слободе, у ствари je &аштита и га- 
раиција личне слободе детета, које као будуИи 
грађанин има право na образовање. Ta гаранција 
осигурава дете против свентуплме самовоље po- 
дитеља и послодаваца u дајс му правну слободу 
на лично просвеКивање n образовање. Ту одредбу 
примила je n пета генерална скупштина Друштва 
народа 1925 г. као Декларацију o праву детета. 

Крал.евина Југосланпја, за оних 20 гОДИна 
слободног државног живота, проводи конзеквент- 
no ово начело, a најшири народни слојеви не само 
да су му се прилагодили, него у разним облицима 
захтевају поштовање и провођење овога пачелно- 
га становишта, Нема ниједног краја у нашој зем- 
л>и одакле редовно ие стижу захтеви у овомс 
правцу, било да се тјшжн отварање нових оделе- 
ња или ионих школа, било да се захтева зидање 
иових зграда, било пак да се постављају захтеви 
за HOBiiM учител.ским ()собЛ)ем. Тако je једно na- 
чело, које раннје није наилазило na разумевање у 
широким народним слојевима, постало шнром це- 
ле земље општи народни захтев, саставни део на- 
родног гледања na ошпте народпе потребе. Наче- 
^io omirre ип^олске обавезе даиас je победило pa- 
пију рсзнстепцију u примнтивнн копзерватизам 
наших народних маса, савладало je добрим делом 
запреке економске прнроде, као n запреке разпо- 
ликих културннх n социјалних традиционалннх 
cxBaraiba. У 20 години слободног државног жи- 
вота потребно je ово констатовати, a кориспо и 
уједпо и иитсресантно he битн погледати како се 
у бројкама образује ово ново уставпо стаповиште. 

У првој години слободнога државнога жнвота 
налазило се у осповпим пародппм школама свега 
650.000 ученика и учспица. Још 1926/27 ВИДИМО у 
свим осиовним школама свега 799.000 ученика. 

Овај мали пораст објашњава се слабим ната- 
лнтетом   за  време   ратних   година.   Ila   почетку 

школске године 1937/38 налази се у свима иашим 
народним школама, основним и вишим, 1,431.000 
ученика и ученица. 1 ia први поглед ова цифра 
изгледа импОзантна и ствара увереше да можемо 
бити задовољни са овим бројем ученпка. Али ако 
у1)емо у анализу Овога броја, ово се уверење меша 
и MU добијемо друге утиске. Onu су необично 

Јважни у погледу одређивања name дал)е про- 
свеТне политике и сами no себи нмеративно ка- 
зују шта се има дал>е предузимати у погледу про- 
светне и финансиске организације name основпе 
тколе. 

AKO na последњ^и попис становништва наше 
држане од 19;51 год., који je износио 13,930.918 
становника, додамо грдишњи прираштај од окру- 
гло 200.()()() душа, може се узети да данашњи број 
становника у nainoj држави износи 15,200.000 .iv- 
ina, mro зиачи да број ученика у основним шко- 
лама нзноси свега 9,4 "0 целокупног броја станов- 
пика. Ова релација не може nac задовољити, јер 
je na пример у Чехословачкој Републици jom пре 
10 годипа овај процснат пзпосио 12,5%, у Епглс- 
ској 13%, у Белгији 14%, у Данској 14,5% (још 
1924/25), у Норвешкој и Холандији 15%. Данас су 
ови проценти школоване деце сигурно далеко 
ueliii, и разлнка je no nac несумњиво jom пепо- 
вољнија. To значи, господо народни посланици, 
да стојимо jom увијек пред веома озбпл.нпм и 
тешким задацима, и да he сви фактори који су 
позвани да сс брнну за ширете опште народне 
просвећености имати да сврше у будућности огро- 
ман nocao, ако хоћемо да се приближимо нивоу 
писмености и иросвећености у западно-европским 
културиим државама. И on imune n бановипс, и 
сама држава, мораће овај факт имати стално у 
виду као „Лајтмотив" у просветној администра- 
цији, a нарочито у буџетирању просветних потре- 
ба. llnje дакле анахронизам говорити jom и 1938 
0 ouniToj школској обавезп, него je TO папротпи 
једна веома актуелна тема. 

Ако у анализи овбга стања осиовне паставс 
пођемо дал>е, дбћићемр пеминовно до даљих 
озбиљних и важпих копстатација. 

У нашој држави, осповна просветна активност, 
ширење писмености, ограничепа je скоро искљу- 
чиво na децу од 6—10 година. По папред споме- 
нутој Женевској декларацији o правима детета, 
ширење писмености или onima школска обавеза 
проширена je до 14 година. У Северо-Америчкпм 
Уједињеним државама, школска обавеза траје у 
извесним др/кава.ма до 16 годппа, a тамошп.п идсал 
васпитни састоји се у томе да свако дете треба 12 
годипа да се задржи у школи. Енглеска je оишту 
школску обавезу проширила до 16 година, огра- 
пичпвшп број школских радних часова на 320 ча- 
сова годишње за продужпу (Вишу народну) шко- 
лу. У Швајцарској основна школа траје 8 година, 
a у пеким п.еппм кантонима n више; исто тако je 
у Чехословачкој Републици n Белгији, у Холапдн- 
jii, Мталији и у Нордијским држаиама. Код nac 
продужно школоваље, т.зв. виша пародна школа, 
граје no Закону o народним школама исто тако 
до 14 годппа, с том разликом да се ta законска 
одредба провоДИ само делимично и у извесним 
баповипама, a у вбћем делу бапотша ona je у ny- 
|и»м смислу речи мртво слово na папиру. Тако, 
господо пародпи послаппцп, ишпа народпа ткола 
са четпрп разреда постојп стварпо само у Драв- 
ској бановини са 53 хиљаде ученика и учспица, 
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У Дунавској бановинн ca два виша разреда са 
свега 28.839 ученика, у Приморској са два виша 
разреда и 10.749 ученика, у Савској са два разреда 
и свега 5.974 ученика. Зетска бановина има свега 
1572 учеиика и два виша разреда, a Вардарска, 
Дринска, Моравска и Врбаска бановина немају у 
иишој народној школи ни 1000 ученика на целој 
територији. 

У погледу виших народннх школа, господо 
народни иослаиици, то су факта која сама собом 
казују у чему су задаци будуће просветне по- 
литике. 

АналншуЈш, дал.с, бројно стање ученика no 
бановинама, наћи IICMO податке који су исто- 
временр и даље директиве за иашу просвегиу 
иолитику. Видећемо да постоји упадљив не- 
сразмер у иогледу броја ученика, броја оделзења 
и броја наставника у појединим бановинама. Ta 
неравномерност je необично пластична и иео- 
бичио поучна и за законодавну, као и за егзеку- 
тивну власт. У Дунавској бановинп, no попису од 
1931 године, на 2,387.000 стаиовника имамо даиас 
277.000 ученика у основним школама, у Савској, 
na 2,700.000 становника 274.000, у Дравској, на 
1,144.000 становиика налази се у основним шко- 
лама 183.195 ученика. Зиачи, да у Дунавској бано- 
вини број ученика у основним школама износи 
око 12% становништва, у Савској бановнпи око 
10%, док се у Дравској баповини nei-be -та 
релација na 15%, у другим баифинама број учс- 
пика варира Ијзмеђу 9 и 10% становништва; у 
Моравској, шта више, пење се изнад 10%, али у 
Врбаској бановипи on једва прелази 6% цело- 
купног броја становништва. 

Када би у даљој анализи овога стања испи- 
тали како стојимо са бројем одељења n учитеља, 
онда ћемо установити да једпо одеЛ)еље народних 
школа долази у Дравској бановини на свега 290 
стаповпика, у Дунавској н Савској баповипи једпо 
Одељеше долази na 500, односно 530 стаповника, 
У Дринској једно одел>ење народних шкоа долази 
на 772, a у Врбаској једно одељење долази na 
1.089 стаповппка. lio писмености стаповпиштва ова 
Паповнпа стоји пајслабије, јер број аналфабета 
износи још увек око 65%, док, на пример, у 
Напредној Дравској баповини имамо једва 4% ne- 
иисмених. Шта lunne, у појединим бановипама 
има неверОватних разлика између поједипих сре- 
30ва. Te се разлике особито впде у Савској бано- 
Вини, гдс још увек нма срезова са српским стано- 
чппштвом у којима проценат пеписмепих прелази 
60%, док су срезови где живе браћа Хрвати сни- 
зили тај проценат na 10 до 12%, na и ниже. 
У сличном или још горем положају налазе се и 
"aina браћа Муслимани. 

Mn знамо врло добро узроке који су ство- 
Рили ово стање, али морамо да истакнемо да се 
ово стањс мора мен.аги и да се не може даље 
'фпетц. У решсвап.у овога питања морамо бити 
Широкогруди и солидарни, na, оставл>ајући пуну 
независност олштинама, морамо од бановина и 
^Д државиих егзекутива затражити да нарочиту 
бригу посвете оним деловима државе који су 
ТОликб заисмаривапи у протлостп пбд страпом 
ВлаигКу. 

Ja, господо народни посланици, хоћу овде да 
в&с потеетпм на једпу тачпу фразу талијанског 
^колског реформатора Ломбарда Радиче, бившег 
ДРжавпог потсекретара позпатога Министра про- 

свете Ђептпле - a. Иопоређујући и аналншући 
слично стање пнсмепости у Италији, као што то 
ОВДВ ja пред вама чипим, установио je још 1923 
године да Италија пма у провинцији Калабрпји 
70% аналфабета, док у провинцији Венецији или 
Пијемонту onaj број у то време није изпосио ни 
10%. Ломбардо Радичи узвшшуо je том прпликом, 
да у просветном стању постоје две Италије! Тако 
n ми, господо народни послапици, имамо у про- 
свстпом погледу две Југославије! Једну Југосла- 
вију писмених и једну Југославију апалфабета! 
Паша je дужпост да, ако већ ne можемо укло- 
нити onaj жалосни просветпи дуалпзам, у naj- 
мању руку сведемо разлике заједпичким силама 
и заједничким жртвама, na што мању меру, као 
mro их сводимо и бришемо и у осталим под- 
ручјпма државнога и народиопа живота. 

Ja сам, господо народпн посланици, већ прсд 
'Фнпапсијскпм одбором Народне скупшгипе иста- 
као, a ти понављам и овде, да би у нашој државн 
|ј)сбало још преко 22.000 повпх одељеља, ако 
оисмо no броју школа и стању писмености хтели 
све бановине да изједпачимо са Дравском бано- 
випом. Разуме се да je то крунан задагак и да he 
требати много напора и фИнаисијских жртава 
да ra достигнемо, али ипак треба ra поново истаћи 
и стално пстицати, јер je то осповпи захтев за 
бољу просвећеност у целој Краљевипи. 

За потребе народних школа стој.и нам у буџету 
за 1938/39 год. на раоположењу преко 517,000.000 
диаара a поред тога за домаћичке школе и потребе 
пародпог просвећиваша још 6,600.000 динара. Пре- 
ма овогодишњем буџету повеКаше расхода за ос- 
новну паставу без пародног npocBehnBaiba износи 
na npnn поглсд свега 2,819.000 динара док je ствар- 
HO nonehaibc далеко веће, jej) je ca главе осповпе 
паставе пренесено у главу Мшгистарства просвете 
302 места ореоких школских надзорника и 181 ме- 
сто школских секретара. Поред тога и повећи број 
учител>а, који су до сада били на раду при Мини- 
старству и Бшским управама тј. прекр 200 лица 
npenecenu je у овом буџету у главу XXXVII Минн- 
егарсгва просвете —■ и биће преведепо за сталпе 
чиновппке Мпппстарства или бапских управа. Тако 
целокуппо noneiiaibe у глави 54 и 54a износи око 
30,000.000 дипара. Ту суму, која je стављена на ра- 
шоложење Мпппстарству просвете, употребићемо 
у смпслу напред изложених •потреба, a noBelian.e 
иарпије за нова постављења и повећања партија за 
поби јање пеписмености служ'иће задовољешу школ- 
ских потреба целе земље, али ћемо споразумпо n 
објекшвно појачати дотације просветно заосталих 
крајева, оспособл.авајући их на тај пачии за жив- 
ље и корисније учсшће у целокупном иародиом 
животу. 

Говорећи o државншм кредитима за потребе 
осноане паставе, споменућу још да овогодишњи 
бановински кредити за ову сврху износе око 
118,000.000 динара, Кад додамо да општине, уз пб- 
Moh баиовина и државе, ове године модижу око 
385 школа, можемо као округлу суму општих на- 
родних шздатака за потребе основне наставе напс- 
стп 700,000.000 пародпог новца. Овде се може уз- 
гред напомепути да he наша држава ове године 
располагати са 10.350 школских зграда, што значи 
са 3.600 зграда више него што смо их имали после 
\јсди11.еља 1918/1919. 

Без велике рекламе, без разних плапова и пја- 
тил.етки, парод je у својој самосталпој држави 
екстензивпо израђивао темелзе државле просветне 
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зграде, које ћемо систематски и даљом методском 
спољашњом и унутрашњом оргаиизацнјом консо- 
лвдовати, као основу за бољи и успешнији разни- 
так народнога духовпога живота. 

Ca 5UU учитеља, које ћемо моћи поставиии на 
народним школама у току 1938/39 гидине, задово- 
љићемо најхитније дотреое наших сеоских школа 
и знатно hcMO редуцирати opuj празних оделења. 
(Пљескање na десиици). Предузећу и друге мере 
кије су изводљиве, да са посгојећим opujeM учите- 
ља попуним број празиих идељсша, и иадам се да 
hy iicicTKGM школске године laj бриј празних 
oдeJbeњa у којнм се ове године настава вршила за- 
мењнваљем, свесга na иодиошљнву меру. Са ово- 
годишњих 750 иових учитсљскпх снла којс je рас- 
иоредио мој нрстхидник и 500 иоиих учнтеља и 
учитељица, коигракцијом одел>сља са малим оро- 
јем ученика која he датн такођер нзвестан opcjj 
слооодних учител>ских лица, могућим привлаче- 
љем учитеља који се налазе на раду ваи школе на 
рад у идсљсшнма, надам се да hy у земљи стање 
ооновних шкила толико поправити, да hc нестати 
највећи део празних одељења, a исто тако да lie 
иестати и поиуљеннх одељења у којима се настава 
једва могла вршити. 

Смањиће сс број иезапослеаих учитсља и учи- 
гељица који чекају на заиослење, и тако ће нестати 
једаи од узрока социјалног незадовиљства у редо- 
вима школоваше омладине, a noBcliahe се број 
школских полазаика, mro опет за будућност 
значи смањивање процента аналфабета. Beli ове го- 
дше, изузевши Савску н Дравску бановнну, где je 
још увек знатна хииерпродукцнја учитељског иод- 
млатка, нема у осталих 7 баповнна скоро ни једног 
мушкарца аисолвеита учитељ>ских школа ii3 1937, 
иоим оиих који се иалазе на одслужењу војнога 
рока, a апсолвенти мушкарци из 1938 моћи he бити 
скоро сви иостављепн са 1 сеитембром 1938, док he 
разумљнво, број жеиских кандидаткиња којс че- 
кају иа место, уз извесио смањен>е, још увек бнти 
доста знатан. 

За ших he се донекле nahn могућности да раде 
ПО школским станицама и ааалфабетским течаје- 
вима, у колики се буду одазвале овој врсти посла. 
За рад у школск.им станицама и аналфабетским те- 
чајевима, 6Hlie више кредита у самом државном 
буџету, a за ту врсту потреба допринеће шшешго 
И иаиовнне. Овај uaxtnH шнреља писмеиости Mopahe 
се више примењивати, јер због теренскнх TeiiiKoha, 
расејаиостн насеља, економске слабости појединих 
општина, neiic се још увек MOIIH nojxn\m потребан 
број школских зграда у извесним деловима држа- 
ве. Mopahe се с временом мислити из истих разло- 
га и на амбулантне школе, које he радити у оним 
местнма у којима није Moryhe основати н одржа- 
ватн редовну иародпу школу. Ta врста школа ис- 
пробаиа je у извесним културним државама и дала 
je за подизање писмености корисне резултате. 

C обзиром иа све тс прилике и околности, 
npuMaliCMo у Учитељске школе претежно мушкар- 
це, који се лакше могу распоредити no школама у 
удаљеким и заоачепнм меспша, a за известан број 
годниа ограничићемо праведно улаз женске омла- 
дине у Учитељске школе. Овим мерама cMaibuheno 
и број кандидаткиња које чекају на намештсп^е, a 
већ ове године не треба се бојати nopacra броја 
Нвзагоослених учитеља и учитељица, јер he ове го- 
лине Учитсл.скч' школе завршити снега 350 иових 
кандидата и каидидаткшва. 

Маша народна школа имаће и даље иостепено 
да се претвад>а из школе учења у радну и живогну 
школу у којој iie ученицн развнјати своје продук- 
тивне духовпе способности, спремати се за живот 

•у своме културном н друштвеном кругу н упозна- 
вати се у довољиој мери са целокушшм државннм 
и народним животом, да би у пуној мери могли ио- 
стати н бити свесни чланови оиште народне и др- 
жавне заједнице. Према томе, данас ми спремамо 
учитеље као буду11е одгојне факторе у том правцу, 
да буду подједпако споообни и за наставу и за од- 
гојну функцију —• која je далеко тежа. Ио речи.ма 
једног немачког педагога, настава je далеко лакша 
него одгојни рад. „За наставу иотребно je нешто 
знаии и то умети саоиштити, a за одгајаше потре- 
бно je нешто бнгн. Тек када човек у истини нешто 
јесте, може лако и да одгаја". To je данас важаи 
телеолошки прницип, којп се имиеративпо намеће 
n спроводн у Учитељским школама, да бисмо до- 
били учитеља-васпигача каквог изискује наша на- 
родна школа. 

Поред тога, при спремању будућих учитеља, 
ми данас не смемо губнги из вида да се њихова 
фунмција сасгоји у томе, да иоред наставног и вас- 
иитног рада буду у неиосредној служби народу и 
иародним иотребама. Наше село носи и ношће у 
овојој економској и културној физиономији јед- 
iuiM делом n печат квалигета својих учнтеља. 11 
зато je за иашу земл>у, с обзиром na друштвено и 
иривредно усгројство села, важан моменат да учи- 
тедаска служба што више буде у рукама мушкара- 
ца, јер жена учитељица na селу не може да извр- 
ши у пуном опсегу мисију народног учитеља чак 
ии оида кад je иајбоља у школском раду. (Одобра- 
вање). Зато, премда ова мера може изгледати на 
ирви мах као друштвена неправда, просветна егзе- 
кутива мора настојати да uoBeha број мушкараца 
у Учитељским школама, a смањи број ученнца. Ове 
године имамо у свима Учитељским школама 1984 
ученика и 1212 учекнца. Да бисмо повеЈгали број 
учитеља мушкараца одобриј^мо редовним iipoiui- 
саннм иутем за идујху школску годину и свршеним 
ученицима мушкарцима грађаиских школа упис у 
Учитељску школу, ако завршни исинт положе са 
одличним или врло добрии успехом. (Жнво одо- 
бравање). 

У погледу снабдевања народних школа, сада 
испигујемо какве резултате даје нова Уредба. Већ 
сада има баиовнна у којнма Уредба даје добре ре- 
зултате. Ta околност, и поред жалби које долазе 
из других бановина, доказ je да je ова Уредба у 
иачелу добра и ;;a'he се практично моћи одржаш., 

Поред тога, данас je на дневном реду реформа 
програма народних школа. Ово je питање веома 
актуелио, јер стојимо пред новим системом изда- 
вања школских уџбшика. Нова Уредба o уџбени- 
цима, o којо j се данас у јавности износи много не- 
тачпих тврдши, има као основио начело одредбе 
да се за народне школе може одобрити неограни- 
чено велики број уџбеника. To значи да he сваки 
део Краљевине моћи добити уџбеник у коме he на- 
ставиа и васпитна материја бити pacnopeljeHa и из- 
iicceiia тако, да Iie дете прва знаља и васпнтие вред- 
пости аримити из иодручја свога културиога кру- 
га, јер то изискује не само народно-политнчки инте- 
рес, него и дидактичкн прннцнп. Тако се ради у сви- 
ма културним дрлсавама, и тако he се радити и код 
нас, ако xoheMo да постигнемо сигурне национал- 
ио-политичке васпитне резултате. У множини па- 
шнх посебких културиих вредности,    иема ништа 
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што би нашу омладину у раној младости могло од- 
бити од разумепап3а и осећања заједкице и једин- 
crna. Cnc су то вашитнн елементи од којих сс мора 
поћн, ако хоћемо да постигнемо испрапно паспи- 
Taibc name омладинс у односу прсма држапном и 
Народном јединству. Али ћемо у том васпитиом 
процесу учинити Hajiieliy погрсшку, ако омладини 
одуаимамо и спречавамо упознаваи.с и изучаваи.е 
посебних културннх добара које постоје у нашој 
културној и политичкој протлости, na и у дана- 
"ги.ици, јср нећемо имати почетну тачку за тај 
паспитни рад, a у детињој души и осећајном жи- 
воту наше омладинс осгаиићемо иенакнадиву праз- 
Нину, која може нмати недогледких опаснпх по- 
следица. Ако данаппБи совјетски Устав одступа пд 
Доктринарне борбе против религије и цркве. зна- 
чи да je и Стал.ин осетио да се реалиости, кпјс по- 
сто,.|е у души иидивидуе и колективитета, нс даду 
наоилно и вспггачки брисати. Taj пример за нас 
треба да будс иарочито поучан у нашем држашу и 
васпитаом поступку кад се ради o питању нацир- 
палнп-политичког васпитан.а. Ои тгам казује да 
поссочости респектујемо кад пеално постоје, a то 
Можемо без рсзерве чшгитн, jeo оне кпд ngc мису 
У сумобу и противнооти са идејом заједнице и је- 
Динства. У полпучју духовног живота нема граница 
између Срба, Хрвата и Словсипип. (Одобраван.с у 
Центруму и на деоници). 

O onoj теми дало би се још много говорити. 
Она код нас има aeli своју прошлост, веома поуч- 
ну за политичке и просветне раднике. Ona нам 
Уједно обележава линију даље активности и у на- 
'чем међусобном културно-политичком односу, a 
исто тако и у заједничком односу према великим 
европским етничким културним јединицама. 

Kao mro међусобно код нас не може и не сме 
бити културног сепаратизма исто тако није могуће 
замислити просветни и опште културни рад у 
вксклузивној форми скученога нетблерантног на- 
Ционализма. Ми морамо чувати и своје културне 
тековине и неговати свој дал.и културни развој, 
али наша школа мора бити отворсна свим култур- 
Ним васиитпим утицајима који су потребнн за ваг 
спитање и образоиаи.с културног Југрсловена, 
'H-i'poncjua, члаиа опште човечанске кудтурне за- 
једнице. Имајући у виду овај теоретски приицип, 
Ми Кемо га ускладити и са практичним потребама 
народнога живота. Немогуће je пров,ести унутар- 
[!'У организацију наши^ средњих и високих школч 
'к': јаснрг гледања na наше односе према великим 
западно европским културним народима, a исто 
тако и према старим културама које су темељ 
културпога развитка човечанства. 

Додирнуо сам бвде, господо народни посла- 
ници, општу тему која се поставлЈа као педагошки 
циљ у народним школама, као и средњим школа- 
Ма. na n na самом Унпвсрзите.ту. Учинио сам то 
намерно, јер треба да пређем на задатак наставе 
11 васпитања у средњим школама, како нам сс on 
Данас поставл.а у двадесетрј години нашег сло- 
бодног државног живота. 

Hama средља школа има no закону три типа: 
^мназијски, реалпо-гимпазнјски и реални. У ства- 
1,11 90% наших средњих школа јссу тако звапе 
реалне гимназије. To je, господо, школа са веома 
Разноврсппм програмом, у којој се учи n предаје 
мнбго mio iura. Ona има програм веома шарен. 
Дрк je у класичној г^мназији, поред националне 
'Руче предмега, читав наставни  n васпитни npo- 

грам базиран na старој класичној култури, јср сс 
из старих класичних језика n старс класичпс кул- 
туре црпу потребпс васпитне вредности за морално 
и интелектуалпо (|)ормирап>е паше омладипс, дотлс 
у реалпој гимназији, какна je дапас, тс васпитне 
вредности узимамо и из подручја народне култу- 
ре, затим из махематике, и из живих језика и мо- 
дсрне свро-пскс културе, из прпродпих наука, из 
општс историје и географије итд. Али, господо 
пародпи посланици, ни једна од тих група не слу- 
жи као стожерна, кардинална група предмста, na 
којој би лежао главни васпитни процес, и у томе 
je велики нсдостатак nanio реалне гимназије, која 
je главна школа за стварање будуће иародпс инте- 
лигенције. Ha њу би се доиста с правом могла 
примснити стара, можда мало престрога тврдња 
да се у н.ој учи ,,in onmihu.s aliqnid, in toto nihil" 
тј. од свачега no мало у целини ништа. 

Такву je школу и такав програм осудпо ве- 
лики немачки педагог и европски ауторитет Кер- 
шенштајнер, познат под називом „Америчког мн- 
нистра просветс", јер су га Ссверпе Амерччке 
Уједињене државе неких б година држале na IM- 
ложају [џефа Централног школског департмапа v 
Министарству унутрашњих дела. Код nac je та 
школа резултат компромиса измећу теоретсхмг 
схватања задатка средње школе и њезиног праК: 
тичног друпггвепог задатка. Премда средња школа 
мора да даје опште, универзално образовање и 
спрему за научни рад на високнм школама, ona ne 
сме заборавитн на специјалне склоности које се 
индивидуално појавл>ују код школске омладине, 
као и na друштвене културне потребе. A тс скло- 
иостп и тс потребе вилс се јасно n може се рећи 
да су индентичне. Mel«^ спедњошколском омла- 
дином има изразитих дизлозиција за студиј ки.п- 
жевно-филолошки, математичко-технички n ппи- 
родословни. Л истс такве потоебе виде со данас и 
у ;inviuTnv које тражи ne само таленте свИх пра- 
ваца, него имаде људе снабдевене знањем ових 
научних rpvna, који he да заузму места и задо- 
впл.о потребе крје се јављају v друштву. Зато ћу, 
господо народни посланици, овом тлтању — којс 
IMIJI

4
 лако — прклонити највећу пажњу и наскоро 

изнети пред позвана лица и пред Главни про- 
светни савет питање реформе прпграма реалне 
гимназије. 

Питаил' наЦионално - политичког васпитања 
наше омладине посвећује се већ сада озбиљна 
пажња и стручни иаставпи инспектори, V3 сарадњу 
других просветних и научних радника изван Mimn- 
стаоства данас пооучавају ово педагошко питање 
којим се данас баве сви велнки културни наподи. 
Oceha се; господо народни посланици, потреба да 
појачамо одгојни vrnuaj националне културе и 
националне науке. Hama рмладина у том погледу 
излази делимичпо из средње школе неловолЈНо 
формирана и недовољно сигурна. Ona у духовном 
животу подлеже озбиљном и сугесгивном утицају 
страиих културних добаоа и одгојних вредности, 
тс национални дух и свест нису увск јДовољно 
отпоони да иам омлалину задрже na линиди коју 
одрећује umna пародна и државпа будућност. .Тачс 
приближити омладипу народној култури и парол- 
ној navnn јесте циљ савремеие рссђормс наставног 
програма средње школе. Зар није парадоксллпо 
да namn ученици средњих школа улазе псћ v 
научно обрађивање више математике, док за упог 
знавање народне културе тој »стој омладиип у 
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средњој школи још увск иије отворен научни пут 
п иаучни метод pa;i;i? 

Ова рсформа има својнх тешкок) н споју 
деликатност. Она lic изискивати и времена и срет- 
става, али ништа мс nehe сметати да са њоме што 
скорије започнем, јер, господо пародни посла- 
иици, духовио лутање омладине које се овде-опде 
види морамо зауставити. Иако у погледу општег 
духовног стања наше омладине нема разлога за 
нарочиту бојазаи, штета je за сваког омладинца 
који можда нашом кривицом nol)e духовном стран- 
путицом и изложн сс тешким искушељнма н стра- 
дањима, да би се ипак после свега коначно вратио 
na раваи и сигуран исторнјски пут, којии ступа 
цео народ и наша народна држава. 

Harne средње школе данас васпитавају — rio 
последњим подацима — близу 120.000 учсиика, a 
годшшве из њих излази просечно око 6.000 a6iiiv- 
ријсната. 

To су, господо иароднн послаиици, регрути у 
војсци иародиих интелектуалаца, васиитаии вели- 
ким маторијалиим жртвама нације. У тим просвет- 
iiiiM ради()1гицама ради и живи o народиом трошку 
преко 4200 Јгаставника разиих струка. За свс то 
илуКс буцетске године народ he само у државиом 
буџету дати преко 130 шшкжа динара. И кал на- 
род драговољно подноои тај терет, он нма право 
да захтева и од ва^итача и од васпштанима да 
буду у служби народу и народним идеалима и да 
се не заиосе, ни појединачно; политичким циље- 
иима и гсоријама које су сгране и противнс и na- 
ро-дном духу н иктересима народне будућносги. 

У погледу срсди.их школа, господо народни 
послаиици, имао бих да поновим своје опажаше 
i; (несено у Финансијском одбаруНародне скупшги- 
iic. Извапредни скспанзивни развитак среди.е шко- 
ле дсжоси разис иотешкоће, с којима мора да се 
бори просветна управа, и којс и вама штоу непо- 
знате. Забрињава нас великн број студеката које 
даје средња школа, као и интетиивно унутарње из- 
грађивање средњих, учител>ских и грађанских шко- 
la, у Шјима сс тколујс близу 170.01)0 учсиика и 
учедица — ал њих ако 100.000 мушке и 70.000 жен- 
ске деце — што све прстставл.а татсође крупан про- 
грамски и фииаисијски проблсм. Oceha се, госпп- 
до народни посланици, потрсба да се нзведс једна 
пауза, да средимо прилике у овој школској кате- 
п)|)11ји, и зато у ближој будућности не треба ра- 
чунати са даљим отварањем нових гимназије. 

Могло би се пре говормти o стнараи>у ii поди- 
заљу нов^х грађаисмих школа, нарочито у исроч- 
ii IM делу држанс, jop сс та школа све вшпе и вишс 
псжазује као необично подеша и за агарење више 
пиомености и за образоваи.е привредиих друттис- 
них класа, чији културии ниио моршо дизати и 
усавршавати с обзиром на социјалио еконоиске 
прилике у овету IH код нас. (Бурно одобравањс и 
11Л>ескан.с иа деагици.) 

Ову npcrv школе мораћемо нарочито иеговати, 
јер he она моћи да решчи 'извесне проблеме, чије 
се решење од стране нашег лруштва тражи шко- 
ловаљем деце v гимназији. Требаће нам свакако 
дуже времена да уверимо цмгре друштвене сло- 
јеве у KopiuiincT ове школс, јер се доказн ове вр- 
сге Mopajv изнети непосредно пред очи кашем дру- 
inTHv, које v извеошш деловима државе пшазује 
не само неповерење, него отворсиу аверзију према 
orniM Timv тколс. Ми имамо у TOM поглсду пво 
craihc. да па пример у Моравској баиоиипи једно 
одел^сп^с грађаноке школс долази na 110.000 ста- 

иовннка, док у истој бановини једно олељење рим- 
назијс долази na 0000 становиика. Мс1)утим, за 
образоваиЈС и по^дизање привредних друштвбних 
грана ова игкола даје далеко боље услове него mio 
може да да гнмназија. 

He мислнм, госиодо иароднн посланици, да се 
дуже задржавам na овоме питаљу, јер сматрам да 
сам са ово неколнко рсчи казао шта мислим o овом 
школском питању. 

Алји овом прилимом морам и ja да додирнем 
питање хиперпродукције школоване омладине, ко- 
ју иам дају наше средње школе. Ha који начин ла 
одвратимо ову струју, или још бољс бујицу омла- 
дине, која често пута — удаљујући сс од извбра 
своје егзистсиције —■ наваљује у гимиазију и на 
уннверзнтсте тражсЈп! често у тим школама мање 
MorvlinocT за образовање, a витс мргућност за 
остварење животне егзистенцнје. У ствари, огро- 
иап проценат паше деце, улазећи у гимназију да 
стскнс услов за своје лсивотно материјално обсз- 
6et)eii>c', полази, чим крочи у гимназију, кривнм 
IUTCM. До.чаз су за то хил>але школованмх омла- 
динаца, којн чскају иа то да своје школскс ква- 
л1п|)111<ацијс претворе у капитал који ће им лаваги 
животну реиту, било у лржавној или приватиој 
служби, било у слободкој професији. Отиспули се, 
како напрсд рскох, од извора егзистенције, којих 
joni има у привредном животу нашс земље, a иа- 
траг Bumc к њима пс могу, јер су се дваиаестого- 
лтињим школовањсм удалуили од њих и потпуно 
(>т\!)11ли. Стално сс, и код иас и на странн постав- 
ља ово питањс и тражи сс peiucnje. Али, господо 
народип послапици,' никакво палијативио решење 
ne помажс јер je проблем пс школске, него соци- 
јал^о-еконрмске прироле. 

Мн вилнмо у суседној КралЈевини Бугарској 
покушај ла сс прилив омлалине на универзитстс 
заустави високим школским цензусом који се тра- 
жи за упис на универзитет, Шта се међутм ло- 
гаћа? Сш иатуранти, који заврше гимназнју у Бу- 
гарској, a пе постигну на витем течајиомИстггу 
онај успех који се тражи за уттис на софнјск-ом 
уииверзитету, разилазе се no блил<им и лаљим 
страним уииверзнтетима, n опет се са диџломама 
враћају у земљу и траже запослењс, на које су 
мислилн, ако не оки. a оно н.ихови ролнтсли! ка i 
cv tix послали у први разрел гимиазије. Рспублика 
Полускз покушала je ia паралкзује иавалу студе- 
ната na високе школе завоНењем вишег течајнот 
испига, no узору француском, v селтптима aka- 
домија, односно утгиверзитета. Какав сс рез\'лтат 
од тр мепе може очекиватп кал знамо да je na 
Гопбопи ioni прс неку годшгу било уппсапо преко 
30.000 студената, и ако v Француској већ рдавно 
nocToin тај систем. којим би Пол.апп хтели ла po- 
me ппоблем хипсппподукпије школоване омлали- 
не? Hn v ДРугим Р.вропгким земљама. гооподо на- 
no/um послакипп. mrje бол.е. сем v опима гдо no- 
пол^но окопомгко стање пппплачи једаи део омла- 
дттне и ne vnyhyie их na пут који води игколова- 
ном пролетаријату. 

Код nac се v вези са ошм иитањсм у лајичким 
половпма ч\'л,ч чесгп иппмелба. да треба отварати 
гтручпс ппсолс ппиврелпог карактепа. Ja се сла- 
жем са захтевом ла се лалЈе ne отварају пшпазијс, 
само ncica ии |е овде допуштено c[<peiryrn паж^ 
Народпој скупштини ла затпажи полатке од Ми- 
ппстра пол.опрпвреле и Мишгстра трговчпс o бђо- 
rv незалослених аттсолвената средњих стручких 
школа.  ВидсИс  сс  одмах, да  nn  OTBapaibe  већсг 
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броја стручних школа не рсшана овај друштвепи 
проблем. 

Могу се, господо народни посланици, иоја- 
Чати и пооштрити захтеви, који се омладини став- 
Љају у средљој школи. Има разн-их начина како 
се то може изоршити, и они им нису неиознати, 
али све то остају мере палијативног, формалног 
карактсра који не решавају проблем у основи. Је- 
ДИНи пут којим се може и школа и друштво осло- 
бодиги овога терета и којим се може помоћи на- 
шој омладини у борои за животиу егзистсицију, 
a у коју омладина код нас и сувише рано улази, 
јесте пут привредашга подизања земље, којим иде 
Влада г. др. Милана Стојддиновића и којим се у 
"рнвредном животу могу омладини створити мо- 
гућиости за животио о0езбе1)еље, и без гимназија, 
и без универзитета. Ja неКу н не могу да улазим 
У ову специјалну тему, o којој сс овде доста го- 
ворило, али ja верујем и осећам, да сс доиста мора 
прво осигурати, консолидовати и развити привред- 
Ви живот, да би се овај проблем омладинске бу- 
дућности могао успешно решаваги, a уједно, што 
jt; за мене као Минисгра просвете нарочито важно, 
и да би се добили јачи извори за задоиољеше про- 
свеггаих и културиих потреба иашега иарода. 

Kao што je исобнчно порасгао број ученика 
У свима врстама средње школе у земљџ, тако су 
и наши универзитети далеко удвосгручили број 
студената од ослобо1)ења и уједињеља до данас. 

За самих последших десет година, повећао се 
број студената за преко 4.000, тако да према нај- 
навијнм подацима данас у зсмљи нмамо око Тб.000 
студеиата, и то у Београду (са факултегима у 
Скоиљу и Суботицн) прско 9.000, у Загребу 5.200 
И у Љубљани 1.900. Од тога броја има na правним 
факултетима око 6.000, на филозофским око 3.000, 
на техничким 2.300, na Медицииском 1.900, на По- 
љопривредио-шумарском 1.185, na Богословском 
860 и на Ветеринарском 620 студената. Импозапт- 
не n озбнљне цнфре као н оне што сам их напред 
навео, претсгављају и један социјалан проблем, 
али и проблем школски, јер за тај број студената 
треба и одређен број катедара, семннара, лабора- 
торија итд. За иајпеопходније редовне потребе 
Универзитета треба нам сума од 71,000.000.— ди- 
чара, не рачунајући ванреднс расходе, који се стал- 
чо појављују и иретстављају озбиљну финансијску 
ставку у буџету Министарства просвете. 

Иаша je држава дала и учинила до сада много 
за логребс Универзитста и наше наукс. Отворени 
СУ на универзитетима потребни факултети, осно- 
^ани су научни заводи, изгра1)ен je велики број 
^рада, нарочито у Београду и Загребу, основане 
катедре итд., али сс мора нагласити да има jom 
незадовољених потрсба. Мнје, господо народнн 
чосланици, пикакво чудо што се све ннје могло 
свршити за 20 година, јер су други културии на- 
Роди имали столећа на расгшложењу да створе ово 
'"TO сио ми створили за непуна два деценнја. Не 
'рсба заборавиги да смо ушли у слободну државу 
С|<оро без универзитета н тек са почецима нацио- 
налне иауке. 

Иа адресу Уииверзитета и пационалне науке 
чадају често примедбе o скупоћи и великим из- 
Дацима за ове установе. Оне су се муле и у овој 
КУВД, н ранијо и недавно, и зато ja, господо на- 
Родни посланици, морам да изјавим, да без на- 
ЧИоиалне науке и националне умешости нема кул- 
турне самосталности. Ова нам je исто тако потрсб- 
На> колико и привредиа самосталност, ако хоћемо 

да сачувамо и своју полнтичку самосталност. И 
заго директни издаци за науку и уметност који у 
овом предлогу буџета износс око 100,000.000.— 
дииара, иретстављају уједно и индиректне издат- 
ке за највиши народнн цнљ: за. његову културну 
и политичку независиост. 

Иако нашс уннверзитсте — изузсвши доба 
CKpoMitor развитка наших универзитета upe рата 
— изграђујемо 20 годнна, још има доста да се 
уради, за ове наше највише и школске научне 
усганове. Треба сиабдсти нове факултете, као што 
су на ирнмер Пољопривредиошумарски и Ветери- 
нарски факултет у Београду, Висока Економско- 
комерцијална школа, новим ирофесорима и аси- 
стентима, и зато сс предвиђају извесна нова no- 
стављења која he служити подједнако интересима 
иауке, као и народне привреде. 

Требају нам нови креднти за довршење и поди- 
заље нових уннверзитетских зграда. У Београду 
за Правнн факултет и Машннско-техничку лабора- 
торију и Дечију клииику, у Загребу за Ветери- 
нарски и Технички факултет, у Љубљани за Уни- 
исрзитетску кљижиицу итд. Све су то потребе које 
се не могу порећи и које ћете ви, господо народнн 
П01сланици, с разумеваљем прихватити и одобрити. 

Увсрен сам да he и остали буџетски издаци за 
разие научне заводе, високе стручне « уметничке 
школе наићи исто тако на ваше разумевање, јер 
се нн наука ни уметиост не могу развнјати без по- 
моћних, високих, научних и школских институцнја. 
Додајем, господо народни посланици, да многе и 
мпоге иотребе ових ннституција чекају ш своје за- 
довол^ење, јер смо морали за свих двадесет година 
водити рачуна o првенственим потребама, a друго- 
ствпене смо дотшрали само у најнужнијсм обиму, 
да Gn им осигурали могућност основног рада и 
функциоиисања, Зато за сада ne улазим у расма- 
траше овога питања, иего истичем да смо у том 
делу буџета 'издатке свсли na најмању меру. Али 
и ту ћемо наредких годииа морати потражити 
више срсгстава, јер се хармоиични развој народне 
културе не може замислити без усавршаиаи.а на- 
родне иауке и народне уметности, која има важан 
зпачај за етичко и естетско васпитање народа. 

Госиодо народни посланици, Министар про- 
свете има да се брине o општим, социјалним и на- 
ционалним педагошким питањима и да прати раз- 
витак и све промене у осом подручју на страни и 
у земл>и. Он мора да поступа no иачелима ипдиви- 
дуалне педагогије, да Има пред собом ne само 
васпитни цнљ и васпитпа сретства, пего и стање и 
актпвност ваопитних субјеката, просјјосора и учи- 
теља, као и васпитних објекага, паше омладипе 
из све три школске категорије. У временима, у ко- 
јима живимо, овај задатак mije лак, јер се пробле- 
ми IH нова питања свакодневпо постављају и траже 
решење. Ипак, господо народни посланици, ja ми- 
слим да смем рећи, да су пајкрупнији проблеми 
културнога живота дапас видљнви и јасни, и да у 
ближој будућности ne треба очекивати појаву на- 
рочито нових и компликоваппјих питања. Кад се 
проблем иозпаје, пугеви за решеље иису недо- 
кучиви. 

И.мамо дубоко уверење и осећање да lie прп- 
вредии полет, којИ се види у државном и народном 
животу, дагн у најближој будућпости више cper- 
става за нов замах нашег културног и просветног 
живота. Госпрдо иародни послапнци, молим да из- 
волите  примнти  ouaj предлог буџета    Мипистар- 
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ства просиете. (Бурно одобравање и пљескање у 
центруму ii na десницн). 

Иотиретседиик Јеврем ТоМић: Има реч иарод- 
ни посланик др. Мнлан Главинић. 

Др. Милан Главинић: Господо народнн посла- 
иици, на почегку свага говора осврнућу-се на не- 
колико тачака експозеа Миннстра иросвсте г. Ма- 
гарашевића, a затим hy дал^с изнегн извесис сугс- 
сгијс н молим г. Министра просвете да их узме у 
расматрање. 

Добро je mro je г. Министар просвете наро- 
чито подвукао да нашс школе уопште живе у ире- 
лазнО|М дооу у погледу свога унутрашњег уређења. 

Изгра1)Иваше нових школских усганова, рад 
иа њиховом унутрашњем уређењу и Орнга за мате- 
ријална сретства то су биле делатности Министар- 
ства просвете од осжхбођења и уједињења до да- 
нас, a сада 1настаје унутрашше изграђивање школ- 
ских установа каки je то лепо нзнео у своме експо- 
зеу г. Мшшстар просвете. 

Поздрављам намеру г. Министра иросвете да 
изврши ИЗВвсну децентрализацнју администрације 
на Банске управе. Тако нсто поздрављам и намеру 
r. Мииистра иросвете да у централу, у Министар- 
ство ирисветс, уведе само сталие чиновиике на 
место учитеља. ТоМ he се мером успети да со у 
самом Мишистарству организује боље рад и убрза 
тсмпи 1)ада. 

Трсбало би право погпиеивања извесних од- 
лука пренета са начелника na шефове отсека и 
тако би се начелници ослободили оиог многоброј- 
iior потпиоивања које сгално свакога дана траје no 
.ада до три cara. To би време начелници моглн ко- 
рмсније употребнти за други рад у одељењу. 

Господо народни посланици, ne само овај др- 
жавни буџет за 1938/39 годииу neio и буџстска де- 
бата треба да ируже доказ за то да се наша држа- 
ва и политички и привредко враћа у нормалио ста- 
ii>e, и да иде сигурним цутем ка екоиомском, соци- 
јалиом и културном наиретку. 

Побољшање привредиих прилика и односа 
први je услов побољшаљу политичких и култур- 
них прилика и односа. 

У жнвоту свих времена и свих народа школа 
je та која ствара иреображаје , иове меиталнтете, 
мове оријеитације, иове геиерације. Руши старо и 
сгвара ново. Школа je носилац просвеКености и 
културе духа. Њена je улога у жнвоту иарода 
огромпа. Каква je школа такиа je и буиућнбот 
једнога народа. 

Рссор Мниистарства просвете je један од нај- 
главкијих н лајважнијих, јер од његова устројства 
рада и његове просвстпе полипике зависи какве 
he нам бити будуНе генерације, каква lie бнти бу- 
дућност Југославпје. 

Код свих народа се школи и васпитању буду- 
iiH.\ геиерацпја iiO'CBeliyje нарочита п будна памсња. 
A тим внше треба обраћати пажњу школн у једном 
народу, као југословенском, који се палази у јед- 
иом велииом процссу изграђивања евог државног 
И иародног једтгсгва и који у будућим генераци- 
јама гледа своје коначно формирање. 

Kao шго прјимамо са схране топ, вршаћу ма- 
пиину и серум, тако исто морамо примити ca črpa- 
ne 'И духовно оружје и духовна сретства. To je 
уједно н јединн пачин да се у међународној утак- 
мнци одржимо. ОХржаћемо се само тако, ако се бу- 
демо скабдевали и истпм духовним сретсгвима 
као што се спабдевамо н материјалним сретствима. 

Један млад народ не сме уирављатн свој no- 
глед само на садашње сгање великих народа, него 
треба да испита услове под којим су они постали 
великн народи и да те услове уме сваоно прилаго- 
дити CBOjii.M приликама. 

Један народ н једна држава треба да имају све 
нрстс школа које on се, no своме карактеру и сво- 
јим циљевима, зашивале на стварним просветеим 
и кулгурни.м потребама, соцпјалпој структури зем- 
ље и привредмом развитку н моћн народа. 

Оио што je за лндивидуу функција памћења: 
то je за друштво функција васпитања, којом оно 
преноси стечепо искуство са старнјих геперација 
na млађе генерације. 

Акција коју друштво вјјши na ппдивидуу, a 
иарочито васпитна акцпја, иема никако за цнљ да 
стегпе ипдивпдуу, да je смањи, да je спутава у ње- 
иом природночм развитку, Beli, напротив, циљ ва- 
спигне акције je да инднвидуу увећава, богати и 
спажп, једпом речи, да пачини од ње право људ- 
ско биће. 

Просветна политика у Југославнји мора се 
прилагодати повом друштвепом схватању и новим 
кулгурним и економским потребама наше државе. 

Јвдино je правилпо гледиште да се све наше 
школе, од осповпе na до Упиверзитета, сматрају 
као једна једипствена целина и као такве да се 
третирају. 

Реформа namer школства има у најкраћсм 
року да се изведе од Универзптета na до осповне 
школе. 

I laiiie Министарство просвете због пеорганн- 
зованог рада у њему у прошлости, имало je само 
један тип школе, средњу школу. Када се која шко- 
ла тралшла могло се дати само ono, што се имало, 
без обзира ш тражњу n na потребу краја. Када je 
оредње школе требало затварати није се имало 
шта дати у замену. 

Васпитање се управља искључиво према no- 
требама друштва. To се видп no томе mro нашс 
нптелектуалне моралпе и физичке моћи, na према 
томе IH васпитна сретства, помоћу којих се one кул- 
тивишу, нису свугде у свима друттвима и у свима 
временима претстављале исту важност и ^сту вред- 
nocT. Све je ово варирало прсма животннм потре- 
бама друштва. 

Једаи систем васпитања с целокушшм васппт- 
ним материјалом, с целокупном васпитном техии; 
ком, рутином, праксом, обпчајима, ипституцнјама 
преводп и изражава форму и нипо соцпјалпе орга- 
кпзације парода. 

Вашгитање je за друштво само јсдпо срепство 
иомоћу кога оно сирема у срцу деце битпе услове 
своје сопствепе егзпстепцпје. 

Несумњива je чињеница да целокупни сиегем 
васпнтања, целокуппа васпитпа пракса код једпог 
народа, у једнбм датом времену строго зависп ОД 
животних услова тога паЈ^ода. 

Пуко ксгаирање закона и устапова са страпе 
иоже бити веома кобно no друшгво. Из овога се 
ne сме извести закључак да закони и инстптуције 
треоа да одговарају само опим потребама које се 
у једном друштву заиста осећају. He, закони мо- 
рају често изазивати потребе и стварати сложе- 
инјн живот у смеру све даљега развоја. 

Министарств'о просвете треба да припреми 
niKo.ie према потребама занимаша и према томе би 
заиста биле, ако не сасвим, a оно бар у некој мери, 
задовпл.еие многе стварпе потребе друштва, које 
се све више диферепцира, и не бисмо   дошли   до 



CTF.I ШГРЛФСКЕ ВЕЛРЛПКП 91 

0ве несразмерности у школама, и што je с тим у 
пези, до овс за јсдку културну државу ничим нео- 
правдане и штетне оскудиости v школским обли- 
Пима. 

Госполо народни појсланици, наше школе трсба 
''■'i имају јаче везе са животом и нашом привредом. 
Наставни план и програм народне оснопнс школе 
тоеба прилагодити више структури наше землЈС. 
Наставнн плаи н програм трсба донети одвојсно за 
"птпнс школе на селу, a одвојсно за варошке 
школе. Ученицима основне школе даје се могућ- 
нрст да се путом наставе и са једном нарочитом 
наставном методом упознају само са најглавнијим 
мрментима namc националне културе. Њеннасгавни 
програм ис смо излазити ван тога круга. Успех 
просвете и школства може да буде само оида пе- 
лики, ако имамо јелну одређену и разрађену про- 
светну и културну политику. 

Мора сс наћи пута и начнна да се новац за из- 
гоадњу нових [иколских зпрада нађе. и у раздобљу 
пл лссст година, уз no.MoIi државе, баиовине и за- 
интерссонаних управних општина, оствари ово из- 
граћивање! 

Кад he доћи пред Народну скупштину преллози 
закона o изменама и лопуиама постојсћсг закона 
0 народним и n грађаиским школама? 

ЛосалатН)а школа није имала везс са жпвптпм 
лпуттпснс заједнице, a данас joj сс поставл^а за- 
Датак да спреми ученика за рад у живптиој зајед- 
Ници u тако ппстаис ппспла жпвота. 

Народна школа „Краљ Алексапдар I" у Бсо- 
гпалу претворсна je у огледну школу, која има за- 
''■'■'•''■A ла примењује повс пелагошкс принципе и 
УЈедно пружи прилику сваком тколском надзор- 
iniKv и учител>у да сс упозна с попим метолама 
Рада тс ла их онда примеии v enojni гаколи. Овакве 
пгновис оглелне школс постојс и у још неким гра- 
Лпвима  v  ,Т\тославији. 

У Закоиу o народним школама тпоба изпести 
Пг>треГтг pechopMc v духу молернпх педагошких 
Начела, Осигупати слоболу лстета v пжоли ла би' 
се пазвило све способности и снаге коЦ почивају 
v Њему, Гпровести сиижени број депе у разреду. 
• становити  већи боој  школа за леЛектну децу. 
* пповес™ социјално здравствену заштиту и ста- 
^aTbe o деци и онаблевање иа.|сиромашни|е деце 
јевткним или бешлатиим школским потребама. 

Садашњи наставип план и програм за основпс. 
Школе из миого разлога, који cv добро познати 
свима ггросветним радницима, no олговара ни педа- 
гпП1ким im лилактичким ни уппште савремсипм 
"павцима v педагршкој науци, јср својим склопом 
инсу v стању ла одговорс савременим циљевима 
Школе. Због тога iс i!>tixoBa промсиа нсопходна по- 
П^еба школе и плгтаве. 

У рсновно.ј школи тпеба ioni из малена свако 
lflTo привикавати на послупгаост и заповедање. већ 
ппема његовим способностима. Сва лспл трсба да 
чмпју читаво cBoio време испуњено својим разким 

'"■■■'ашстимл. 'Школа, састанци, заједнички излети, 
"^'елничке игпо, све тпсба заједаички изволити. 
''отоебно io ioni ол малена улити депи смисао и 
0eeliai за народну заједницу. 

Раније школске надзорнике није доводила 
спреМа и рад на вадзорнички положај, него пар- 
"чско-политички встар. Нови школски налзорпиип 
^"■'■'•ју пратити  годинама једад  рад, да сазнају 

услоне љегова развоја (напреловаи.а или опадаша), 
да стварају потребне услове за и>егово унапређи- 
вањс. Полако сс ипак утиру боЛ)И путспи. 

МЈколски надзорннк, разуме се, нс сме viiii у 
тколу с TOM иишљу, да види, да ли je учитеЛ) до 
тога и тога дапа доврпшо одговарајући дсо про- 
грама, те ла се изјелначи с надзорником na лруму, 
кој'и гледа, да ли je радпик  за  толпко  и толико 
време истуцао прописани део камспа. Школски пад- 
зор je уопште врло уско схваћен, када се мисли ла 
je његов цил> коптрола учител^а, чак и онда, кала 
сс схвати као зајсдннчки рад учитеља и школског 
надзорника na образовању омладпне, што je сва- 
како правилпије схватање, јер иза тога школски 
стални надзор треба да иде и за дал.пм цил>евима: 
олржавап,с једииства наставе, посматрање развоја 
namera школства, утврђивање услова, под којим сс 
ono   развија   fnopeljcihCM   и   поједипих   школа   na 
једном степену и школа na свима стспенима), Од 
опажања добрих и рђавих страпа наших школа, 
треба да се пде даље и до поставл>ап>а општпх 
услова за пжолски напрсдак и до довођења у склад 
школскога рада с потребама дпжавпим и с постав- 
љеним  лржавппм  циљевима.  Школски падзорппк 
треба учитељу ла отвори и ninpii видике и уздиже 
га упозиавајући га с даљим циљевима п^гова рада 
n одржавајући вези овота с оиим. Школски надзоп 
тпеба да јо „мозак и сппс школскога оргаппзма". 
Школски надзорник треба после преглсла да остап- 
ља учитеља v радоспом уверењу, да ie занста пешто 
научио и да je постао 6оЛјИ no тпто je пре тога био. 

Настава испуњава само онла свој ппл., ако иза- 
зива саморадч.у у ученика и ако буди чувство са- 
моодговорппсти  и  код  ученика   и  код  учитеља. 
Треба   се   помирити с тим, ла   ie прошло   времо 
оштрих наредби и утврђених ппоппса, Koin ne воде 
пачуна o учителл', o ученику n o ппедмсту. Њихове 
се особспости мооају свугде осећати. ако се хоће 
да школски рад буле жив рад. који he покпетатп 
свс снаге и учител.ске и ученичке и унапрећивати 
науке n уметности. Учитељи су пепосоедпо позвапп 
ла буду реЉормаггори свошх школа di ne оамо vnn- 
т€л>и него и учеипцн'), и да унапређују рад v њтша. 
ion само сс њиховим радом и може мотво слово 
ппетворити v живо дсло, a где тога нсма. пема nn 
прганскога пала, него ie све само махиналии, сто- 
псотипни, фабрички рад. 

ИЈта ie учип.епо ла се залпжи ninpen.c лоше 
кп.иге Meliv учепицима и да сс и дечјој ваншколско! 
'•'|.чзи ујамчи литопаппа или научна врелпост? 
Koiiix се nnninnma Мпнистапство пппснстг, одпоспо 
његови opranu, држе у прспоручивап.у таквпх 
књига? 

Разврставањс према способпостима, a нс ппсма 
годинама службе и одпбпрап.с при ступаљу у Учи- 
тељску школу, одабирање v току школовап.а и слу- 
жбовања, сигурне су ranaimiie да ће учптсл. бити 
истински наролни учитсл. и фанатичми мисио-нар у 
служби општег народног добра. 

Да би се од учитељства с правом могло очеки- 
вати да се свим спага.ма стави у службу подизаља 
народа у пационалпом. стнчком. скопомском и оп- 
ште културпом поглсду, потребпи су ови услови: 
1) пропшрпиап.с и пролубл>ивап>с круга п.ихоиог 
стварног образовап.а; 2) растерећивање прделом 
пада према спецпјалпнм способпостима; 3) одаби- 
рап.е оипх, који сс прихватају учитсл^ског посла; 

12* 
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4) специјалне награде према иостигнутим стварним 
резултатима и 5) струмна контрола, дирсктипе и 
оцењивање на основу пидних резултата рада. 

Учител. je на селу често једини тумач нацио- 
налних идеала и државних мисли, Он je једиии 
тумач рационалне привреде, задругарствз и оокол- 
crna. On mije само учителЈ деце већ и одраслих. 

Ko je тај, који код нас и у целом свету дирск- 
тно и индиректно сгпара гвс позитивне вредностн? 
Од чијег рада зависи и у првој и v последњој ли- 
нији судбииа јсднога народа? Koja je то полуга, 
која je покрепула покол>е1ћа на онако велика исто- 
ријска дела? To je била школа и школски радиици 
у првом реду, na после све друго. Кроз школу и 
кроз просвету може се изгралити лепша будућност 
за све нас. 

Moli моралног ауторитста код настаппика 
преба да долази од осећања дужности. Наставник 
греба да je надахнут, прожет једним дубоким осе- 
ћањем дужности. on мора у очима ученика прет- 
ставл.атн тако рећи једну инкарнирану и перооии- 
фицирану лужност. 

До овог осећања настакник можс доћи само 
на тај начин ако има јасну н дубоку свест o томе, 
да врши једну социјалну фуикцију, да иза њега 
стоје огромне моралне и иителектуалнс силе, тј. 
друштво чији je он извршпи орган. 

Ha тај начип само кроз тон наставннка, кроз 
његову реч, кроз IIJCFOBV акцију бију велике мо- 
ралне силе према којима je сзака ииливидуална моћ 
ситна и незидтна. Само овакво утицање наставника 
постаје ефикасно и животпорпо, 

Питање лсчје литсратуре je нсобичпо важан и 
актуелан проблем и ои сс мпого третира v пелаго- 
roniKiiM круговима на страни na и код иас. 

Свакоме je јасна важпост тога проблема, јер 
се зна како књига спажно делује на одраслог чо- 
века. a поготову na лечју душу, која je v полету и 
развитку. П лптератури, KOJV омладина чита, v 
мпогом зариси будућност те деце, na и чслог 
парода. 

Ла би побудила што nelie иптепесоваљс код 
деце за лепом књигом Библиотека ппштипе гпала 
Београда, завела je за својс мале посетиоце дечје 
читаоиице ,.Лсчје зидие новине" које уређујуи из- 
дају сама деца, која су редовни посетиоци лечје 
читаоппце. 

Уређиван>ем „Дечјих зпдпих иовипа" и писа- 
н>ем у њима деца ће имати прилике да покажу спо- 
собиости за самосталан духовни рад. Малтг сарад- 
ници новина пишу o књигама !<оје су прочитали, o 
томе. зашто једпу воле, шта им се у кшизи највише 
допада и пртају главие личпости онако, како су 
их опи схватнли. Затим mnnv o занимљивим дога- 
ћајпма v школи и на улипи, o лепотама Београда, 
o соколима, o плапнпарима, трезвењацима и o се- 
лима дечје читаонице. 

Зидне повине заведепе cv у великом броју 
дечјих библиотека na страпи и показалс cv изван- 
редан успех, a код nac су ono првс дечје зилис по- 
внне v Југословпји. 

Државиа паподиа школа „Цар Урош" na источ- 
ном Врчару, у Београду, одржала je врло иптсре- 
саптиу изложбу радова малих осповаца. Пва je из- 
ложба пружила јсдну новину у духу савремспих 
педагошких прннципа ралпе и скуппс паставе. Док 
су  све  досадашше  изложбс  ђачких  радова билс 

већим делом изражај: ручног [)ада, цртања и rni- 
caiha, дотле се овде отишло много дал.с. Ова нам 
je изложба дала слику свих иаставпих диспиплина, 
свих наставних предмета који се у школи обрађују. 
Дстс нам говори o свима облицима школске делат- 
пости у виду врло успелих конкретних изражаја. 

Ова дивна, племепита утакмица малих oeno- 
ваца да у радовима својим пруже што интимнији 
изражај своје душс најбољи je доказ шта треба 
радити и како паспитавати омладину, те да ona 
обезбеди будућиост своје отаџбипс. 

У овој пстој ocnoBHOJ школи paljeno je ca opra- 
низовањем и скупљањем малих улога у виду ђачке 
штедње више од десет годипа. Управа школе je 
посветпла овом послу нарочиту пажњу. Настав- 
ници су ревносно прикупљали ол иалих штедиша 
0.50 до два динара дневно и такр честим поиав- 
л>зњем и систсматским радом упесено je овим путсм 
v Поштапску ппслиопицу равно 530.50R дииара за 
11 година. 

У једној књизи „Питање Начке самоуправс, 
љен значај и начип опоовођења" од Благоја Сте- 
фановића, учитеља у Београду, изнето je како 
школа може помоћи изграђиваљу дечјег самостал- 
пог критнчког духа. On предложе напуштање 
мртве, наметпуте тишине у учионицама отстрап>и- 
вањем ђачке покорпостп и давањем извесних права 
за нспол.аваљс ученикове личности. Једном речи, 
место ликтптуре у школи, ова књига предлаже дс- 
мотфатију. 

Сама деца у својим разредима (ипак, ono се 
тиче тек трећег и четвртог разреда огповпе школе) 
оснивају своје самоуправе, што значи ла ученици 
сами управл.ају у своме разрелу. Они се сами 
брину o то>т да сс лобро владају у школи, v дво- 
ришту и na улици, a попел тпга да сс v школи олп- 
жава лобап ред и чистоћа. Дп би то постигла, деца 
бирају иећу собом палглелпикс чистоће улиие, 
дворишта и игара, (четири оазна ђака, a пекалп и 
више) a поред тога суд којп ће судити ђачке no- 
грептое. 

Овакппх ђачких самоуппава има neh no пашим 
пгколама, И то ие можда у Беопраду и Загоебу, 
него чак и no селима. Тл.ко, тгаппимер, v селу Соем- 
чипи. Koai Бсограла, постоји ћачка самоуправа у 
четвптом разреду осппвнс школе. 

ETO три примера напреднога и модернога 
учип>епа n васпитања ученика у нашим осповпим 
школама ћ у дечјим читаоницама. 

Господо наролтги послапици, донмдашњи на- 
чи« надзора рала v фвднзим школама пије задопо- 
љавао захтеве Министарства просветс. Годнпе 1937 
поставл,ени су 12 инструктпвних инспектора за pa- 
šne rpvne првдмета, који се уче v средњим шко- 
лама. Опи ће v току целе школске годинс врпгати 
надзор над радом наставшка своје струке, давати 
им потребна методска упутства за рад и na тај па- 
чин Министарстпо просвсте најдаље за три голинс 
имаће тачаи и сигурап преглсд пелокутше Наставе 
v овима срсдплт школама. 

Треба провести стручнију паставу у средшим 
школама, строжију контролу и завести једном je- 
днообразнбст иаставе у целој земл.и те да се no- 
једиш прелмети збиља и обрађују у смислу изда- 
mi\ упутстава. Иаставни програм средњих школа 
треба да предвића само оне битне, oiic главне еле- 
мергте који чине   данашњу   човечанску   културу. 
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Треба тражити максимум рала и од 11астав}шка и 
од ученика. 

Потрсбно je mro npc пбднети Пародиој скуп- 
■ iiTiuni предлоге за измену и допуну Закона o сред- 
н.им u учитељашм школама. Питању многобрпј- 
"нх женских пасгапиика у срели.нм пжолама треба 
посветити марочиту пажњу као и гтитању o прско- 
иерном пр^ливу жсиских ђака у Учитељску шко- 
лу. У приврсдним приликама и нуиховом развнтку 
после рата, треба тражитн порскло прстрпаностн 
наших школа, a ca тога становишта треба размо- 
■|'рити изглсде на њену будућност. У питануу je цс- 
локупна друштеена и привредна сгруктура namera 
народа. 

Средп.а школа je као и све друге школе дина- 
инчка сила, код које се увск поставл^а питање рс- 
(bnpMC иаставног плана и програма како би могла 
одговорита својим цил>евима у даним моментима. 
Шта je ca Законом o педагпппсим ипстнтутима при 
itaniHM унивсрзптстима? Материјалпс паградс на- 
ставника среднлгх школа трсба што пре допести у 
склал са данапивим приликама. 

Потребно je да иаставник готов дође у ткплу 
са дубоким уверсњем да има задатак да целога жи- 
вота даје од себе. A држава која га спрсма за то. 
мора имати v виду да га добро спрсми да има шта 
Да дајс учениипма. јер пагтавник мора да буде 
скромаи пиоЈгир наукс и васпитач омладине, 

Да би иаставшк могао да примени сву свпју 
опрему 'И да искописти CBV cnoiv еиергију v настл- 
ви, треба да наиће на разумеваи>е код дирсктопа. 
Огтште je позната чињенииа да лобре резултате 
;taiv оне орелње школе. којима су на челу добри 
липсктори. Дкрсктор трсба да буде душа школе 
и ппави њеи лиригент. 

Много заузетн чисто политичком проблемп- 
ткком од уједи1ће11>а, ми смо јелва стизали ла брн- 
исмо и друге бриге. Соиијална и културна питап.л 
иашсг прелазпог друштпа, такп мргогобрпјна и 
комплнкована, у нас cv се сматрпла питлп.имл спо- 
оедног зиачаја, уппаво исчим na шта се ималп вле- 
мена да мисли и доцшје. У гклопу тих питања би- 
ло je -и наше школско питање, Вазда у присенку 
и одлагању. oirn пнкада није уопело да се ппомет- 
He v ппви рел нлшег интспесовлп.а. Увек чекуда 
злтупсип, кло обллст v Koioi смо се увек задпво- 
л>авали минимумом, наше шкплствп je и ланас та- 
кво да имам'0 пуно разлога да шиме будемо нсза- 
довол^ии. 

Оно iccT. зл рво 2П година много ie учин.онп. 
Подипгуте су многе тпкпле, изјелначено ie ткол- 
ско закпнпдавство. Уведена ie {едноббразна адми- 
нистоација. Неки сползтга пел ствари vmnn je у 
"amo школстдо и TV сс олпжлва. 

Tv cv и Јединствеки наставни планови и ппо- 
гпами. necnooasvMTi и сукоби око уџбеника уклп- 
Њеии cv, у то i опллсти хиљаде подитеља не IO- 
жквллпу nornece кло ппе неколико голштл, или 
опет, коп] свегл тогл ми ие можемо дл гопоримо 
п уигутаоњем релу стваои. a најмање o таквом коди 
би naic могао задо.вол>ити. 

Иакп се ^анас пали no јелном истом ппогпа- 
Mv v снимл средњим школама v .Т\тпеллпи1и. ипак 
ее Fip ради сасвим ?елнако и слсвим пгто, ien \nnr- 
■глтг.и жппот нлтпх соедњих школл пи1с ујвдна- 
чои мити уобличеп ппомл јелНОМ пдеалу. 

Зателнички унУтарли nor. стваои тешко ro ло- 
'"ал. ii мпгло гтвлплти. ien, ма да ie v тпколи посто- 
'лло Лормално •елинство пррписа. оазличите 
школскс   традиције, разполики уџбеншш   и    ппз 

друшх фактора и дал.с су одржавали духовпо и 
методско шареннло у плшим средњим школамл. 
Ta морллпа разбијепост namc оредње паставе и њс- 
зина метадока пеуједначеиост тражили су Beli олл- 
вио одговорпу интврвенцију, мерс које би довеле 
iiaiiiv школу и до упутлрњег јединства. 

У недавно објавл.сиој збирцн „Програма и ме- 
тодскнх упутстава за рад у оредњој школи" коју 
je издало Минист.арство просвете у издан.у Држав- 
не штампарије у Београду, треба пре свега видети 
покушај највише просветие властн да положн, 
с једпе стране основе нашвм ваогтитном системуј a, 
с лругс страпс, да обелсжи методе насггавнога рада 
за све предмете који сс предају у средњој школи, 
осим веронаукл. 

Сатрађена у тој намери да оцрта ндеолошки 
оквир у ком ће се кретати средњешколско васпп- 
тли.е и пастава, као и да обележи путеве настави, 
збирка „Програма и методских упутстава за раш у 
средп>ој школи" претставлЈа повину у namoj сред- 
љој школи и namoj педагошкој литератури. У том 
BoliH наставе и васпитања сваки nam паставник 
^греба да nahe за свој васпнтпи и наставпп рад 
пиз савета, потицаја и олрсдлбл. Тежећи зл ујед- 
пачењем унутарњег живота, овај приручпик жели 
да сс то изједпачење изврши na виснни једпе иде- 
ологије и једпе методологије. 

И бапг стога што joj je намењена тако круггна 
и деликатаа улога у животу namc средње тколе, 
требало je ову збирку створнтн уз сарадпл' широ- 
ког реда наших стручњака. Место тога ова норма- 
тивна збирка упутстава пастала je мимо сарадље 
југословсиских професора. Биле су потребнс и 
копференцпје позваних и расправе у стручној 
штампи и дискусије na стручпнм састапцима. 

Објавл.ивлпим резултагима n свестраном јав- 
ном критиком греба припремати сутра11ш>е поправ- 
ЛјСпо и допуњено издлње толико потребпог при- 
ручника „Програми и методска упутства за рад у 
срелљој школп". Тим би cc on од, у многом, лпч- 
нот дела уздпгао, уз сарадп>у наставппка практи- 
члра, до правог лржавпог кодекса нашсг срелп.е- 
школског васпитања и паставе. 

Мило нам ic чути нз експозса Министра г. Ма- 
гаратсвића да салл v свпм гимпазпјлма имамо 
само квалификоваие иаставиике. Остајс jom да се 
средља школа и матерпјалпо опреми. 

После свестрапог и дубоког испигнвлња треба 
присгупитп пачслпом и правплпом решењу питлп>;1 
раамеиггаја срелп.пх школа по.баповппама. 

Пре светског рата у гнмпазије су код nac ишла 
пзгзетио даровита деца пз осповпс школе no спе- 
гшјалној прспоруцп учитеља. После ратл пастала 
ie велика павалл депе v name гимназије, од којих 
сва ппсу ни билл способил за гимпазпју. 

Шта могу да учине добро и систематски орга- 
пизоваие школе можемо пајбоље видети код се- 
верпих европских народа, који су у врсмену ма- 
њем- од једпог вска певероватап папредак и успех 
постиглн у свима грапама културнога, екопомско- 
га и соцнјалпога живота. 

Нитта нам ne вреде прнродна богатства у Ју- 
гославији, ако ускоро ne створпмо вјал>ан, школо- 
ваи и стручпо спремап подмладак. Социјалнп и 
прнвредпи проблеми садатптце захтсвају ne само 
пдеализам, пего мпого стручне спреме и eno- 
собпости. 

Данашп.а nama омладипа није задоволзпа само 
илциоиалипм прпблсмима, и ако су они на првом 
месту, ипак нису они једипи. Поред нациопалпих 
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oceha.ja видимо код наше средњошколске омлади- 
пе и други соци.јални идеал, којн тражи осгварењс. 

Mama омладина, рођена и одгајена у тсшком 
ратном времену, школује сс у ненормалним прили- 
кама. Сва настојања око уво1)ења нових и модер- 
инјих начина предаваи.а, остаће само лепе жслјС и 
неизводљиве тежше добронамерних наших просве- 
титеља, све дотле лок се хигијенскн условн не no 
бољшају и број ученика no разрсдима ne смањи у 
иашим школама. 

Штедп.а на просвети успорава и отсжава про- 
свећивање и више штете наноси целом културиом 
папретку народа, нсго што дају моментапо кори- 
сти уштеђене суме поваца. 

Зар je naina омладина крива што je своје де- 
rmbCTBO тешко провела? Што joj се у panoj младо- 
сти туга у душу уселила? Зар je наша омладина 
крива niTO се школовала под најгорим условима? 
Што смо joj уоили полет, замарајући je у нехиги- 
јепским школоким просторијама у најлепшнм го- 
лпиама? Зар je nama омладнпа крчша што пије на- 
илазила често на разумевање пи код својих роди- 
те,ч>а? Што ти исти родитељи нису умели да joj 
иргже потребио осповно васпитањс, јср га ни они 
самн миого пута нису имали? Зар je омладина кри- 
ва што се просвегност и тежња nenor духа уздигла 
миого више од скономскпх и културних прилика 
њене породице и средине у којој живи? Зар je оиа 
крива ако у души тежи за вишнм, лвпшим, морал- 
иијим животом, a око себс гледа незадовољство, 
пеправду, пеморал и нискост? 

У колизији свих тих моралних, културних, 
интелектуалпих и социјалпих утицајп, umna омла- 
дина, без одре^еног свог идеала. батрља се сама 
као да ју je Бог казнио, a старији напустили. 

Заузети многим другим бригама, нисмо до- 
вољно пажње покла1Бали образоваљу наше омла- 
дине и стога велики део одговорности н кривице 
ако ona ннје на свом месту лежи и na нама ста- 
ријама. Разлика je што сс тиче наше омладине 
у томс, што смо ми наше уједињењс проживл.а- 
вали, a дапашња омладнна paha се и живн у ује- 
дипЈеној Југославији. Иаша омладина стреми путе- 
ипма који се приличпо разликују од онога што je 
наш идеал, a то je јхтослоиснека нациопална идео- 
логија. Ми се питамо откуда то долази: да наше 
мла1)е геиерације мисле сасвим друкчије негр МИ. 
To долази отуда што се преводима стране екстрем- 
ne литературе мучкн и иза }1ашпх ле])а отима наша 
оредн>ошколска и иосокошколска омладина. 

Само нстрајпим, коордипованим и плапским 
радом може се створити једна добра просвстна и 
културна политика у оквиру јсдие идеологијс, 
с којом he се успети да се ,у једном процесу створе 
нове генерације новог духа м менталитета, да сс 
формира националпа култура и израдс националне 
науке у потпуности. 

Проблем name имтелигенције није у количини 
већ у њезиној каквоћи, Треба нашу омладину нау- 
Mimi na озбил.ап, псу.морап, систематски рад. 

Ми треба рсформом средље школе и уннверзн- 
тета да створимо услове под којим iic iiaiim пи- 
томци моћи стуггити у утакмпцу са образованим 
народима, другим рсчима, да створимо темељ за 
t галан и трајан културап развој. 

Реформе v школама морају се изводити посте- 
'ioiiu п за њих je већином потребна претходна 
прииргма. 1 [ајхспгпшије су one реформе, код којих 
се опажа велики развитак, када сс садашње стање 

поредп с пређашшим од пре више година, a из го- 
дине у годину разлика се једва примсћивала, пошто 
су реформе кзвођене постепено и готово непри- 
метно. 

Добра ткола треба да има добар национално 
свестан и довољно стручаи и педатошки спреман 
наставнички кадар. Добра школа треба да има 
loopo разрађен наставни плап и програм који од- 
говара савременим и педагошким начелима, потре- 
бама лржавиога и народпога живота, здравој др- 
жавној и нациоиалној политици и који би остварпо 
циљеве који су постлвл>ени у школи, 

Наставни планови и програми за народне, гра- 
ђанске, icpe;uhc, средње стручне школс су уопште 
прстрпани и предмстима и градивом. Апсолутпо je 
потребно рсвндирати их и оставити само битне 
предмете и у оном обиму како би nx ученици 
стварио могли схватити, проживети и удубити се 
v н>их п збил>а осећати их у свомс животу. Само 
тако hc сс избећи велики всрбалнзам no нашим 
школама. 

Разпе школске свечапости сс гомилају н претс 
да сс претвопс v чист формализам. Школске свс- 
чаности треба да буду правс духовне свсчапости 
на којима he учествовати свам душом и свим инте- 
ресом ученици n ca којих he понети трајне и лепе 
моралне утиске. Школске свечаностп. прославс 
разиих знамепитих дана треба ла буду у већим 
размацима и када je збнл>а стварпа потрсба за 
њттаа. 

Од досадашњег систсма школовања v Југо- 
riMMiiiii nam народ у широким слојевима |е имао 
врло мало користи. Место интснзнвног и систс- 
матскпг рала на истинском просло1шван>у најширих 
наоодних слојева no угледу na Данпс. na њиховом 
култупнпм и ппивпедпом npennpohaiy, ралило сс 
кол nnc ппво на ппосвсћивању 1елног цела изабпа- 
ких. затим je "ошла хиперпоодукција бирократ- 
ског калоа: пр!ачан>е пореских топета. стваражс 
нових чиновничких места и све ве1ш ппрасти nen- 
саналних издатака у буиету. 

Ученик наше спе7и>с школе na ппвом месту 
тоеба добоо na познаје cnoi матерњи 1език. лите- 
Darvov и HCTOOHiv: na разуме спољни свст окп себс 
кпоз битно основе ФилозоФске ппопелевтикс. Пооед 
тога тоеба да има пордуктиваи и ппактичан nvx 
гђормиоан кроз политичку екопомију и реалне 
студије. 

Укпаткп. наше школе мооају бити нешто више 
пл обичних Kvha за сувопагжо изучаваље. Оне мп- 
naiv гајити лецу, своје ученике. да умслпу цеиити 
и "живати v многим благолетима, које MOTV бити 
или тоеба да 6уду извоо занимања и cbehe без 
икакре оазлике и висомим и пискии, и богатим и 
сиромашпим. 

Прслаз и акомодацнја из старе патријархалне 
оријснталне херојске рнтмикс, у модсрну уједна- 
чену ритмику рада, то je нашс осповно питање, 
које треба mro пре решавати преко школе и ли- 
тературе. 

Југословени приказују већу имлулзивност, јачу 
моментану интезивност нсго западни народи, али 
зато и ман.у пстрајпост. Има парола који су да-, 
лско слабије природпо обдарепп од Југословспа, 
na ипак ти народи радом постижу далеко веће 
успехс. У чему je тајна? У томе, што запалњак уме 
да   скономише   својо   радне   и   стваралачке   спле. 
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Hanop и одмор у ibera jo свесно и рационално рит- 
мизован. Способности, (на које ,ми Југословени во- 
лимо тако радо да се познвамо) саме no себи нису 
довољне. Тск примеиим праве методе и технике 
постизава се максимум усисха. 

Омладину треба отворено и иоштено упознати 
са свима политичким системима и струјама, како у 
прошлости, тако и у садашљости. To je потребно 
како би се омладина o свему тачно упознала н како 
ne би лутала у необавештености, Омладина мора 
већ у cpe/tibuj школи да до1)е до убеђења, да je 
политичка дужност скопчана са огромном морал- 
ном и социјалном одговорношћу и тешкнм радом. 
Политичка дужност не сме нипошто да буде сред- 
cmo, како би појединац дошао до положаја и 
власти и тиме евентуално н до богатсгва. Маша 
средн>ешколска омладина треба отворено, искрено 
и поштено себе да изгра1)ује у хармоничног, урав- 
нотеженог човека, у модерног човека, који je син- 
теза орца и разума, који je добар Југословен и 
Добар човек. 

Слабодан, просвећен, свестан, радин, кон- 
структиван и дубоко моралан човек, то je онај 
што га југословенски народ очекује и тражи. 

Mu и.мамо сада огледних основних школа у 
Југославији, алн још немамо огледних средњих 
школа, ма да цео наш школски систем тежи да се 
Прилаго^и принципима радне или активне школе. 
Пренатрпаност ученика у разреднма, огроман ГО- 
дишњи програм за премали број школских радних 
дана и часова, не дају да наше рредње школе буду 
заиста школе рада. Док се горња зла ne уклоне 
из средње школе, дотле je сие узалуд. Средњо- 
Школски професори цслог света теже, да од школе 
створе ono, што се од њих тражи — да буде 
мШкола живота". 

Напори југословенских професора су тешки и 
велики. Познв њихов je узвншеи, a награда за на- 
поран рад и признање за њпхов одговоран позив 
мали су и незнатни, 

Данас се друштво у Лугославији нн мало не 
стара o iiiicoKo обдареиој деци, која ће највише 
користити   заједници.   Бесплатно   школавап.е   све 
Даровите деце био би први практички задатак, који 
свака заједница може лако да изнеде. Алн то још 
аије довољно. Ko he однеговати оиромашну даро- 
виту децу upe него што ona стигну до школског 
узраста? Друштво би требало да буде старалац те 
-Une. Друштвена заједница треба да обезбеди шко- 
ловање бистре и даровите деце сиромаигаих роди- 
теља. Сиако бистро дете, нарочито свако високо 
обдарено дете, претставља скупоцено благо  целе 
Друштвене  заједнице,  целог  народа.  Друштно у 
своме сопственом интересу треба да помаже поди- 
зање   такве   деце.   Дапас   није   тетко   одредити 
с приближиом тачношћу још у другој или трећој 
години no рођењу да ли he дете бити бистро или 
He. За сиромаха mije довоЛ)11о да му пеко беспла- 
тнр школује децу. Ko he хранитти и одевати ту 
Децу, ко he им створити све остале услове повољ- 
ног развнтка? 

Некада je у Србији у средњим школама no- 
стојао оистем благодејања. To 1)ачко благодејаше 
Добијала су само бистра и обдарена дсца и оно je 
износило колико и плата учитеља почетиика. Многе 
сиромашне породице су на тај начин ne само од- 

школовале  своју  обдарену децу,  aeh  су  тако  и 
себе исхраниле. 

Греба много ааједничкрг рада школе и дома. 
„Заједницу дома и школе" треба спроводити у 
лсивот законским путем, a не да сшји до воље ди- 
рсктира гимиазнје хоће лн та заједница дома и 
школе радити или ие. Интимна сарадња дома и 
школе je прека потреба. 

Гооподо народаи послаиици, ирелазим на Унн- 
верзитете. Питање студираља паше омладине у 
иностранству и сгатистика студешта на страни no 
местима и no струкама, je питање коме треба no- 
светтти парочиту пажњу. Ja ra овде само кратко 
НСШфам, јер пемам времепа да o њему опширније 
говорлм. Питање стипендаста у naujoj земљи и на 
страни на осиову рецппроцнтета, идрл^аваше кул- 
гуринх веза са другнм државама, ииташа су o KO- 
јп.ма такође треба повесга нарочитог рачуна. Шта 
je ca уредбама o философским, иољопривредпо- 
шумаршим и прашим факултетима? ilira je ca оп- 
niio.M уредбом Универзитета? A шта je ca реорга- 
пизацијом свих умепшчких школау целој дрлсавн? 

Посматрајући наше Уиивврзитете, можемо се 
запитати: да ли je оио cue потребно, да није су- 
вишно, илн je још мало, пли je, молсе бити, баш 
ono што пам треба. Апсолутла цифра државпог 
буџета за Университете mije рацпопалпо подеље- 
на како у односу личних према материјалним no- 
требама, тако и у односу једног према другом фа- 
култету, заводу, институту или семпиару.     " 

Иемиповпо се намеКе питање реорганизације 
наших универснтета, ако желимо, да се они утка- 
ју у општи пародпн живот: ако мислимо да обез- 
бедимо својој земљи успешну утакмицу na поли- 
■пичком, економасом и културном прооветаом 
пољу ca осталим културпим пародима света. 

Шта je ca предлогом Закона o изменама и до- 
иупама Закопа o универснтетима? 

11и raiLc иесвршених ђака Университета и пита- 
ље материјалних прилика сиромашних студспата, 
требало би једном дсталиш и снстематски ншитати. 

Један образован народ мора увек имати изве- 
спан контигенат људи, који he моћи HIIH до изво- 
ра кулгуре и иауке и одржавагп и јачати лепо- 
средне везе изме1)у нових и старих научних среди- 
шта. Бег тога се ни један парод неће моћи пазвати 
истински образовапим. 

Без сваке je сумње у иптересу просветнога na- 
претка да професоре и учитеље треба дизати и мо- 
рално и -материјално, a нарочнто морално да би 
као васпптачи и паставиицн најбоље могли одго- 
ворити својим дулшостима. C једне сгране треба 
их за школу везагн, a с друге страпе стварати по- 
годбе под којим ту везапост неће oceliarn као те- 
рет. Te погодбе нису само добро матерпјалпо 
стање, one су upe свега у искреном уживаљу у 
свом позиву, који се јавља када осећају да су пот- 
пуно спремл-епн за сиој рад, кад впде m да je све 
прппремљено да могу ca успехом радига и прати- 
ти резултате свога рада. Када су уверени да o 
томе раду пеко води рачуна и да га ca л>убављу 
посматра n иомаже и олда кад ОНИ TO иеиосредно 
и не npHMeliyjy. 

Сваки професор и учитељ мора своју пауку 
својпм жнвотом показивати. Он мора живети тако 
да приказује што више може осгвареље онога 
чему учи. 

МезадоволЈСтво собом први je услов и најбољи 
потстицај за лично усавршавање. Њтле стварамо 
mro желимо од, себе да створимо и само кроза њ, 
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долазимо до унутрашшег мнра и до највишега за- 
довољства када пошишемо иао што сми сами себи 
писгавнли и за чим смо тежили. 

Од правога професора и учитеља ие тралш се 
да само казујс што je научно, ни да ради само оно 
што су му друш пшааали, него да из свега што je 
ра.шишљао, ирочувствовао и хтеи, етворн сеин 
свесно или iieciiecuu једаи идеалан живот који ће 
o;ii)eljiiuaTii његав реалаи живот, Ту науку, raj 
идеал мора ирофесор и учитељ сам себи створити 
ii.ui сам за себе наћи. 

У будуће треба постављати за руплеите само 
она лица, KUJU су поред редовног наставног пред- 
мета слушала курс са обавезним полагањем испита 
из психологије, логике, дидактике и методике. 

i lajuo.hu психолошки рецеш и најбоља стручна 
знања у рукама човека без oceliaja дужности, без 
савесности, без одлучности, без вере у себе и свој 
позив ne значе готово иншта. Деца ne iioi«iaibajy 
џоверење човеку који ообом ne претставља једну 
оличену дужиост. 

Мигу најбол>и програми да буду, могу иајбољи 
иисгруктивпи инспектори да ббилазе гимназије, 
али ne заборавимо да наставннк гимназије долази 
са Универзитета. 

Иотребпо je апсолутно обезбедити објективно 
одабираше л.уди према стручним квалификацнјама 
за наставничке дужности na Упиверзитету. 

Подела група на филозофском факултету сада 
управо онемогућава добру спрему студеаата ве- 
iimioM буду11их наставника средњих школа. Сту- 
деити цело радно време преко дана морају да 
угроше само na uo.va^aibe предавања. Иаша универ- 
зитетска иастава цајвећим делом je чисто тео- 
ријске и вербалне прнроде, на исиову предаваља 
и из књига. 

И збил^а потребио je што upe na Универзитету 
повратити опу стару духовност, a сваку „течевии- 
ску активност" угушити немилофдно. Ако настав- 
ници na Упиверзнтету нису довољно награђеии, 
онда HM греба повисигп награде, али зато тражиги 
да се само посвете школи, науци и омладнни. Нема 
оног старог пошговања n уважавања према Уни- 
верзитету и његовим професорнма. 

Неопходни je потребна коренита реформа 
наших универзитета, како би се створили прелу- 
слови за оздравЛ)ење психичког, душевиог и мо- 
ралиог стања у пашој академској омладнин. 

Тек када се рашчисте нездраве појаве у на- 
ставничком телу на Универзнтету, моћи he се иа- 
ставничко тело својски посветити наставној и ва- 
спитпој улози пре.ма академској омладини. 

Реформа упиверзитета je неизбежна у инте- 
ресу читаве наше културне и моралне атмосфере, 
и радп правилнога функционисања самих универ- 
зитета. Треба реформу Уииверзитета извести на 
raj начии ппо he се сви факултети оснм филозоф- 
ског, правног и медицинског, издвојити као високе 
школе у рангу Универзитета. Треба спровести je- 
днообразност na сва три униварзитета у Београду, 
Загребу и Љубљани. 

Гломазност унивврзитетског пјхЈфесорског ne- 
ha, несразмеран број редовннх и ванредних профе- 
сора према броју доцената, нарочито упадају у очи. 
He захтева сваки предмет редовног или ванредног 
професора. Ми имамо пуно предмета na Универзи* 

тегу за које би у другом свету билн само хопи- 
рарпи насгавници. 

Увек треба поћи објективно ид потреба саме 
паставе. Треба пзвршити спегематпзацпју катедри. 
(i )граничавање катедри или наставничких места). 
ipec3a предвидети основне федмете a ограничити 
њихов број, тако да'може један студеит који 
почие своје студије у Београду да их продужи у 
Загребу и Љубљани пдд исгим условима. 

Према уииверзитетској омладини због шене 
бујности и због љеног темперамента треба имати 
више толеранције него.што се до сада имало. Томе 
питању акаде.мске имладине греба посветити више 
пажње него што ее код нас чини. Треба предузи- 
мати више националне и васпитне, него ли поли- 
цијске Мере. 

Акупни проблем пезапосленоста дипломираних 
студеиата Универзитета треба гекерално и мето- 
дичкн претрести. On ее мора решавати у етапама. 
He може ее решити једном иером него читавим 
низом мера. Извесне струке имају велики број свр- 
шених стручних каидидата док се код других осећа 
оскудица. 

Потребно би бнло исповаги у бановпнски.м 
иестима бпро за оријснтацпју младих људи радп 
позива. Ови би бирои били од врли великнх ко- 
ристи нарочито у нашој земљи, где изгледа да 
имамо несразмерно већи број академски образо- 
ваних младих људи, него људи који су свршилп 
школе које одговарају екопомекој и еоцијалпој 
структури наше земље. (Јисип Цветић: У Загрсбу 
има такав биро!) Ha жалост, na пашим упиверзи- 
гетима гогово се n нс води рачуна o младим љу- 
дима из унутрашњости који долазе да студирају. 
Иико се још није заиптересовао да види како ти 
млади људи живе, нарочито онн спромашнп који 
немају пи најнужнијих потреба. Нрофесор др. 
Иван Ђаја je једини учинпо покушај, алн то mije 
доволјПо. Између професора и студената не постојн 
ннкакав кош акт, сем што слушају предавања и уче- 
ствују na семинарима. Студенти су остављени сами 
себп. Нико ne водн социјалпу бригу o студентима 
који се често пута прихватају и најтежих послова 
само да би одржалп своју егзистенцију. 

Читам у новинама да ее „Удружеље упиверзи- 
тетских наставника" у Београду, na својој редовпој 
годишњој скупштини у месецу децембру 1937 го- 
дине, нарочито позабавило питањем наших студе- 
ната и претресало je могућности како би се cnpo- 
машним студептима омогућио што бољи и угоднији 
живог, што лакше и удобније школавање. 

Да би се то ПОСТИГЛО образован je под окри- 
лјсм горњег удружења један нарочити одбор који 
he се бавити најактуелнијим питак^има: враћање 
етарога угледа, уважавање n поштовање универзи- 
тета и његових наставника и побоЛ)Шање услова за 
живот и рад наших студепата. 

Вера у сваки аутрритет je данас пољуљана и 
потребно je да ее врати. Реформо.м уппверзитета 
та he се вера у ауторитет почети враћати. 

Треба подвући јсдап напредак на нашем уни- 
верзитету у Београду, којн je постигнут отварањем 
„Дебатпог клуба студентског праппичког дру- 
штва". 

Рад „Дебатног клуба студептског правничког 
друштва" 1К)дел>еп je na четири секције, за јавно 
праио, за приватио право, за еконоиију и социо- 
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логију и за општа питања. У Овим секцијама сту- 
Лептн iie слободно расправљати cna пнтања која 
их интересују, уз сарадњу и уз помоћ профссора 
.Уииверзнтета и осталих наших стручљака за пра- 
вна и друштвена питаља, те би на тај иачин својс 
студије no библиотекама и учионицама корисно до- 
пунили овом слободном дискусијом. 

Рад у овоме клубу разликује се од рада у се- 
минару no томе mro he дискусија бити важнија од 
реферисања и no томе што hc студенти према своме 
иитеросовању моћи слободно да бирају теме и ли- 
тературу, којом he се служити, као и различитим 
односом између профссора и студената. 

Јер, док у семииарима студенти раде за то, 
Да бн олакшали себи полагање испита, дотле he у 
дебатном клубу њихов рад бити управљен само 
стручном и опште куЛтурном образоваљу, бсз об- 
зира иа наставни програм истих, Ue само диску- 
сзијом, већ и другим иачинима, студенти намеравају 
Да у оквиру Дебатног клуба употиуне своје обра- 
зовање на tip, екскурзијама и испитивањем na 
терену. 

Господо народни посланици, дошла ми je до 
руку статистика p броју наших сре/џвих и учител.- 
ских школа и броју ученика у н.има из 1935 године 
која je изашла у „Гласнику Југословеиског профе- 
сорског друштва" и жслим овде да изиесем изве- 
сне податке. 

Укупан број ученика у чстири виша разреда 
гимназије јесте 17.488. Од тога броја на приватне 
гимназије долази 851 и самоуправне 468. Врбаска 
бановина у том погледу иајгорс crnju. Ona има 
свега 288 ученика у вишим разредима. За њом до- 
лазн Моравска и Вардарска бановина, док Зетска 
бановина долази на пето место no броју ученика 
вишех разреда. Ha првом месту je Савска, a за 
њом долази Дравска бановина. 

Општи преглед no бановинама je следећи: 
Вардарска има укупно средњошколаца у четнри 
виша разреда 983 (од тога броја 51 у самоуправ- 
ним), Врбаска 288, Дравска 2.627 (153 у самоуправ- 
ним и 114 у приватним). Дринска 1.652 (263 у при- 
ватним), Дунавска 2.396, Зетска 1.388 (234 у само- 
управним и 61 v приватним). Приморска 1.055 (136 
У приватним) и Савска 4.431 (277 у приватним). 

Из тих бројева можс много што шта да се 
прочита. Тако нпр. да Савска бановина има пет- 
наест и no гтута више ученика у вишим разредима 
него Врбаска, шест пута више него Моравска, скоро 
пет пута inime него Вардарска, више него четири 
чута од Приморске, три и no пута више иего Зет- 
ска и тако дал.е. 

Савска бановппа спрема за највише државно 
Чиновништво 1000 кандидата више него заједно 
Вардарска, Моравска и Дрннска бановина. 

Сви ти ученици виших разреда средњих школа 
спремају се обично за универзнтете и друге више 
Школе, Наиме да заузму највише чиновничке по- 
ложаје код нас, да воде Југославију. 

За годину 1935—1938 даће Савота, Дравска и 
Прнморска баиовина 8.102 матураната, a све остале 
бановине укупно 7.450, иако су остале баповиие да- 
леко Behe од њих и no простору и no броју ста- 
новника. 

Савска бановина има највећи број учспика у 
вишим разредима 4.431. Она he за 1935—1938 го- 
Дину дати према том 4.431 капдидата na највише 

државнс положаје, док hc Вардарска, Моравска n 
Дрипска заједно дати свсга 2.378, дакле за 1.053 
мање него Савска. Сама Савска бановина да11е само 
15 кандидата мање него заједно Вардарска, Врба- 
ска, Моравска, Приморска и Зетска. 

Дравска бановина има око 1,000.000 сганов- 
иика ДОК' Иардарска, Моравска и Врбаска имају 
iipcKO четири мплиона становппка. Али hc Дравска 
зато за 1935—1938 дати 658 каидидата више пего 
ове три баповппс заједпо. Зетска бановина даће 
скоро два пута више капдидата од Моравске, иако 
je ова три пута Beha од ibe no броју становнмка. 

Запреб има вшие сред1Бошколаца од Београда, 
a Љубљана иако три пута маља, има их скоро као 
Београд. Београд има учсника у вишнм разрсдима 
1.522, Загреб 2.049, a Љубљана 1.436, Бсоград са 
Земупом п Панчевом има 1.936. 

Сваки ipclm вишп гнмпазијалац у нашој rii- 
мназији школује се у Београду, Загребу или Љу- 
бљапи. 

Ham je народ, пстипа, свеж и млад, здрав и 
онажан, сиров и неиокварен, са добри1\1 инстиктима 
и способап за утакмицу, али je on још псдовољно 
ispaljen и nnje ујсдпачсп. Он још пије пашао свој 
прави пут. Лош je код nac све у врењу и преви- 
рап.у, још иије све прилагођепо новим прилнкама, 
a готово још ништа није сталожепо n срс^ено. 

Дапас je вишс пего икада тотребпо да се 
приберу и прнпију једно уз друго ови поштени, 
способпн, спсргпчпп л>удп, да се окупе све коп- 
структивне онаге, које су растурепс no цслој 
земљи. Дапи су озоил.ии и судбоиосии. Тешки и 
компликовани проблеми, који постоје код nac 
свуда и na све страпе, трсба да занимају све rpa- 
ђане и сви треба да учествују у раду na томе, да 
се оии поиолјПо решс. Ми сви редом трсба да 
смаграмо државу :i;i ^|!оју кућу, a цео парод за 
породицу. 

Велики par je захватио врло дубоко све наше 
пародпе слојевс н, у шпма, духове, душе, разум. 
HopeMcliCHa су сва рапија лежншта. Измешани су 
пеки од токова. Удар je бпо снажап. Он се још не- 
престапо occha. Брапко Лазареви1ј у свомс члапку 
,Д4аше послање" који je изишао у „Политици" 
између осталога изпео je и ове мисли. 

„У Југославији су у жнвоту и na раду три 
поколења: предратно, ратпо и послератно. Ta три 
поколења noće доста међусобно различита схва- 
тања, no свима литањима живота. Ta три токолсња 
у акцијп су и сва три xohe да се чују и знају. 
Нрво ирератно, TO je оно од педест и пет na на 
више; друго, ратно, од тридесет пет na na више; 
и Tpehe послератно од тридесет и пет na пии<е. 
Нрво псжолеље je уобличавало своје схватање под 
либерализмои, радикализмом, парламентаризмом, 
пагодбама и т. д., paifynajyhn их све од врха Tpn- 
глава до у котлипу Охрида. 

Друро parno поколење, усред формације упало 
je у пукове, под заставу, у ратни хаос, у живот 
опаспостп ,и у колико je изнело главу, данас je у 
пуноме папону и стварању. Његова схватања су 
створепа у главном с народом у рату. Тврди су, 
одлучпп, за ауторитет и дисциплину. Добили су 
жестоку формацију no рововима. Иако ne колико 
у Италији, Немачкој, ПолјСкој и Чехословачкој, 
донекле ово parno поколење je оспова нашег 
владања и политике. Најзад, rpehe, поратно по- 
колење. Ono има једну важну одлику. Ono je са- 

13 
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зревало и сазрена у Југослапији. Насупрот стари- 
]им поколењима ono пдколење има стварно мо- 
ryliiiocTH да носи довољан број ознака југословен- 
ске формације. Али има и тај минус да je рођено 
и сазревало и сазрсва у једно доба пуно провн- 
paiba, uopeMcheiiocTH. Главио je onaj ;плус: да со 
raj појас развијао у југословенској држави. Док 
je прератно поколење имало, донекле, Југославију 
као мисао, друго ратио као идеологију и акцију, 
rpeiie иослератпо поколење TO, Лугославију има 
скоро од свог почетка, као стварност. Први појас 
je ушао у заједиицу као Србин, Хрват и Словенац, 
други појас je ушао, идејно, као борац за Југо- 
словенство, трећи појас се ту родио или сазревао. 
Код ирвнх н донекле, других, може бити разго- 
вора, расправа и овађа o држави. Код трећих je 
то миого мање n ионекад, повод дају баш прва 
два појаса. У том поратном поколењу се више 
ииде левица и десница, радикализам п нацнона- 
лизам, иего ли племенско-верске разлике. .lom више 
него и то, у и.ему се види „борба за живот", ма- 
теријалие бриге. Ono се у СПОЉНОЈ утакмнци, са 
прва два поколења, тешко може да смести, да 
дође до места у заједници у којој све стреми чи- 
новпиштву, jep другнх активпости мало има. 

Сва су иокблења заповедпо позвапа, a ne само 
једно, да одрже тековниу. Борбе н сукоби се мо- 
рају да подреде заједници. Заједпица се пак мора 
да побрине да упосли, без разлике na поколења, 
племена и вере, свс ствари и стваралачке онаге на 
терену. Ми нс преживљавамо »ишта ново. Паши 
процеси су исти као што су бпли onu у Италији, 
Немачкој,  Америци. . .. 

Прави стваралачки покрети иајбол.е стварају 
кад су у ткжрету и раду све вредности свнх поко- 
лења која живе na једиом терену. И ие само оних 
који жпве ircro, у смислу тих вредности, и опих 
који су за еобом оставили схватаи>с н вредности. 

ТсшкоНе je пуио, препрска je огромно, разни 
ветрови се бију, струје укрштају, разне матице 
сукобл>авају, разни матичњаци зује... али петна- 
ест милиоиа тако сложепих нервних система раде, 
руше, зидају, умосе, избацују, чисте, сносе. И пру- 
ге нашег нацидналнога живота тшлако се постав- 
љају и посгавиће се с краја иа крај наше Југо- 
славије од Триглава до Охрида, од Јадраиског 
мора до Тимока. 

Иисмо ми на слепом нли споредном колосску 
светског духа, nero, напротив, na једном од нај- 
главннјих. Ми ČMO, Југословепи, у једном од сре- 
дишта светског бивања и детавања. 

После тешког ра<:уђивања, разједињавања и 
тровања у заједничким смо граиицама пепупс две 
деценије. To je једва редован почетак превнраша. 
Сокови су сиажни изпутра и струјања ископска и 
свел.удска, али je пуио тешких иаследстава и ра- 
зноврсиих иавлака". 

У предјратној Србији иаш средњошколскн про- 
фесор прнмао je плату која му je омогућавала, 
истипа скромаи, али толико безбедан и удобаи 
живот да се могао посвећивати и свом стручпом 
усавршавању. Из гога времена остао je низ знат- 
иих имена из иатег профвсорског сталежа, Тада 
су н они који еу ее после уздизали на врхунце 
иаучничке славе пролазили kao супленти кроз ги- 
миазије iuip. др. Цвији!,, др. Михајло Петровић 
и други. Тада je Универзитет могао бирати своје 
паставиике из гимиазије кад опн научно најактив- 
иији и културпо иајвише уздИгнути 'пбкажу да су 

љихове опособности дорасле уииверзитетском раду. 
Ипак, остајало je и на претек оних који су остали 
за гимназиском катедром, ма да су заслуживалп 
уннверзнтетску. 

Пракса издвајања бољих ђака из клупе и њи- 
ховог дово1)еља за асиствнта после дипломског 
испита била je pel)a и то je карактеристично ко- 
лико за критеријум прератног универзитетског 
наставника у избору свога помоћника и, евеитуал- 
ног наследника, толико и за ђачки материјал, од 
кога се тражило више доказа o могућно-стима за 
научни рад, ио што су успеси на ееминарима. Али 
треба још једном поиовити и додати: такав си- 
стем су омогућавале и условљавале тадашње при- 
лике, jep се млад човек одавао научном раду са 
обезбе1)еном државном влатом која je задонол.а- 
вала HieroBe најпрешније иотребе. 

У свега 20% случајева, вије претерано рећи, 
данас студент ради са «звесним науч«им амбици- 
јама, док у свих 80% случајева ради просто зато 
да научи један занат који lie га хранити хлебом. 

Тако данас ствари стоје не зато што омладина 
нема у истини научних амбиција, већ зато што je 
у всћини, силом прилика, нагаата да „идеал" за- 
адени практичношћу. Jep иаучми рад тражи пот- 
пуно предавање послу, зиачи обезбеђене услове 
за живот, a до њих je данас тешко доћи огромној 
већини и за време студија и иосле, када се добије 
служба. 

ДанашИ)И млад професор je прииуђе« да води 
борбу за хлеб и она му одиоси и оно доколица 
што му je оставЛ)а служба. 

Научни рад je постао гаривилегија оних који 
имају ванредне приходе, док сви остали имају да 
недовољност државне плате накнаде тешким pa- 
дом ван школе ако желе да колико толико, одр- 
же у животу своја културна ннтересоваи.а. Али 
се и до споредне зараде тешко долази. 

Ha филозофоки факултет мушкарци долазе у 
cne мањем броју и све више расте број оних који 
са дипломом овога факултета не иду у просветну 
струку. 

Ми видимо у гимназијама све вишс и више 
наставника који су раскрстили са научнпм амби- 
цијама и свели своју функцију на отаљавање 
дуншости. A за то су у 90% случајева они нај- 
мање криви. 

Ипак то не зиачи да и данас не седе за гимна- 
зиоком -катедром наставници врло широког обра- 
зовања, изузетне стручне спреме и великога дара, 
који би сасвим оправдано 'могли да добијају и 
места иа универзитету. 

Господо народни посланици, запазило се да 
досад није било доволзно пажње и свеетране ио- 
(моћи за подизање, одржавање и развој наших 
јавних библиотека. Ми налазимо за то разлога. 
jep су на дневном реду била многобројиа и крупна 
државна и друштвена пита1Ба. Али налазимо да 
je крајње времс да се правилније схвати значај 
и улога наших библиотека и да им -се поовети више 
пажње. Данас се културни ниво једне земље цени 
no броју библиотека, књига и читалаца. 

Познато je свима каквих све библиотека има 
у иностранству и каква je њихова благотворна 
улога за општу просвету, за развој наука и за 
културни напредак. 

ПоминЈући ту чи}иеницу морамо пожелитн да 
се и код нас много више уради у том правцу: да 
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ce оснива IHTO већи број библиотска не само no 
градовима већ нарочито no селима и да им ce 
OMorvIiii пристојан живот и -створе материјални 
услови за правилно развијање. 

Једна од прпих потреба јесу зграде за би- 
блиотеке. Наша народна библиотска у Београду, 
која je нсдавно доживела стоту годину од свога 
оснивања, још нема своју подесну зграду. 

Друге потребе су матсријална средства и кре- 
дити за библиотеке. Требало би нмати много веће 
кредите за набавку књига, часописа и других 
ппедмета. За сада у том погледу не стоји добрр, 
Не могу ce набавити свс најважније књиге које 
прстставл>ају послсднјУ реч. Tpeha потреба je што 
хитније допошење „Закоиа o свима јавним би- 
блиотекама" који би одредио њихове типовс, за- 
датке, односе. У вези с тим иеопхолно je решити 
питаЈ^е o обавсзним примерцима, који ce морају 
лпстаил.ати библиотекама ол стране издавачл и 
писаца уредно и под условом да највеће лржавне 
библиотеке не морају куповином набавлЈати до- 
маће књиге и часописе. 

Чехословачка има joni од 1919 године „За- 
Kon o општинским библиотекама". 

Потрсбно je дал.е створити везе са свима до- 
маћим и nciiiiM страним библиотекама, осигурати 
могућиости o позај|МЛ>иван>у тсњига из целе земл)е 
n irnocTpaHCTBa, вршити замену и колективном са- 
радњом омогућити научни и просветни рад не 
само у највећим градовима него и у мањим ме- 
стима. 

Потребно je изићи v сусрет библиотскарима 
v решавању питања њиховог положаја. Стручних 
Гжблиотекара данас нема много, али их може бити 
и тпеба да их буде више. Ради посла коме ce no- 
свећују и ради напретка установе у којима служе, 
морало би ce регулисати питање љиховог чинов- 
«ичког положаја и не доггуштати да заостају 'иза 
својих другова, који са истим квалификацијама, 
иа другим положајима могу и брже и сигурније 
иапредовати. 

Најзад потребно je сгворити библиотекарски 
подмладак ие само за државне нсго и за друге 
библиотоке као што су градске и сеоскс. To би ce 
лало постићи стручним ку-рсевима, 'предаван)!!^^, 
радом у старим библиотекама. У вези с тим по- 
требно je да библиотекс добију довол>ан број 
стручних чииовника. Ma како да ce схвати би- 
блиотека, ипак je -несумњиво да и библиотекар- 
ство претставља једну посебиу струку. 

Пада у очи велика претежност семинарских и 
факултетских библиотека у Југославији које од- 
носе велике суме, служе малом броју професора и 
студената, док четири главне библиотеке добијају 
све заједно релативпо малену суму, a служе не 
само огромноад броју студената него и многим 
професорима. Овај спор иначе између библиоте- 
ка n универзитета није само наш проблем. Међу- 

'Народни конгрсс библиотекара у Риму 1929 годи- 
Не усвојио je декларацију (редиговали су je прет- 
ставници Француске, Немачке, Америкс и Швај- 
иарскс) која je такође иагласила ту велику no- 
дређеност библиотека универзитетима. 

Потребно je mro пре приступнии изради „Ју- 
гословенске библиографијс" у којој су Срби и 
Хрвати (Словенци не!) изостали за 70 година, и 
коју и иностранство све живље тражи од нас. 

Потребно je ставити кредите: да ce што пре 
изради каталог научних и других чланака штам- 
паних у часопиоима, новинама и другим повреме- 

!ним ттубликацијама; да ce што пре предузме изра- 
да централног каталога јавних и стручних би- 
блиотска; како би ce могао што пре покренутн je- 
дан стручни библиотекарски часопис. 

Шта je до сада урађено да ce у свима Мини- 
старствима издвоје она акта веома важна за кул- 
турни, економски и социјални напреда.к Југосла- 
није и предаду на чуваРБе државним архивама? 

AKO не може ускоро доћи нов „Закон o др- 
жавним и другим архивама" онда je неопходно 
потребно да Министарство просвете што пре пре- 
дложи Мииистарском савету pemeihe у овом прав- 
цу, јер како сам обавештен много лрагоцепе 
rpal)e архивске лежи no подрумима м таванима и 
пропада. 

Наламо ce да ће ускоро Народпа окупштина 
имати могућности да ce позабави новим пројекти- 
ма ,,Закопа o музејима" и „Закона o чувању сга- 
рина и ттејзажа". Јавне и универзитетске библио- 
теке, државне архиве и разни државни музеји су 
најбол>и чувари н 'пиопери наше нацоналне кул- 
туре. Они нас уздижу у нашој вери у саме себе, 
у веру која je неопходна и живи извор културнога 
истинскога напретка народа. 

За чување и развијање паше националне кул- 
туре апсолутно je потребно што ripe наћи до- 
вол^но кредита и створити материЈалне услове за 
правилио развијање библиотека, државних архи- 
ва и музеја. Hanin нациопалнн архиви су ризпица 
онога IHTO je наш народ у својој мучној прошло- 

■сти проживео. 
Ратни музсј у Београдском граду треба npo- 

ширити у „Музеј југословенског ослрбођења и 
уједињења". Поред већ прикуплЈеног и сређеног 
материјала, треба ту основати и уредити лре- 
гледну библиотеку свих штампаиих или ■сликапих 
докумената у раду на ослобо1')ењу и ујелии>ен.у 
Југословена. 

У Скопљу треба архив и музеј својскн помо- 
iin да ce изграде у интересу државних и вационал- 
них идеја. Шта je до сада урађено на Цетиљу с ве- 
ликом архивском прађрм? И ma Цетињу треба из- 
градити архив. 

Господо народпи посланици, од свих акција 
па 1гаролном просвс^пваи.у ппјлубл>е трагове и 
иајтрајније резултате показују домаћичке школе 
и течајеви. Оне ^су за сада једине 'Просветне уста- 
нове којс .су у ^непосредном додиру са одрас^шјом 
женском омладином на селу, 

Шта je ca Законом o учитељокој домајшчкој 
школи н ca Законом o домаћичким течајевима? 

У ком je стадиуму питањс Учител>ске дома- 
ћичке школе у Прокупљу? 

Шта мисли Министарство просвете предузети 
за просвећивање младежи која сврши основну че- 
твороразредну школу na док ne пође у војоку? 

ОделенЈС за народно просве^ивање не сме да 
ce сведс само na административпи рад и решаван^ 
чисто личних и приватних питања, него оно мора 
да врши свој прави задатак потстичући на рад, 
уливајући жнвотворну снагу у све своје органе и 
пратсћи целокупан рад на народном проовећива- 
п^у у целој Југославији и na страпи, a нарочито у 
суседним државама. ОбраћајуДи поглавито лажн>у 
на то да не заостајемо бар иза суседних држава. 

13* 
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He сме се стати само на томе, да се само пи- 
с.меност дЗ, него се уједно морају сви учинити и 
учссиицима свих оних добара што их писменост 
пружа. 

Морају сс, дакле, непрестано стварати и услови 
за даЛ)е образовање и опет свим оним сретствима 
што су се код других напредннх народа показала 
као опробана и добра. 

Просвећеиост и то општа просвећсност, где 
нису само највиши редови спремни за свој позив, 
него где су и најнижи стекли извесно просечно 
образовање и тежњу за своје даље усавршавање, 
веома много показује да се подиже продукција у 
јсдној земљи, a с тим и њезино богатство. Богат- 
ство опет доприноси здравл^у и срећи, смап.ује 
криминалитст и на тај начин подиже општс на- 
родно благостање. 

Треба систематски употребљавати сва сред- 
ства за далзс образован^с народа: поднзање па- 
родпих н соколскнх домова с читаоницама и кљи- 
жницама за народ, покретне читаоницс и књижни- 
це за мање сеоске општине, поучна предавања п 
уметничке претставе за најшире кругове, радио, 
филм, осннвање народних универзитета итд. 

Соколство и задругарство су главни пионири 
народног просвећиваи.а и НјИХ Мипистарство прп- 
свсте треба својски да ппмаже у њиховнм акци- 
јама. 

Више пута je посведочепа истипа да су људи 
што образованији то и практичнији и бољи радни- 
ци, a уједно и трезвенији и издржлзивији. 

У утакмици културиих иарода једиио сс могу 
omi одржати чији су нижи редови телесно и ду- 
ховно иајспособиији били за рад. 

Више пак но закони, расписи и наредбе no- 
маже ту стварање услова, под којим ће сваки осе- 
тити гготребу за образовапЈем, осетити користн од 
просвећености. Задовол.ство што га je na тај члчпп 
стскао биће му најјачи потстицпј за лал.с образо- 
вање његово и његове околиис. Да се ти услози 
створе задатак je у првбм рсду државппх власти, 
a затим задругарства n соколства и појединаца ко- 
јимп je стало до соцнјалиог папрстка. 

Требало бц у већим селмгла завести облигатпо 
no два зимска течаја узастопно две годннс no 3—5 
месеци, јер деца кад заврше основну школу, ис 
раде нншта, не уче, забрраве ркрро све и позгану 
тако рећи неписмени. 

Позиато ми je да професор Турић који води 
тсчајеве на сељачком универзитету у Загребу, из 
тога матернјала Сељачког универзитета изграЈЈује 
за знмске сел^ачке школе потребну школску грађу, 
плап и методу наставе. По н.еговом мишљењу и 
искуству моћи ће свако ссло да има своје зимске 
школс за младеж између 12—20 година, даКле у 
годипама када се развијају дух, социјална свест, 
снага и способпост за рад. 

Морално васпитаље нашег парода, a у првом 
реду наше омладипе, потрсбно je поставити на што 
јаче темеЛ)е државл.апског васпитап.а. У том прав- 
цу треба да раде ne само паше школе од основпчх 
na до писоких школа, neh и све наше културно 
просветпе оргапизације широм целе земл^е. 

Државл>апство није само правнички појам већ 
je и етички и пшхолошки; Држављанин je само 
onaj који се oceha у својој души члаиом велике 
државие зајединце и жели да тој заједници ув-гк 
служи и прима с вол>ом и срцем сва државл>анска 
права и дужпости, које му дајс држављапство. 

Задатак државлзанскога васпитања je да буди 
у држављанину ocehaje за државни и заједпички 
живот, да у државл.анипу утврђује држављанске 
1!рлине, иарочпто праведност и осеНање одговор- 
иостн за целнну и појединца. Ми треба да слу- 
жимо држави добровол.но и срцем, a не због при- 
иудних сретстава зајединце. 

У погледу државлЈапскога васпитања код нас 
сс инје доволјНо учиннло. Мало се радило снсте- 
матски. 

У Пол,ској н Чехословачкој законом je одре- 
ђено да се држављанско васпиташе за најшире на- 
родне слојеве спроводи преко иарочитих течајева, 
преко издавања иарочите литературе и преко на- 
родних књижица и читаоница. Национална свест 
се утврђује и шири. Само здрав и реалан национа- 
лизам je користан и остварЛ)ИВ за све Југословене. 

Треба настојати да Академија наука, научии 
и уметнички заподи, позоритта, научна лруштва 
n удружења; просветна, културна, књижевна, умет- 
кичка, певачка, стручна и сталешка, са конгрссима, 
састапцнма, изложбама разпијају свој рад у јед- 
inoM одређеном пранцу и у оквиру југословепске 
идеологије која би уносила пов дух, полет и ак- 
тнвност. 

Tpajiui напредак у иародпом просиеИивању 
можемо очекпвати само тако ако будс свс више 
племепитих људи и истинских радника, који he 
раднти са заносом и уверењем. Племеннт човек je 
тајаиствено средиште добра. Његов утицај je бе- 
скрајан јер 11>сгова дела не умиру. 

Истинско народно просвећивање приватном 
иницијатнвом могу кренути Л)уди као Грунтвиг у 
Данској, као Дачић у Србији, a у најновијс доба 
као ннж. Никола Симић директор Ниже пол.опри- 
вредне школе у Смедеревској Паланци и Душаи 
Јовичић преко Удужен.а Лсвчаиа и Беличаиа у 
Београду. 

Мора се битн апостол. Човек мора бпти 
инстински одушевљен и заиесеп својим мисионар- 
ством na he и друге Л)уде да nonccc. Преко исгии- 
ског пародпог просвећив1ања морамо пароду дати 
нов полет, иове видпке, mone речи, пове спаге. 
Нижа полЈОпривредпа школа у Смедеревској Па- 
ланци организована je no примеру савремсних дан- 
ских пол>огфпвредпих школа. За иаше прилике ова 
школа je права рсткост. To je уистппп пека врста 
сељачког упиверзитета, који походе замл>орад- 
ници од 17—30 годппе. 

Задовол^ство je посматрати сељака, који се 
од плуга одвојио да би у лабораториуму нспитивао 
разне биљке и сточпс болести. To on, као npas;i 
хемичар, меша киселипе, врши преглед млека и 
масла. Свс то науче ови вредни људи за пепупих 
пет месеци школовања. 

Школа одржава петомесечне летње и зимоке 
течајеве, на мојима се сељаци савременим мето- 
дама модериих западних школа васпитавају за 
напредне и рационалне пољопривреднике. To je 
иал.да једипа школа код nac у Kojoj су потпупо 
примењени сви принципи нове школе, школе рада. 
Теориска предавања cv само допуна практичппм 
н радппм часовима. 

За то делање ниже пољбпривредне школе у 
Смедеренској Паланци и неуморном раду њеног 
одличног директорп инж. Мпколе Сиљгића има се 
приписатп што дапас у Јзсеници постоје стотипе 
потпупо препорођепих сељачких газдинстава: мо- 
дерпи снлоси, силојамс за смештај и Koii3epBnpaibe 
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сточие хране, стотине планских кућа и стаја за 
стоку, десетипе иапрсдннх земљорадничких за- 
Друга итд. Л то je читав препород. To су темел.и 
новог села, 'ссла рационалне економије, села бу- 
дућности. 

Миогобројна завичајпа удружења у Београду 
могла би се гшсветити народном просвећивању no 
угледу на „Удружење Левчана и Беличана" који je 
за релативпо кратко време постигло лспс и трајче 
успехе. Министарство просветс требало би на 
сваком кораку да помаже заиста успелс приватне 
ипицијативе  па  народном  просвеГ^вању. 

г'осподо народии посланици, у културно-про- 
оветдом раду na народном просвећивању су нај- 
важнији чиииоци штампа, радио и филм. 

Наша штампа врши успешно своју мисију. Она 
се усавршила. Она je na доброј висини у технич- 
ком, књижевном, уметничком, журналистичком по,- 
гледу, само кад би било заступљено мап.с крими- 
налнстике, a BHIIIC културиих и других ствари. 

У вези са питањем просвећивања наших нај- 
ширих иародпих слојева потребио je поклонити 
што већу пажп.у усавршавању иаше радиофоније 
и  стварапл' домаће филмске  индустрије. 

Филм je пајопасније савременр оружјс у мс- 
ђународној утакмици за иациоиални престиж. Али 
мн у Југославији иа то оружје слабо обраћамо 
пажњу. Прско филма се сеје страна култура и 
страин језик. Филм није луксуз. Него je TO всома 
озбил>но питање коме треба посветити нарочиту 
пaжFby. , 

„Правилиик o филмовима" што га je пропи- 
сало Мипистарстио просвете треба пооштрити у 
толико да je свакн биоскоп у Југославији дужап 
Да сталио даје no један културпи (1)илм из Југосла- 
чије, тс да сс на тај начин упознају разни крајеви 
наше земл.е, разни обичаји итд. 

Ми смо готово једииа европска земл^ у kojoj 
скоро ништа није учцњено за ствараше домаће 
фнлмске производње и у којој се филму ие посве- 
Кује скоро никаква пажња. 

Сем тога код иас сс сни страни филмови при- 
казују na страпим језицима, јер није ништа учи- 
њено за ствараЉе установе којс би стране фил- 
мове сихромизовале na nam језик. 

Иако врло млад проиалазак, тек меколико де- 
Ценија стар (40 година) филм се развио тако ра- 
пидно, да je nocrtirao толики степеп раопрострање- 
ности и озбиљну ипдустријску величииу, као ретко 
који други пропалазак. 

И велике и мале земље одавно су већ уви- 
Деле да фил.м није само трговачки артикал, neii да 
Je то u једаи културни и привреДни проблем, n 
чиниле су све пгго су могле за стварање домаће 
филмске пронзводп.е. 

Гледамо и слушамо све више страних филмова, 
са неуметничком обрадом на туђем језику, са 
туђо*м inecMOM, који шире туђу културу, туђе на- 
вике што за једну младу државу није свеједно. 

Ми имамо иеколико позорншта које треба 
поред чисте уметности да зраче народним духом. 
Ta позоришта ce' подупиру државним дотацијама 
и ne исплаћују се. Насупрот њима je 20 пута већи 
број .популарнијих позоришта, тонбиоскопа, чије 
je дејство упечатљивнје и пе може се отклонити ни 
школском наставом ни литературом. 

Филм je најмоћније сретство за вашитање и 
пропаганду. A погрешнр васпитаље и нежељеиа 
пропагапда   свети  се   неминовно. За то излагаиЈС 

омладине  опасном  страноу  утицају  плаћамо  ми- 
лионима. 

Искуства других земал>а поучавају нас шта се 
свс може постићи на 1тол,у филма. .lom нигде у 
свету развој филмске делатности није донео рђа- 
вих воследица. Напротив, поред праиагапде, но- 
стиже и финансиски ефекат. Карактеристично je 
за Југославију да се најповољнији филмски Tepe- 
nu поклапају са пасивним привредним областима. 

Погледајмо шта су у том погдеду учинили 
поред велнких земаља и мале: Чехословачка, Ма- 
Гуарска, Скандинавске земље, na чак и Бугарска, 
Румунија и Турска. 

Наши предели пружају најшире могућности 
за филмова11.е. Лепоте и новина наше земље имају 
парочиту драж. Наша je клима куд и камо повољ- 
нија него у средњој Европи. Већи део године je 
сунчан и може се радити напољу. Ha нашем При- 
морју iMOM{e да се уграби 200 сунчаних дана. Истн 
крајсви располажу ненскоришћеном слектричном 
спергијоад, коју страхођито много тражи један 
атслЈС. Са тим погодностима можс се снимати 
40%—50% јевтнније нсго у центрима филмске 
индустрије. 

Због тога што нема своје властите индустрије 
за израду филмова наша држава je предмет наро- 
чите пажње и бриге држава извозница. 

Филм je најмоћиија реклама, најмоћније срет- 
ство за упознавање народа и најзгрднији облик 
културног утицања. 

Због важпог географског положаја и великог 
значаја за међународну политичку игру, наша др- 
жава je изложена, можда више нсго која друга, 
унакрсној ватри разних идеја и културних тен- 
денција утиснутих na целулоидној врпци. 

Аустријски филмови почињу све више да се 
траже код нас ne само због свог уметничког ква- 
литета него нарочито збот гога, јер су лиШени 
ових оних политичких тенденција којиада обилују 
нвмачки филмови. 

Ми још увек немамо правих домаћих филмо- 
ва. Било je само малих кратких ())илмова које су 
радили поједини аматери. 

1937 годипе било je илострапих филмова у 
Југрславији 780 који ^у претстављали дужину 
укупно 822.419 метара. Всликих забавних филмо- 
ва 286, малиХ 94, културних .r)(i a журнала 168. 

Највише je увезено америчких филмова, за- 
тим пемачких, француомих, аустријских, енглеских 
и чехословачких. 

У namoj држави било je прошле године 19,37 
383 кинсматографа. Од тога звучних 330 и 53 не- 
мих. Укупап број -седишта 113,971. 

Улазнице na биоокоп имају максишлно опте- 
pehen,e државних, самоуправних и отпитивских 
такса у висини 31,80% од бруто ирихода. 

Господо народни посланици, у току послед- 
њих неколико годиша развитак радиа у свету узео 
je такве размере, да се тим питањсм у свнма др- 
жавама посвећује највећа пажња. 

• Радио je доказао своја многобројна преиму^- 
ства као одлично оретство за популаризираље не 
само музичке, мњижевне « опште духовие културе 
у најширим масама, nero и за нациопалпу про- 
паганду, као и најбржс обавештење и најудаље- 
пијих крајева o свима актуелпим догађајима у 
земљи и на страни. 
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У нвшм земљама преузимају радио-станице 
саме државе као BCOMž рентабилно предузеће и 
ради контроле. 

Београд, Загреб и Љубљана чују се из уну- 
трашњости само са великим апаратима који су 
скупи и зато радио нема jom присталица у на- 
р.одаим масама код нас. 

Министарство просвете треба такође да се 
заинтересује за што хитније решење питања наше 
радио-станица, јер je то сада најактуелније кул- 
турно питанЈе. 

Радио je данас најважније и најутицаније 
пролагандистичко сретство за подизање културе 
нашега ссла, за просвећивањс најширих народних 
маса. 

Госиодо iiapo.um исслаиици, народно позо- 
риштс није само народна забава, исго има иве- 
лики култураи, уметнички и просветни значај. У 
всћини ми још не ценимо правн зпачај књижевних 
и уметничких творевипа за напрсдак државс и 
народа. 

Утицај позоришта се код нас ограиичава само 
,на варошко становништво, a за широке масс no 
сслима значај позоришта и не долази у обзир. 

Шта je ca законом o народннм позориштима? 
Можемо се запитати колико су до сада наша 

народна позоришта у истини вршила своју кул- 
турну, националну и социјалну мисију према сво- 
ме народу? 

Од ослобођења na на овамо наша народна и 
друга позоришта нису имали никакав одређеа и 
разрађен план свога рада. Није била фиксирана 
једна одрбђена позоришна политика. Hama позо- 
рппгга нису имала своје идеологије. Главна брига 
свију управника била je да če пошто потр одржи 
(|)инансиска равнотсжа. 

Машим позориштима потребне cv реформе. 
Потребна им je идеја, дух, занос. Треба створити 
идеологију, израдити план н одрсдитн систсм који 
би био обавезан за сва позорншта. Ледаи нарочити 
олбор струч1ћака, зналаца, књижевника, уметника, 
.ч.уди од 3naii>a, идеја, духа, полета, народног осе- 
ћаи.а, социјалнога схватања и префињеног умет- 
ничког укуса имао би да ■сврши горњн посао. 

У опишрном и сложеном програму модерне 
Kv.'iTvpnc политике нарочита пажња се поклања 
позорипггу, нз сасвим разумл^ивих разлога. Позо- 
риште служи најефикасније културнбј пропаган- 
ди мс1)у народним масама, без обзира какав je и 
колики je степеи њихове опште просвећшОсти. 
Позориште улази у масе, преображава их и кул- 
турно формира пре и лакше но књнга, слике или 
музика. 

Савремено позоршите пробило je у снажном 
палету бране оне велике изолованости којој га je, 
још до рата, подређивао укус једне особене есте- 
тике, настале у кабинетима духовних аристократа 
прелазне уметничке епохе. To je можда жалооно, 
али je то тако. ДанашпЈе позориштс постало je 
демократско, то he рећи ошпта народска установа 
v пуном смислу речи. 

Поред три главна Народна позоришта у Бео- 
граду, Загребу и Љубљани која има да негују и 
даље чисту и високу уметност, остала позоришта 
могла би се једним делом приближити народу сво- 
јим претставама. 

У Чехословачкрј, на пример, постоји преко 500 
дилетантских позоришпих груиа које čy организо- 

вапе no једпом и јединственом позорншном сн- 
стему. Te групе припадају радницима и сељацима 
којн се у посебннм курсевима спремају за позо- 
ришну делатност, за глуму, за режију као и за 
потребна сиенека знања. Ове групе имају око 150 
својих позорница које се, no једном типу, изра- 
ђУЈУ У нарочитим позоришпим раднонцама за тех- 
ничка сценска постројења. Оне негују свс врсте 
драмских нзражајпих облика: драму, хорске реци- 
тације и драмско музичке комаде. Ове групе при- 
родно имају сноје нарочите писце који се саобра- 
жавају духовпим потребама средине и њепим тех- 
иичким и фииансиским могућностима. 

Питање културнога уздизања широких сео- 
ских маса, које су у огромном броју пеппсмепе, 
исто толико je важно колико и штањс љеговог 
Јтацпоналпога економскога оспособл&ња. По том 
тштању позориште може и треба да игра једну 
од главпих улога. Ha жалост, то иије случај. Hama 
nosopiumia полигика je из основа варошка и гра- 
IjancKa. C репертоарске тачке гледишта ona je упу- 
ћена na забављање великрварошких маса и упран- 
л^а се већим делом према н>иховом укусу. Ми би 
смо, no угледу na Чехословачку, могли позориште 
да прпближнмо нашим народним масама преко 
аматерских група у соколству и у задругарству. 
To позориште морало би да пикне из села, из ње- 
гових духовпих потреба, ono би дакле требало, 
да се изграђује одоздо, из духовних расположеља 
парода. 

Ham народ nnje само овеЖ, пего уметпичкп 
прворедан. Народна посзија, епска и лирска, оочие 
анегдоте, игра, ћилимарство и вез — све су то ма- 
11И(|)сстапије његове широке уметпичке радознало- 
сти и уметпичке способности. Најзад, и позориштс 
потпуно самониклог карактеракоје се спорадичпо 
јавља, час овде час онде, као доказ особених умет- 
ничких струјања у сеоским масама. 

Сетимо се случаја сеоског позорншта у Вр- 
чппу, које се појавило у Београдском позоришту; 
прпогорскнх сел.ака из Ераковића, који су дали у 
Когору „Кнеза Арвамата" од Краља Николе; хр- 
ватсхих сел^ака из Градечког Павловаца код Кри- 
жеваца који су у загребачком позоришту прика- 
зали „Павловачке свате"; сеооког позоришта у 
Рудом, na босапској страни Дрине. 

Потрсбпо je гговести mune рачуна o овим само- 
никлим појавама сеоског позоришног живота који 
се развија у оба уметничка правца, у продуктив- 
пом (драматичарском) и репродуктивном (глумач- 
ко-редитељском). Ту на гим примерима треба тра- 
жити основе за праву сеоску драматику и сеоско 
позориште уопште. Из тих аутохтоних позори- 
шппх елемената можда ће једпом израсти наш cne- 
цифички сценски изражајни облик. Народна врела 
су пеисцрппа и увек благородпа. 

Код нас су необичнр повољне резултате већ 
постигли са својим аматерским позориттима Хр- 
вати (Матица хрватских казалишних добровол>аца) 
и Словенци (Културпа звеза). Да би се аматерска 
позоришта подпгла na уметпичкп ниво било би 
пбтребно: 

1) штамшти у Државпој штампарпјп np.io 
јефтино издање позоришних комада за парод и 
популарпе уџбелике наших позоришпих стручња- 
ка o дпкцнји, техници глуме, шминкању итд.; 

2) раописати конкурс са наградама за комаде 
који he служити реиергоару позорпшта за парод; 
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3) организовати при народним позориштнма 
или глумачким школама дво и тромесечне курсеве 
из режијске уметности за учителзе нли талеитона- 
није сељаке; 

4) организовати аматерску позоришну цен- 
тралу при Министарству npoceete, која he давати 
сваку noMoli upu осиинап.у и одржавању оргаии- 
зације аматерских позоришта код соколства и код 
задругарсгва и др. 

Дозволите .\in, господо народин посланици, да 
на 'крају   проговорим   неколико   речи o реформи 
Главног просветног савета. Неопходно je потребно 
што пре коренито изменити закон o Главном про- 
свегаом савету. Ha место 35 чланова ширега већа 
или 17 чланова сталнога већа Главног просвегнога 
савета, који ову дужност повремено врше поред 
свог редовног   посла,  треба у интересу  напрстка 
народне  просвете и народне  'културе,  поставити 
свега 9—11 просветних саветника, којима ће једи- 
на дужност бити да интензивно раде у Главном 
просветном савету. Просветни саветници треба да 
буду добро верзирани људи у просвети и у науци. 
Појединн чланови Главног просветног савета тре- 
ба да су -специјалисти у основној, срсдњој и Bu- 
rnoj настави, у народном просвећивању. Главном 
лросветном савету треба дати већи ранг него штр 
он то сада има. Чланови 1"лавног просветног саве- 
та треба да су у 2 групи чиновника. Главни прр- 
светни   савет   треба   да  има   право   иницијатнве. 
Главни просветни савет треба да буде {|)орум где 
he се хладно, објективно, зналачки и стручно трс- 
тирати   сва   питања   просветне   политике.   Добра 
школа и добра просвета морају имати  једно ви- 
соко  npo'CBCTno тело  као  Главни  просветни  савет 
од великог ауторитета, који he битн десна рука и 
НајбоЛ)И помагач Министру 'просвете и који fee се 
стално и непрекидно старати o школи, o настави, 
o лрооветној политици. У Главном просветном са- 
вету треба да лежи   кониинуитет   просветне   no- 
литике. 

Главни просветни савет трсба да буде онај 
форум који he израдити наш државии просвстни 
ирограам после обављене опсежне јавпе дискусије, 
анкете a с нар.очитим погледом на наше културне 
И економске прилике и с погледом на опште ку-л- 
турне прилике у шету. Овај државни просветип 
програм министар просвете износи иред Миии- 
староки савст који га послс свестране. дискусије 
усваја и утврђује и он je као такав обавезан за 
министра (просвеге. Заслуге појединих мивистара 
Просвете «ека буду у томе да што већи део др- 
Жавног програма изведу и да га изведу што боље. 

Просветна политика Југославије мора се кре- 
тати у интенцијама народиог живота и његових 
потреба. Добра школа и добра просвета морају 
Имати добру просветну политику с пуним сазна- 
•tevi какви су њени циљеви и шта се хоће да iiu- 
^тигне с тим школама « просветом. 

Министар просвете, као врховна просветна 
власт, преко Главног просветног савета врши свој 
прави задатак: прегледајуј^и целину наставе и 
одржавајући потребну везу и јединство између 
појединих делова; cnaja у земл>и задобијено иску- 
ство с цслокупним нскуством задобивеним на стра- 
"и; отвара видик ка све вишим циљевима народ- 
ног образоваи>а и то више постичући и дајући 
Директиве no непосредно утачући на рад про- 
светних органнзама. 

Главни просветни савет израђује пројекте за- 
кона, уредаба, правилника,  наставних  планова  и 
програма и свих елабората који се тичу школе н 
просвете и подноои их министру просвстс. 

Г.кшни просвсгаи савет требао би мииистру 
просвете да предлаже no три кандидага за начел- 
нике оделеша у Минисгарству просвете, за иачел- 
иике оделења у бановинама, за директоре средших 
школа, за шефове поједивих просветних установа, 
за ихколске надзорнике и др., од којих мииистар 
иросвете једнога бира и поставља ва упражњено 
место. 

Сви додуше craVii!;) вичу: треба систематски 
упознати наше олште, културне и просветпе прм- 
лике. Али нико до сада није ништа учинио да се 
те прнлике заиста систематоки и упозиају и да се 
према нлша нешто и учини. Мн сви говоримо o 
„нашим иосебним приликама" и ашогу корисиу 
установу често одбијамо с тим разлогом што то 
није за „наше прилике". A никога немамо који би 
иаше културне, школске и просветне прилике 
стално пратно, испраживао њихове особености, 
упоређивао их на разним местима, тумачио их и 
на тај их начин утврдио и показао у чему се оне 
уараво и cacroje. Taj би посао могао и трсбао да 
ирши реформисани Главни -просветни савет. (Одо- 
бравањс и пљескаше на десници.) 

Да се у просветне послове једне државе унесе 
што више потребнога уједначавања зато треба н 
упутство и контрола. И Једно и друго сс може no- 
стићи преко рсфор.мисаног Главног лросвстног са- 
вета. Главни просветни савет иоредејји искуство 
разних школа (изнесених у извештајима) с иеио- 
средним посматрањем самих школа, уверава се o 
њиховој тачности, a поредећи разне школс једне 
са другима одлучује оно, што je у пбјединим за- 
водима индивидуално, спецнфички од онога, што 
се у свима подједнако јавља и што показује on- 
ште особине 1наших школа. 

Наш садаилм школаш систем ни издалека ме 
одговара потребама нашег народног и културног 
живота и иашим социјалним приликама. Он je 
противан духу нашег времена и далеко je од реал- 
них захтева садашшице. 

Иогрсшно je узети да je школскн проблем чп- 
сто љросветни проблем, У ствари, од правилнога 
решења школског питања завиои, добрмм делом, 
консолидација државних и самоуправних финаи- 
сија и привредни напредак земље. Школскн про- 
блем je један компликован социјални проблем, чи- 
јсм се проучавашу и решавању мора приступнти 
са пуно обазривости. 

Када приступамо вросветни.м реформама мо- 
рамо, пре свега, што je иогуће тачније сазната Шта 
треба чинити. Вазда се до данас код вас у том 
грешило. Све су наше просветне рсформе готово 
уношене у просветне установе нагло и споља, a 
ннсу сс развијале постепено и из себе самих. 

Искуство и наука морају одре^ивати обим и 
начин просветних реформи. Мора бити известан 
ред и постепеност у просветном развоју. Мора nb- 
стојати известан континуитет. 

Реформа иаше целокупне наставе од уиивер- 
зитета na до основне школе mije само промена 
система ради саме наставе, то je иешто много 
више . To je рефррма нашег подмлатка, то je спас 
његове физичке, етичке и интелектуалне будућ- 
иости. 
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Ради јсдинства рада и иадзора, све стручне 
школе, осим војних школа, треба да буду под 
управом Министарства просвете a ис као до сада 
под неколико разних Мииисгарстава. 

Далеко од сваког политичког утицаја него 
no стварним и доказаним потребама нашс соци- 
јалпе структуре и потребама нашег културног раз- 
витка Главни геросветии савет би гребао да из- 
врши целисходни размештај разних врста школа 
no Југославији. 

Права и истинска ижолска 1)еформа у Југо- 
славији трсба да буде таква, да и ми Југославени 
можемо рећи као просвећене скандинавске државе: 
Наше школе ne стварају бирсжратију. Снаки je 
паш интелектуалац практичан радник, сваки je 
liani  практичан радник  интелектуалац. 

Два иотива треба да буду код наше просветне, 
однооно кулгурне политике; уздићи што више 
образовни iiiino југскловеиског народа у најширим 
иародмим слојевима, издићи његову иоралну н ду- 
ховну вредноа и тако образованијем и аросве- 
iiL'inijcM пароду дати гакве предводнике, чије lie се 
размере подударати с европским димевзијама у 
којима he народ као својим вођама моћи следо- 
вати с поверењем и с надом na успех na свима no- 
л.нма културне, економске и социјалне делатпости. 

Ми смо до сада много патили n патимо од 
необјективнога посматрања стварности, која ne 
допушта да се примени прави метод у раду. 

За општа проспстпа и културна питања мо- 
рају се mio Hume заинтересовати шири кругови на- 
рода n мора им će ујамчити њихова сарадња Ha 
просвећивању народа; 

Главни просветии савет мора прибирати саи 
штампани мате^ијал (у нашим н страним листо- 
вима n у ки.пгама) који се односи на све врсте 
школе у namoj и стЈкшпм државама. 

liaiini педагошки лнстови су у главном стале- 
шкн листови. Остали листови и политички и ки.п- 
жевни ређе додирују какво педагошко питаше. 
Требали ои и iianni већи дпсипи листови да уведу 
no угледу na странћ своје васпитпе одел.кс или за- 
себне васпитне додатке у прво време месечне, a за- 
гп.м и недељне, где би се третирала сва актуелна, 
културпа, просветна и школска питања. 

Велика васпитна питања треба и морају да 
потресају цео nam југословелски парод до сржн. 
oiininiM добром треба да постане уверење да нас 
историјска криза нашега доба гони na решења у- 
право у области образовања и васпитања, ако ne 
желимо да нацпоиалпи етос југословенског иарода 
буде оштећен у својој прајезгри. 

Заиста се мора признати да школа дапас има 
опаспијс конкуренте no пкада, који аривлаче уче- 
пичку пажн>у и боре се с n>o.\i око заинтересовано- 
сти њихове. Али што je ова конкуренција neiia то и 
рад у самој школи мора бити већи. Школа се мора 
послужити донекле и истим средствима, којима се 
служе ii.i'ini конкуренги, н upe свега ona мора зау- 
зети. средишно местр у детињој души, иотресати 
сва дечија чувства, приморати их да мисле na шко- 
лу и када je оставе, a ne да чине екскурзије вап ње, 
н када су у и.ој. llpuo n прво школа, професори и 
учнтељп морају дати добре прнмере. 

Да ли ћемо ускоро моћи nocniliii у namoj про- 
светпој политици јак и епажап успех, a нарочито у 
опшгој пародпој просвећености најширих парод- 
ппх слојева   зависп од тога:  Да ли имамо вере у 

feiie, јер „васпптање je Једнога парода уједно и 
последпца свега у што верује и извор свега што 
he бнти". 

Ми имамо сви вере у сеое као пацпју југосло- 
венску и зато уопех na културном и просветном 
пољу iiehe нзостати и мора доћи у пуиом опсегу. 

1 [мајући пуно повереше у Краљевску владу -i г. 
Минпетра просвете да ће иогребие и корише ре- 
форме нашег целокупног школстаа извести нзјав- 
л>ујем да hy гласати за овај буџет Минстарсгва 
просвете. (Одобравање и пљескање у центруму и 
na десппци). 

Potprclscdnik Jevreni Toniić: Da ne bi bilo kakve 
/.abuue, ja želim gospodi narodnim poslanicima da 
napomenom, da je g. Glavinić govorio u ime grupe 
Jugosloveiuske radikalne zajednice. Uslala gospoda 
poslanici, koji ne budu govorili u ime grupe, imaće 
prava, po Poslovniku, da govore svega po pola sata- 
Каи šlo rekoh, ovo sam smatrao za potrebno da o- 
bjasnim, da ne bi bilo kakve zabune i krivog tuma- 
čenja. 

ima reč narodni poslanik g. Josip Cvelić. 
Josip Cvetić: Gospodo narodni poslanici, da je 

uvaženi naš Pretseduik Narodne skupštine, gospodin 
Stevan Cirić, pretsedavao, on bi sigurno upoirebio 
još jedan teži izraz gledajući rad u našem plenumu, 
nego što ga je upotrebio zadnji put kada je kazao: 
da se boji da ovakav rad Narodne skupštine nije su- 
mrak parlamentarizma u Jugoslaviji. Ja bih molio 
gospodina Potpretsednika Narodne skupštine da sa- 
opšti gospodinu Prelsedniku sa kakvim se velikim 
interesovanjem sluša diskusija o jednom važnom re- 
soru, kao što je Ministarstvo prosvete, i koliki broj 
poslanika prisustvuje toj diskusiji i da ga u ime naše 
zamoli, da nekoliko izdanja knjiga koje su izašle u 
Parizu, a napisao ih je bivši pretseduik francuske 
vlade g. Tardije, o značaju i uspehu parlamentarne 
tehnike, — da ta izdanja na račun Narodne skupštine 
pokupuje, da ih dade prevesti i razdeliti narodiiim 
poslanicima. To će biti najbolje obrazloženje ovog 
visokog shvatanja parlamentarizma, kako se poka- 
zuje u ovoj Narodnoj skupštini. 

Gospodo narodni poslanici, ranije je politika bila 
diplomatska i upravna vještina, dakle organizacija 
vlasti. 

Razvojem politika postaje ekonomija celokup- 
nog narodnog života, ona postaje ekonomija mate- 
rijalnog i kulturnog života. Kulturni život, koji obu- 
hvata celokupnu duhovnu stranu jednog naroda, nje- 
govu prosvetnu, njegovu moralnu i njegovu uinet- 
ničku stranu, on je predmet po svojini metodama — 
a to znači po prosvetnoj politici, a prema tome i po 
javnoj nastavi — on je danas predmet diskusije u 
ovom Ministarstvu. Ako pođemo obratnim putem i 
ako želimo da javna nastava u našoj zemlji bude 

.dobra, ona ne može biti dobra bez dobre prosvetne 
politike, dobra prosvetna politika pak ne može biti 
dobra bez dobre kulturne politike, a jasno je da do- 
bra kulturna politika ne može biti dobra bez jasno 
izraženog jednog kulturnog ideala, — onda treba 
da vidimo, gospodo, da li mi imamo taj jasno izra- 
ženi kulturni ideal, koji se pokazuje narodu iz ovoga 
Ministarstva, pa da dobijemo odgovor da li je uop- 
šte dobra naša javna nastava u Jugoslaviji. 

G. Ministar prosvete je kazao da ne može trpeti 
nikakav kulturni separatizam. 

Gospodo, ja mislim da je to tačna konstatacija. 
Ali ja mislim da nije dovoljno da to bude izraženo 
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samo u jednome referatu Ministrovom negO treba, go- 
spodo, celokupna prosvetna politika da odiše tim du- 
hom, To znači, da suzbijanje kulturnog separatizma 
bude najbolja garancija za naše etapno, jasno i neot- 
stupno približavanje našem kulturnom idealu. Taj kul- 
turni ideal, gospodo, treba da je u svakome momentu 
jasno/izražen pred očima celokupnog naroda. Ali, 
gospodo, kulturna politika zadire u svu ostalu po- 
litiku, jer ona prožima sve druge političke grane. 
Ako nema toga jasno izraženog kulturnog ideala, 
pokazuje se kolebanje i na ostalim političkim sekto- 
rima; i, obratno, ako nema jasne opšte politike vlade, 
nema ni jasne kulturne politike. U idejnom sastavu 
Ove Vlade ja vidim tragičnu krivnju da mi danas ima- 
mo nejasan i zamračen kulturni ideal i da je 
sve ono što treba da dovede do toga kulturnog ideala 
uklonjeno iz na^eg javnog miišljenja, a pred očima 
našeg javnog mišljenja pojavljuju se bas separati- 
stičke kulturne pojave. 

Gospodo, da li je naša prosvetna politika i kri- 
tika naše prosvetne politike, obuhvatajući većim de- 
lom rad ovoga Ministarstva, koji je sve do pred kraj 
prošle godine bio dirigovan od strane Ministra go- 
spodina Stošovic'a, da li je ta naša prosvetna politika 
osnovana na našem nacionalnom idealu i da li se na 
svima stranama našeg narodnog života konzekvetno 
tome sprovodi? Uzmimo, gospodo, samo pitanje na- 
Seg nacionalnog prosvećivanja, našeg nacionalnog 
vaspitanja, naše,;,' nacionalnog odgoja. Zar može biti 
uspeSnog nacionalnog vaspitanja ako još nismo na- 
čisto o tome da li smo jedan ili tri naroda? Ja sam 
u načelnoj budžetskoj diskusiji sa citatima u ruka- 
ma dokazao da organ jednoga od najslavnijih mini- 
stara ovoga režima neće ni da čuje o tome da po- 
stoji jedan juiroslovenski narod nego tvrdi, da sa 
svojim tradicijama i sa svojim osećanjem, dakle i u 
materijalnom i formalnom smislu, postoji jedan iz- 
građen slovenački narod koji može u ovoj zemlji da 
živ; i opstoji samo zato jer na taj način najbolje 
brani svoje interese. Ja mislim, gospodo, da je to 
jedna vrlo opasna argumentacija jer će se, možda, 
moći naći neka druga, bolja odbrana interesa slove- 
načkog naroda nego ova. Ja mislim da se ne bi tre- 
balo postaviti na tO stanovište: da zato, šio na taj 
način najbolje brani svoju egzistenciju, da zato živi 
u granicama ove države, i da je zato jedan politički 
narod. Ja, naprotiv, gospodo^ mislim da politički tok 
naše istorije obratno pokazuje, da, zato, što smo odu- 
vek bili jedan narod, zato, što imamo etičke i druge 
uvjete da smo jedan narod; zato, što smo uvek tra- 
žili da pokažemo da smo jedan narod i što naš narod 
po svojim obećanjima boce da pokaže da smo jedan 
narod, da je zato i došlo do osnivanja jedne zajed- 
ničke države. 

Ja stojim na principu da je Jugoslavija dužna 
čuvati princip na kome je postala, da dade revanš 
svome nacionalnom formiranju. 1 ako Jugoslavija ra- 
di u obratnom smislu, ako izgrađuje i pomaže naš 
nacionalni separatizam onda je ona najveći nezahval- 
nik prema ideji na kojoj je stvorena, (Ministar pre- 
svete Dimitrile Magarašević: Kako ga izgrađuje?) 
Ja sam već o tome govorio ranije, ali ću Vam i sad 
odmah na to pitanje odgovoriti. Izgrađuje ga tako 
ako se pod ovim režimom, posle toga što smo još 
Pre 100 godina imali kulturnu manifestaciju naše na- 
cionalne politike, što smo još pre 60 godina imali 
Jugoslovensku akademiju znanosti j umetnosti, ako 
se posle svega toga pojavljuju neki srpski kulturni 
klubovi i slovenačka posebna akcija, i ako glavni or- 

gan jednoga od najvažnijih ministara u današnjem 
režimu ne u jednom nego u seriji članaka piše o po- 
sebnom postojanju slovenačkog naroda. Na taj na- 
čin se pomaže separatizam u našoj zemlji ovim pu- 
tem na kulturnom polju a preko toga doći će se i na 
političko polje. Jer ako smo mi Srbi i Hrvati i Slo- 
venci tri izgrađena posebna naroda, onda mi tome 
nacionalnom principu treba da damo i logične konsek- 
veiini, i, prema tome, ako su Hrvati poseban narod, 
onda niko nema prava da mu osporava i pravo na sa- 
moopredeljenje. U tome je, gospodo, opasnost od sva- 
koga separatizma, pa i kulturnog, u Jugoslaviji, Na- 
suprot nacionalnom jugoslovenskom principu, jedna 
od teza naših separatista je u tome da jugoslovenška 
nacija u formalnom smislu ne postoji. Jeste, kažu neki, 
imamo objektivne uvjete ali nemamo jednoga osećaja, 
jer živeći pod raznim okolnostima i u raznim sredi- 
nama, mi se još ne osećamo kao jedan jedinstveni 
narod. 

Gospodo, naš nacionalizam ima svoju evoluciju, 
naš nacionalizam ima svoj razvoj. Ja se, gospodo, u 
ovom momentu ne mo^u saglasiti sa onima koji 
kažu nacionalizam kakav je, on je dan, on nema svo- 
ga razvoja, on ne proživljuje svoj razvoj. Nešto dano 
istoriski, ako hoćete, etnički damo, ostaje. Eto, vidite 
kod našeg nacionalizma nije tako, naš nacionalizam 
ima svoj razvoj. Ja ću da vas upozorim na jednu isto- 
risku epizodu iz razvoja na&g nacionalizma, zbog 
toga, gospodo, da dam argumente šta može i šta 
treba da dade naša prosvetna politika u razvoju na- 
šeg jugoslovenskog nacionalizma. 

Gospodo, posle pada apsolutizma u krajevima 
ffde su bili Ju^osloveni pod Austrougarskom monar- 
hijom, posle pada apsolutizma došlo je do jednog 
razmaha javnog života, došlo je do pojave mnogih 
listova, čak i u malim provinciskim mestuna. Gospo- 
do, jedan takav pokret sa jednim listom na čelu po- 
javio se u Slavoniji. Nemojte, gospodo, zaboraviti da 
smo se mi ujedinjavali još 1018 godine kao krajevi 
Hrvatske i Slavonije, znači da su oni u Slavoniji imali 
istorisko kraljevsko državno ime, imali svoju terito- 
riju i imali svoju izgrađenu literaturu. Ja hoću da vas 
upozorim na jedan provinciski list koji je izlazio pod 
imenom „Slavonac". Nemojte misliti da su drugi za- 
merali tome listu. U tom listu pojavljivala su se naj- 
bolja literarna imena. Sam Petar Preradović objavlji- 
vao je pesme u tom listu koje su tada prvi put izla- 
zile. 1 kad je list u javnosti izašao, onda su mnogi na- 
cionalni ljudi i/, nacionalnog života iz Hrvatskih kra- 
jeva takode pozdravili pojavu jednog ovakvog sla- 
vonskog lista. I taj slavonski list stao je na gledište 
po prilici ovako: kad imamo istorisko ime, kada ima- 
mo svoju Jeritoriju, pa kad imamo svoj zaseban ži- 
vot, zašto da se utapamo U moru Hrvatstva. Morate 
znati da su u onom vremenu bili poslednji valovi Ilir- 
skog pokreta, koji su bili završeni sa formiranjem 
Hrvatstva. I, gospodo, niko drugi nego jedan Miška- 
tović, koji je bio saradnik Perkovca u „Obzoru", od- 
govorio je uredniku „Slavonca" ovako: svi mi želimo 
uspeha „Slavoncu", svi rodoljubi, bili oni Hrvati ili 
Slavonci (Smeli na desnici. Dr. Milovan Grba: To 
su geografski pojmovi!) Ilija ОкгицПс, to je bilo 
1863 godine, koji je bio pismen čovek, javljao je svo- 
jim prijateljima da izlazi u listu za naobraženje sla- 
vonskog naroda. 

Mirko Begović, jedan od najtemperamentiiijih 
ljudi Ilirskog pokreta, kazao je: Da li sada braća Hr- 
vati treba da vrate milo za drago braći Slavoncima i da 
pomognu njihovu kulturnu akciju (Pljeskanjc na lc- 
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vici). Izgleda, gospođine Grba. da nije bila stvar geo 
grafske prirode nego je imala izvestan plemenski na- 
cionalan karakter! (Пг. Milovan Grba: Pokrajinski 
karakter!) 

Polprclscdnik Jevrcni Tomić: Molim Vas, pospo- 
dine Grba, da ne upadate u reč! (Dr. Milovan Grba: 
On mene prekida, moram dati revanš!) 

Josip Cvetić (nastavlja): Kako Vi možete biti 
prekinuti kada ne govorite. (Dr. Milovan Grba: Kadi 
sam ja govorio \л; ste mene prekidali!) Ali dobrona- 
merno. (Dr. Milovan Grba: Osim ako sam ja izuzetak 
medu poslanicima ovde!) Sta ćete, imate nevolju da 
Vas od Rašica napred napadaju i prekidaju svi. 

Gospodo, dozvolile da završim ovu misao da ne 
bi izgledalo da sam propagator pokrajinskog separa- 
tizma. Eto vidite kada sam pročitao one stavove, oni 
su izazvali smeli. Ja sam uveren kad danas, posle ПП 
godina, izaziva smeli pojava slavonskog nacionalizma 
i kad nije smebu uspeo dai izbegne, iako se preporod 
življa U tuđoj državi pod teškim okolnostima vršio, 
uveren sam da bi ova država trebala i mogla sa manje 
poteškoća da izvrgne smehu, pod svojom zdravom 
prosvetnom nacionalnom politikom, mnoge druge se- 
paratizme koji se danas pojavljuju u Jugoslaviji; 

Gospodo narodni poslanici, naš nacionalizam tre- 
ba da bude nešto, što je visoko Izdignuto iznad naših 
dnevnih političkih događaja. A ja mislim, gospodo, 
da taj jedinstveni naš prosvetni ideal, koji treba da 
je sasvim kulturnog karaktera, treba da bude stvaran 
od onih. naročito od onih, koji stvaraju buduću Jugo- 
slaviju. Gospodo, svi smo mi svoje grehe, koje ima- 
mo, imeli i u ovu zemlju i na svima mestima, pa čak 
i u ovu Kuću. Ali oni, koji dolaze iza nas, trebalo bi 
da budu bez toga greha, a bez greha mogu oni biti 
samo onda. ako SU svi naši prosvetni radnici, ako je 
celoknpan nastavnički kadar načisto s tim nacional- 
nim principima Pljeskati je na levici). Ja verujem da 
naš nacionalni nastavnički kadar može biti inč sto 
samo onda. ako je načisto Vrhovna Državna uprava. 
Gospodo, po svima argumentima, koje smo iznosili, 
ima tu različitih gledanja. 1 to što postoji u Kraljev- 
skoj vladi, ta divergencijaj svakako dokle dođe do 
periferije'i do poslednjem učitelja na vrhu Velebita, 
izgleda strašna i očajna. I nije čudo, gospodo, da se 
sa ovakvom akcijom Vlade podrmala vera u sve naše 
kulturne vrednosti, nije čudo da su profesori univerzi- 
teta, da su članovi Kraljevske akademije izgubili veru 
i da su baš pod ovim režimom pokrenuli izvesnu sepa- 
ratističku kulturnu akciju. (Pljeskanje na levici). Niic 
to slučajno. To je organski vezano sa jednom ovakvom 
politikom. A kad se to doeada u Beoerradu, kad ti. koji 
treba daleko da idu pred nacijom, koji treba da budu 
učitelji nacije, koji treba da budu oropovednici buduć- 
nosti i mentori našeg političkog života, kad oni tap- 
kaju za političkim doeađajima. onda je to krah svake 
politike u našoj zemlji, a naročito kulture. (Pljeskanje 
na levici). Ako doživljujemo krah na vrhovima, kako 
možemo od sitnih bednih učitelja, malih radnika na 
selu tražiti da oni budu čvrsti bedem. Meni je rekao 
jedan učitelj na Velebitu: gospodine, kako da ja u 
ovome mešovitom kraju između Srba i Hrvata, <rde 
se vodi borba toliko godina, mašem jmroslovenskim 
barjakom, kad članovi akademije i profesori univer- 
ziteta u sred Beograda neće da mašu. 

.Ta mislim, cospodo. da bi ta jedinstvena naša 
prosvetna politika trebala da bude čuvana u svima 
nacionalnim osnovama, čak i onda. kad bi dobili fe- 
derativno  uređenje zemlje.  Jer federaciju  pravdaju 

timej kažu: osećaji su takvi ove generacije koja da- 
nas živi. Ako .međutim, imamo osećaja prema budu- 
ćoj generaciji onda joj možemo da damo drugo uve- 
rcnje i drugo ispravnijc gledanje na naše nacionalne 
probleme. Zbog budućnosti naše zemlje trebalo bi 
držati jedinstvenu našu prosvetnu politiku i jedin- 
stven naš prosvetni sistem. A, gospodo, uzmite ljub- 
ljanski „Slovenac". On je nedavno vodio jednu veliku 
kampanju protiv naše jedinstvene prosvetne politike 
u Jugoslaviji. Ako je tako u vladinim klupama, kako 
će onda izgledati u pojedinim našim selima. Gospo- 
do, kako bi taj naš nacionalizam trebalo našim mla- 
dim generacijama dati, trebalo bi najpre naša jav- 
nost da bude načisto s našim nacionalizmom, trebalo 
bi ga osloboditi svega onoga, što se na njeea nato- 
varilo, što mu se prikačilo, što on ne znači i što mu 
se podmeće. Najvažniji momenat kod sveea nacio- 
nalističkog gledanja to je osećaj. To je stvar zado- 
voljenja formalnoe momenta; naravno onaj, koji ne- 
ma objektivne materijalne uvjete da bude jedaii na- 
rod, ne može biti napravljen jednim narodom. Srbi. 
Hrvati i Slovenci imaju puno objektivnih uvjeta, i 
treba apelovati na osećanje najširih slojeva iiašor 
naroda, a to je kod našeg slavenskog naroda vrlo 
iako, Naš nacionalizam ima drugu važnu osobinu. 
On nije likvidirao celokupnu našu prošlost. Suprot- 
no od tocra ja tvrdim ako ko ima prava da se po- 
ziva na najlepši momenat iz srpske, hrvatske i slo- 
venačke prošlosti, onda na to može juposlovenska 
misao da se pozove. CPljeskanje na levici.) 1 PO mo- 
me uveren ju. ima mnogo više prava juposlovenska 
misao nciro Ikoja separatistička misao. 

T, gospodo, u historiji bili smo veliki i jaki samo 
onda kad smo bili zajedno. Na one momente se mo- 
žemo s ponosom pozivati kad smo radili zajedno Srbi 
i Hrvati, kad smo se našli skuna Srbi i Hrvati sn Slo- 
vencima, onda smo stvorili najveće svoje djelo, svoju 
samostalnu državu. 

Ono, gospodo, što se medu Srbima prvi put po- 
javilo kao jugoslovensko ime, što su Srbi prihvatili, 
doduše, kao reakciju na ilirsko ime, da li ie to ve- 
ličina naše nacije ili je ovo što danas imamo? Ja 
mislim da je ono prvo veličina naše nacije. To treba 
da čuvamo. Dakle, gospođo, treba čuvati dobre de- 
love naše prošlosti i na njima izgrađivati jedinstven 
nacionalni osećaj. Gospodo, ja odbijam ovde što se 
našem jugoslovenskom nacionalizmu prisilo Ime Ihtec- 
rabio, koje znači jednu neman koja nroždire celokupnu 
našu nacionalnu prošlost. Kada se kaže integralno ju- 
goslovenstvo, ako hoćete taj izraz, onda to znači da 
te naše faktore iz prošlosti Integriramo U pravcu jed- 
no? jugoslovenskoe nacionalizma. (Jovan Zdravković 
upada u reč.) Meni je žao. gospodine Zdravkoviću, 
da Vam moram odefovoriti ovo: kada bi bilo dobro- 
namernosti u našem političkom životu i kada se raz- 
vitak jugoslovenskoc: nacionalizma ne bi sprečavao 
od vaSeg dojučerašnje"- saveznika g. Mačeka. recimo, 
ne bi trebalo unotrebiti silu za čuvan ie jugOSlbven- 
skoe nacionali/ma Mi. erosoođo. ako radi ovih šepa- 
ratizama koii se prileoe jedan uz jednu crkvu, druei 
UZ drugu crkvu, treći uz ne znam kakve onrani/a- 
cije, ako se protiv toga upotrebljava sila. onda se 
mora da upotrebi sila. Sigurno, gospođo, niko danas 
nije sa tako malo pameti, osim ako nije zloban pre- 
ma jugoslovenskom nacionalizmu, koji misli da se 
može nekakvim dekretima ili silom stvoriti. Ali, šta 
se može organizovanom vlasti stvoriti? Uslovi i pri- 
like za solidan razvitak jugoslovenskog nacionalizma! 
f/ovan Zdravković: Л toga nema!) A toga nema. sada 
se slažem s Vama. 
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Gospodo, kada je reč o sili, onda ja mislim da 
treba biti pažljiv s tim izrazima, pogotovo za vreme 
današnje Vlade. Gospodo, sila znači ne samo batine 
nego i moralni pritisak. Gospodo, mi smo imali or- 
ganizaciju naših učitelja koja je bila do sada slo- 
bodna ud partijskog uticaja. Ni oni režimi, kojima je 
gospodin Dragiša Cvetković sa svojim izrazima „eko- 
nomskog gospodarstva" i „faktičnih činjenica" hteo, 
kako. on kaže, da spočitne vrlo nezgodne strane, ni 
taj režim nije na taj način dirao jugoslovenske uči- 
telje da je organizovao partijske učiteljske odbore. 
•'RZ je i to napravila. (Odobravanje na levici.) 

1, gospodo, ta psihoza koja se oseča kao sila koja 
se.,, {Branislav 'lodorovic: Sasvim slobodno mogu 
da se opredeljuju!) . .. Gospodo, ne treba da postoje 
raspisi Ministra prosvete, ja verujem da neće ni po- 
stojati, da se učitelji organizuju u posebne partijske 
stručne organizacije. Ja sam dobronameran, pa ve- 
rujem da ne postoje i da neće postojati, ali, gospo- 
do, dovoljno je da se neki od inspektora na svojoj 
inspekciji pojavi na takvom jednom sastanku učitelja 
koji spontano sami od sebe zažele da organizuju je- 
dan učiteljski klub JRZ i ta ce sloboda tako mahom 
da se raširi na sve krajeve da će mnogi učitelji to 
da naprave. 

Ali, gospodo, psihoza jednog ovako partijskog, 
plemenskog i separatističkog organizovanja proširila 
se po celoj našoj zemlji. Vidite, gospodo, ja imam 
pred sobom jednu knjigu, koja je izašla 1937 godine 
u Zagrebu: Čitanka za IV razred osnovnih škola. Tu 
knjigu je odobrio Glavni prosvetni savet 7-Vll-iyći7 
godine na svojoj sednici, i ona je odobrena kao udž- 
benik. Ta čitanka za 4 razred osnovnih škola ima iz- 
vesni enciklopedijski karakter. Tu se obraduju sve 
grane počev od geografije, privrednih nauka do isto- 
rije. (Branislav Todorović: To će biti udžbenik za 
ogledne škole!) To je redovni udžbenik. Tu su knjigu 
uredili Sigismund Čajkovec, poznati zastupnik g. dr. 
Mačeka, Vladimir Nazor, Stjepan Bosanac i Stjepan 
Ratković. Tu su, uz imena Njegoša, Mažurauiča i 
Branka Radičevića, kao ogledna štiva i seljačkog pe- 
snika Pavla Mikšina, inače Mačekovog agitatora. Ali 
to nije sve. U knjizi se nalazi i ogledno štivo pod 
kojim je potpisan g. dr. Vlatko Maček. Gospodo, mi 
možemo gospodina Mačeka da napravimo velikim 
Političkim čovekom, moramo da mu priznamo da on 
danas pretstavlja jedno izvesno raspoloženje u onim 
krajevima, ali, gospodo^ piscem, uzornim piscem i 
Pjesnikom, koga bi trebalo uneti u jednu ovakvu 
zbirku izabranih štiva, ja mislim da ga u nju ne bi 
smio uvrstiti ni Glavni posvetni saivet. To, što je on 
napravio, to nije štivo iz jednog njegovog uglednog 
dela koje bi on izdao ili iz neke njegove studije, 
nego je to štivo izvučeno iz jednog novinskog in- 
tervjua, koji je g. Maček dao prošlog Uskrsa ili pro- 
šlog Božića „Jutarnjem listu". 

Gospodo, to ipak znači da je psihoza ušla i u 
Visoku našu prosvetnu instituciju. Konjunktura traži 
ime g. Mačeka i u našim udžbenicima. Ja molim da 
se to ne objavi kao napad na g. dr. Mačeka, jer on kod 
toga ništa nije kriv, nego da se objavi kao prigovor 
našoj visokoj prosvetnoj instituciji, o kojoj je go- 
spodin Glavinić malopre govorio i, gospodo, da se 
objavi kao konstatacija jedne velike psihoze, koja ne 
štedi ni Prosvetni savet u ovoj zemlji. Jer, nikakvi 
načini, pedagoški, niti didaktički razlozi nisu tražili 
da se objavi štivo dr. Mačeka nego konjunktura ove 
knjige i konjunktura pojedinaca. Makar to bio i Si- 
gismund Čajkovec, ne može da ga u tom pravcu po- 

dupire najveća savetodavna prosvetna ustanova u na- 
šoj zemlji. 

Gospodo narodni poslanici, ja bih hteo da vas 
u vezi ла ovim opštim napomenama zamolim da mi 
dozvolite da kažem par reči i o prosvetnim prilikama 
onoga kraja koga imam čast da zastupam u ovoj 
Narodnoj skupštini. 

uospouo, gospićski Kraj je posebno nacionalno, 
politički i kulturno-politički interesantan. 

To je kraj koji ima jednak broj Srba i Hrvata, 
koji su izmešani selo do sela, koji su povezani svo- 
jim životom i egzistencijom tako, da onaj, koji ima 
iole razumevanja naše nacionalne i kulturne politike, 
mora razumeti da na tome terenu ona mora doći do 
izražaja. Tamo je, gospodu, naš nacionalni problem 
u zemlji usađen i s pogledom na ondašnje prilike, 
ko želi onome narodu dobro taj vidi da nema dru- 
goga izlaza, nego jugoslovensko gledanje. Tamo tre- 
na posebnih oo/.ira u slanju nastavničkog kadra. Ta 
mu se ne mogu slati nikakvi separatistički nastavnici, 
nikakvi klerikalci, vec treba slati ljude široke 
duše i srca, ljude širokog horizonta koji će znati d;u 
pogledaju u dečije srce, koje vidi Srbina kao svoga 
orala, sa kojim je vezan na život i smrt, koji ce znati 
da pored onoga moralnog i školskog obrazovanja 
stvori od deteta jugoslovenskog čoveka. Mi, gospo- 
du, znamo za tradiciju da je Oospić ranije smatran 
kao „Štraf štacija". To se još moglo razumeti dok 
nije oilo željeznica, kada se teško živelo. Danas po- 
stoji željeznica i Gospić nije više »Straf štacija«. Ja 
apelujem na sve faktore prosvetne politike da tome 
kraju zbog problema koji na terenu samom postoji, 
tome kraju gde se pojavila najpre velika jugosloven- 
ska ideja, koja će, ja se nadam, ubrzo ponovno da 
nikne, posvete pažnje i da imaju naročite obzire u 
slanju nastavnika, da oni budu nosioci jugoslovenske 
misli za te krajeve. 

Ljudi koji se šalju u te krajeve treba da imaju 
jasne poglede na naš naciunalno-kulturni problem. 
I Irvatski separatista biće zlo primljen kod Srba. Srp- 
ski separatista biće zlo primljen kod Hrvata, a kle- 
rikalac možda i kod jednih i kod drugih. Zato treba 
slati ljude široke duše i prestati da se stvara od toga 
mesta koncentracioni logor najlošijih nastavnika 
i separatističkih elemenata u ovoj zemlji. Ćospić ima, 
gospodo,, preparandiju koja je ustanovljena u uvoj 
državi, a ima i gimnaziju koja je jedna od najsta- 
rijih u našim krajevima, ali koja je ostala ista onakva 
kad je u njoj bilo 90 đaka kao i danas kad u njoj 
ima 1000 đaka. Kakvi su uslovi školskoga rada u 
takvoj zgradi, ja mislim da ne treba ni govorili. 
Sto se tiče preparandije ja bih hteo da zainteresujem 
plenum za jedan kraj i za ovu preparandiju koja je 
dala dobre učitelje svima krajevima naše zemlje. Vi 
ste čuli žalbu gospodina Ministra prosvete koliko ima- 
de malo muških učitelja, a koliko će veliki broj žen- 
skih da ostane kad se popuni broj koji prilike traže 
i koju finanisijske prilike dozvoljavaju, a treba znati 
da su oni krajevi teški za život i da tamo može da 
živi samo čovek koji je naučio na onaj teren. Šireći 
smisao kod učiteljskog pripravnika u rođenom kraju 
da zna da se sazivi s narodom i da mu bude voda jer 
učitelj je sa popom u tim krajevima jedini inte- 
lektualac na kome počiva naše nacionalno vaspitanje. 
— Treba čuvati preparandiju u Gospiću, da bi i onaj 
iz najudaljenijeg kraja mogao da dođe da svrši pre- 
parandiju i da bude nosilac nacionalne misli u svom 
selu. , 

14* 
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Obrađujući na ovaj način prosvetmi politiku u 
glavnim linijama, jer mi je vreme prekratko, i obra- 
đujući nioralno-elički cieo, imam diižnosl, jci" obra- 
đujem opštu našu kulturnu politiku, da predem i na 
umetničku politiku. 

Gospodo narodni poslanici, jedan pogled u bu- 
džet daje vam jasnu sliku da se, na primer, za naša 
pozorišta daju sume koje nisu jednake. Beogradsko 
pozorište dobiva 2 milijona dinara više nego zagre- 
bačko. 

Gospodo, kod pozorišta je u prvom redu, kao i 
kod svakog drugog umetniokog rada, pitanje tradi- 
cija najvažnije pitanje. Bez te patine ne može se za- 
misliti ni jedna takva institucija, ni pravilan rad u 
njoj . 

Zagrebačko pozorište, koje je izvršilo svoju na- 
cionalnu ulogu kada je to bilo vrlo teško, ono je svojim 
umetničkim radom tu patinu na sebe mobnulo i ima 
ozbiljnu umetničku tradiciju. Samo u takvom ambi- 
jentu mogu se stvarati i velika dela! 

Gos'podo, kada bi to važilo i za beogradsko po- 
zorište, koje je u ovim ikrajevima imalo drugu misiju 
nego što je imalo pozorište u onim krajevima, i za 
to ne može to da važi za beogradsko po/.orište . . . 
(Savo Mikić: Ali ovo je prestonica! Nećete valjda i to 
da uzmete kao hegemoniju Beograda!)... Ja govo- 
rim samo o tome da se na ovaj način upropašćuje 
jedna umetnička institucija koja nam je zajednička. 
Kada bi to vredilo za beogradsko pozorište, ja bili se 
prvi zauzeo za beogradsko, ali, gospodo, to ne vredi, 
zato što su ovi krajevi vršili drugu misiju, koja je 
bila veća, snažnija i koji imaju u tome poslu speci- 
jalnu tradiciju, i za tO treba to u interesu općenitosti 
da se sačuva. 

Potpretsednik Jevreni Tomić: Gospodine govor- 
nice. Vaše je vreme isteklo, molim Vas da završite. 

Josip Cvetić (nastavlja)gospodo narodni posla- 
nici, ja se ne slažem sa mišljenjem g. dr. Glavinića da 
bi trebalo ulogu narodnog pozorišta na taj način 
shvatiti da pozorište treba da postane pozorište naj- 
širijih seljačkih i rtarodnih slojeva. Gospodo, to nije 
tačno. Pozorište je gradska institucija, Sa napretkom 
kulture i civilizacije dolazi i nastaje potreba za po- 
zorištem. Treba jedanput pogledati istini u oči. Ne 
može se raditi što se je radilo u Zagrebu. Malo sretne 
ruke bio je i Stjepan Radić; koji je doveo seljake kao 
publiku i kao prebstavljače u tpozorištu. Nije u tome 
smisao narodnog pozorišta. To je promašeno. Čovek 
na višem stopenu civilizacije ima osećaj unietničkog 
izživljavanja, ali smisao narodnog pozorišta nije u 
tome da slojevi u ikoje dopire vrše ulogu na pozori- 
šte, nego da pozorište vrši ulogu na te slojeve. 

Ne može se pozorište smatrati kao komercijalno 
preduzeće, jer ono ima jasno postavljene zadatke, i 
ti zadaci mogu se tačno odrediti donošenjem valja- 
nog pozorišnog zakona. Mi ijiiamo zakon koji je iz 
prošlog stoleća, na koji se svi žale, a to je Zakon o 
srpskom narodnom pozorištu, koji je izvesnim malini 
uredbama nadopunjen. Tim zakonom bi se u prvom 
redu stvorio osećaj jednakosti, jer se na malim stva- 
rima, obično, najviše pogrešaka uradi. Stvarajući u 
prvom redu mogućnost za povišenje ove stavke za 
zagrebačko pozorište, a na drugoj strani jasnom i 
određenom prosvetrtom politikom, dodeliti narodnim 
pozorištima njihovu funkciju proširenjem narodne 
prosvete i podizanjem unietničkog mladog kadra, po- 
gotovu dramatičara, kojih danas nema, a da u tom 
pravcu ne pokazujemo bogzna koliki napredak, to je 

zbog loga što naše pozorište ne vrši tu funkciju. Na 
taj način Ministar prosvete će odgovoriti onom sek- 
toru koji se zove unietnički. 

Gospodo, postavlja se još jedno pitanje pred sve 
nas kao Narodno pretstavništvo, kako izgleda orijen- 
tacija naše mlade generacije danas? G. Ministar je i 
pred Fininsijskim odborom i danas te pojave spome- 
nuo, to su sporadične pojave. Gospodo, dao Bog, da 
bude tako kao što G. Ministar kaže, ali ja oscćani da 
između raspoloženja mladih generacija, koje na- 
staju, koje dolaze sa svojim pogledima, i između re- 
akcionarne sredine, koja dirignjo našim nacionalnim 
životom, leži sve veća provalija, a naša omladina od- 
lazi na tu stranu. Ja pitam kakav je Veltanšauung, da- 
nas je sigurno svako gledanje začinjeno jednim no- 
vim momentom, momentom osećaja za svoga brata, 
za celimi, za zajednički socijalni život. A ako se da- 
nas dolazi sa ne znam kakvim jasnim nacionalno na- 
prednim programom a reakcionarnom u socijalnom 

■.niislu, onda se daje prilika omladini da ona na to re- 
agira a UZ ta iibedenja, svetska i naša propaganda 
tera je U jedim levičarsku struju, tera je krajnjem 
komunizmu. 

Postavlja se pitanje: kako na to odgovoriti? Ne- 
mojte se čuditi da je i tu recept: jugoslovenska misao. 
Nije preterano dati takav odgovor jer nam za to daje 
najbolju potvrdu odluka komunističke organizacije 
U našoj zemlji. Oni su smatrali da će najbolje uspeti 
ako svoju organizaciju podijele na posebnu srpsku, 
posebnu hrvatsku i slovenačku konnmističku stranku. 
Separatizam je najbolja baza za širenje boljševičko- 
komunističkih ideja. Prema tome, naš odgovor mora 
biti: jugoslovenska misao je najbolje sretstvo za su- 
zbijanje boljševičko-komunističke propagande. (Odo- 
bravanje na levici). 

Gospodo, koji ideološki stav našoj omladini tre- 
ba dati, jer samo idejom može se ideja tući, — koji, 
jer treba dati da možemo zadovoljiti sve nove soci- 
jalne osećaje, koji se apsolutno javljaju u svetu, i da 
možemo opet da odgovorimo dužnostima prema svo- 
joj ( Madžbini. 

Po mome dubokom uverenju, treba naći jedan si- 
stem koji će priznati i individualnu svojinu, koji će 
priznati slobodnu inicijativu, a, gospodo, koji uzima u 
obzir onu zajednicu za koga zajednica nije ništa fik- 
tivno, za koga zajednica ne pretstavlja debarasiranje 
svakih obaveza prema svome bratu, prema svome 
bližnjem. Koja je to zajednica — da ne predem u sve- 
opštu zajednicu kako oni hoće. Prva zajednica na 
tome prvom stepenu jeste nacionalna. Ako se spora- 
zuniemo u tome da nećemo pomagati razvijanje se- 
paratizma u našoj zemlji, nego jugoslovensku poli- 
tiku. Nju treba da pomognemo radi definitivnog for- 
miranja jugoslovenske nacije. Vidi se da je najbolji 
odgovor prbtivu boljševičko-komunističke opasnosti 
u našem nacionalizmu. Ja ne mislim na naš partijski 
nacionalizam, i, daj Bože, da on bude i na ovoj 
desnoj strani. 

Ja se bojim da dok su ovaki odnosi heterogeno- 
sti u ministarskim klupama da ni naši učitelji, ni na- 
stavnički kadar, ni naša omladina, ni celokupna jugo- 
slovenska javnost ne može da pomogne održanju ju- 
goslovenskog nacionalnog pravca. 

Bez obzira na neke male i praktične uspehe, koji 
su, možda, napravljeni u Ministarstvu prosvete, ja mi- 
slim da se već ništa ne može učiniti sve donde dok 
gospoda ne budu načisto u ideološkom nacionalnom 
pravcu. A jer nisu načisto u tom nacionalnom smeru, 
ja ne vidim nikakvog uspeha u praktičnom poslu za 
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narod. Ne vidim ni na jednom ni na drugom polju ni 
na ideološkom ni na praktičnom uslova za uspeh 
U našoj prosvetnoj i kulturnoj politici ni za sebe ni 
za naciju. Zbog tbga ne mogu glasati za ovaj budžet. 
(Burno i dugotrajno pljeskanje na levici). 

Potpretsednik Jevrem Toniić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Ivan Jančič. 

Dr, Ivan Jančič: Gospodo narodni poslanici, u 
toku od pola sala, koliko je nama govornicima u spe- 
cijalnoj debati stavljeno na raspoloženje, mogu samo 
n glavnini crtama izneti naše zahteve,'koji se odnose 
na naš Univerzitet, naše srednje školstvo, na naše 0- 
snovne škole na severnoj granici, na kulturne institu- 
cije sreza Maribor, Levi Breg i na ispravku najtežih 
nepravdi, koje su naiiošene premešlajima i degrada- 
cijama učitelja i školskih upravitelja. 

Početkom 19 veka kada je Napoleon Bonaparta 
osnovao u našim pokrajinama Iliriju, dobili smo i mi 
Slovenci svoj potpuni Univerzitet. Posle poraza Ve- 
likog Cara, kada je biv. Austrija ove pokrajine opet 
vratila pod svoju upravu, ukinula je i naš Slovenački 
Univerzitet. Bezuspešno smo se borili za vreme Au- 
strije za ponovno uvođenje naše vrhovne kulturne in- 
stitucije. 

Tek posle našega Ujedinjenja vraćen -nam je naš 
Univerzitet ali posle skoro dvadesetgodišnjeg posto- 
janja on je još uvek bez svoje zgrade, dok Beograd, 
prema ekspozeu Gospodina Ministra prosvete, ima 
И) zgrada od kojih je 39 dobio posle Ujedinjenja. 

Svi zavodi, predavaonice i uredi Univerziteta ti 
Ljubljani smešteni su u tuđim zgradama koje za uni- 
verzitetske potrebe nisu udešene. Ovaj nedostatak iz 
dana u dan sve se više oseća i to zbog intenzivnog 
razvoja nauke i sve većeg broja sluSalaca. 

Ljubljanski Univerzitet ima danas 1872 slušaoca, 
a sala za predavanja ima samo toliko da može prisu- 
stvovati predavanjima najviše 700 slušalaca, dakle 
samo''jedna dobra trećina celokupnog broja stude- 
nata. 

Seminari i instituti, naročito oni iz prirodoslov- 
nih grupa, smešteni su po hodnicima sa kamenim pa- 
losom. ,lasno je da se zimi u ovim hodnicima ne 
mogu držati predavanja ai i kada se drže, ona se ne 
drže u miru, pošto su ovi hodnici ujedno i prolaz za 
stanare, koji imaju svoje stanove u tim zgradama. 

Na tehničkom fakultetu je priličan deo instituta 
smešten na tavanu. Inventar koji ima da služi za prak- 
tične vežbe, koje su studentima tehnike neophodno 
potrebne, razmešten je delimice po hodnicima i ste- 
peništima, i pošto nije montiran, nema mogućnosti 
da se upotrebi. 

Prilike na ostalim fakultetima, zbog nedostatka 
prostorija i nastavnog osoblja, nisu mnogo bolje. 

Nekoja zvanja profesora nisu ustanovljena tako 
da filozofski fakultet nema profesora za etnologiju 
i etnografiju, a isto tako nedostaje i jedan profesor 
na medicinskom fikultetu. 

Naučni rad na univerzitetu onemogućen je 
stoga, što se i suviše .štedi na materijalnim kreditima 
za izdržavanje zavoda, instituta i seminara. Dok su 
U budžetskoj 1930/3! godini ovi krediti iznosili još 
2,351.000 dinara oni su se iz godine u godinu sma- 
njivali tako da iznose za ovu budžetsku godinu samo 
904.000 dinara ili U procentima 62% manje nego u 
godini 1930/31. Posledica ove štednje pokazala se u 
tome da nije bilo mogućnosti održati univerzitetske 
zavode na odgovarajućoj naučnoj visini. 

Za izgradnju univerzitetske biblioteke bio je 
prošle godine, do duše, stavljen na raspoloženje po- 

treban kredit, ali u ovogodišnjem budžetu nema kre- 
dita za iKimeštaj biblioteke. Po sebi se razume, da je 
zgrada bez unutarnjeg nameštaja, bez naučne vred- 
nosti. 

Novom Uredbom o medicinskim fakultetima uki- 
nut je peti semestar na medicinskom fakultetu u 
Ljubljani, koji je ljubljanski Medicinski fakultet već 
imao. Ta odredba je dovela do trvenja između stu- 
denata i profesora, te se je stoga izgubilo mnogo 
skupocenog vremena. Da bi se došlo do konačnog 
smirenja, predložio je Senat dopunu paragrafa 51 
Zakona o univerzitetima od 28 juna 1930 godine. 

S obzirom na izneseno, potrebno je da se u po- 
gledu Ljubljanskog univeziteta odobre naknadni 
krediti: 

1) za izgradnju i nameštaj univerzitetske bi- 
blioteke; 

2) za otkup zgrade  rudarskog odeljenja; 
3) za zgradu i inventar prirodoslovnih instituta; 
4) za zgradu i inventar mašinskog instituta; 
5) za zgradu i inventar hidrotelmičkog lahora- 

toriuma; 
6) za zgradu anatomskog instituta i 
7) tla se propis § 51 Zakona o Univerzitetima od 

28 juna 1930 godine dopuni u lom smislu, da se go- 
spodin Ministar prosvete ovlašćuje da uredbom otva- 
ra nove semestre, institute, klinike i laboratorije na 
medicinskom fakultetu u Ljubljani, do njegovog pot- 
punog izgrađivanja. 

Svi ovi krediti trebalo bi da se odobre u onoj 
visini kao što je traženo prema odluci Univerzitet- 
skog senata — Univerzitetske uprave od 15 decembra 
1937 godine, koja je odluka poslala Ministarstvu 
prosvete. 

Gospodo, što se tiče srednjih škola prilike su 
još gore, i to zbog toga, što nadležni faktori 0 njima 
ne vode dovoljno brigu, 

Pre svega bilo bi potrebno tla se donese jedan 
moderan sadašnjim naučnim prilikama odgovarajući 
zakon o srednjim školama. 

Međutim, ni propisi Zakona o srednjim školama, 
koji je sada na snazi, ne uvažavaju se. Po § 8 citi- 
ranog zakona može svaki srednjoškolski zavod tla 
ima samo 16 odeljenja i u izuzetnim slučajevima 
može Ministar prosvete povećati broj ovih odeljenja 
na dvadeset. Na žalost ovi su propisi samo na hartiji 
dok je stvarnost kao Slo slednje: 

Prva državna gimnazija u Ljubljani ima 28 ode- 
ljenja; 

Druga državna gimnazija u Ljubljani ima 32 ode- 
ljenja; 

Treća državna gimnazija u Ljubljani ima 27 ode- 
ljenja; 

Državna realna gimnazija u Mariboru ima 31 
odeljenje; 

Državna realna gimnazija u Celju ima 24 ode- 
ljenja. 

Ako, dakle, uvažimo propise Zakoma o srednjim 
školama, a to moramo, potrebne su, prema tome, u 
Ljubljani još dve realne gimnazije i jedna humani- 
stička, u Mariboru još jedna realna gimnazija a tako 
isto jedna u Celju. 

Pošlo država ne vodi dovoljno brige o našem 
srednjem školstvu, Gradska opština u Ljubljani izdr- 
žava privatnu Žensku gimnaziju svojim sopstvenim 
sredstvima, a za ovu gimnaziju ne dobija ni pravo 
javnosti, a još manje se može očekivati, da će dr- 
žava pristupiti takvom sređivanju pitanja ove privat- 
ne Ženske gimnazije da preuzme taj zavod pod svo- 
ju upravu. 
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Još gore su, međutim, prilike u pogledu nastave 
u srednjim školama. Za izvesne predmete naime uop- 
štc nema kvalifikovanili nastavnika, tako da u Slo- 
veniji izvesne predmete sa 382 časa nedeljno pre- 
daju profesori, koji nemaju stručnih uslova za te 
predmete. Razume se po sebi da takva nastava ne 
stoji  na odgovarajućem naučnom nivou. 

Osim toga profesori u Slovenačkoj drže nedelj- 
no 552 prekovremena časa, za koje od države ne 
primaju nikakvu nagradu, iako hi, država, u pogledu 
socijalnog slivatanja,  trebala da prednjači. 

Prema tome u Slovenačkoj nedostaje pet novih 
gimnazija, a pre svega- profesori. Ovaj nedostatak 
profesora u toliko je značajniji i za osudu što ^ima 
160 nezaposlenih profesorskih kandidata, koji gla- 
duju i već više godina čekaju na postavljenja. 

Stvarno kod nas mi stojimo pred potpunim slo- 
mom naše srednje škole, a moramo ujedno i konsta- 
tovati da će nepismenost uzeti još većih razmera 
kao što ču to docnije izneti. Naročito će usled toga 
pasti kulturni nivo našeg naroda na našoj severnoj 
granici, gde se sukobljavamo sa jednim visoko kul- 
turnim, organizovanim i jakim narodnim protivni- 
kom. Protiv njegove ekspanzije možemo se boriti 
samo jednakim oružjem tj. kulturni nivo celokup- 
nog našeg naroda mora biti jednak kulturnom nivou 
naših suseda. 

Ali, gospodo, kakvo je naše osnovno školstvo 
na granici? Svako školstvo na granici zbog svojih 
vanrednih pograničnih prilika zahteva da inu se pri- 
daje vanredna i veća važnost i preimućstvo nad svim 
ostalim školstvom u unutrašnjosti zemlje, kako u fi- 
nansiskom, upravnom tako i pedagoškom pogledu, 
kako bi se moglo uspešno takmičiti sa školstvom sa 
druge strane državne granice. 

Stoga bi bar pogranične škole morale biti re- 
dovno popunjene kako po broju tako i po kvalifika- 
ciji odabranim i najsposobnijim nastavnicima, a upra- 
vitelji škola trebalo bi da budu stariji učitelji, isto 
tako bilo bi od velike važnosti da u takvm školama 
ima veći broj muških nastavnika nejfo ženskih. U slu- 
čaju obolenja nastavnika trebalo bi imati na raspo- 
loženju rezervne nastavnike. 

Toliko, gospodo, u pogledu popunjavanja po- 
graničnih škola nastavnicima, a što se tiče pogra- 
ničnog stanovništva koje je u velikoj većini siromaš- 
no, trebalo bi da se vodi računa o tome da školska 
deca dobiju na raspoloženje potrebna učila, da se 
omladinske školske biblioteke popune najboljim 
omladinskim štivom da bi se na ovaj način budila 
državljanska svest na granici. 

Ali, nažalost, stvjirnost je baš suprotna. Statistika 
nam pokazuje da u četiri pogranična sreza imamo 
30.612 školske dece a samo 132 škole. Trebalo bi, 
dakle, još 27 novih škola. 

Većina školskih zgrada je stara i zbog toga su 
školske sobe s obzirom na porast broja školske dece 
suviše male i u zdravstvenom pogledu nepodesne. 

U pomenutim školama nedostaje svega 58 uči- 
telja, a što se tiče naročito sreza Maribor — Levi 
Breg — izuzev grada Maribora — u trorazrednoj 
školi pri Svetom Križu sa 170 školske dece nedostaje 
jedna nastavnička snaga. U četvororazrednoj školi u 
Zgornjoj Svetoj Kungoti za 250 školske dece nedo- 
staje jedna nastavnička snaga. U šesto-razrednoj školi 
u Šent-Ilju u Slovenskim Goricama sa 500 školske 
dece nedostaje jedna nastavnička snaga. U šesto raz- 
rednoj školi pri Mariji Snežnoj sa 380 školske dece 
nedostaje jedna nastavnička snaga. U petorazrednoj 
školi u Lokavcima nedostaje jedna učiteljska snaga. 

U šestorazrednoj školi pri Svetoj Ani u Slovenskim 
Goricama sa 425 školske dece nedostaju dve učitelj- 
ske snage. U trorazrednoj školi pri Svetom Duhu ua 
Ostrem Vrhu, na samoj granici, sa 145 školske dece 
nedostaje jedna učiteljska snaga a pošto je školski 
upravitelj zamolio za otsustvo zbog bolesti, ova će 
škola ostati samo sa jednom učiteljicom. 

A najgole je stanje škole u Gradišču, koju je 
1936 godine podiglo naše Školsko društvo Svetog 
Cirila i Metodija, 20 minuta od austriske granice, 
koja škola ima 95 školske dece, a sada je zatvorena 
/.bog toga što je učiteljica bila premeštena, a na 
njeno mesto nije postavljena druga, a školski upra- 
vitelj bolestan i leži u bolnici u Mariboru. 

Razumljivo je da je stanovništvo, koje je sa svo- 
jim skromnim sretstvima doprinelo građenju ove 
škole, uzrujano, videći da državna vlast tako malo 
vodi  računa  o nastavnicima škole. 

Kao što vidite, gospodo narodni poslanici, na na- 
šoj severnoj granici nema ni izbliza dovoljno škola, 
a postojeće prepunjene su školskom decom, broj na- 
stavnika je nedovoljan, ili ga, kao što je slučaj u Gra- 
dašču, uopšte i nema, dok na drugoj strani imamo 500 
nezaposlenih učiteljskih abiturijenata, koji čekaju na 
postavljenje, neki čak od godine  1933. 

Maribor je posle Ljubljane drugi najvažniji kul- 
turni i privredni centar Slovenije. Naše kulturne in- 
stitucije vrše na granici jednu veoma važnu ne 
samo kulturnu nego i državnu misiju, ali uprkos 
toga Maribor ne dobija istu moralnu i materijalnu 
pomoć kao što to po svom položaju i važnosti za- 
služuje. 

Mariborsko pozorište doduše nije državna in- 
stitucija i zbog toga dobija samo jednu subvenciju 
od 300.000 dinara, dakle ■najmanju potporu od svih 
subvencioniranih pozorišta u zemlji. (Ministar presvete 
Dimitrije Mugarašević: Ono finansiskii najbolje stoji, 
a ako bude potrebno više, daće mu se!) Gospodine 
Ministre, Vi ste mi već rekli u Finansiskom odboru 
da ovo pozorište nema"nikakvih dugova, ali stvarno 
ih im;.. Ja sam zbog toga podneo jedan amandman 
da se ova novčana pomoć od 300.000 povisi na dinara 
500.000 i taj sam amandman obrazložio, a ujedno 
objasnio u pogledu dugova mariborskog pozorišta. 
Nivo ovog pozorišta zbog toga nije na onoj visini 
kao što bi to trebalo da bude na granici, a naročito 
zbog toga što je pre ujedinjenja bilo u Mariboru 
nemačko pozorište i naši nacionalni neprijatelji vole 
da sravnjuju kulturni nivo našeg pozorišta sa kultur- 
nim nivoom bivšeg nemačkog pozorišta. 

Sem toga Maribor ima jedan veoma važan ča- 
sopis za istoriju i etnografiju, koji je poznat struč- 
nom svetu ne samo u našoj zemlji nego i u ino- 
stranstvu. 

Muzej grada Maribora je tako isto veoma inte- 
resantan naročito po svojim iskopinama iz rimskog 
doba, ali ni jedna ni druga institucija ne dobija od 
države nikakvu novčanu pomoć, iako bi ove insti- 
tucje, prema svojoj važnosti i kulturnoj misiji, koju 
vrše na granici, to zasluživale. 

Stoga Vas molim, gospodine Ministre, da pome- 
nutim institucijama posvetite svoju pažnju i da ih 
novčano poduprete. 

Ponovno je od sviju strana u ovom Domu nagla- 
šavano, da treba ispraviti nepravde, koje su se de- 
šavale za vreme predašujih režima. U više mahova 
upozoravao sam na nepravde koje su se dešavale i za 
vreme ovog režima i molio da se ove nepravde 
isprave. 
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Naročito snm upozoravao na nepravde, koic su 
bile učinjene sledečim učiteljima: 

1) Stuhec Jakov, školski upravitelj kod Svete Ane 
u Slovenskim Goricama, bio je decembra 1935 godine 
bez disciplinske istrage, i ako nije ništa učinio, prc- 
mešten u Turbonje, gde nema porodičnog stana, tako 
da mora živeti odvojeno od svoje porodice i izdrža- 
vati dva gazdinstva. Žena sa troje dece stanuje u Ma- 
riboru, a on sam u Turbonju. Ovaj slučaj je u toliko 
teži pošto on kao školski upravitelj ima pravo na 
stan, a školska opština mu ga ne može dati. Svi nad- 
ležni faktori u Turbonju, kako opštinska uprava tako 
i ,1RZ organizacija molile su da se premesti Stuhec 
na drugo mesto, a u Turbonje da se postavi neženjen 
učitelj. Sve molbe bile su uzaludne i ako Stuhec ima 
odličnu kvalifikaciju, nosilac je ordena Jugosloven- 
ske krune V stepena i Svetog Save IV slepena. 

2) Črnko Karel, učitelj u Jarelini, bio je isto tako 
decembra 1935 godine, bez disciplinske istrage, iako 
ništa nije zgreSio, premešten na brdsku školu u Re- 
sniku, srez Slovenske Konjice, gde takode nema po- 
rodičnog stana. Ovaj učitelj ima 20 godina službe, 
ima odličnu kvalifikaciju, ženjen je i ima troje dece. 
Pošto ne može da dobije stan za svoju porodicu, 
mora i njegova porodica živeti odvojeno od njega, 
i on mora snositi troškove dvojnog gazdinstva. Jasno 
je da učitelj sa svojom platom ne može da izdrži 
onoliki teret, svojstveno tome mora se zaduživati 
i mbrače na kraju krajeva materijalno propasti. 

Kad sam upozorio bivšeg referenta za Sloveniju 
gosnodina Franca Erjavca na ova dva slučaja, on mi 
je, koji je bio poznat kao neumoljiv, obećao da će 
oba pomenuta učitelja premestiti na mesta koja ima- 
ju porodične stanove, kako bi im se dala prilika i 
mogućnost da žive zajedno sa svojini porodicama 
i da vaspilaju svoju decu. Ali do danas se nije ništa 
učinilo. 

Sem ova dva slučaja moram da napomenem još 
degradacije koje SU učinjene dvojici veoma vrednih 
školskih upravitelja: Krameru Francu kod Svetog 
Petra pri Mariboru, i Mirku Vaudi pri Svetoj Mari- 
je! i ob Pesnici. 

Kramer Franc ima najveće zasluge za voćarstvo 
na svom školskom području i on je bio prvi, koji je 
pomoću svojih seljaka organizovao u Mariboru izlo- 
žbu voća. On je, dakle, tvorac iedne institucije koja 
se sada svake godine obnavlja i donaša stanovništvu 
velike materijalne koristi. 

Vauda Mirko poznat je takode u srezu kao sa- 
vestan javni i privredni radnik. Obojica su bili de- 
gradirani time što su razrešeni dužnosti kao školski 
upravitelji te su sada kao stari i iskusni učitelji pot- 
činjeni   mnogo  mladim  staleškim   drugovima. 

Ovakvim degradacijama ne ruši se samo auto- 
ritet i ugled dotičnog činovnika nego se ruši i auto- 
ritet i ugled same vlasti, koja usled toga sve više 
gubi poverenje naroda. Mentalitet naroda је^ posle 
SvetSkog rala sasvim drukšiji nego što je bio pre 
rata. Narod budno prati sve javne događaje i stvara 
sebi  mišljenje, koje ne ide u prilog  režima. 

Ne samo da se isprave učinjene nepravde, već 
i da se vaspostavi ugled i autoritet vlasti i poverenja 
naroda u vlast, potrebno je da se hitno izvrše repa- 
racije. Glasaču protiv. (Odobravanje i pljeskanje na 
levici). 

Potpretsednik -levrcm Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g, Milan Petković. 

Милаи ПстковиК: Господо варсадни прсланици, 
лапретком   и  развитком   културе  у  сиима   њеппм 

правцима и у свима њеиим граиама, проспста н 
просвећеност су постале не само право пего и nc- 
опходна потреба свакога појединца и свих дру- 
штвених редова. Одавно су просвета IH просвеће- 
iiocr престале бити искључиво право иојединих 
повлашћешх лруштвених редова. Сама жел>а и 
сам iiai'on за самоодржање, неодол>ивом су силом 
наметали и све више намећу неопходност просвете 
н просвећености свакоме поједиицу m свима дру- 
штвеним редовима. Ово нарочито од времена ги- 
гаптског напрстка и усавршаваља техиичке кул- 
туре. 

Међутим, господо, иако су просвета и про- 
CBchcHOCT посталс право и потреба свакога поје- 
дипца и свих друштвеннх редова, ппак сетоправо 
и та потреба пису остварили код нас нн v иајскром- 
нијим сразмерама. И у тој граии народпога жи- 
вота влада она нсправда и она неједтгакост, која 
влада и у економассш, сацијалном и у културном 
погледу: и овде, као и тамо. има повлашћенкх na 
јелпој страии, a бесправппх и напуштених на дру- 
гој страни. Ми пмамо, гошодо, не само читавих 
села пего и читавих пречсла насељених бистрим 
и здравим пашим сељачмим иародом. a na чита- 
BUM тим прсделима често пута иемамо ни no једне 
осноБне школе или иајвише једну и двије. У тпм 
крајевима и у тит предслима има пеписмених 
lOO'o. изузеи само no неколико самоука илн no не- 
teora војнпка који je у војсцп научио познаваље 
штампаних и писаиих бројева. (Министар проспете 
Димптријс Магарашевић: Захваљујући апалфабет- 
ским куосевима које одржава Мгашстарство npo- 
свсте!) Tu се к\трсевп овамо код nac ne одржавају, 
господине Мипнстре. 

Ja хоћу, господо, и садашњем гооподииу Ми- 
нисгру просвете да скрепем пажњу, као што сам 
ro чипио и мпогнм п.сговим претхолипцпма - 
пећу да кажем само једпом. него многим његовим 
претходницима, - - да v Дринској бапошпт ima 
насел,а у дужини no 60 до 70 a v ширини no 30 
до 40 километара, a да wa читавом простору тп\ 
насеља нема ни no једна осповна школа, плп само 
no једпа или две највише. A на тим просторима 
често пута жпви no 20, uo .30 ua и no 40 хиљада 
стачовника. Оваквих предела има najnume у босаи- 
ском делу Дринске бановине, v срезовима: сребр- 
кичком, зворничком, клалап.ском, v једном дслу 
тувлакског opeea, у маглајском и другим срезови- 
ма. A као nrro нам je и сам господнп Мипистар 
изнео ланас'у своме екопозеу, сличан je случај, 
ако ne jom и ropu, и у неким крајевпма Врбаске 
оаповппе. 

И док je такав случај v селима, гдс читави 
срсзови често nvra и са педесет хпл.ада душа пма- 
jv свега селам школа са петнаест одељења, дотле 
v тој истој баповитги, има један град, једпа naponi 
која на својих 14 хиљада становника има 33 оде- 
љења ocnomie школе. пма гимназију, има учитељ- 
acv и праћанску школу, занатску и струшгу школу 
1ИТД. пгд. Tv je, даклс, скопцентрисано више разно- 
■врспих школа, поред тога TV има и мпого одс- 
л.еп.а ocnomie школс. Ето ту једно одел^еше oenon- 
не школе долазп ira 420 становпнка, док у јсдпом 
0'Д ових срезова које сам мало час напео једно 
одел>сн)с долазм иа 3300 огаиовника. даклс тамо 
долази јслио одељен.е na осам пута више станоп- 
ника чего ли овде. 

Ми, господо, немамо ни једну варот плп вп- 
poinnuv v земл>и која ne on пмала OCTOBIIV игколу, 
бар од назад последших 50 шли 60 и вшпе годипа. 
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Дотле, joui и данас, као што рскох и као што 
доказах, имамо на хиљаде села, na и већих предела, 
који немају im једне ооновне школе. Ja сам далеко 
од pora да помкслим и да пожелим изједначење 
гр.адова са селима у овом погледу. Ми желимо и 
иравп Cm било да се бар у поглсду осиовне просве- 
те села изједначе или бар приближе снојој браћи 
no варошицама. (Одобравап.с и пљескање иа ле- 
вици). 

Код H;IC се, 1господо, много прича o културном, 
економском и социјалном подизању села, али то су 
све празне приче и пусте жељеЈ без онога што je 
најосновније, без основних школа, o свему томе 
нс може бити ни говора, нарочито у оним краје- 
вима, где иема ни најприближнији број основних 
школа колико би  бнло иајпотрсбније. 

У прошлогодишњем свом експозеу бившп r. 
Министар просвете рекао je да би нам, према броју 
деце, у земљи требало joui 3400 тколских зграда 
или одељења, не могу тачно да се сетим. Међутим, 
данас чујем од г. Минпстра просвете да би према 
броју деце, колико их имамо у земљи, која не иду 
у школу; да би нам требало још 22.000 од.слсн>а за 
основне школе. (Министар проснете Димитрије 
Магарашевић: За последнуих 20 годигна добили смо 
IS.OOO навих одељења!). 

AKO узмемо ону констатацкју коју je изнео 
пређашњи Министар у прошлогодишњем своме ск- 
спозеу, да бп нам требало још 3400 школских згра- 
да за основнс школе, na ако дал>е узмемо v обзир 
да je у прошлогодишњем и овогодишњем буџету 
Министарства просвете предвиђен кредит за поди- 
зање ооновних школа у сиромаишим крајевима у 
суми само од 3 милиона дииара годишње, и ако 
узмемо да за подизање једне зградс ооновие шко- 
лс треба најмање 100.000 динара, онда значи из 
овога кредита може се подићи у једној буџетској 
години само 30 школских зграда са једаим оделе- 
њем. Иако нам, no речима г. Министра просвете у 
прошлогодишњем експозеу, треба jom 3.400 школ- 
ских зграда, онда значи да тек за пуних 100 годи- 
на можемо очекивати изјед|начен)€ села са вароши- 
ма н варошицама у погледу основних школа. (Мп- 
нистар проспетс Димитрије Магарашевић: Школе 
подижу и иа^ржавају оггштине и Бановине a не 
држава!) Јесте, Господино Министре, али се тколе 
no ва-ротима издржавају годинама ОД порсзс коју 
плаћа и тај сељачки народ који нема школа, na би 
право било, да се и од порезе, коју плаћају и ове 
вароши направе школе за села која их немају. To 
би била равтоправчност! A дотле, као што рскох, 
живот ће reliii и разшјати се и nama села без 
основних шко.па мтаће и даље пасторчад у својој 
рођеној   отаџбини! 

Када je, господо, овако бедно стање осиовипх 
школа у иашој земл.п, оида je оправдан приговор 
да су издатци за основну, среди.у и високу просве- 
ту у несразмери. По буџету за високу просвету, на 
универзнтете и остале високе школе, ако урачуиа- 
мо и ванредни кредит од 10 милиона, предвиђена 
je сума од 90 мплиоиа данара. За средњу просвету 
са стручним школама предвиђено je око 200 
милиона. Дакле, видимо да кредит за основну 
просвету није ни два пута eelm од кредита за 
средњу и високу просвету. Ми смо, господо, a и 
ја_ са вама, далско од тога да мислимо да су 
суме   предвиђене' за   високу   и   средњу   просвету 

превелике, али je тачно да су у несразмери према 
суми за основну просвету, кад се има на уму 
бедио стање name основие просвете у многим 
крајевима irame земље. Зато смо у пуном праву, 
кад тражимо од г. Миннстра да ову и сувише ма- 
лену суму предвиђелу за подизање основних тко- 
ла, употреби нскл.учнво на оне крајеве који су у 
погледу просветс пајзаосталији. (Др. Милован Гр- 
ба: Који имају преко 50% неписмелих!). У овим 
крајевима у Дринској бановини, o којима ja гово- 
ри.м, господине Грба, има прско 70%, a у неким и 
90% неписмеиих. Јер, господо, и то су nama браћа 
и наши суграђани који плаћају порезу и доприиосе 
издржавању просветс у целој нашој земљи, na je 
право да и наша државна целипа одужи свој дуг 
према сврјим суграђанима у крајевима без школа. 

Пропис одредаба Устава и Закоиа o наролиим 
школама o обавезпој настави остаће потпуно илу- 
зорнп код оваквог стања основних школа у многим 
крајсвнма наше отаџбиие. Зато, да би се убрзало 
n омогућило подизаље што већег броја зграда за 
основне школе у овим крајевима ja сматрам да je 
неопходно потребио изменити прописане типове 
планова за школске зграде који су једнообразни 
за целу земљу. Требало би нх изменити обзиром 
на климатске и теренске прилике као и на слабо 
екрномско стањс тих крајева. Пре неколико го- 
дина, нс сећам се тачно када, издати су ти планови 
за ocHOBire тколс и iipomicaim за читаву земЛ)у. 
По тим плаиовима v тим школским зградама мора 
да се полигне, поред учионица и учитељског стана, 
и баи.а и канцеларије и још.неке споредне просто- 
рије, услед чега je много поскупл.сио и отежано 
п6дизан>е школских зграда no селима. 

Због тих и таквих плаиова ja сам имао велику 
'•стксћу прс пет година када смо хтели да гради- 
мо у једном селу школску зграду, односно кад 
смо тпажили дозволу да правимо ту школску згра- 
ду. По плану Koie je био прописан, било je no- 
требно иајмаи.е ЗПО.ООО динара да се подигнс та 
школока зграда. Међутим, и снага онога краја ко- 
ме потгаада та школска општиш и помоћ која се 
добија од Бапотеипс и Министарства просвстс, није 
била ни близу толика да би се та ^зграда могла no- 
дићи, (Мииистар проспстс Димитрије Marapaiue- 
вић: Ja то примам, господине посланиче!)И шта ic 
било?! Ja да не бих упустио оно иародпо одушсв- 
л.еи.с u располшкење да подигне школску.зграду, 
a 'И да не бих изгубио извешу сзуму коју je обс- 
haura Бановина као помоћ за грађење те школске 
зградс, ja сам сам на своју руку паправио јсдаи 
плап, одиоспо дао коитурс тога плана једном ип- 
жељсру и замолпп га да mi паправи план, no коме 
смо отппчелп грађење и иачимили добру школску 
зграду. Гоађеље те школс когптало je свега 120.000 
динлпа. Дл -нисам тако поступио то би село и да- 
нас бттло без школе. 

Зато мени je дпаго кад г. Министар обећава 
и даје реч овде v Наподиој скупштини, ла ће на- 
гтојати да типове плгаиова за школскс згпатс v 
будуће саобрази потребамл и приликама поједи- 
них крајем. Кад госпо-тии Министап BCII ппнма rv 
сугестију, онда ie потребно и оправлаио. да прими 
ч таљу cvrecTHiv, a то je, ла вланови буду vnpo- 
штеии и избачене просторије, којс пису псопход- 
по потребне. 

Тако п.пр. ne морају да се v прнземл>у полиж\' 
ii учиоииие и учител.скн становп. Ако се нађе да 
je јсвтипије, учитељски стаповп могу да се поднжу 
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и под кровом, при чему се само мало измијени 
кровиа конструкција и т. сл. 

Нисам добро разумео господнна Мииистра je 
ли у овоме ексиозеу казао да je потребно одржати 
разноликост у уџбеницима основних и средњнх 
школа обзиром на разнодикост особености иоје- 
диних крајева. И ако сматрам да je г. Министар 
У овом питању стручнијн и спремнији од мене 
Ипак не могу се сложити са овим гледањем госпо- 
дина Министра ако ra je овако исказао. (Мттстар 
просвете Димитрије Магарашевић: To je опште 
дидактичко начело!) Господине Министре, једно- 
образност уџбеника у нашим основним и средњим 
школама тражи један в'исо«и наш национални циљ, 
који ћемо иосредством јединственог уџбеника пре 
Постићи, a TO je пеопходно погребно духовно је- 
Дннство -нашег народа. Јер, ако се у једном крају 
употребљава један уџбеник, у другом други, a у 
трећвм трећи уџбеник, онда се не може тиме никад 
успети, да се код те иаше деце која пролазе кроз 
такве школе са тако разноликим уџбеницнма, ство- 
ри и изради ona потребна једиодушност, оно осве- 
дочеље и уверење да смо оинови не само једног 
иарода него да смо грађани и синови једне земље. 
(Министар просвете Димитрије Магарашевић: Ии- 
сте ме разумели! Ja сам говорио o уџбеницима за 
основне школе! Me можете дати за Војводину исте 
уџбеника као и за Словенију « за Босну!) Све оно 
шго je корисно и потреоно за Војводину, јер no- 
казује дорбу особеност Војводине, то, Гошодине 
Министре, може да се унесе и у заједнички уџбе- 
ник који lie добро Д01ћ'и и деци из босаиских, црио- 
горских и других крајева. Ha тај пачин ми ћемо 
пре успети да дођемо до пуног националног je- 
Дшгства и једног јединственог ocehaja за земљу и 
за своју отаџбину, нсго посебним и разноликим 
уџбеницима. 

A, друго, јединствени уџбеници добро би ДО- 
шли и с обзиром на јевтшоћу! 

Јер кад би јединствени уџбеници важили за 
читаву државу онда би те уџбснике могло узети 
У рад и штамшње Мииистарство просвете, и у 
гом случају ти уџбеници, који данас коштају за 
И1 и IV разред основне школе no 70—80 дииара, 
могли би да стоје no 20—30 динара, јер би се у 
већој количини штампалА. (Министар npocncrc 
Димитрије Магарашевић: lio новој Уредби биће 
Државних издања!) 

Господин Мииистар данас, у своме експозеу, 
изнео je идеју o амбулантним школама као нешто 
ново што није постојало раније, и да he он уло- 
'Kinn труда и старања, да се те амбулантие школе 
шго више употребе у крајевима, где иема народ- 
пих основних школа. Ja ту изјаву Г. Министра 
просвете поздрављам и са овога места молим ra, 
Да он при roj својој одлуцн остане чврст и непо- 
колебљив с обзиром иа оне крајеве, o којима сам 
мало час говорио, али да те амбулантне школе 
бУДу нешто Bnuie и потпупије од аналфабетских 
течајева и да дају веће и једно заокружеио знање. 
•^ад сам се већ у свом говору бавио темом основис 
просвете и бсновних школа, ja морам да скренем 
пажњу Г. Мпиистру, a вероватпо да и он то зна 
а ако и зна, нека зпа да н ми то знамо, да су за 
1!Реме изеговог претходннка издавани иеки расписи 
за учитеље основних школа. Разуме се, ти раописи 
издавани су стррго поверлЈивим путем и у њима 
0Д учитеља тражило се, да ступају у учитељске 
организације ЈРЗ. (Мтшстар просвете Димитрије 
Магарашевић: Ништа мн  o томе пнје познато  н 

не зиам!) Ако Вама није, Господине Министре, по- 
знато, ja Вас уверавам, да су упућивани таквн pa- 
списи no уиутрашњости наше земље. Ja hy да Вам 
верује.м, да Ви o томе пе знате, али проверите ово, 
распитајте се, утврдите, да ли није Ваш претход- 
пик такве расписе уиућивао na најповерљивији 
начин без свога потписа преко свога начелпика, 
ппспектора, шефова одељења итд., итд. Само такви 
расписи постојалн су у унутрашњости паше земље. 
AKO Госпрдин Министар пориче да му иије no- 
знато да су постојали, ja верујем, да он тиме из- 
ражава добру вољу, у колико су постојали, да их 
повуче и ми ћсмо му за то бити благодарни. Јер, 
Господине Мипистре, ja сам лично читао једаи 
распис, ne у оригиналу него у препису, који je у 
јулу, августу или септембру био послат из Мини- 
старства просвете путем среских иачелстава. У том 
расппсу наређивано je да ее na најповерљивији 
начин саопшти учител>има основних школа, да не 
смеју учествоватн у борби, која се водила око 
Коикордата. To разумем, то je било умесно. Али 
се у везн с тим тражило од учитеља у томе распн- 
су, да доетаве све оие, који се истичу у борби око 
Конкордата. Дакле, тражи се од наставннка, од 
ваопитача деце, од ваопитача срца и душе паше 
деце, тражи се пишга мање иего да буду шпијуии 
управпе власти. 

Гооподине Министре, ово je тешка и велика 
увреда нашој народној школи и учитељском ста- 
лежу. Иаш народ, и онај који није просвећен у 
модерном и савременом омислу, али који je npo- 
свећен једним божијим даром, и тај народ високо 
цепи школу, високо цени просвету, он високо цени 
и паставника, учитеља свога и своје деце. Он je 
огласио и еам канонизирао као свеца, Светог Саву 
баш заго, јер му je o« био први учитељ. Он и 
данас, када спрмиње његовоиме, увек дода: „Свети 
Сава — cpncioH учитељ!". Тиме je наш народ нај- 
боље казао како о« виооко цени учитељски позив! 

1 [ри завршетку говора ja hy да скренем паж- 
њу господнну Мииистру још само на једну ствар. 
Ja сам у начелној буџетској дебати нзнео један 
случај, како je Бапска управа Дринске баиовние 
паредила строго поисрљиво двема 1или трима шко- 
лама у срезу сребрничком прије два мјесеца да 
из тнх школа, однооно њихових учионица, Hj\iajy 
уклоннти слике и икопе Св, Саве. 

Ово je тачно, господине'Министре, na ja Вас 
овде овом приликом ппгам: да ли Вам je то по- 
знато? AKO Вам je познато, да ли Ви тај поступак 
одобравате или ne одобравате? Ако не одобравате, 
шта м.ислите учииити да će та велика и тешка 
увреда, која je нанесена народу онога краја, 
исправи. 

Ja сам у вачелној буџетској дебати прочитао 
пеколико стихова из једне песме na hy то и сада 
да учиним да и Ви чујете и зпате, колико je тим 
поступком народ увређен. To су стихови пз једне 
песме коју оу сељац« онога краја испевали пово- 
дом тога строгог наређења од стране Банске упра- 
ве Дринске батшвипе да се из школе уклопе сли- 
ке Св. Саве. У тој песми се вели овако под насло- 
иом ,,Св. Саиа у Босни за време Јерезе": 

Прва ријеч — помози нам Боже, 
друга ријеч хоће ако Бог да 
да се песма испевати може 
потребна je за дапашње доба, 
кад у школу дођу Српчад мила 
да би сваку мудросг изучила. 
У чистоти и ангелском виду 
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разгледају учнла no зиду. 
Дие су слике највеће знамеше 
чисто злато и драго камење. 
Ilpua стпка нашег дичног Краља, 
кијом децу уиознати ваља. 
A за другу учитељи јаве 
за икоиу Светитеља Саве, 
читајући iiCTopiije дуте, 
велике су Савине заслугс. 
Свака школа има доста слика, 
и на и.има створења велика. 
Добре слике сваку школу красе, 
на сликама свакојакс pače. 
Свако бнће гледати се смије, 
Свети Сава иора да се крије. 
Јаој, Босно, си^отице клета, 
сад no тсои Синан паша шета. 
Српску Босиу тешким ланцем свеза 
власт му даде проклета Јерсза. 
Српсми ђаци оада су жалоши 
Светог Саву не видс у Ббсни. 
To Србија не види ил' дрема. 

Дакле, господине Миннстре, како вндите onaj 
постуиак Краљевске банске унраве озлоједио je и 

^убоко увредио народ онога краја, и народ, немо- 
гући na други начин да пропишри, он je ирого- 
ворио иа свој начин: кроз песму и исказао cnoj' 
бол, своје огор'чењс.11 сиоју увреду која му je оипм 
поступшм иаиесена. Зато, гооподине Министре, ja 
Вас молим да посветите пуну пажн>у питаи.у слнка 
и икош Светог Саве у основним школама у Бо- 
сни н Херцеговини, да то питање најтем.ељније 
проучите u да no то.мс иитаи.у доиесете једанпут 
дефинитивну и праиилну одлуку која he задово- 
Л)Ити ne само један део него сав паш народ у тим 
крајевима. 

Пошто je досадањи рад Миннстарсгва иросве- 
те, a нарочито рад претходног Министра просвете, 
био у духу ,и у правцу противном народу и na 
штету народа, ja hy све дотле, док се не уверим 
да je просветна нолнгика 'промјељеиа на корист 
народа, na добро државе, вазда гласати против 
буџета Мнпистарства просвете, na тако и овога 
иута гласам против буџета Мнппстарстиа проспетс 
за 1938/39 годнну. (Одобраван>е н пљеокање na 
левици.) 

Potprctsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Mita Dimitrijević u ime grupe Jugoslo- 
venskog radikalnog kluba. 

Мнта Димитријевић: Господо народни посла- 
иици, ми слутамо овде две врсте скспозеа: експо- 
зе-е ,написапе од чижшника за министре који нису 
стручњаци у својим ресбрима, a тах je министара 
нестручњака више, и већина су такип, или експо- 
зе-е мииистара који су од струке у својим реоо- 
рп.ма и за које верујемо да сами пишу свој екс- 
позе, бар у главпим мислима. У овај други ред 
долази дапашњи Мипистар просвете, човск npo- 
светпе струке у свом просветнОМ pecopv. 

Зато његове речи много више значе, јер га 
OiHe ангажују лпчпо и са стручпе стране. To већ 
није случај са несгручппм министрима у својим 
ресорима који читају овде туђе речи и мисли које 
често n сами не схватају. Нестручност министара 
je свакако зло за министарства којим Јшравл>ају. 
Довољно je доказа o том дао претходник сала- 
шњег министра, г. Стошовић. 

Господо, у Финансијском одбору Министар r. 
Магарашевић je био мало опширннји баш што се 

тиче ироблема како и којпм путем треба изводптп 
у националпом .n културпом с.мислу наставу iiaine 
земл.е и просвећивање нашег народа. On je тада 
o све.м том опширније ronopno, a као резиме Ka- 
sao je ово: „Tpefja.io on имати у виду културие и 
просвегне захтеве паших историјских покрајина и 
њихових културних цептара, a осим тога подеша- 
вати однос школа ирема релипији н цркви да се 
не дође до подвојеиости у кулгурној свестн." 

Гоошдин Мпппстар просвете овим речима као 
да je хтео, до извеших граница, да наговести де- 
централизацију у изво1)ењу наставе no разним no- 
крајинама у нашој земљи. Kao да je у почетку 
свог мипистронања у том бно с.мслијп него сад. 
Али интересантно je лист „Словенец", лист г. Ко- 
рошца, од те мисли направио екскурзију даље, у 
правцу своје аутономашке пдеологије, коју овде 
у Београду г, Корошец нерадо открива, док ше- 
гов opran у Љубл^апп, насупрот идологије ЈРЗ, 
отвореио nponanipa. У таквом духу „Словенец," 
11 јануара, тако peiiH нешто доцније од експозеа 
који иам je дао у Фипапсијском одбору Мннпсгар 
г. Магарашевић, пише један чланак у коме се бави 
просветном политиком наше земље, na између 
осталог каже: 

„AKO je у нашој земљи у нечему потребна те- 
мељита реформа, опда je то у нашем школстиу 
најпотребније, у нашој просветној политици, у 
циљу преустројства васпитања које нашој омла- 
дипи даје држава. Ова садашња школска прлитика 
je 11|)()тив духа нашег народа. Омладипа се учп n 
васпитава у опреци са оппм што душа пародна 
хоће n тражи. И хрва^ском и српском пароду не 
прпја cnciCM nainc држаипе школе" — чујте, ne 
lipnja снстем naine државпе школе — „пошто су 
naniH школски закопи плод школске бирократпје ' 
— у то.ме сс слажем са писањем „Словепца", али 
чујте даље — „нарочито ми Словепци морамо да 
отклонимо паше лпбералпо државно школство по- 
што je у псгпупој олраци са нашим пародним ка- 
рактером и менталитетом" — „Словенац" се, 
дакле, буни протпв либералнот, почујте шта дал>е 
кажс тај клерикални лист: „Школски закопн и 
уредбе у Југославпји радили су се у духу центра- 
лизма и упитаризма и то na бази Видовдапског 
Устава са којим су Словепци билп мајоризирапи 
и који су били коначно израђени за владе дикта- 
туре када иарод у Југославпјн mije вдогао да го- 
вори". A заборавља „Словепец" да je г. Коротец 
заједпо са својн.м Клерпкалпим клубом гласао за 
тај Видовдаиски Устав, a jom више заборавља, да 
je г. Корошец био Минпстар у Шссројапуарској 
диктаторској влади. 

A сад слушајте даље, што je n најважпије: 
„И због тога искрепога n трајпога југосло- 

венскога ocehaja нама je потребна темељита ре- 
(ј)орма namer школства, у смпслу паметпе аутопо- 
мизације n праве демократије". Дакле, тражи се 
и аутономија у школству, као и у свему. Али npa- 
ва демократија се негира кад се тражи да се укло- 
ini либерално школство. 

Господо, u ово пека се забележи као докуме- 
нат. Сам господин Минпстар просвете, пропове- 
дајући дсцептрализацију'школсти;!, рекао je доста 
смелу мисао према садашпЈем режнму, доста сме- 
лу, какву ne би одобрио Г. Драгиша ЦветковпЈ!, 
na je не on одобрио im Претседпнк Владе, г. Милап 
Стојадиновић, нити који други министар, да пх 
ne ређам све до г. Чвркића, Видите, како се једпо 
говори у Љубљани, друго у Београду, или како 
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ce од једног мнинстра заступа једно гледиште, a 
од другог сасвим сулротнр. 

Г. Магарашевић као просветни човек,, некада- 
nin.ii виши функционер у Министарству просвете, 
мора да сматра за срећу и част mro je постао 
Министар просвете, али срећа je овде већа него 
част, a част je оно mro ocriiue после као актива, 
ако je буде, од министарске делатности доцније. 
Зато велим, велика je срећа и част, да ce iialje је- 
лаи проспетан човек na челу просветио-културне 
политике у cno.M народу. On треба да ладе иешто 
од себе и да остави добар траг за собом у томе 
MiiminapcTiiv. To je Мипистарстпо у ммогим пита- 
илша заостало. Eno, Господине Министре, широ- 
Kora поља рада за реформе које тако давно и 
давно чекају у том Министарству човека од кул- 
туре и иницијативе. 

Ми у прошлости имамо малн и iiaj\iaii,ii број 
министара који ce у културиом развоју namer иа- 
родног просвећивања могу забележити. Стојан Но- 
ваковић je на првом месту, na онда Љуба Стоја- 
Новић, затим Жујовић, na онда у том предратном 
периоду iiiiKo mune. (Александар Дачић: A Љуба 
Давид! вић?). Чућеш! (Александар Дачмћ: Ja шћу 
само да исправим). Tu си, Дачићу, за празне упа- 
Дице, a ja имам већу дужност него да с тобом по- 
лемишемј У другом перноду, после para, ne може 
ce прећутати особито де^ократско схватање, ши- 
роко демократско схватање које je у својим ре- 
формама учинио у томе ресору г. Давидовић, a 
затим г. Миша Трифуновић. Гпсподо, ппшта неће 
мени Дачић рећи што ja ипсам дубоко и дубл)е од 
и>ега промислио. (Александар Дачић: Али ja сам 
Ha снојој кожи то осетио, a мислити и осетпти то 
je разлнка). Кад си осетпо na спојој кожи, опда 
зашто не тражиш реч да говориш o свима прога- 
њањима која ce од данашње Владе врше над учи- 
тељима, над твојим колегама, a немаш смелости да 
их браииш! 

Рад Мипистарстпа просвете у главнрм je адми- 
нистративне природе, Сва одељења Министарства 
Просвете Hinne спој посао у овему na један обичан 
шаблонски начин и сваке године све то тече истим 
бирократским шаблонским путем. Никада ce ne 
стиже на време да ce изврши распоред, већ ре- 
цовно после 3—4 месеца од почетка школске ro- 
днпе, a прошле године распоред je учитеља једва 
био свршен na два месеца прсд завршетак школ- 
скс године. 

Од тога свакако страда пастава и деца у no- 
једеним селима, где има no 150—200 деце за шко- 
лу, остају сасвим без учитеља. 

Господо, наспупило je јсдно време великог те- 
рорисања и прогањања учитељства. Од тога naru 
Не само иастаиа и name пародпо просвеЈптап.е, 
него и достојанство учитеља. 

Гооподо, ia увек говорим само истина! Ево, 
овде имате записник XVII главне скх-пттппе Југо- 
ЗДовенског уч11тсЛ)Ског удружења. Ово инје одо- 
брида цензура и забрањена je због истине коју 
Доиоси o прогањању учитеља. Ja ћу из ове књиге 
прочитати речи самих учитеља, које су изговорене 
v очајап.у од терорисања које учитељи трпе од 
власги овог режпма na све стране. 

Господо, некада, у доба слободе, иародкм учи- 
тел>и имали cv највиша пдазнања свог достојан- 
ства, omi cv oii.in поштовани као поспоци гра- 
паиасих слобода и ноеиоши патриотског покрета 
За   ослобођенЈС   и   ујсдпп,еи.е,   Народни   >"1птсл>и 

били cv и остали проповедници слободног духа и 
иапретка у нар'0|ду. 

Учителуи су плод свога рада далн створивши 
ona јуначка поколења, која су за ослобо1)ење и 
уједињење свог парода прошла кроз крв n ватру. 
Onu су створили one чврсте и јаке духове, који су 
водили парод кроз све борбе за иародпе слободе. 
Учитељи nauiH одпеговалп су поколења која су 
знала чувагги дастојанство народа кроз сва иску- 
ineina. Заједио са пародом учитељи наши прошли 
су кроз најстраишијс голготске путеве у Албаппјп 
и сачували достојапство српског иарода који ce 
борио до Ефаја, a пикада ce ne предаје! 

Жртпе учител>а су огромпе. A nrra ce сада 
ради ca учитељима? Рекао сам да hy вам из овог 
записника са XVI! учигељске окупштине прочитати 
шта опи сами говоре. A ево чујте: Ha учитељскпј 
скупштини прошле годипе Претседник Учптел>с1<ог 
удружења, обраћајући ce учител.пма и говорећи 
D моралној кризи, која je задесила читав учптељ- 
сми рел у namoj земл.и, каже ово: „Учитељи су 
свесии ове моралне кризе, a да би очували омла- 
дину снажних и јаких карактера треба наЈодлуч- 
није nacrvnnrii [гротив свсга и свакога који би no- 
Kvmao деморалисати учптсл>ске редове и лишити 
учитеље достојанства како ce то сада чини". 

Према оваквпм речима самог претседника 
Учитељскпг удружења може ce закључити да je 
v;iap no карактерима био јак и једва издржљив. 
Указало ce да je барбено достојапство иаших учи- 
тел>а запсга na всликој мора.шој впсини и да су: 
noimen.c морал и достојапство у учитељству jom 
увек јаки и снажпи. 

Али ce na учител^ство насрнуло са таквом си- 
лином да je name на одбрану, који ce чуо у ре- 
чима самог претседпика Југословепског учител.- 
ског удружсња, раван најјачем протесту који зво- 
ни у овим речима: „Учитељство lie и надаље истра- 
јати у изграђквању моралних вредности учител.- 
ског реда и na утврђивању снажних моралннх ка- 
рактера". 

Ha тој учител>ско1Ј скупштини чуо сс глас учи- 
тељртва за демократију и грађанске слободе. „Без 
демократпје и слоПоде" — рекло ce тада — „исма 
правог грађанског васппташа. Правн рад на народ- 
ном прашећивању ne може ce ни замислити без 
rpahanck'iiN права И слободе". 

Господо, mije излиппш бар овде у Скупштини 
чути све протесте учител>ства, које цензура nnje 
пустила v јавпост, јер je ова књига забрањша: Ти 
протести гласе овако: 

„ОгголјНим утицајима тј. утицајнгма владајуће 
стпаике, хтело ce уиети у Учител.ско удружење 
Tvhii неучител^иои циљевн. Утицајем и притиском 
..псх-чител.скпх фактора" хтсло сс нарушити свако 
достојапство учитељства." 

Како су ови неучител»ски фактори безочно na- 
срталн na учител»ство потврђује тако1)е и говор 
претседника Професорског друштва na тој учп- 
теЉској скупштини, који гласи: 

,,Од namer виђења v Новом Саду прошла je 
већ галина дана, боље pelin годица страдања! 
(Пл>ес1сп11>е na левици и узвици: Тако je!) Ta го- 
дина била je и за вас и за нас испуњена једнам 
жилавом борбом. Прошлн смо, мп професори, про- 
шли сто, и im учитеЛ)И, заједво, кроз тешка иску- 
nien.a. Зашто? Зато mro смо хтели и једип и Другм 
да остапемо људи, зато што иисмо хтели да зпамп 
за другу службу сем службе свом иароду. Отуда 
су настала против свих нас безакоп>а, каква не 

15* 
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памти ,'Нити   бележи   историја    наше    про9пете." je донет под специјалним приликама и он углав- 
(Бурно одобравање на левици.) ном носи обележје потреба које су се у том вре- 

Треба ли jom потпрде o безакоњшиа, o наср- мену намстале. Дзлјс, у току времена, лоношспс 
ташу,  o гоњењу 'против учитељства, o удару na су уредбе које су само погоршавале и без тога 
шихово достојанство, нсго што су ове аутентичне овај  иимало добар закоп. Шта више, ни правил- 
потврде, изречене јавно од ова два највиша прст- ник за тај закои није.био донст, нако je законом 
ставника учитеља и професора. 

Господо. када сс безакоп.а преврше и кад про- 
гаљаи.а достојанства npehv сиаку rpanuuv, сшда 
настаје правслап рсволт. Taj револт je, господо, 
остао универзалаи код свега учитељства. 

Ja сам имао прилике да видим и да констату- 
јом да сс тај револт преноси кап талас од учи- 
тељства и на све друге сталеже и тако се прави 
једиа ошпта бура, узбуркано море свсошлтега ре- 

прсдви!)еио да je имао бнти донесен најдаље за 
два месеца. Тако су остале исразјатљене миоге 
одредбе и тиме je дат целом закоиу сасвим про- 
изволЈан карактер. 

Време je, крајње je време, приступити пзради 
новог и напредног закона o народним птколама. 
Многа пнтаи.а, не само вросветна, него и моралпа 
стоје jom увек отворена на штету учителЈСтва. 
Међу осталим  питањима  стоји  отворено питаље 

волта. Ово нису као mro сте видели мојс речи. To учитељске сталности, чега je раније било за време 
су рсчи највипгах проспетних људи међу учите- радикалских влада. 
љима и прпфсгприма. Али одвратно je да су виши Садашњи Министар има у рукама један нацрт 
фактори учитсл.стпа и професора, у самом Минм- амандмана који му je, као што рекох,  предало 
старстш-, мирно и без протеста са CBO'je стране гле- Учитељско удружење недавно и тамо ће наћи за 
дали и лопуштлли сва овл прогањаша и безакоња сва питања и веома разложита и основана образ- 
која cv рсжпмске власти вршиле нал јбиховим KO- ложења. 
лсгама. A било je меНу са.мим тим витим чиковии- Mehv  огвореним питањиш xohy да наведем 
цима у Минпстарству поосвете поиеки, којн je у илрочито  питањс  редовног унапређења  учитеља. 
свему овом прели.ачио. Није било с њихове стране Истина,   Закои   o   чнновницима,  у   §-у  49,  каже: 
ни отпора против спега тога прогањања ни нај- „Напрсдовап.е  по   положајиим  групама  вршн   се 
ман.е заттите CBOIHX лругова. 

Ja hy вам исппичатп овдс како сс у таквом 
случају држао |едан виши функцнонеп v просвсти, 
сад покојни Ловчевић, пачелчик Мииистапстиа, 
пол министром AinnoiM Ђарћевићем кош je по- 
знат као свиретти готтлап учитеља и прогћесора v 

ca дапом кад чииовник испуни услове . 
Ме1)\'тим, какво je у том погледу очајно 

стање. Похвално je од странс господииа Мшш- 
стра, — ево, господо, хоћу Да му учиннм једну 
похвалу, — похвалио je mro je он усвојио један 
иој  преллог  o  папредовап.у  учител^а.  Ja  сам, у 

рсжиму Плаллиовттине. Кад г. Ловчсппћ, кпо nai- своје  времс,  учииио јслиу  озбиљиу прнмсдбу na 
виши функционер ппосвете ннје могао зауставити то произвол>но унапређење учитеља, и то специ- 
ono прагањадае просветиих радиика, он je с ппоте- јалним,   режимским   протекцијатиа,    Раппје   смо 
стом TipoTHB тога  полнео своју ocranicv. И какав лобијали од г. Стошовића одговор да нема срет- 
ie био резултат? Оставка му unio Пила уважена става. Међутим, под овим Мииистром устаповл>ена 
због   протеста у јавпогтп,   али   се   зауставило   са je равг листа учптсл.а који чекају груис. Тако, по 
nporaihaiiiCM v ппосве-гаој струци. А.тга тала ie било овој panr лмстн,  нико не  може да добије  групу 
слободне  шташте  и,  полед црне Влалановттипс, произвољно, и прс других, псто се група добија 
биле су v онази све гиаћанске слоболе. no тој panr листи, no реду, no њих 50 или више, 

У почетку свога гоиора рекао салГда сав рад али без прескакаља. To je један добар  знак за 
у Мипистарству просвете тече из године у годипу правилно унапређивање учител^а. Ипаче, no доса- 
већ дуже време погпуно шаблоисми.  Време je да дашњој произвољности унапређивања и no про- 
се почне са реформама у томе Мшшстарству. Мно- текцији, заторчаван je живот тих иаших просвет- 
ги просветни закопп су од пре 30 до 40 годипа. них радника, који греба ла имају мпого и мпого 
Какво дивно поље за реформаторски рад у томе иоралне снаге na да одрже ипак високо свој дух 
iVlnnHCTapcTBy! Мало je Министара  просвсте, као и  своју  преданост  и  љубав  према  сиом тешком 
што рекох, који су оставили трага у томе Мипи- послу. Надати се да со то више неће понављати. 
старству у здравим рс(|)прмама, n ja хоћу да ве- Треш имати na уму да материјални положај учи- 
рујем да he садашн.и Мипистар те потребпе ре- теља  mi   мало mije завидап.   Има  пх у крајљем 
форме почети, ако жсли да оставп трага од своје сиромаштву. Унапре^сња у групе no дану стече- 
личности  у томс  Миппстарству.   За  свакога  npo- nor  npaBa  дала  би  пзглсд на  бољу материјалну 
светпог стручнога човека у томе Министарству има будућнаст учнтелЈСтва. 
мпого посла. Ево, почиимо са пародиим учитељ- Господо, међу поднетим амандманима од Учи- 
ством и Закопом o пародпим школама. Господо, ja тел>ског удружеља налазп се n амандмап o при- 
имам обичај да говорим само са докумептпма, и 
иишта ne говорим што ne могу одмах потврдити. 
Господии •Мипистар просвете треба ла има већ 
упућене амаидмаие које му je npe дало Учитељ- 
ско удружење. To je штампано у II>IIXOBOM глав- 

знању учитељских година у рату проведених. 
Зар не греба и учитељима урачунати ратпе гбдине 
v године службе, као mro je то учињеио и оста- 
лим  чиновницима?  Учитељи ратници  морали  су 
давати оставкс и тако су изгубилп четири до пет 

пом листу „Народна Просвета". Ево, почнимо са година службе за напредовање. Међутим, њихови 
самим Закопом o иаподпим школама. другови, који  нису били у рату, због неспособ- 

Овај   садапш.и   Закон   o   народним   школама ности за војску, у таквој су сптуацпји да пм je 
донет je 5 децембра 1929 годипе, тако peim уочи признато ово време за напредовање. 
објаве диктаторског режима. Врсме и атмосфера Гооподо, пије потребно ређати n образложа- 
није  нимало  било  повол.по  за  један  либералан ватн у ппзу ових амандмана сва отворена питања 
закон   у  то   доба,   које   нимало   mije   паговешта- за   поштено   и   праведно  регулисавапЈе   положаја 
вало један просвећени апсолутизам. Дакле, закон учитељства и њихове службе. 
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Да ce зауставим на крају на једиом скроз и 
скроз неморалном и недостојном узакоњењу, 
КОјим сс, тако рећи, иропнсује целибат учите- 
ЛЈИца. Ту ce каже: „Учитељицама народних и 
Домаћичких школа престаје служба кад ступе у 
брак са лицем које није учитсл.". 

Ona одредба у пракси није дала резултате 
којн су ce предвиђали. Насупрот томе, ова од- 
редба озакоњује целибат учитељица, ona онемо- 
гућује учитељицама да себи слободно бирају 
друга v браку и у жипоту. Тиме им je ограничено 
једио прапо загарантопано Устапом, У односу 
према псталим чиновницима јсдино су учитељице 
народних школа у томе изузете. 

Ja нећу онде да наводим негативне последицс 
овпга закона. 

Данашњи Миргнстар je,, за разлику од про- 
пглог, иросветни човек, na нека узме сва прпсвстна 
питања у расматрање, Остане ли и даље oso иучно 
и тешко стање учител.ства, у миогим правцима, 
без здравог рсшси.а, na ii>era, као na просветппг 
човска пашће за све то лвосгрука одговорност. 
Пво ja од стране опозиције и као радикал, изјав- 
л.ујем да hy сс свакој рсформи н за побол>п1аП)е 
учитељског стата ne само радовати, него ћу ja, и 
сви моји другови noMoiiH сваки рад na реформама 
школс и na подизап>у дортојанства учител>а и свих 
просветипх ралника. 

Господо, као члам ЈугословеиЛжог Радикалпог 
Клуба хоћу да напоменем и нарочито да нагласим 
да je баш радикалш странка, од увек, у прошлости 
гтодизала достојанство учитеља, да je баш пади- 
кадша страпкл узлнзала ту моралну cnarv и ту бор- 
бену моћ учптел.стпа v корист и за добро наоода, 
за слобојду п>сгопу TI за демократију. Гооподо, ако 
пам ono .,Р" у Југословежкрј раликалпој заједни- 
ци значи бар нешто докажите то одбрапом и за- 
штитом учитељсгва од пропадања и безакоња и 
трашгте, ла сс преласком у ЛРЗ отказују пл учи- 
тел>ских идеала слпбоде n цемократиЈе, Пустите 
их ла ce сами опредсл>ују. Пасил.ем пећете их са- 
ломити. 

Господо, ja hy прећи сад na ono mro траже 
професори. Ja овде нмпм њихову резолуцију, Ево 
Шта ona садржи. Прочитаћу. „Пленарна седница 
Главне управе Југословенског професорског удру- 
жења састављена од чланова Главпе упрапе у Бео- 
граду и претстаппика свих десет секција из пеле 
иптс земље, a na селници од 29 новембра прошле 
годипе расмотрила je сва актуелна питања namer 
просветнрг жипота. Према рефератима појединих 
претставника секција констатовано' je стап.е v 
коме ce nama средња школа данас палази, као и 
услови под којима средњошколски професори 
морају да врше своју дужност. Немање школских 
зграда, које би са педагошкрг и хигијепског гле- 
литта одговарале народним потребама, сирома- 
niTHo, a у понеким школама и потпуно отсуство 
библиотека и наставних сретстава, — све су то 
питања, чије добро решење омогућава пун и пра- 
вилан рад тколе". 

Потпрстссдпик Фрањо Маркић: Господине го- 
воршче, кећеге иал.да читати целу резолуцију. Bn 
не говорите у име групе. 

Л1нта Днмитријевић (насхавља): Ja говорим у 
име групе. Имам право на једап сат говора. Госпо- 
До, шта ce тражи у резолуцнјп? Прећи hy убрзо и 
укратко: Да ce г. Радоје Киоксвић врати у активну 
службу који je пензиописаи 'само зато што je одр- 

жао онако cjajan и протестпи демократски говор 
na учител.ској скупштини. (Миипстар проснете 
Димптрпјс Магарашевић: Мрлим, on досад mije 
тражно повратак и зато ne могу ни да га вратим! 
— Јосип Цпетић: Тражилс су дслегације Профс- 
сорског удружења!) Дал,е, да ce створи могућност 
за ynanpei)eii.e у наредне групе свих наставника 
који су стекли право за папрсдовање. — Господо, 
ja нећу даЛ)е да говорим o самој овој њиховој ре- 
золуцији. Ja верујем да резолуција оваквог једпог 
ведиког просветпог тела као што je професорско 
удружеп.е ne може оетатн без расматрања од јед- 
ног министра који je и сам био њихов друг. 

Господо, сад hy говорити o омладиии, o на- 
moj интелектуалпој омладини. Г. Мипистар про- 
светс додирпуо je питање омладине и on oceha сву 
тежину тога питања. Он нам je малопре рекао 
како je тетко ухватити стожсп настапног рада н 
ваопитања, on нам je рскао да je тешко наћи прави 
педагошки циЛј у срсдтој школи, na и у внтој и 
највишрј, затим како je тетко наћи једпу одре- 
Нену линију за нацибнално и културно вођење о- 
младине. и иа крају казао je да je тгатање o рефор- 
мама средп>е паставе у том погледу подпео и са- 
мом Просветном савету. 

Господо, кад je рсч o буџету Министарства 
просвете најлогичније je да ce говорп и o namoj 
интелектуалној омладипп. Обичај je да ce она и 
.-• мше оптужује левичарством и да ce у овакој 
прилици говори да je комунистички определ.епа. 
Нијс рсдак случај да ce за сваки свој протест и 
револт оптужује као комунистичка и да ce тако 
без разлога баца у полицијске затворе, a ca jom 
мап>е разлога да ce кажшава и робпјом. Уместо 
сваке такве поврпше оптужбе и оптуживања до- 
стпјпије би било удубити ге више у сам проблем 
наше интелектуалпе омладине. Кал год je nain по- 
литички живот имап један одређен политички пра- 
пац у духу грађанских слобода и демократије, и 
омладипа ce у том правцу ппавилно развијала. 
Тако je бнло v прршлости. A кад ce у политици 
почне са лутањем, са оним лутањем које помиње 
и сам г. Министар просвете. са пресијама и npnri- 
ч.аи.има. са гажсп.см пароднпх слобода, са vmmi- 
вањем слободне мисли, то ce одоажавало и na 
омладини, јер je ona nama здрава расна папио- 
нална снага. Њеп револт увек je живл.и и борбе- 
нији, јер кроз рмладину дејствују живе и млада- 
лачке силе саме нације. Mn врло добро зпамо да 
ce nama омладипа у paimje предратно доба разви- 
јала у чисто националном и готрво романтично-на- 
ционалном духу, са Крал.свић Марком, Косовом и 
свима легендама и традицијама, у каквом je сми- 
слу и духу текао и живот целог народа до рата. 
Отаџбински пдеали сад су испуњепи ослобођењел! 
и уједињењем, A сада ce nama омладина развија, 
да говоримо истину, у јсдпом мање романтичном 
духу већ у једном новом духу, у шовом свечове- 
чанском духу, Biime у социјалном идеализму него 
у националистичким легендама и традицијама «ојс 
су завршиле своје патриотско дело, јер je омла- 
дина, интелектуална омладина достојно, јупачки и 
крваво извршила свој велики задатак у борби за 
стварање данашње уједињене државе. И данашња 
пптслектуална омладина сва je и увек je у чувап.у 
своје државе. Али, упоредо са културом свога ■'•P1'' 
мепа, данашња омладина кроз један социјални 
идеализам тежи за слободом духа a не иде за ру- 
шењем  државе.  Ево,  прочитаИу  овде  шта ce o 
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стању луха каже из релова самс iiaiuc интелек- 
туалне омладине. Орган универзитетскс омладине 
„Студент" у броју од 15 октобра прошле године 
бранећи сс од оптужбе да je омладина антидр- 
жавна ii ненационална, даје овај одговор: „Наш 
студентски покрет у својој целиии, и ena nama 
удружења v њаму, цсо наш напор искрсно je на- 
ционалан, Националан зато што je слободарски, 
пожртвован, крнструктиван; нациомалан зато што. 
npami и развија iiamv културу IH мисао; нацио- 
палан зато што у раду и борби наспитава једио 
поколење младих интелектуалаца за службу на- 
роду и човечанству!", 

A кап одговор на сне оптужбе њиховог сло- 
бодарског духа, који сс тумачи као ненационалан, 
орган наше интегралне омладине „Студент" уз- 
викује ово; .Je ли национално погазито све нај- 
бол>е традицијс народа и хтсти му наметнути 
ирачњаштво и туђу вољу; je ли национално Уни- 
перзитет претвприти у кулу заробљених мисли, a 
студенте у слабиће и корумпиранс елементе, — 
или je национално, полазећи од најсветијих тра- 
днција нашс прошлостн, која je пуна дивних на- 
предних. слободарских и борбених прегнућа, 
хтети направити од Универзитета жариште сло- 
бодне мислп н културе, кућу из крје lie излазити 
омладнна понста идсалом да служи, да стпарно 
служи пароду?" 

Бранећи сс против бруталне силе рсакције 
која оптужује иату интелектуалну омладину да je 
противдржавна, гласило name и«телектуалне омла- 
дине одговара, да омладина тражи и хоће де.мо- 
кратију. и чујте како она каже ... 

„Може ли омладина да останс неутралиа у тој 
борби између демократије и фашизма? Не! Она 
то нити може нити смс. Њспо je мссто у редо- 
вима дсмократијс. 

„Зато што омладина претгтостапл.а слобрду 
улружииаи.а и договора иринудној организацији 
у фашистичким и милитарнстичким удружен>има 
— зато je за лемократију. 

„Зато mro омладина претпоставља слободу 
речи и штампе фашистичком униформнсаи.у мнсли 
и концснтрационнм логорима — зато je за демо- 
мратију. 

. „Зато што омладина претпоставл.а слободан 
културни развитак, слободно стваралаттпо vim- 
штењу дела највећнх светских мислилаца и песни- 
ка — зато je за демократију. 

„Зато mro омладина претпоставЛ)а поштоваље 
човечије личности и братске одиосс међу napo- 
дима. мржи.у иарода и paca — зато je за де1\10- 
кратију. 

„Зато mro омладина nehe да препусти фашиз- 
дима, мржњи народа и paca — зато je за демо- 
кратију. 

„Зато mro омладииа вшие волп мир и папрс- 
дак човечанства него рат и униттси.е — зато je 
за демократију. 

„Зато mro демократија пружа омладини мо- 
гућност да сс бори за здравијн, пслрији п к\л- 
турнији   живот, за срећнију   будућност зато 
омладина брани демократију. 

.,Ми na својим заставама иописујемо борбу за 
демократију, борбу герогив фашисгичког варнар- 
ства. Још je време да се уклоне опаспости које 
прете Miipv, слободи и напретку. 

„Битан услов за то je да се демократскс и ан- 
тнфашистичкс снагс омладнпс чврсто уједиие са 

пародом у борбп, како у свакој појсднној земљи 
тако и v цслом свету! Јединство je први услов 
победс!" 

Господо, jom читави редови uamicaim су за- 
niTO интелектуална  амладина  овако говори. 

Господо, ja ћу сал да учиним јелиу практнчиу 
напомену o материјалном побољшању наше инте- 
лектуалне амладине. Огромна већина натих сту- 
дената no натим упивсрзитстима потичс из ре- 
дова сел,ака, ситних занатлнја и трговаца. Стање 
њихово je тешко. Студенти су подигли неколико 
својих задруга за међусобну помоћ, као задругу 
„Самопомоћ", Задругу за одбрану од туберкулозе 
и т. д. Стаи>е je наших студената тешко и ja бих 
жеЛео... (Александар Дачић: To су конструк- 
тивни .студенти, алп пгга ћемо са оним другим?) 
Ja пх нс позиајсм међу студснтнма нити аитилр- 
жавне нити леконструктивне. Тако их дели полм- 
ција кад -их без разлога затвара no неколико дана 
и најзад их пушта немајући рикаква основа за 
стварну оптужбу. 

Треба памоћи name студенте у социјалном no- 
гледу. Треба v ннтсрссу младих a сиротих инте- 
лектуалаца наћи им могућност за жипот, олакшати 
им борбу иротив снромаштва. Трсба их помоћи у 
борби протнв туберкулозе. (Мттстар просвете 
Дпмитрпјс Магарашевић: Кад то буде na дневном 
реду, ja ћу Вам одговорити!) 

Господо, ja hy да се задржим на jom једном 
питању у всзп са нашом ивтелектуалном омлади- 
ном, a то je mrrame нсзапослсности интелсктуа- 
лаца. Ja сам пмао част у Паризу, на Интерпарла- 
ментарпој конференцији, на коју су се стекли де- 
легати свих парламената као делегат нашег пар- 
ламснта, да будем известилац o томе питању. Ha 
бази мога штампаног реферата који сам поднео 
тој Интерпарламситариој конфсрснцији v Паризу, 
ja сам тада имао прилике да видим и упозпам свс 
тешкрће у погледу незапослености интелектуалаца 
v разннм земл.ама. Са једис стране говорило се o 
потреби увођења „нумерус клаузус"-а, т.ј. o огра- 
ничавању броја студеиата na универзитету и лру- 
гим вишим школама, C лруге стране говорило се 
o пестрикцијама, тј. o том да iicmini буду mro 
озбиљнији, да буду што тежи, како би мањи број 
долазио до липлома, којс, и no речима Мнпистра 
просвете, постају капитал који he давати ренте 
доцније у животу. 

Сложеио ic то питање, господо! Јако je запле- 
тсно. Ja спм тада »a конференцији у Паризу, као 
игго то чииим н сада овде. био МИШЉења да 
проблем незапослености интелмстуалаца трсба рс- 
шаватп na истој оспови како се псптавало и nn- 
Taihc иезапосленостн радника уопште. Овај про- 
блем je врло велики и тсжак у толико, у колнко 
се пешапа изваи проблема исзапослеиости рад- 
ничке. Раднички проблем незапослености добио 
je својс правилпо pcmen>c и статут jen je од самог 
почетка био поставл.ен na једпу олрс1)ену и реалну 
основу. Псзапослспост радниха изазвала je по- 
трсбу ра.тпичкс берзе, изазвала ic потребу уреда 
за радничко обезбеђење, a тто je важно, постав- 
љено je na синдикалној бази, чега код интелек- 
туалаца псма, Да je питање псзапослсиости инте- 
лектуалаца било решавано упоредо и заједно са 
питањем незапослености радпика, ono би већ до- 
сад било правилно и поставл>сно и решено. У 
место свега тага интелектуалци, већином млади, 
незапослсип   пптелектуалцп   оставл.еии   су   сами 
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себи и не зна се којим путем треба да iioi)y. Такав 
je случај н у нас! 

•Ми, гооподо, морамо да учинимо за IIOMOII 
нашим студентлма ono mro су већ учиниле лругс 
државе, na пример; Белгија, Фраицуска или Аме- 
рика, na n Немачка, да ne говорим o Совјетској 
Русијн. Тамо свуда постоје тако звана студентска 
предграђа, студентске колонијс, подржаване мате- 
ријалпо од државе. To je социјална помоћ која се 
no извесном систему пружа студентима, na и не- 
запосленим младим ннтелсктуалцима! Ta соци- 
јална помоћ од стране државе упоси међу све 
ч.пх ne само мпого материјалног олакшања него 
И ред. 

Полазећи, господо, за Париз na ту копфереп- 
цију, ja сам сматрао за потребно да питам госпо- 
дина Министра Стошовића: да ли Ммнистарство 
просветс има каквих података у погледу овога 
питапза o незапослености пптелектуалаца. Оц ми 
je казао да ниШта нема. Сматрам да питање не- 
запосленостн интелектуалаца треба од Мннистар- 
ства просчете да буде озбил.по проучавано и да 
v i:i.\ie с;во Мппистарстно узме ипицпјативу, na да 
се рад na томс разипје и na шпру организацију, 
у којој би узела удр,'1а и сиа друга министарства 
за једну објектнвпу акцпју социјалне потпоре 
наше матерпјалпо необезбеђене пптелектуалпе 
омладине кар и за правилно решење иезапосле- 
ности младих интелектуалаца. Ha raj начин ми 
IU'.MO једино.моћи решити ово питање. Ипачс, ако 
оставимо студенте овако у бсди и невољи, без 
социјалне потпоре, и ако ne бринемо o незапо- 
слености младих интелектуалаца, онда ћете и 
даље имати то да he вам студенти пружити карту 
на грамвајвша, и а:сб су дипломнрани правници, 
техничари или филозофи, оии he морати и даље да 
се троше na те ствари. .lom иање се може прав- 
дати кад видите ннтелектуалце, дипломиране сту- 
денте, да ујутру, пре зорс, носе no граду млеко, 
да стружу дрва или чисте паркете, да туцају ка- 
мен no друмовима или раде још и друге тсже 
чослове. 

Највећу пажњу n највећи пиетет треба пока- 
зати према nainoj пнтелектуалпој омладинн у сва- 
ком погледу, која je, у овој прекретницн свегз 
социјалног живота у свету, остављена сама оеби, 
a матерпјално слаба, и без сваке погпоре. To je 
и Паша дужност, господине Мпппстре. A Ваша "je 
дужност да браните нату интелекгуалну омла- 
Дину од сваке неосновапе оптужбе и разних ии- 
спирација од стране полиције. Сад прелазим на 
питање o библиотекама. Mn и у нашем буџоту 
видимо предвиђену суму за библиотеке од свега 
100.000 динара. Ta je сума и за куповину књига 
и за моричење, и кад расмотрите "тај кредит од 
100.000 динара и упоредите га са кредптима који 
приватаи људи дају na ки.иге вагдећете, господо, 
да десет, двадесет ннтелектуалаца издају исту то- 
лику суму за своје библиотеке. A када још од тога 
кредита за Народну библиотеку одбијете кори- 
'Hii.e, остаје за куповину књига за namv престо- 
ничку Народну библиотеку свега око 36.000 ди- 
нара. 

Морам joni ca чуђењем да напоменем да nnje- 
лан од наших Министара просвсте не указује до- 
вол>НјУ пажљу нашој Иародпој библиотеци. Me 
знају mi где се налази Народна библиотека. чЈед- 
1гам приликом казао сам пређашње^м Микистру г. 
Стошовићу:   „Народпа   бнблнотска  налази   се   на 

Косанчићевом непцу бр. 12 отидните тамо - јер 
су свега два Министра просвете досада одлазили у 
ry кућу —■ отидннте тамо na ћ^те видетп да orpo- 
мно пародпо благо, поједппи драгоцепи уппкатп, 
труну у подрумима те куће без нкакве помоћи." 
Г. Стошовић није ме послушао. Нијс опишао у Ha- 
родну библиотеку, a тешко н да зиа где je. Међу- 
тим пок. Стојан Иротпћ био je честн посетилац 
Народне библиотекс. 

За разлику од нас, Чехословачка и Пол>Ска ne 
гледају на библиотеке као ми. 

Ja имам овде књиге o тољашм и чешким бн- 
блиотекама. У овим књигама, видите, има читаве 
статпстпке иногобројних библиотека и у тим зе- 
мљама. Хоћу сад да проговорим неколико речи ка- 
кав je велики размах у питању народног просве- 
ћивања прско пародних кЉижница учипила у том 
погледу Чехословачка Републпка. Чехословаци су 
од увек имали смисла за пародне књижнице, Њи- 
хов дух и акцију водио je у томе једап Масарик 
велики учителЈ всрс за културу слоиеиства, вслпки 
учитељ демократије и Чехословака и нас Луго- 
словена и стварни први интелектуалац своје земље. 

Још револуциоиарна Народна скупштотна од 
22 јула 1919 годпне пршмила je без измепе владип 
прсдлог Закона o јавним општинским К11)ижнииама. 

Културпи дух Чехословака доприпео je да je 
i; upe рата, 1910 годиие било у Чехословачкој 7.704 
књижница са 2,733.274 свезака. 

Тада су na закону засноване и субиепцпопи- 
panc од државе и од парода подржаване народне 
књижнице којих има 17.430 у 16.411 опгптипа. У 
свакој години народне општинске књижнице доби- 
јају око 2 милпона чехословачких крупа. 

■ воје библиотеке имају у Чехослова koj 973 
града и преко 16.000 села. 

Број прочитапих књига у 1936 години изпосп 
no бпблиотскама у градовима 9,890.000 Kibnra a no 
селима 5,200.000. 

Излапо je за издржавање тпх библиотека, за 
куповину и повез књига n na личпе издатке око 
58 милиона иаших динара no градовима a око 15 
милиона no селима. 

Саме градске и ссоске општине издалс су од 
1919 до 1930 године за издржанаше својих библио- 
тека 162,081.172 крупе што чиии у лннарима око 
270 милиопа динара. 

Ни једна држава ne даје као Чехословачка то- 
лике суме за своје безбројпе пародие бнблиотске 
и зато Чехословачка у том погледу зау^има прво 
место. 

Нека ono послужи г. Мппистру као инспира- 
ција за поступак да своју најживл.у брпгу посвети 
пародпнм библиотекама у nainoj земл.н, a крајп>е 
je isjieMe да се доиесе и један модерни закон o на- 
imiM библиотскама. Вво, тп.м самим данашљи Mn- 
нистпр просвстс може оставити сјајан траг за со- 
бом. 

Ha свршетку свога говора ja ћу да сс осврпем 
n na пнтање подпзап.а сеоских школа у м ne 
срезу крчапском. Ми тамр имамо доста нових до- 
брих школа. Сел>аци подижу школе често својим 
сретствима и чекају да им дођу учитељи. Ha срећу 
овога пута писмо дуго чекали да нам у две три 
ново 'подигауте школе дођу учител>и. Ми омр про- 
балп na два начина да долазимо до школа. Прнп 
je "био да се створи једаи кредит код Хипотекарне 
бапке из кога би се имало вршити подизаше 
школа. Ja бих хтео да. упозорим г. Мпппстра да 
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би народ у Јужној Србији, a no појединим селима 
и општинама, радо пристао да добије један бес- 
каматни зајам или са малом каматом na да он сам 
без државне потпоре подиже школе. Ja у томе 
омислу имам овлашћење већ од две - три општине 
у моме срезу које пристају да им се na бази при- 
реза да зајам a они he сами подићи школу. Не- 
опходна je потреба, господо, да се што пре no- 
дижу школе у Јужној Србији. Нема ни једнога 
села у мом кочанском срезу које seli није спре- 
мило из својих сретстава 40—50.000 динара na ту 
циљ. Мале државне или бановинске потпоре, или 
мањи безкаматнн зајмови нз Државне хппотскар- 
не банке би били довољни за подизање школа 
свуда где их нема. Исто тако валшо je приступити 
подизању амбулантних школа no планипскпм се- 
лима, којих такође има у моме изборном кочан- 
ском срезу у Македонији, и no принципу хармо- 
пирања са п>еним културнпм центром и духом, и 
na нашем југу то треба имати у внду. Тим пово- 
дом xoliy да кажем да овај васпитпн правац који 
се даје деци и омладинц у Јужној Србнји није пот- 
пуно пи здрав ни добар. Главна му je мана што 
се он врши стално кроз призму неког полнцијског 
мешања свугде и на сваком месту. Док, на пример, 
у Крагујевачком срезу један учитељ не мора да 
буде у школским питањима вечито na удару no- 
лицијских власти, дотле, доле на Југу, страховито 
дсјствују срсски начелпици na учптељство уопште, 
na n na васпптање децс и омладипе. Сгална npn- 
смотра иа све и свакога! Стално сумпЈИчење! По- 
лиција тамо кочи наставу n убитачпо дејствује 
п na развој духа у onoj културној атмосфери koja 
карактерише специфичкр nam Југ и парод тамо. 

Наша омладпна najnccpehnnja je у томе што 
joj се пи овде ни доле na Југу не излази у сусрет 
im у чему! Ево, господо, како се поступа према 
nainoj и интелектуалпој омладипи с Југа у сред 
Београда! У највећој лојалпости опи су тражили 
да HM се допусти осппвање и рад њиховог ака- 
демског удружења „Вардар". to je чисто сту- 
дентско удружење! Ha Универзитету имате сва- 
чија удружеп.а: н Босапско, Херцеговачко и Ба- 
нагско и којс год хоћете! Они траже своје удру- 
жење „Вардар", и то им се удружеп^е ne даје, 
ne одобрава. Када сам питао г. ректора — зашто, 
г. Ј^ектор мн je казао: то вам ne могу рећи, ja 
сам то одобрио и тражио три пута да им Управа 
града одобри. Значи, просветна иајвиша власт 
одобрава, али то ne одоорава Управа града, поли- 
ција! Господо, Управа града не сме да се меша 
у те стварп. Отворите Ви сами, господИне Мини- 
стре, то пнтање, a ja hy и сам лично упутити и 
преко Скупштипе гтитање: зашто се нашој кон- 
структивиој, nainoj необично спажпој омладини, 
из Јужне Србије ne допушта, од полиције, осни- 
вање и рад њиховог студентског удружења „Вар- 
дар". Ha завршетку свога говора ja чиним против 
тога cnoj одлучан протсст! 

Изјавл.ујем да, no начину како се под овом 
Иладом води проспетиа политика, нс могу joj 
дати сиоје поверење и гласаћу против буџета 
Мнпистарстиа   просвете.   (Пл>еска113е   na   левици). 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč Ima narodni 
poslanik g. dr, Milan Stljić. 

Dr. Milan Stljić: Ministar prosvete g. Dimitrije 
Magarašević u svojim ekspozeima u Finansiškom od- 
boru i pred Narodnom skupštinom obuhvatio je naše 

prosvetne probleme u svoj širini i dubini sa jednim 
rctkim stručnim razumevanjem i sa profesorskom 
otvorenošću, da je stvarno pobudio zasluženo inte- 
resovanje. Odnos 'između društva i škole, gospodo, 
to je problem za sebe, koji nikako ne može da nade 
svoje rešenje na obostrano zadovoljstvo. Ja ću biti 
slobodan da ukazem na neke konstatacije gospodina 
Ministra prosvete, koje se odnose na pitanje naše 
osinovne i srednje nastave. U svom izlaganju nasto- 
jaču da budem što krači, s obzirom na poodmaklo 
vreme i na vreme koje mi je po Poslovniku odre- 
đeno, trudeći se da ipak dodirnem makar glavne mo- 
mente ovoga tako krupnog i po državne interese 
tako važnog pitanja, kao što je pitanje prosvetne i 
školske politike. 

Gospodin Ministar je u svom ekspozeu kazao, 
da mi nemamo dovoljno škola, iako se govori o hi- 
perprodukciji učitelja narodnih škola i ostalih na- 
stavnika, da se o tome može govoriti ne sa gledišta 
stvarne potrebe za njih, nego sa gledišta uslova koji 
su našoj državi dani za jednu pravilnu i uspešnu pro- 
svetnu politiku. Dalje je konstatovana nejednaka ras- 
podela tih škola tako, da u pojedinim banovinama 
gotovo nemate analfabeta, a u drugim banovinama 
prelazi broj analfabeta preko 70%. To je slučaj u 
Vrbaskoj banovini. Ja bih želco da ukazem na to da 
je ova cifra još premalena. Neki dan sam baš čitao 
statistiku prosvećenosti i toga analfabetizma u Vr- 
baskoj banovini, pa, gospodo, ako se isključe gra- 
dovi, gde su intelektualci, i uzmete samo sela, onda 
taj analfabetizam prelazi 90%. « 

Gospodo, od te nedovoljne prosvećenosti trpi 
U prvom redu naš politički život, i odatle mnoga spo- 
ticanja u našem političkom životu. Česi i severni na- 
rodi Šveđani, Norvežani, Švajcarci primer su, kako 
se jednom pravilnom i gustom mrežom narodnih ško- 
la i pravilnim vaspitanjem . diže državno-palitička 
svest naroda i osigurava jedan pravilan politički 
život. 

Gospodo, osim toga stradava i naš privredni ži- 
vot. I pored svega toga izvikanog našeg bogatstva, 
mi smo, u stvari, jedna siromašna zemlja, jer ne pro- 
izvodimo onoliko, koliko bi, prema prirodnom bo- 
gatstvu mogli da proizvodimo, a to sve radi nedo- 
stataka školovanih stručnjaka, te se u našu privredu 
uvlače stranci, koji u našoj državi bolje žive nego 
mi sami. 

Nadalje, gospodo, što je veoma važno: od ove 
nedovoljne prosvećenosti stradava i naša vojna snaga 
i vojna odbrana. Vojni stručnjaci i posmatrači izveli 
su zaključak iz ovih poslednjih ratova u Abisiniji, 
Kini i Španiji da pored svega mašinizovahja i motori- 
zovanja u modernom ratu .čovek je i u modernom 
ratu ostao odlučujući, samo što moderna tehnika 
traži obrazovana ratnika. Jer, šta vredi i najhrabriji 
vojnik, kad mu utrapite u ruke moderno oružje, ako 
on nije dovoljno vaspitan. I radi toga, gospodo, u 
budućem jednom modernom ratu vojna snaga i naše 
vojske znatno se smanjuje neprosvećenošću liašeg 
naroda i našeg vojnika. Radi toga ja smatram, go- 
spodo, da je resor Ministarstva prosvete, pored Mi- 
nistarstva vojnog, koji zaslužuje našu primarnu i naj- 
veću pažnju, jer ona istorijska izjava Bizmarkova, da 
je pobedu u francusko-nemačkom ratu odneo nemač- 
ki učitelj, nije bez stvarne podloge. Ono, što danas 
čini Nemačka na polju školstva! prosvete, to je u 
najužoj i planskoj vezi sa organizacijom njene vojne 
snage i njene zemaljske odbrane. 
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Dalje, gospodin Ministar prosvete nalazi greške 
u našem školskom obrazovanju i u tome, što je to 
školsko obrazovanje vodeno principima čistog intc- 
lekiualizma. Napokon se uvidelo, da čist intelektua- 
lizam nije dovoljan u savreiiienom životu, i da vaspi- 
tanje i obrazovanje nije čisto intelektualno već pre- 
težno iracionalni proces, a narode vode, vaspitavaju 
i njegovom sudbinom odlučuju pretežno u životu ti 
iracionalni faktori. Ja cu lu ukratko da rasvetlim sa 
jednim primerom. Gospodo, mogao je srbijanski voj- 
nik biti ne znam kako oboružan, mogao je bili ne 
znam kako tehnički spreman za Balkanske ratove, 
ali da nije generacijama i generacijama u njemu raz- 
vijan jedan osečaj i jedna svest o Kosovskoj trage- 
diji i potreba da oslobodi ne samo sebe nego i svu 
svoju braću pod Turcima, da nije bilo razvijanja toga 
osečaja,, iz koga se onda razvila volja i razumevanje 
za društvo i probleme, pitanje je: da li bi tako ve- 
ličanstveno taj srbijanski vojnik izvršio tu svoju duž- 
nost, kako ju je izvršio. 

Nažalost, naša škola ima i suviše malo vremena 
za vaspitanje, i naši nastavnici, koliko bi hteli da po- 
svete pažnje toj strani, oni od prenatrpanosti nastav- 
nim programom apsolutno ne dospevaju. Škola i 
obrazovanje u prvom redu ima da razviju inicijativu, 
potrebu da se ne baca posle četiri godine osnovne 
škole knjiga u zapećak, potrebu jednog samoobra- 
zovanja, i ako škola to lie postigne, onda je ona 
promašila svoju svrhu. Radi toga potrebna je jedna 
temeljita, korenita reforma našeg školstva i to u 
cilju i smeru jedne aktivne škole. Škola mora da 
bude radna zajednica u kojoj će se razvijati osečaj 
kolektivnosti, osečaj razumevanja i osečaj dužnosti 
prema celini i prema sebi. Škola po svome radu i 
po svojoj organizaciji mora odgovarati jednom mi- 
lijeu kao što je milije jedne dobro uređene države 
osnovane na pravdi, međusobnoj saradnji i razume- 
vanju i u shvatanju dužnosti prema celind. Takva 
škola će nam onda odgajiti valjane građane, koji će 
stati na put raznim rdavim pojavama u našem jav- 
nom i političkom životu. Te pojave, gospodo, znak 
su da u našem, toliko naglašavanom patriotizmu, ima 
dosta negativnog. Evo vam samo mala ilustracija. 
Svi gledaju kako će da državu što više oklemaju i 
da od nje izvuku koristi, a veliki deo, i to baš oni 
koji se najviše busaju u prsa radi patriotizma, kada 
dođe nunnenat da treba i državi svojoj da dadu, 
onda gledaju kako bi da izmaknu tim svojim obave- 
zama, kao u pitanju kuluka, poreze itd. Takve pojave 
mi ihnamo. 

Prema tome, gospodo, škola je najvažnija i naj- 
značajnija ustanova za političko vaspitanje našeg na- 
roda. Organizacija našeg školstva treba da bude što 
jedinstveni ja, treba da bude što elastičnija; da ne 
hude toliki jaz između pojedinih vrsta škola, i da se 
toj organizaciji zajamči elastičnost treba omogućiti 
Sto lakši prelaz iz jedne vrste škola u drugu vrstu 
■skola prema individualnoj sposobnosti pojedinih uče- 
nika, pa čak i onda, i u granicama jedne škole treba 
omogućiti rad i napredak pojedinih učenika u po- 
jedinoj grupi predmeta, da bi se što racionalnije 
'^koristile sve maše nacionalne snage. Svako naše 
dete i svaki naš mladić to je deo našeg nacionalnog 
Kapitala, kome treba dati mogućnost za jedan pra- 
vilaii i iispešan razvitak. 

I idejno, dakle, i zakonski treba sve naše škole, 
pd najnižih do najviših, shvatiti kao jedan jedinstveni 
1 pravilno izgrađeni sistem. Bez toga mi lutamo i 
'utaćemo i dalje. Pri izgrađivanju toga jedinstvenog 
sistema škole treba da, osim pedagoga, stručnjaka 

svih vrsta škola sudeluju i istoričari, sociolozi, po- 
litičari, etnolozi itd. 

Dalje, gospodo, pogrešno je da se talenti gone 
od čiste duhovne nauke i naučnog studija, da idu u 
razne osnovne i srednje stručne škole i to samo radi 
toga, što je neko siromašan. Gospodo, ovakvim ta- 
lentima treba omogućiti materijalno to visoko ško- 
lovanje, jer su to naše buduće nacionalne vrednosti. 

Mnogo se govori o prenatrpanosti u srednjim 
školama, u gimnazijama i realnim gimnazijama, ali 
ja, gospodo, mislim da ne bi trebalo prečiti taj pri- 
liv u te srednje škole dok u isto vreme ne omogu- 
ćimo otvaranje jednog većeg broja praktičnih struč- 
nih škola. Naš privredni život, kako se on danas raz- 
vija i napreduje, gospodo, zahteva neminovno jednu 
veliku i dobro raspoređenu mrežu tih stručnih škola 
raznovrsnih n.pr. zanatskih, kožarskih, krojačkih, pe- 
karskih, klesarskih, /.atim vrtlarskih, voćarskih itd. 
Kadi jedinstvenosti sve bi te škole trebale da stoje 
pod upravom Ministarstva prosvete sa posebnim ot- 
secima za njih, jer sve one treba da u jedinstvenom 
smislu, svaka na svoj način, spremaju dobre, korisne 
i produktivne građane — u prvom redu. 

Gospodo, ne treba da gradimo od krova nego 
iz temelja, jer neće nam pomoći ni veliki broj medi- 
cinara za podizanje higijene u narodu, niti će nam 
pomoći ne znam koliki broj agronoma za podizanje 
poljoprivrede, ako mi pre toga ne stvorimo predu- 
slove za jedan viši kulturni nivo našeg naroda da on 
može da razume i da hoće da primi pouku i da tu 
pouku oseti kao neku svoju potrebu. Zato, evo usa- 
dite, naše narodne škole to su jedna naša velika dr- 
žavna potreba, i ja mislim da je 4-godišnje školova- 
nje nedovoljno. To treba proširiti na 8-godišnje i 
trebalo bi da se u saglasnosti sa Zakonom o narod- 
nim školama od 5 decembra 1932 godine sprovede to 
osmorazredno školovanje odn. više narodne škole, a 
ako to nije moguće sprovesti neka se ožive u onim 
krajevima, gde su bile, opetovnice, četvrtkom i ne- 

• deljom. 
Ja bih imao još jednu napomenu za ove čisto 

stručne škole. Ja mislim da bi u organizaciji toga 
rada i u organizaciji programa za te škole trebalo 
voditi računa o lokalnim prilikama koje vladaju u 
onim krajevima gde će se te škole osnivati, pa prema 
tome podešavati i njihove planove tako da možemo 
imati razne smerove: da u industrijskom kraju te 
stručne škole imaju industrijski karakter, u poljo- 
privrednom poljoprivredni, u zanatskom kraju zanat- 
ski karakter itd. 

I onda, gospodo, treba prestati sa tom praksom 
da se te osnovne i stručne narodne škole podižu po 
raznim mestima po preporukama i ne znam po čijem 
uticaju. Škole narodne treba osnivati u prvom redu 
tamo gde ih ima najmanje, jer to zahteva narodni 
interes, to zahteva pravda. 

Gospodo, neko će se naći pa će kazati, a i neki 
od gospode predgovornika preporučivali su ambu- 
lantne tečajeve, analfabetske tečajeve, a ja mislim, 
gospodo, da se time neće postići Bog zna kakvi re- 
zultati, ili će se možda postići neki rezultati privre- 
meni, u početku, ali ja imam iskustvo; za vreme dok 
sam bio student na univerzitetu u Zagrebu postojao 
je jedan akademski klub ABC koji je održavao te 
analfabetske tečajeve, a vodio ga ovaj isti dr. Rudolf 
Herzog, koji to sada vodi kao sastavni deo Mačeko- 
vog pokreta sa istim uspehom kao i sada — sa goto- 
vo nikakvim uspehom. 

16 
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Protiv analfabetizma može se boriti samo ško- 
lom. Jer biti'pismen ne znači samo sricati slova, i ja 
podvlačim da j€ budžet Ministarstva prosvete Imao 
razloga da bude najjači posle budžeta Ministarstva 
vojske. (Ministar prosvete Dimitrije Magarašević: 
Zato smo i povećali kredit!) 

Gospodo, paragraf 35 Zakona o narodnim ško- 
lama predviđa državni školski fond iz koga treba za 
budžet svake godine jedna izvesna suma da se unos, 
dok ne naraste na 150 miliona dinara. To je za podi- 
zanje škola. Ja ne znam šta je sa ovim fondom, ml ga 
ne osećamo, a on je neophodno potreban da se uvede. 
(Ministar prosvete Dimitrije Mugurašević: Ranije se 
nije ništa unosilo, a ja sam tu predvideo jednu sumu!) 
Hvala, Gospodine Ministre. 

Gospodo, sad dolazim na jedno pitanje koje je 
isto tako krupno i važno kao što je pitanje podizanja 
škola, a to je pitanje narodnih učitelja. Zalud nam 
one mrtve zidine i najmodernije škole zidane po 
najmodernijoj osnovi, ako nemamo duha, života u 
tim školama, ako nemamo spremne učitelje u svakom 
pogledu, i stručnom i nacionalnom. Naša država po 
svojoj konfiguraciji različita je: ima krajeva bogati- 
jih, ima siromašnijih, ima naprednijih i zaostalih, i, 
prema tome, ja mislim a ovaj Gospodin Ministar je 
poznat kao jedan retko plemenit čovek, a i njegovi 
prethodnici uvek muče muku sa ovim problemom. 
Namesti danas jednog učitelja na jednom mestu u 
zabačenom kraju, on odmah podnese molbu za pre- 
meštaj. Nade stotinu razloga. Prvo je bolest, pa onda 
traži na sve moguće načine, traži vezu da pobegne 
odande. To je problem za koji moramo tražiti načina 
kako da zadržimo učitelje i u tim zabačenijim kraje- 
vima. Ja mislim, da bi zadržali te učitelje u zabačenim 
selima da im treba omogućiti život civilizovanog čo- 
veka, dati im pristojan, udoban higijenski stan, a ne 
da sede u tesnim stanovima ili u kakvoj šupi, a on 
treba da prednjači u selu i da bude primer u higijeni. 
Dalje, jedan veoma važan problem kod tih učitelja, u 
starijim godinama, jeste školovanje njihove dece. 
On ne može ništa drugo da da svome detetu, to mu je 
sva prćija za budući život, nego da ga školuje. Kako i 
na koji način i otkuda, to je poteškoća kad deca 
odrastu i svi traže premeštaj u centre gde su srednje 
i više škole. Tim učiteljima, kad decai odrastu za školu, 
treba dati poseban dodatak za školovanje dece, ili u 
centrima, gde postoje srednje ili više škole, osnovati 
internate, gde će njihova deca imati izdržavanje uz 
minimalnu odštetu ili besplatno. 

Gospodo, trebalo bi učiteljima dopustili, bez ikak- 
ili formalnosti, kako je do sada bilo, da mogu na- 
predovati do V grupe, a ujedno da im se dadu dnev- 
nice svaki put?. (Josip Cvetić: Do V grupe mogu 
napredovati!) Ali moraju izvršiti neke formalnosti, 
g. Cvetiću, moraju imati ne znam kakve ocene, od- 
lične ocene tri godine unatrag itd; 

Gospodo, kada na poziv vlasti idu na Sreska škol- 
ska veća, treba da imaju dnevnice, a ne da idu p 
svome trošku. 

Ja bih želeo da znam, zašto upravitelji škola ne- 
maju poseban dodatak za svoj raci. Ja mislim da u 
tome imamo tražiti takode jedan deo uzroka, da je 
naša školska administracija ovako aljkava i da je to 
primer našeg javašluka, nerada i nemara. Ima čitavih 
srezova gde završni računi po 15 godina nisu uređeni. 

Gospodo, još na jednu stvar da se osvrnem. Mi 
imamo još dosta t. zv. I'lotaiitnili masa koje treba pri- 
vesti  našoj  državnoj   ideji.  Pitanje prosvetne  propa- 

gande to je jedno veoma savremeno pitanje. Ja ukrat- 
ko spominjem šta su Mađari činili u Hrvatskoj i Sla- 
voniji pre rata sa Julijanskim, mađarskim školama, 
Roje su držali na železničkoj pruzi, jer to je bilo ma- 
đarsko, kakve privilegije su davali učenicima, učite- 
ljima, pa čak i roditeljima. Njima je unapred bila za- 
garantovana služba na železnici, roditeljima hesphii- 
na vožnja na železnici, učenicima davane knjige, ode- 
lo itd. itd. 

Dalje, da bi učitelj u svom školskom i vanškol- 
skom radu mogao dali punu svoju snagu i uspeh, tre- 
ba učiteljima osigurati stalnost. Školu i učitelja treba 
odvojiti od partijske politike, jer on treba da deluje 
kulturno, humano, privlačeći državi, a ne svojim iza- 
'nuini držanjem da odbija. 

hitanje školskih nadzornika je također aktuelno 
i, gospodo, sa opštom reformom i uprošćavanjem na- 
se neracionalne administracije treba reformisati i škol- 
sku administraciju, a školske nadzornike treba što više 
rasteretiti od te školske administracije, Ja bih išao 
tako daleko, da bih školski nadzor odvojio od poli- 
tičke vlasti. 

Dalje, još jedna stvar: To je pitanje putnih pau- 
šala. Ima srezova sa 18—20 škola koji imaju sve ko- 
munikacione veze: železnice, olnnibuse, auta i dru- 
move, u svaku školu može nadzornik da dođe želez- 
niconi i istog dana da se vrati u sresko mesto i da ne 
plati prenoćište i hranu, a ima 4.000 dinara putnog 
paušala, dok ima srezova sa 50—60 škola sa preko 
100 učitelja, bez ikakvih komunikacija, i oni imaju 
isto toliko paušala. Onda ovakav nadzornik stoji pred 
dilemom: ili da plati iz svoga džepa ili da optrči srez, 
a možete misliti kakve koristi ima od toga nadzora. 

Pitanje izdržavanja škola ja ću ukratko da pre- 
dem. Gospodo, odkako je to banovina preuzela ima 
mnogo spoticanja. Ja mislim da bi to trebalo rejoni- 
zirati. Neka u bogatijim banovinama opštine i dalje iz- 
državaju škole, a u siromašnijim banovinama neka 
banovine i država pomognu izdržavanje škola. 

1/. svega ovoga može da se vidi od koliko velikog 
/.načaja je naše narodno učiteljslvo u prosvetnem, na- 
cionalnom i socijalnom podizanju na selu i sloga 
spremanje i vaspitanje našeg učiteljskog kadra mora 
bLti predmet naše najveće brige i staranja. 

Prelazim ukratko na srednje škole i na prijemne 
ispite. Oni su se pokazali u praksi da su neopravdani, 
jer nisu sigurno merilo za docniji uspeh ii napredak 
deteta, pa, prema tome, opštom reformom školstva ja 
verujem da će se reformisati i ovo. 

Organizacija samih srednjih škola i nastavnog 
programa ne idu u korak sa savremenim životom i 
njegovim zalilevima i potrebama. Na pr. danas u sa- 
vremenom životu, u doba tehničkih napredaka, u doba 
napretka prirodnih nauka, u doba modernih i hemij- 
skih ratova, srednja škola se pretvorila u školu za izu- 
čavanje jezika, neku filološku školu, a da pri svem 
tom retko koji učenik savlada strani jezik tako da ga 
može praktično upotrebiti. U našem savremenom ži- 
votu i liemiji tako važnoj nauci u industriji, poljopri- 
vredi i liemijskom ratu tako malo dato je mesta u 
programu da u IV razredu imamo 3 časa hernije a u 
Vili razredu 2 časa. A ja se pitam, šta se može za dva 
časa svršiti i naučiti. Tako isto je sa nacrtnom geome- 
trijom i deskriptlvom. 

Gospodo, nije bolje ni sa narodnom književnošću. 
To je svakako jedan najvažniji predmet, uz nacional- 
nu istoriju, to je pitanje nacionalne književnosti. Ovi- 
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si od nastavnika, šta će da stvori, kako da izmodelujc 
dušu toga učenika. 

Gospodo, radi toga ja mislim da ne bi smeli ostati 
kod toga da se našu decu muči svim mogućim i ne- 
mogućim književnicima. U našim školama treba da se 
uvedu samo oni književnici, koji su stvarali preokrete, 
koji su naročito ilustrovani, a ostali da se ostave Ini- 
cijativi učenika prema njihovom interesovanju. 

Novi život traži savremenog nastavnika, i zato 
je produbljivanje i upotpunjavanje pedagoškog obra- 
zovanja svili nastavnika jedna preka potreba. 

Ali, gospodo, kako su danas naši srednjo-školski 
nastavnici plaćeni, dobro je da škole i ovako funkcio- 
nišii. Njih, gospodo, more strahovite materijalne po- 
teškoće i brige, što je veoma štetno za njihov poziv, 
ugled i autoritet, od čega većim delom ovisi i uspeh 
u samim školama. 

Pogledajte na raznim nacionalnim i državnim 
svečanostima. Odmah po odelu poznaćete profesora, 
ier on nosi odelo još iz vremena kad je bio student. 
Profesor bi trebao da bude, po svojoj struci i po svo- 
me obrazovanju, a i po svojoj spoljašhošti, uzor, a 
međutim on je tragikomična Figura U društvu. On 
treba da milo zrači i za^reva našu mladež, a među- 
tim, dok predaje on misli jrde će naći privatna mate- 
rijalna sredstva da pokrije svoje menice. Još je sreća 
za njega ako dobije koju instrukciju. I u mesto da taj 
nastavnik, taj naš eminentni prosvetni radnik, svoje 
slobodno vreme upotrebljava da upotpuni svoju 
spremu i naobrazbu njemu piju krv instrukcije raz- 
mažene i srlupave dece. Ranije su srednjoškolski na- 
stavnici imali bar honorare za prekovremene ča- 
sove i privatne ispite. Ako ie propisano bilo da drži 
16 1 18 časova, a on je držao 26 i 28 časova, on je 
za to dobio nagradu. 

Privatisti dolaze i plaćaju takse, ali za nastav- 
nike nema ništa,iako oni nroraju da sede u komisi- 
jama, pa makar i ne ispitivali. Dok su ranije imali 
te honorare, oni su nekako izlazili na kraj, a otkako 
to^a nema, stanje im je nezavidno. Gospodo, nnša 
je odgovornost velika za to, i mi svi treba da učini- 
mo da se oluvhcdi materiialno stanje, naših nastav- 
nika i da u miso i srednjoi školi zavlada ponovo onai 
divni idealni optimizam, bez ikoga nema budućnosti 
za našu omladinu. Kad to bude učinjeno imamo pra- 
vo da tražimo od profesora da budu na svome mestu 
u svakom pogledu i da dadu punu meni u radu i 
usoehu. Gospodd, izveStaji direktora, insnektora i 
ministarskih izaslanika Tie daju neke naročite rezul- 
tate. Tim izveštajima treba'pokloniti veliku pažniu: 
a ja mislim da hi trebalo za te izvesta ie obrazovati 
posebno odeljenie u Ministarstvu koje bi ih prouča- 
valo i prema tim izveštajima da se podešava rad. 
(Ministar prosvete Dimitrije Maznrašević: Sad ima 
Nastavno odeljenje!) Ali ja mislim da bi trebalo usta- 
noviti jedno savetodavno organizaciono telo koje bi 
trebalo da bude jedna vrsta prosvetne komore, koja 
bi se bavila našim školstvom i akcijom oko narod- 
noira prosvećivanja. Pitanje nastavničkih inspektora 
kod nas se privodi kraju i mi se nadamo da će ovi 
nastavni inspektori, koji su oprobani školski radnici, 
poznavajući dobro pedagoška oitanja zadovoljiti po- 
trebe i da će opravdati nade koje se u njih polažu. 

Gospodo, ja ću da završim sa još dve stvari. To 
je priznanje godina službe školskim kafihetama koje 
su provele kao sveštenici. Red bi bilo da se, u vezi 
sa ovim, priznadu godine službe i onim profesorima 
koji su bili otpušteni zbog nepoloženog profesor- 
skog ispita, pa kad su ga posle položili, oni su vra- 

ćeni u službu. Te godine ranije provedene u službi 
trebalo bi da im se priznadu. 

Dalje, gospodo, postoji pitanje koiitraktualnih 
nastavnika Rusa. Ora su naši državljani. Oni među- 
tim nemaju stalnost, nego služe kao honorarni. Naj- 
osnovniji obzir bratske zahvalnosti prema Rusima i 
osećaj pravde zahteva, da se to pitanje što pre re- 
guliše, na taj način, da oni dobiju stalnost, kako bi 
im se i te godine zaračunale. 

Na kraju izjavljujem da potpuno delim mišljenje 
gospodina Ministra prosvete, da je ova država osno- 
vana na principu narodnog jedinstva i da je po tom 
principu, koji su potpisali pretstavnici svih plemena, 
ona priznata i na mirovnoj konferenciji, zato ta ideja 
mora da prožima i našu prosvetnu politiku, jer je 
ona temelj ove države. 

Sva plemena unose u našu zajedničku kulturu 
svoje posebne individualne vrednosti; i te treba ceniti, 
i na dobro iskoristiti, dobru tradiciju svih plemena i u 
školi poštovati, ali se ne može otstupiti od program- 
ske ideološke linije, ni od jedinstva prosvetnog zako- 
nodavstva, kako lepo reče Gospodin Ministar. 

U znak punog pbverenja u rad Ministra prosvete 
g. Dimitrija Magaraševića, glasaču za ovaj budžet. 
(Burno odobravanje i pljeskanje u centriimu i na 
desnici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč g. Alek- 
sandar Lazarević. (Glasovi; Nije prisutan). Pošto g. 
Lazarević nije prisutan, smatra se da je odustao od 
reči. 

Ima reč g. Radoje Jovičić. 

Радоје Ловнчић: Господо пародпи посланнцп, 
узимајући учешћа у дискусији o пројекту бумета 
Министарства просвете, памера ми je да се освр- 
нем на извесне чпњенице у погледу просветне no- 
литике. И село и варош, на пол.у просветне поли- 
тике, ишчекују од Краљевске владе бол>е услове 
ради просвећивања свог подмлатка. Наш крај ■— 
Западна Србија — са основним иародним школама 
може бити задовол>ан. Али, са оредшим u стручним 
школама он je у назатку. Молбе, које су упућене 
Крал^вској влади да се овом крају пружи шири 
обим науке за децу, остао je глас „вапијућег у пу; 

стињи". Оправданнм и стварним разлозима није се 
излазило у сусрет. Свима je нама желит, да ова зе- 
\i.i.a ima mro више просвсћепијих и писменијих 
грађана. И зато ми je чудновато како je и зашто 
je пређашши реоории Министар при оснивању 
гимназија и стручних школа одмеравао разним 
аршином? Шта га je и какав разлог руководио у 
сиом иогледу? Док je пеким срезовима указивао 
сувише благоиаклоности, дотле су други крајеви 
оставл.сни сами себи. И тако je мој крај, поред 
најбоље вол>е и највећег пожргвовања од стране 
парода, остављен на милост и иемилост непојмлЈИ- 
вог схватаља. 

Просветна и културна политика мора имати за 
циљ; луховио и морално подизање, као и физички 
одгој својих грађана. И у место куле светилЈе, која 
би била жариште и путоказ ка бол.ем, ка печему 
узоишенијем, ка нечем племеетитијем, ja не змам, 
ja немам разлога, ja не могу себи да објасиим, за- 
што се са васпитањем дсце у моме крају тежило ка 
мпаку?! 

Дапашн.е доба казало je своју реч, a to je: 
одстраннти се конзсрвативинх појмова, прилаго- 
дити се духу врсмепа. Само тако човек je саиремеп, 
и само га гако neke вре.ме прегазити! 

16« 
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Мсни, као народном претстапнику, госполо 
уважепе колсге, биће тепгко ако мој глас и лпл.с 
буде глас тамбуре у водсннци. Ja апслујем на Го- 
сподина Министра, и молим га, да не поиссс мржњу 
п гп.св народа мога краја. 

У моме среском месту, Ужнчкој Пожези, посто- 
јала je нижа чствороразрслна држапна гимназија 
од 1921 до 1929 године која je укинуга послс успс- 
лог рада од 7 година. 

Намештај овс рилшазије, учила, хемиски, фи- 
зички и географски кабинет и све потрсбно сачу- 
иаио je при овдашњој ocnoBHoj школи. Општина 
има лобру 'и хигијенску урећену зграду, v којо! je 
постајала и ранија гнмназија. И ђачки ролнтсл.в, 
размишљајући o овом озбиљном питаљу за будућ- 
ност своје деце, на свом збору од 11 децембра 1932 
годнпс, одлјгчили су да моле, и молили cv, ла се у 
Пожези отвори самоуправна оредња иижа гимна- 
зијп o њиховом тротку, олносно општине поже- 
шке, која даје тпто тражи § 6 Закона o срсдњим 
школама, a прсма томе се обавезује и за остало 
издржаваље школе. 

Срозу пожешком, управо Пожези, правитирају, 
поред Среза пожеткпг, jom и Срсзови: арил.скн, 
лпагачсвски и црногорски. који cv ч v ранијој 
пшназији ca вслнкнм бројем спојс деце учсство- 
вали v школовању. 

Не могу да сс сложим са становиштсм г. Мичи- 
стра просвстс, које je истакнуто v тћсговом експп- 
зе\' за обуставу отварања средњих ижола, a које 
правла бојазношћу од хипеппродукцнје интелек- 
туалаца. Ова бојаза« могла би се про схватнти no 
лнфсроваил' школског калра са сувшшшх наших 
факултетских установа, a пикако не из срелт1)Их 
ажола, које cv школе према данашњој савпемено- 
сти науке и према реформама данашњмм почетни 
степон осипвиог зиап.а. OCTIOBHO знање за борбу 
за живот иашег подмлатка нс да.је више оснпвиа 
школа. Зпа се, да они који cv само свршили ос- 
HOBHV ижолу, после јелног кратког низа година 
ocralv v псписмсности и незнању. HHCV опн спо- 
собни ни за лоброг ппивпелчика. ни за лпброг 
занатлнју, ни за лобпог грговца. Чак сс не може 
из основие. школе ићи v шегртско-трговачко-за- 
натлијоку IIIKOJIV, не може бити ни ћата v својпј 
општгаш, пи nvran на еамоуправним путевима. 

Не ради \'летаи>а у државиу службу, BCII рали 
темелугог}е образовапости nanio деце потрсбнс cv 
срсдље и стручне тколе уголико више nn-o, нажа- 
лост. код nac нема приватне иницијативе за ствп- 
рање пародних читаоница, кпшжпица и народпих 
уппвсрзитста. 

Рллп ових тачпих чињеница, ja ипак утт^Кујем 
апел тошодану Министру као и Краљевској вла- 
ди ла једппм арпшпом мсрс у давању дозволе за 
отваппп.е. пко ne државних, a ono самоуправних 
niMiraanja. 

Ja перујем у објективтшст гпсппдпна Мппи- 
стра, Мчтпистра стручљака n затп hv гласати за 
буџет. СОлобравап.с и пљескање v центруму и на 
деонициО 

PnfvTctscđnik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je vreme ooodmaklo ia mislim da 
ćete mi dozvoliti da ovu sednicti proK'incm a da na- 
stavak odredim za 4 časa posle podne. (Glasovi: Pri- 
ma se). Pošto Narodna skupština prma, sednicu pre- 
kidam a nastavak određujem za posle podne ti 16 
časova. 

(Sednica je prekinuta u 14.25 časova.) 

(Nastavak sednice u 16.30 časova) 

Prefscdnik Stevan Ćirić: Gospodo, nastavljamo 
sednicu. Reč imai u ime grupe J.N.S. kluba narodni 
poslanik ef. Radivoje Nanović. 

Радивоје Нановић: Господо пародни послапи- 
ци, кад je за време протлоголнппве дебате буџета 
Миппстарстпа просвете у поједипостп подпесеп 
Народној скупштини експозе, том je приликом од 
стране господпна Мнппстра парочпто паглатеио 
да треба истини да поглеламо у очи. И трудећи 
се, госполин Мпнпстар je хтео да се послужи ар- 
гуиентима пстипе, он нам je још у почетку свога 
говора полвукао ла je наша просветпа цептрала 
—■ Министарство просвете — олговорно лобрпм 
лелом за полизап>е иаше омладине, да je одго- 
ворно за срећнију будућност те омладине, и, na 
крају, да je одговорно за припрему школске омла- 
лине за ефикаспост способности моралнс, етичке, 
и нациопалног патриотизма Краљу, Отаџбини и 
споме дому. 

Порел ове констатацпје o одговорности, госпо- 
днгн Мпнистар указао пам je jom на два друта фак- 
тора na icoja такођс пада олговорност с поглелом 
на васпитпе npnnnnne, a то cv ролител>скп дом и 
друштво. Према томе, што данашња nama омладина 
ne одговара v свему моралнр-етачком и пацио- 
нално ■ патриотском принципу. према резшовању 
господина Миппстра, рскло бп се, да већи део 
плгопорностп лежи v то-ме, што породппа и поро- 
Дичш живот v доста великом 6poiy домова «ијс 
mniio ona светиња која je некада била. 

ПГто се пак од леце, често пута, захтева no- 
штовање и испун>ење извесиих закопа, nponnca, 
тралшпЈЈа итд. којс, међутим, сами ролитсЛ)П нити 
noinrvjv, нити iicnvfbaBajv, онла није никакво чуло 
mro се no среди јавља слом родитсљског ауто- 
ритета. 

Излагања ове природе, no својој објектпвпо- 
cnr, могла би се лонекле позлравпти. Ha жалост, 
госполип Мшшстар na пољу праксе у толико! je 
мери то негирао ла je својим нсзакопитнм nocivn- 
цима превазишао и лемаптовао самога себе. 

Улога name пгколе v пароду je врло лобро 
позната. Jom cv боље позиати резултати њеиог 
благотпорпог делања na nomv културно-наиионал- 
пог стоемљења иашег нарола. Ona ie v иститти 
оотособљавала naniv ппсолоку OMfla'jtnrov v мопал- 
no-етичко!, v пацпопалпо-патрпотској служби Кра- 
л.у, Отаџбиии и своме народу. 

Крпави и д\тотра1ни патови у прошлостп, a 
папочито ратппп за ослобоћеље и vic.nnn.en.e. Tiai- 
бол>и cv доказ гриумЛа високс напиотгалне свегти. 
Hama ie школа, по.ема томо, несумњиве доказе 
лала  ла  io колико паполна толико n паппоналпа! 

Главпи саралпнпп ira овом зпачајпом ПОЉУ 
бплп cv учителии и поофесори, ксш cv у истппп 
бчли ппагветни''неимаои. неумоони тоулбенмии 
на великом и узвишеном паоолном послу. Kan та- 
кви. бп.лп cv поштовапи n цењени. 

У свпма грапама паролног жипота били су до- 
брожелателни. Њихов пожртвовапи рад, како v 
школи, тако u ван тколе, ne само да je повлачио 
општенародне симпатије, neh и пажњу и прпзпап.с 
са највишег места. 

Годипе 1903. Крал> Петар Први Ослоболилац 
примпо je ue.'iv Учитељску окупштину и том npn- 
лјгком парочито подвукао васпнтаваље морално- 
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онажних и јаких карактсра ca страие учитеља. Исто 
je тако Блаженопочивши Крал> Алвксандар Ујсди- 
китељ, као Рсгснт, посетио лично учитсл.ску скуп- 
иггииу и иримио цео Главни одбор, a као Крал> 
утутио je 193] године учитељској скупштши наро- 
чито својеручно micano imcMo, v коме je, између 
осталог, поручио југослопенским учител.има сле- 
Лс1је: 

„Југословеноко учитељско удружење уједин>у- 
јући спс даиашње и буду^е југослопенске учител.с 
треба да буде жижа просвете, стуб југословенског 
Национализма и ттотстрек за спа лепа стрс\тл>сња 
V будућности Југослапијс". 

Да, господо, то je факат 'из недапнс прпшло- 
сти, када je учитеЛ)Ски кадар у истшгн сматпаи за 
бактора у животу и прогресу народа и лржапс. 
Данас Beli то није исти случај. Читамо и слушамо 
само притужбе. Оне се пс крију. 

Прсма кзлагању господина Министра, тешко- 
ће, на којс со наилази у раду нашег ппосвстпог ме- 
ханизма, ималс би се класиратн и приказати на 
овај начип: 

Да nam просвстЈГи, одпосно птколски систсм 
кије творсвина јелиог планског рада, пећ изграђи- 
ван Bunio случајио или, бол.с рсћи, ал х<ж, 
(ЗариЈе Јоксимовић: To сте требали гопооити 
прошле године!) Cne су то ствари од врло вели- 
ког значаја ис само за Т9.38 већ и за 1948 голипу. 
јср ми оплс треба да остапимо трајне траговс o 
иезакокитом непрооветном раду поједшгих функ- 
Uiioiicpa. 

Дпкле. ппсма излагању господина Мшшстра, 
и?ме1|У осталих тешкоћа циттирана je п следећа; 

Да код нас постоји нвравнсимерност и нејед- 
накост v погледу образовања школскс омладше, 
v поглсл^7 бпоја ппосветно-култупних устано-ва, у 
поглелу броја иастапннчког калра, као и у погле- 
ду лругих материјалних погодности; 

да iiamcM шкплском систему нелостаје потреб- 
на и с(1>икаспп коитрола v 'погледу пријсма кап- 
дидата у спелње и niiiiic школе. 

Kiaio пгго вШшите. one кам коистатације нај- 
убадлуивије говорс o хаогичиом стању иатппх про- 
светкнх прилика. 

Госполо иапотш посланици, ja hv бнти иокреи 
и јпсап v ornoTv на рад господина Стошовића као 
MmmcTpn ппоспотс. 

Да ie госпотип Стошовић Пмо гпссгап свога" 
високог IH деликатног ттошоокаја у јеггном важном 
Pecopv као mro je Мипигтаргтво просветс . . . . 
^Знпија Јоксимовић: On ie био свестан као ни 
јелан министас гтоосвете! — Гиаја на чепици). 

Pretseđnfk S^evan ftrič: dolini vas. gospodo, da 
se umirite I da ne prekidate tovornika 

PnnuBo'e Нановић (насгавља"); One упадице 
доказују ''a истина боли. -la liv наставити где сам 
стао. Пл ie r. CToiiionitli био гнестаи свога висо- 
ког и деликатног полои<а!а, има1\'ћи ппи том v 
виду његово скооо тоогодишње воћен>е поосветне 
политико v nainoi земљч, кала сс Beli vnvcrao v 
излагање чињенииа v утврђиваљу лрппгпозр na- 
mer болссног култуоно-поосветног ооганизма, Mo- 
rao ie. господо, уместо свега тогп, да иам сс јави 
са јслпим равпомсриим распопелом иаставничких 
'"mira, ca 1елним израНеним просветннм 1Плано1М, 
без кога се ne можс ии замислити ма какав imiipc- 
дак на културно просветпом пољу, — Г. СтошО" 
'mli TO mije учинио. 

Заигто?... Зато што му je персонална поли- 
тика, као грубо партизанско оруђе, била прсча од 
једне систематске, трезвепе, истинскс државпс 
просветне политике; зато што при јсдном тако 
важном послу не би имао када да се пуном онагом 
обара na југословенско учител.ско удружење, као 
na најглавнијег фактора Ha полју изграђивања је- 
динствеиог лржавотворног духа. Зато. што при 
једпом тако значајном послу не би имао када да 
прире1)ује праву хајку на учител.е и професоре; 
«е би нмао када да раздваја и убија врљу иа рад 
код многобројних просвстних чинилаца; не би 
имао «ада да ломи снажпе одликс моралних ка- 
рактера, којим треба да предљачи сваки васпитач 
југословенске омладине и, најзад, ne би имао 
када да рупш ауторитет многобројних просветно- 
културних неимара, — na када je то све са једним 
деструктивним успехом извршио, на тим својим 
сопствсним национално-патриотским развалинама 
појавио сс да нам прстом укаже ne само na недо- 
сгатке просвстне централс, ђачких родитсл.а, 
школске омладипе, већ да пам укажс на недо- 
статке читавог шшег друштва. 

Господо 'народни посланици, за овакав неси- 
стематоки рад, за самовол^у укопчапу са брутал- 
ношћу, која се најбол>е оглсда у разбијању, nm- 
канирању, унижавању и прогону честитих учи- 
телуских cnara, био бих пеиотпуп, јелпострап у 
излагању мојих објектив|Пих мисли, ако за овако 
стање стпарп, поред r. Стошовића, не будем ука- 
зао прстом на пјсгопог главпог асистента, на r. 
Марпчића, na жалост пачелника Просвстпог оде- 
леп.а Мгашстарства просвете Крал.евипе Југосла- 
впје, који се у том својству јавља као партиски 
фаптом, као демон огромне већине југословенског 
учитељства. 

Temica je то ствар, господо народни послави- 
ци, када се види да се баш са званичне стране, од 
страпс такозвапих стручиих државних фупкцио- 
псра, од странс једног начелника уноси неслога, 
раздор, подвојеност, међу онима који су превисоко 
подигли југословенску националну заставу; међу 
онима KOJU cv још првих дана no ослобо1јењу и ујс- 
дањењу југословецоку нацџоналну мисао прихва- 
тили и ■ гласили за прву своју боновну мисао; 
међу онима који су од ув&И своје личне интересе 
жртвовали пред општим интересима; међу онима 

-који су привржепост и л.убав своју према Крал.у 
и Отаџбини посведочили тиме IIITO су обилан ла- 
нак v крви и мнбгобројним жртвама на Олтар 
ослобођења и уједињења дали; међу онима чији 
организовани број од 27.0ПП чланова претставља 
огромну залогу државног и народвог Зедивства! 

Да се тако нешто ранијих година, ne само 
одиграло, него ма и покушало одиграти ол једног 
државног фуикционера као mro je то сада случај 
са г. МаричиКем, on не би могао да скрпи ни 24 
часа у Министарству просвете. Huje се могло нв- 
кала, поготово данас, да очекује једна таква pa- 
зорна, непедагошка и пепационалпа акција на 
раздвајању, цепату, слабљењу и рушеп.у позитив- 
них онага југословеноког учитељства, које je рд 
увек Miicno n пожртвовано служило искључиво нај- 
виталнијим интереспма свога народа и својс 
лржаве. 

Када je све то тако, господо народпи посла- 
ници, онда се no треба ни најмање чудити, mro 
се са васпитном основном наставом  натеже,   што 
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ce ca радом na народном просвсћнваљу нс можсмо 
да похвалимо. 

Господо народни посланици, бсз икаквог 
двоумл^ен^ a и без устезања, можсмо потпуно 
слободпо да нагласимо да у погледу основнс на- 
стапе стојимо далеко иза многих других народа. 
Јесте, у овом погледу претекла нас je Бугарска na 
чак и Турска, која je пре две децсннјс сматрана 
као тешки болссник на Босфору. Уместо да ми у 
овом погледу предњачимо, уместо да ми другим 
државама служимо за углсд, доживели смо да на 
Балкану заузимамо незавидно место, a да o нашем 
географоком положају као средње-европске зс- 
мље и ne говоримо. 

За nac лнчно од интереса je да ce оспрпсмп 
на прогрес Турске, која je нас претекла, као што 
рскох, благ.одарећи 'предузетој акцији na реорга- 
низацији П)Ихове васпптне паставс. 

Турска република, и поред свог хомогеног 
становпиштва са процентом од 95%, ипак je npe- 
дузела одлучне кораке извршивши реформу де- 
локупне наставе. Ие само то. Да ne бн ова ре- 
форма остала мртво слово на хартији, заведен je 
најинтеизивнији рад у спровођељу просветне no- 
литике. Основапе су широм земље всчсрње школе. 
Само у 1932 години број rpal^ana који су поха- 
ђали гечајеве вечерњих школа изпоспо je равно 
2,013.255. Вапшколском раду лосвећсна je такође 
највећа пажња. За ту сврху образована je специ- 
јалпа Дирекција за библиотеке. Ona обухвата све 
библнотеке у зсмл.и. Приступила je класифико- 
unii.v Kii,ura. да бн .народ имао само добру, ода- 
брану лсктиру. Приступ у ове библпотеке je сло- 
бодан и бесплатан, те, према томс, приступачап 
je свакоме грађанину, Само за пепуних 10 годипа 
отворено je прско 1700 јавних читаскница за на- 
род, од којих неке чак и у најмаљим селима. 

[^осподо народни посланици, да ce вратимо na 
нашу абновну »аставуч да ce вратимо na наш рад 
на пол>у народног просвећивања. Ни са радом ос- 
нооне паставе, као ии са радом на народном про- 
ciicliiiicmvv ne можсмо бити зпдовоЛ>пи, ако ce само 
за моменат оигаменемо да и мп припадамо овом 
вежу Kv.nvpc, томтке и прогреса, да и ми лсивимо 
у днадесетом веку. A када пак за дапашл.и век, 
за ово доба ушлзшог међунарадаог утркивања, 
ne располажсмо никаквим другим матсрмјалом до 
у већтени материјалом негатише природе, када ви- 
димо, ne само равнодушпост и пемарпост всћ и 
паоиаки рад оних, који су na положају пдговор- 
них фактора n којнма je поисрсп овај втеоки за- 
латак, онда ce мирпе савестп можемо изјасиитпи 
против овог и оваквог рада, јср je једпа од нај- 
главнијих чињеиица овакве name одлуке стање 
nncMcnocTii v нашем пароду, која ne достиже ни 
процспаг 55%. 

Да ce ne заваравамо, господо, када je реч o 
проблемима прворазредног значаја. Mn смо дуж- 
ни да погледамо истини у очи. Она пда лежп, npe- 
ма уоопчајопој пракси, у статпстичкнм подацима. 
A шга нам ти статпстпчкп податци казују? Ништа 
мање HL'I'O да имамо три милиопа шчтсмеппх ју- 
гасловенских прађама; гри милиоиа непросвећених 
оинова ова земља нма, и TO само na тсриторпјп 
Црииоке, Мораискс, Вардарске, Врбаскс и Зетскс 
бановине! (Један глас са двонкце: A колпко je no- 
дирнуто школа за ово две године?) Ипак врло 
мали ir неанатан број према ономе што су бивши 
министар и садашши изјавили, 

Да би нам слика била очајнија, да паведем 
још једну чињепицу. 

Докле код nac проценат опште писмености 
једва достиже 55%, дотле je у једној другој зем- 
љи, у папрсдпој Швајцарској join npe 40 na и ви- 
nie годнна сахрањеп последњи њен неписмени гра- 
ђанин! За овакво стање noće одговорпост свп 
они фактори у просветној централи, који ce још 
увек ne могу да узвисе изиад једпе обичне сиа- 
кадневне, ситне партизаиске политике, која je по- 
зната под именом јалове просветне персоналне no- 
литике. 

Кад нам je у протлогодишњем свом експозеу 
господин M'HnncTap просиете jacno шодвукао, да 
je за удовољење шајоспотгијих просзеших захте- 
ва потребпо нових, ne 3.400 оде.Ћења у већ посто- 
jeliim школама, nero 3.400 пових неподељвних 
школа, од кога би броја имало приближно само 
na три баповипе Врбаску, Дринску и Вардарску 
да отпадпе најмање 1.900 нових школа, онда je 
много цслисходније било да je за време свога ми- 
нисгровања у ресору Мппистарства просвстс обра- 
тио већу пажп.у на 1ПО)магање и изграђиватће no- 
вих школских зграда, него што je бапао велике 
своте државног новпа na партизапско прогањаПзе 
учптел>а. 

Истп je случај са његовом лругпм кпнстата- 
niijoM, која ce одпосила на неравпомерпост и ne- 
једаакосг наставничког кадра. (Гласови na десни- 
ци: To je клевета!") 

Tv су судови! Уместо, ла je такво стање по- 
пра1вл>ао, Ми[шстар просвете je мпога места пре- 
тппавао наставиичким осббљем, проган.ајући га из 
јсдпог v дпуго место, док je друга места остављао 
без потребиих наставиичких спага. 

Листа прогоп>ених Јгаставпика je врло велика. 
Стога, рали убележавап,а v стспографске бе- 

лешке Нароџгае скупштине, оставићелго просвст- 
ним гепсрацпјама које долазе. после nac, дпастичпс 
ппимере нечувеиог прогона југословенскпх парол- 
них учител.а за ono последње три годиие. (VSBHUTI 
na леиици; Tako јеП 

Ппви прогои: Михајло Попић. учитељ, пот- 
претседник Учителлке секције :из Алексипца, рс- 
зврвни потпуковтте, v патовима за ослобоћење н 
v; тњеље вишо пута пањавап, пеко.тико nvra ол- 
ликован за храбпост и гпаћаноке заслггс. — про- 
иештен ie зл Кичр.во. Тлагови na лгпиип: Зато 
"гто imio v Јеовзи! •— Јешам глас са деснице: Он 
le оеп^бликанаи. «и.}е»тол^иисо велими наиионали- 
гггаП Пвемеиитем fe. господо, лл no кашги аплжви 
\! MftCTV. V KTH'p |(1 p Ппчи1> -1019 ГОЛИН'1 бип 
irnpii   ОППОКИ    КОМШпант    места     fMininn   KvnunjiU- 
Tiatfln го отаппцтгл о^жује овојим синовима! — 
Граја на левициЛ 

ГТиуги случа!: Светл .Таиковић, ^ччтол,. nn^r. 
гр-п'"'-- секцчје УчителЈСКОГ ^'^nv^IC(м^1 за Мооп"- 
CKV баиовппу. оечеовнк потпукоптгик. патиик. ко!и 
IP ичествовао v свимл патовима ^ ослобпНсм е " 
хмелпи^П.О.  НОСИЛац (МНОГИХ  01лчкочл"л,  паи.лрлч 
неколико п\'тп. ратни инвалип са 50% — гтпрм"- 
иттрц ie v ТИтип. v 'М6РТ0 пп чиЈИМ ie положа^иад.ч 
1913 голине залобио icniv ол тешких пана. (Тп- 
лпп Тонић: Па то Mv ir част na служи na тома ме- 
CTV! — Гласови на лрђици: Тако MV и треба! Тамо 
ie тпебало послата CтonIonll^iп!,) 

Тпсћи случај: Лраго Мучалппа, учтитељ, 1слап 
од опих истакнутнх илаћих снага, -- поемештен 
ie из Ппокупл.а за ГТппгптппу. Још nnic ono стч- 
гао да прими нову дужпост, кад je BCII био npe- 
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мештен за Светог Ииколу, где се и сада налази 
одвојен од своје породице. (Гласови на левнцн: 
To je хрншћанско шчело!) 

Вредно je, господо народни посланици, напо- 
менути, да су му непријателии за време Топличког 
устанка, убили оца, кућу и -сву имовииу попалили, 
a породицу ннтернирали. 

Четврти случај: Александар Иваиовић, учи- 
тслј, са женом учителЈИЦом, премештен je из 1 iimia 
за Струмицу, са тешко болеспим дететом. Ha путу 
се болест детета још више погоршала те je дете 
морало бити остављено на лечењу у државној 
болници у Скопљу. Ha молбу да једно од њих, 
било отац или Majka, остане поред свога болесног 
детета, није им се изашло у сусрет, и они дубоко 
увре1јени, и ако хоћете и дубоко забринуги у 
своме ролител>С1<ом болу, љшрали су да оставе 
судбини своје дете и да продуже пут im ново ме- 
сто службовања. 

Kao што видите, господо народни посланици, 
примери које сам навео између многих и миотх 
сличних, докази су заиста јадне неразулцне, де- 
структивне и разорне политике, која у себи садр- 
жи шого одлика али ne рамо једну узвишену у 
истини државну шросветну политику. (Одобраиа- 
ii^e на левици). Kao доказ овога мога паиода да 
вам сада наведем други1 пример, пример друге 
природе. Накић Радомир сада је^школски над- 
зорник у Врањи, a био je у служби окупаторских 
властн у време од 1915 до 1918 године. За време 
окуггацнје био je тамо и све време провео у свој- 
ству некаквог писара. Можда се то нс би толико 
ни могло да припише у грех што je остао у поро- 
бљеној отаџбини, јер није се могло ни захтевати 
да сви буду с оне страпе границе, на ономе месту 
где се je за ослобођење и уједињење крв проли- 
вала, али се зато са правом може да захтева и 
захтевамо и осуђујемо дpжa^be сасвнм анационал- 
Hq какро je држање било овог пмсповлног На- 
KHiia Радомира. 

Господо народни посланици, врло добро зна- 
те да никога рд нас не знам каква да je та окупа- 
торскавласт и не знам каква да je то сила — ии- 
кога од нас она не може нагнати да на позоришној 
биии престваљамо улогу која нас умањује. За та- 
Кав посао, за такву услугу, за такав анационалан 
рад, може да подлегне томе само онај којн je заи- 
ста далеко од истииски правих моралних квали- 
фикација, У позоришном комаду „Балканска ко- 
медија" Накић Радомир имао je улогу пијаног Ср- 
биаа са флашом у руци... (Протести на левици. - 
Мииистар просвете Димитријс Marapaiucuiili: Че- 
кајте, биће реплике!)... и «а тај начин ,., (Ачте 
Ковач предаје Министтру г, Магарашевићу једну 
фотографију. Исто тако и говорник. — Мииистар 
просвете Дпмитрије Магарашепић: Све ми je то 
познато!)... и на тај начин свесно je слуиоЈО не- 
Пријатељу изигравајући свето име Србиново, изи- 
гравајући оне велике бесмртне напоре на Солун- 
ском фронту. 

Господо народни посланици, у аналима жи- 
вота и јавног рада наших учитеља, као и профе- 
сора, била je у истини реткост, велика реткост 
Да Мипистар просвете не буде поздрављен уоби- 
чајеннм поздравом, било са конгреса првих или 
Других. Такав малер, тако нешто у знаку непове- 
Реља, у ово послератно доба, могло се догодити 
само једном у истини врло р1)авом Министру, ка- 

кав je бно Добривоје Стошовић. 
Господо, казао сам да није било уобичајених 

иоздрава, али je зато следовала' иеуобичајена 
'оДмазда. Ona je била и страшна и сурова. У.и'.- 
рала je и учител.е и професоре, Рсконструкцијом 
вЛаде r. Стојадиновића у прошлој години г. Сто- 
luoBuli сншао je ca фотеље Министарстиа просве- 
те, учнтељству je лакнуло, али са мало наде у 
6ол,у будуЈшост, јер je у томе Мшшстарству остао 
и дал>е други виновиик учитељских трагедија 

■кога се HeJie моћи да ослободи новн Министар r. 
Магарашевић, зато што се тај гробар здраве про- 
светне политике, Маричић, добро учланио у вла- 
диној странци J. P. 3. 

Ha положај начелника за основу наставу Ма- 
ричић 'Није дошао no своме раду и заслузи m про- 
Светном пољу. Не, не, далеко од тога. ()н je на 
тај положај доведен као члаи акционог одб v 
партије, na сходно томе, не да ради на унапре- 
ђењу основне «аставе, «е да ради на ширешу на- 
родне просвећености, ne да решава актуелпе 
школске проблвме, већ да отворено, несметано 
ради као државни функционср ma ширежу парти- 
занства, na рушењу учител>ског Удружења као 
стуба југословенског национализма, као фактора 
југословеноког духовног јединства. 

Пред једпом такво.м хајком, прсд јодним та- 
квим ничим неасноваиим прогопом, наше се учи- 
тељстЂО данас iinta: да лн су na правом путу omi 
што следе иитепцијама свога великог Витешког 
Крал.а Ујединитеља, што су остали верии њего- 
внм »деалима, — na се отворепо питају, шта су 
скриаили да се данас остављају без заштите, гле- 
да.јућ'И како им се руши Удружеше и прогоне naj- 
истакпугпји, пајзаслужпији његави чланови, само 
ако нису мрипадпици владине странке. 

Господо народни послапици, без обзира јесмо 
ли са левице или деснице, смемо ли да тако рав- 
нодушно посматрамо како се оикггвмаггски обара 
један од најбољих стубова југословепске нацио- 
налне мисли, једна од најпоузданијих залога југо- 
словенског духовног јсдипства, као mro je Југо- 
словенско удружење учитеља. Оно се, шта више, 
прогопи чак n iipoTnnno ћптепцијама државног 
Устава, јер се иде на то, да се од једног удруже- 
ња сгворе гри и то na племенској основи. 

Мпоги учитељи као прскал.спп заточпицп ју- 
гословвнске мисли са зебњом посматрају шта се све 
са ibima збпва и у чуду питају докле iie ово бе- 
зумЛ)е да траје. Ono mro нх пак највише боли и 
noralja то je чињеница, да су се o нашем учител.- 
ству, o његовом спокојству, o његовој егзистен- 
цији, o његовој породици, више старале туђииске 
просветне власти пего данас наше. 

Ha први поглед ова вам тврдња изгледа смеш- 
на, али, пажалост, докумепат којп имам npn руци 
јасно доказује ову чињеницу. 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
Vaše vreme prptiCe, molim Vas da sa Vašim govo- 
rom požurite. 

Радивоје Нановић (n.icraiuba):. .. „Земал.пса 
влада за Босну и Херцегоа^шу. Број 161.740., Са- 
pajciio, дпе 31 авгусга 1917 годппе. Свпм плродним 
ocnoimim школама (изравпо). Од велике je важ- 
ностн за одгојање Младежи, a ne иање je у ппте- 
ресу onliiina и пародппх осиовних школа, да Bo- 
čna и Херцсгоиипа стеку стабилизовапо сеоско 
учпгељство, које he се у свом заводу, где буде 
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једном памештено ашграти као да je на свом ро- 
1д'1И)м дому. Хоће ли се, да оеоски учитбљ ради 
ваљано и благотворно, онда je за ro први увјет 
да се до таичине упути и хправо уживи у сеоске 
прилике, a да своје учител.ско место не сматра 
каквом пролазном станицскм, него баш својим нси- 
иптиим пололсајем, који .м\ осигурава na свима 
полручјнма материјалнога, душевнога и ћудоред- 
нога доора иародног, да трајно мо«<е утицати на 
народ своје школске околине. 

Како су Боона и Херцегавина агрикултурне 
земље, мора се nama оскудиа школска мрсжа упот- 
iivii.aiiarn у првом реду ошивањем сеоских шко- 
ла, a тек пезиатан део од тога настојања иде на 
оснивање школа no градавима. Стога земаљска 
влада намерава, да већ сада, уколико то допушта- 
ју прилиже, почне утирати пут за стабилизацију 
овоског учитељства a нарочито школомих старе- 
inima no селима. Тому су до сада највише сметали 
многрбројни премештајн међу учитељима, и то je 
било oam глаиппм узроком, да cv сеоски учитељи, 
који су својији местима задовољии презали пред 
тим да се сталио удоме и да сиојим мипесгмцијама 
чпне школоко господарство тгмглд'м своје rocno- 
дарске егзистеиције. Ето ту треба најпре помоћи, 
na се стога свима сеооким учителдама, који cv за- 
довол>ни са својим местпма ставља у изглед да 
без своје приволе, пли чак против воље, у будуће 
ni he nuni премештеии, докле год буду својим лу- 
жностима поштено и савесно удовољавали. 

lio поврх тога намерава земал^ска влада да 
сооским учптсл.има, који су задовол>ки са својим 
иестима, пружи позитивну помоћ и го у два пран- 
ua. Најпре he земал*ока влада најприправније изи- 
lm v сусрет cBiiM опрааданим жељама ових учп- 
тел>а у поглоду излрађења и уређења школске 
зграде, стана, опоредних п гооподарских зграда, 
школског врта, као и подмирењу ових других no- 
греба, које за његову егзистенцију долазе у обзир 
To нека буде ове учитеље потицало, да школску 
зпраду не оматрају каквпм уредским просторијама, 
Него иека им TO буде и.ихои дом и огплпнтс, којс 
lio као подлогу сиојсга господараког апстанка чу- 
uani и издржапатп. Осим гога he се задовољним 
сеоским учител>има пред свим осталпм дагп при- 
лика, да школују своју децу. Њиховпм iic сс си- 
новима и кћерима дати у првом реду бесплатна 
места у конвиктима и спипеадије, ако би хтелп да 
се посвете учитељском сталежу. 

Од сада he сс премештати незадовољно сео- 
ско учитељство само међуообно, a nehe сс вишо 
дизати са својнх мсста сеоски учитељи, који су 
са својим местима задовол.пи нтд. нтд.". 

Господо народии посланици, no прочитању 
овога докумепга јасно видимо у коликој je мери 
било ово старање. Па када je туђинска власт no- 
кла11.ала толику пажњу шта онда остаје за наше 
просветне факторе! 

У нади да ће са доласком г. Магарашевића на 
положај Министра просвете у истннн отпочети је- 
дан прогресиван рад, слободан сам учинити изве- 
сне напомене у следећем: 

1) Да се једном ма и након 20 година држав- 
ног живота приступи изради просветног плана n 
то што лре за све школе у земл.и; 

2) да се питање школскнх зграда, како за 
основне тако и за срсдље и стручне школе што 
пре најефикасније реши, јер нас na то нагони 
интерес земље, која не сме да спада у ред држа- 

иа na које се примењује позната изрека: држаиа, 
која нема napa за школе имаће их и мора их 
пмати за казамате; 

3) да се пристули оспособљавању потребног 
броја учитеља за основне школе, за које се oceha 
велика потреба; 

4) да се питању народног   npocBeliiiuama   no- 
ни пуна пажња и предузмЈ мере, да се уистини 

створи једна организована акција на овом пољу; 
5)да се питаше неписменостн na најбржи na- 

41111 лнквидпра илн бар шго више смаљи садашњи 
проценат опште неписмености; 

») да сс iipn Министарству постојећи отсек за 
пародно iipocBeliHBame рсорганизује у смислу 
једнс cMiiuj.'bcne акције на пољу ширења просвс- 
пености нарочито с погледом na народне читао- 
нице и књижнице, које су у унутрашњости са ма- 
лим изузетком скоро замрле; 

7) да се што upe реши пнтање једппсгвопих 
уџбеника за све школе у духу просветног плана n 
програма; 

8) да се учитељима врат« сталност, како би 
се једном стало иа пут излишннм премештајима, 
који наносе личну штету учитељу, a тако исто 
школи и народу; 

У) да се приступи укидању целибата за учм- 
тељице, као несавремена и прогивуставна мера; 

10) да се учитељице у погледу принадлежпо- 
CTii у свему изјвдначе са учителЈИма, no начелу, да 
једнаким дужностима припадају једнака права. 

Да завршнм. Када би сва ова питања била ре- 
шена у духу једне истинске државпе просветне 
политике ие бих лично имао разлога, да се orpa- 
1)ујем од гласања кредита за овако важан ресор, 
као што je Министарство просвете. 

Али с обзнрои на досадашши рад Владе, као 
н Ми.чнстарства просвете које ни најмаше mije no- 
казало ни добру вољу ни потребну бригу, то ови.м 
изјављујем, у знаку нсповерења Краљевској влади 
и у знаку неповереља према овакој просветпој 
политици све док седи г. Маричић na положају 
начелника просветног одељења, ja сам против 
овога буџста. ((Пљескање и одобраваље на ле- 
внци). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Karel Doberšek. 

Karel Doberšek: Ukazala mi se danas prilika da 
progovorim o nesnosnim školskim prilikama n Slo- 
vcnačkoj, o kojoj n Ministarstvu prosvete postoji po- 
slovica kao da je ona do vrha puna školama, osobito 
osnovnim školama, i da je u njoj nepismenosti ne- 
stalo. Nije mi poznato, da bi nepismenost otpravljalo 
Ministarstvo prosvete Kraljevine Jugoslavije, među- 
tim, poznato mi je, da je zadatak osnovne škole da 
otpravlja nepismenost. Ovde nije zasluga Ministar- 
stva prosvete, što je narod sam podigao ogromnu ve- 
ćinu školskih zgrada putem naročitog prireza, i da za 
njih još i danas plaća. Prirodno je da za te škole na- 
rod traži redovnu nastavu a i dovoljan broj učitelja. 
Bez sumnje je, da bi se narod i za to pobrinuo, kad to 
ne bi bilo preče zakonsko pravo i dužnost Vlade, 
koje ne poričem. Rado bih, međutim, video, da ovu 
svoju dužnost Vlada aktivnije vrši, t.j. da se brine za 
postavljanje učitelja. 

Izgleda mi, kao da gospoda u Ministarstvu pro- 
svete, koja postavljaju učitelje, gledaju ljubomorno 
na Dravsku banovinu, kad su u pitanju učitelji koji 
se imaju da postave. Tu ljubomoru argumentišu time, 
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što govore o velikoj učiteljskoj nezaposlenosti a ne 
govore 0 tome, da je Dravskoj banovini potrebno 
400 učitelja, odnosno, da preko 16.000 dece nema re- 
dovne ili nema uopšte nikakve nastave. 

Odeljenja su prenatrpana školskom decom, a 
naročito odcljene seoske škole. Nije redak slučaj, da 
jedan učitelj poučava u jednom odeljenju preko 100 
dece. Trenutni položaj izgleda sledeči: u Dravskoj 
banovini nedostaje 273 učitelja, penzionisanih ima U 
ovoj školskoj godini ili će ili do kraja biti 100. 
Ukupna potreba za ovu godinu biće 373 učitelja, bes- 
poslenih ima za 1938 godinu 425, krajem školske 
godine još i samo 14. Krajem školske godine 1939 
UOpšte nema učiteljskih maturanata. 

Početkom 1939 godine nedostajalo bi učitelja, 
ako Ministarstvo uvidi, da je za svako prazno ode- 
Ijenje potreban i učitelj. 

Istine radi moram priznati, da se sadašnji Mini- 
star presvete trudi da otkloni besposlenost učitelja 
osnovnih škola, u mislima imam moj srez Dravoffrad- 
ski, ipak mi iz budžeta nije dovoljno jasno, na koji 
će način udovoljiti potrebama naroda u Slovenačkoj. 

Priznati pak moram, da se suviše oslanja na 
„malog Ministra" bivšeg referenta g. Erjavca koji 
još danas vrši iste poslove, koje je vršio za vreme 
Ministra g. Stošovića t.j. onda kada je progonio sve 
idealne sokolske i privredne radnike — učitelje. On 
je još u prošloj godini počeo sa razrešavanjima 
školskih upravitelja, tako da su zaslužni i sposobni 
upravitelji sa 10 do 20 godina upraviteljske službe 
došli pod upravu učiteljskih pripravnika. 

Znam da g. Ministar o svemu ovome nije infor- 
m'san, ali Fakat je, da još dan-danas postoji najtešnja 
saradnja referenata za osnovne škole u Ministarstvu 
prosve'te sa g. Erjavcem u Ljubljani. 

Ako se na varam, sadašni referent za Dravsku 
banovinu u Ministarstvu prosvete mora važnije stvari 
prethodno da referiše prethodniku g. Erjavca u Lju- 
bljani. Dao on pristanak ili ne, njegova konačna od- 
luka šalje se preko Banske uprave na potpis g. Mini- 
stru. (Ministar prosve/e Dimitrije Magarašević: To 
nije tačno. Ja odlučujem po svojoj uvidavnosti! — 
Miinfred Paštrović: Tako je nešto! — Ministar pro- 
svete Dimitrije Magarašević: Izvinite, ali valjda ja 
bolje znam šta radim, nego Vi što znate o mome 
radu! Ne možete Vi biti bolje informisani nego ja!). 

Gospodine Ministre, ja Vam mogu kazati da je 
ta moja informacija dobra. Ja Vam kažem, Gospo- 
dine Ministre, budite uvereni da je samo tako kako 
sam Vam ja kazao. U stvari postoji jedan komitet 
koji se sastoji iz dva učitelja i dva sveštenika, ali 
prvu reč ima samo g. Erjavec. 

Ovo su sitnice, ali ipak smanjuju autoritet G. 
Ministra i takode učiteljima na selu, oboje na štetu 
državne uprave. 

U svemu tome je najgore to, da se ta gospoda 
nisu potrudila da se už,ive u učiteljski poziv i u za- 
datke koje u najsamotnijim selima izvršuje skroman 
učitelj, pod najprimitivnijim prilikama uza sve nedo- 
statke najvitalnijih potreba za sebe i svoju porodicu. 
Rad ovakve gospode ne mogu da označim drukčije 
nego da je diktovan prostim  

Pretsednik Stevan ćirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da upotrebljavate parlamentarne izraze! 

Karei Doberšek (nastavlja): Molim Vas, Gospo- 
dine Pretsedniče, ja ne znam jeste li Vi mene prija- 
vili kao govornika u ime grupe? 

Pretsednik Stevan Ćirić: Nisam! 

Karei Doberšek (nastavlja): Onda ja mislim da 
mogu  

Pretsednik Stevan Ćirić: Onda još manje možete 
takav izraz upotrebiti. 

Karei Doberšek (nastavlja): Ako danas strada 
stotine učiteljskih familija, prvenstveno sokolskih 
radnika na privrednom polju, radnika na socijalnom 
i kulturnom podizanju sela, to je zasluga ovakve go- 
spode. Njihova je zasluga da je danas desetine hiljada 
dece u državi bez redovne nastave ili nastave uopšte. 

A isto tako na račun Vašeg prethodnika g. Mini- 
stra Stošovića pada puna odgovornost za bezbrojno 
nevinu decu i bez povoda discipliniranih i premešte- 
nih učitelja. (Jedan uzvik na levici: Tako je!). 

Oni snose odgovornost, što se ruši u temelju 
autoritet prosvetne vlasti u varoši i selu. Istina je da 
štap ima dva kraja, jedan udara pojedince, a drugi 
državne prosvetne vlasti i narod, koji simpatizira sa 
onim, koji se bez krivice progone. Reči sadašnjeg 
Ministra prosvete G. Magaraševića, umiruju me jer 
je on voljan da bude podrška "svedržavnoj stručnoj 
učitelskoj organizaciji JUU, sve dok ona stoji na sta- 
leškom principu i rešava staleška pitanja. 

Neka mi bude dozvoljeno, da naročito podvučem 
jedno od tih pitanja, t. j. učiteljsku stalnost. Šta je 
to učiteljska stalnost? Da se učitelj ne sme bez od- 
luke disciplinskog suda premestiti? 

To je nešto tako jednostavno da i ne vidim po- 
trebu daljeg objašnjavanja. A pošto smo mi seljačka 
država navodim jedan primer: Ako bi i seljaci bili u 
situaciji da ih premešta Ministarstvo prosvete, sigur- 
no bi ih predašnja a svakako i sadašnja prosvetna 
uprava premeštala iz kraja u kraj da bi se lime po- 
stigli izvesn! politički ciljevi. Ali kako se zemlja koju 
obraduje seljak nalazi u drugim fizičkim, hemijskim 
i klimatskim prilikama i osobinama i kako seljaku 
treba duže vremena da sve to upozna i jer se mora 
da upravlja i prema iskustvu, to bi svaka žetva, svaka 
fizička ishrana u tome slučaju bila time onemo- 
gućena. 

Slično je sa učiteljem i sa školom. Ako učitelj 
dobro ne upozna okolinu iz koje dolaze deca u školu, 
onda je duša dece površno vaspitana t. j. postignu! 
je jedini uspeh — pismenost. To bi bilo upola kazano 
a nama je dobro poznato da se socijalna okolina 
menja ne samo po banovinama, dolinama i pokraji- 
nama, nego i po susednim krajevima. 

Da se pitamo, kakav će biti pedagoški uspeli 
učitelja koga stalno premešta ju. Ne varajmo sami 
sebe. nego priznajmo da se narod po, nalogu odozgo 
boljševizira, a da boljševici ne sede za učiteljskim 
stolom nego u blizini Ministarstva prosvete. 

Moja izlaganja su više nego opravdana. Što pak 
izvesni listovi, koji govore da škola ne vrši dovoljno 
intenzivno svoje zadatke i da deca nemaju onih vrli- 
na, koje su u svoje vreme imala, oni ipak ne ulaze u 
suštinu same stvari. 

Još je jedna stvar koju treba da pomenem. II 
našoj osnovnoj školi, pored partizanstva, zaveo se i 
birokratizam, ' koji naročito protežira g. načelnik 
osnovne nastave Maričić. Učitelji, a naročito upravi- 
telji imaju toliko administrativnog posla kao da su 
administrativni činovnici. Iz prakse znam da je teško 
ostati produktivan na pedagoškom polju, ako se uči- 
telj   mora   da   muči   rešavajući   akta,   kojima   nema 
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kraja, a kruna svega je statistika na kraju školske 
godine a koja nema nikakve naučne vrednosti. 

Do psiholoških, socijalnih i pedagoških ispitiva- 
nja svoje ciece učitelj uopšte ne može da dođe, a 
kako izgleda, ovakva se ispitivanja i ne žele. Poznato 
je da je učitelj koji je u Dravskoj banovini pokuša- 
vao slična proučavanja bio disciplinski kažnjen i to 
bez istrage. Ja neću da kažem mnogo reči u pogledu 
Dravske banovine, ali konstatujem da prosvetom 
Dravske banovine diriguju denuncijanti. 

Preiscdnik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
ja Vas opominjem na red zbog ovih izraza i ako ih 
i dalje budete upotrebljavali, ja ću Vas kazniti za- 
pisanom opomenom i oduzeti Vam reč. 

Karel Doberšek (nastavlja): Ja mogu za sva 
svoja tvrđenja izneti i dokaze. — Da komični sluča- 
jevi birokratizma ne izostaju vidi se i po tome što 
u Slovenačkoj posle 20 godina slobodne drzaive deca 
nisu sigurna kako da pozdrave starijeg, a da zato 
ne bi iskusila kazne. Napredno učiteljstvo želi na- 
učni rad i ja apelujem na g. Ministra .prosvete da 
birokratizam uputi u taj pravac. Mi koji smo se 
toliko vremena borili za slobodnu Jugoslaviju, nismo 
ni do danas bili u stanju da stvorimo sopstvenu 
pedagošku literaturu, prilagođenu detetu naše države. 
Šta više bili su proganjani, disciplinski kažnjavani i 
premeštani oni idealni učitelji, koji su radili i koji 
još i danas rade u tome pravcu. 

Gospodje narodni poslanci. V ^nadaljevanju svo- 
jega govora želim pri kraju spregovoriti par besed 
še v naši lepi slovenski govorici. Jaz sem po poklicu 
učitelj, poznam torej dobro naše razmere in moram 
vam reči, da se danas nahaja naša družina pred slo- 
mom, kakor je to že prav lepo prikazal spoštovani 
predgovornik. Krah v familiji je splošen. Kaj to po- 
meni? Mi vidimo, da danes naši šolski otroci nimajo 
več tiste domače vzgoje, ki so jo imeli pred svetovno 
vojno. Vidimo, da danes niti mati, niti oče ne moreta 
svojih otrok tako lepo vzgajati, kakor sta jih lahko 
vzgajala v tistih časih, ko je imel oče siguren obsta- 
nek, ko je mati lepo doma ostajala in ji ni bilo po- 
trebno, kakor danes, služiti kruh čestokrat kot-slu- 
žkinja pri bogatih družinah ali v fabriki. V listih 
časih je bil otrok res deležen prave družinske vzgoje. 
Svetovna vojna je socijalcn položaj v mnogem spre- 
menila. Svetovna vojna ni samo zagrozila, ponekod 
tudi uničila delavske družine, ampak je uničila tudi 
obrtniške, kmetske družine in uničuje danes v veliki 
meri tudi družine naših uradnikov, med katere spa- 
dajo tudi učiteljske družine. Kako mora biti otrokom 
teh družin, ko pridejo v šolo brez prave domače 
družinske vzgoje. Kadar se govori o naših krajih se 
trdi, da so naši otroci izobraženi, da je pri nas pi- 
smenost popolna. Toda, gospodje, pismenost še ni 
vse. Mi poznamo danes pismene »lopove«. Iz tega 
sledi, da ni dovolj, da se otroci nauče samo pismeno- 
sti, temveč je njim potrebna še druga vzgoja, ki je 
baza za Človekov karakter. In ravno tej drugi vzgoji, 
ki je najbolj potrebna, bi morale naše prosvetne ob- 
lasti posvetiti polno pozornost. Gospodje, vendar 
vam moram reči, da se žalibog naše prosvetne obla- 
sti ne ravnajo po teh načelih in z bojaznijo moramo 
gledati na bodočnost naše mlade generacije. Vpra- 
šali me boste, kaj je potrebno ukreniti? Neobhodno 
je potrebno preurediti 'ljudske šole in to preurediti 
jih tako, da bodo v teh šolah imeli odločujočo besedo 
roditelji, t. j. starši otrok, do bodo oni odločali o 

vzgoji svojih otrok. Danes pa mi vidimo, da odločajo 
v šolskih vprašanjih ljudje, ki nimajo nobene zveze 
'/. šolo, razni srezki načelniki, ki nimajo nobenega 
smisla za pravilno vzgojo. Veljati pa bi moralo pra- 
vilo, da lahko v šolskih vprašanjih odločajo samo 
učitelji, šolski nadzorniki, starši otrok in pa v zadnji 
instanci prosvetni minister. S kratka: Osnovno šol- 
stvo se naj depolitizira. 

Druga neobhodna potreba pri reorganizaciji 
naše ljudske šole je, da se ljudsko šolo prilagodi 
njeni okolici. Osnovna šola na kmetih mora biti dru- 
gačna od osnovne šole v mestu. Ni vseeno, ali se vrši 
povsod enako pouk. Ako se želi, da šola rodi uspeh 
je potrebno šolo prilagoditi okolici v kateri deluje. 
To se pravi, da mora biti osnovna šola na vasi res 
prava vaška t. j. »seoska«, kmečka šola, ne pa mestna 
šola. Da bi se to res doseglo bi bilo neobhodno po- 
trebno, da ima vsaka osnovna podeželska šola najhno 
kmečko posest. Brez tega je nemogoče dati podežel- 
ski šoli ljudski kmečki karakter, ki je neobhodno 
potreben za res pravo vaško osnovno šolo. Ne mislim 
pri tem, da mora vsaka šola imeti 50—60 hektarjev 
zemljišča. Smatram pa da bi morale šole v krajih kjer 
je razvito vinogradarstvo imeti poleg šole lepo ure- 
jen vinograd. Tam kjer je razvito vrtnarstvo, naj bo 
poleg šole lepo negovan vrt. V izrazito poljedelskih 
krajih pa bi morale šole imeti majhno lepo urejeno 
kmečko posest bodisi v poljih, bodisi v gozdovih. 
Spominjam se namreč iz mojih mladih let, ko sem 
služboval kot mlad učitelj v majhnem našem kraju. 
V tem kraju so bili sami revni kmetje, občina pa je 
bila tudi revna in ni mogla pomagati šoli. Dogodilo 
pa se je da je propadel eden izmed kmetov, ki je 
imel večjo posest, šolski odbor je odkupil del tega 
posestva in sicer vrt in gozd ostali del pa je kupila 
občina. Od tega je minilo že več kot 30 let in za 
vzdrževanje te šole ni bilo potrebno nobenih izdat- 
kov, ker je šola vse potrebe svoje krila iz dohodko 
svojega gozda. Po tem načelu bi se morala naša pro- 
svetna politika ravnati in to zlasti pri ustanavljanju 
oglednih šol. Slišali smo da se je taka ogledna šola 
ustanovila v Beogradu. Tudi za kmečki narod na de- 
želi so potrebne ogledne šole. Vendar taka ogledna 
šola ne more biti ogledna šola ako ima samo 4 stene, 
par klopi, temveč mora biti res v vsakem ozira mo- 
derno opremljena, da zamore služiti svrhi kateri je 
namenjena. 

Zal moram ugotoviti da se danes ne brigamo 
preveč za povzdigo naše šole za moderniziranje naših 
šol, za stvarjanje pravege tipa kmečke narodu po- 
trebne šole. 

Preiscdnik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da završite jer Vam je vreme na izmaku. 

Karel Doberšek (nastavlja): Nasprotno moram 
konstatirali da se pri nas celo vsakega učitelja ki 
dela v reformatorskom duhu preganja. Ne vem go- 
spodje, ali je to tako tudi pri vas v Srbiji, vem pa 
da se v Sloveniji preganja vsakogar, ki na tem polju 
deluje. Niti eden reformator, niti eden onih učiteljev, 
ki so žrtvovali svoj zadnji prihranek, da so šli na 
pedagoške tečaje, kmetsko - privredne gospodarske 
tečaje, niti eden teh učiteljev ni ostal na svojem 
mestu, vsi so bili pod režimom gospoda Erjavca 
deležni njegovega preganjanja. Ker vidim da se g. 
kolega na desnici razburja hočem navesti le par 
imen. 
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Prethodnik Sfevan ćirić: Molim Vas, gospodine 
poslanice,   da   ostavile  za   sada   imena,  jer   Vam  je 
vreme isteklo. 

Karei Dobersek (nastavlja): Takoj bom končal, 
"skar Hudales, pedagožki in mladinski pisatelj, Ga- 
čnik Janko, nacionalni delavec in dobrovoljec, Juran- 
čič Bogdan, delavec na zadružnem polju, Šestan, Ko- 
smač, Gaberšek in še mnogi drugi učitelji, ki so-bili 
preganjani kakor divjačina od lovca. Tudi jaz go- 
spodje narodni poslanici, ki sem delal na poboljšanju 
gospodarskega položaja kmeta na pedagoškem polju 
sem bil deležen preganjanja. Bil sem parkrat v disci- 
plinski preiskavi, premeščen in celo odpuščen iz 
službe. Gospodje, jaz končujem. Želel bi glasovati 
za proračun prosvetnega ministrstva in to iz razlo- 
ga, ker vem da ima g. Minister najboljšo voljo po- 
boljšati naše prosvetne razmere. Ali, na žalost, ker 
vidim da on v svojem resom, kar se tiče Slovenije, 
jie odloča sem prisiljen glasovati proti. (Ploskanje 
in odobravanje na levici). 

Pretsednik Stevan ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Vojislav La/.ič. 

Војнслав Лазић: Господо народпи послапицп, 
једно од naјиажпијих uman,a јекзте иародиа иро- 
света, и због гога свакако овоме Оуџету Мииистар- 
ства просвете трсба поклонити највећу пажњу. Из- 
међу свпју ресора Мипистарстио проснете спада у 
најважнији ресор јер у колико je nam народ про- 
свећев, у ro.iHKo he omu напредаији, a у колико je 
народ гтросвећенији; у толико се више цени његора 
вредност. 

Господо, просиета иародпа почите од села, 
пбчиње од сел>ака, почиње оздо, од орновне на- 
ставе. Ja, гасподо, морам ла кажем да je nam na- 
род у просвети миого заостао. Мн, господо, имамо 
на селу још врло мпого потпуно неписменог народа. 
Па и тамо где мислимо да смо постигли неки успех 
ми и тамо (имамо jom мпого пеписмепога света, па 
пример у пређашњој Краљеви«и Србији. 11 ту имамо 
Много неписмеи.г света, како мушког тако u жеи- 
ског, нарочито женоког, јер се од женског света 
само пет од сто школује на селу. A тта да кажемо 
за Босну и Херцеговину и за Лужну Србпју? Mu смо 
Далеко од тота да можемо pehu да омо nam народ 
"росветили. Ham je народ природнр onerap. Бог 
м\' je дао бпстрпиу. To je п.егоио школовање, то je 
Њвгова просвета — та бпстрпна. 

Господо, садап>а основна школа много je зао- 
стала од one основне тколе предратне Србије. Код 
иас, у namiiM граиицама предратне Србије, ja смело 
могу да тврднм да смо много заосталн. Деца из- 
лазе из основне школе илп непнсмена или много 
Мање писмена но mro je то upe рата бивало. За 
сшако рђаво ошоловање или оу криви слаби уџбе- 
пнци, због којнх je р1)ава настава, 'нли су крини у- 
'in UM,u, у то не улааим ,само пемега има. Главно je 
Да деца иосле заиртепе тколе расиолажу са врло 
слабим знањем. 

Да би нам пастава била боља, мн смо иосле 
Рата, односио после пашег уједип.еп.а, устаповпли 
Школске падзорппке, али тпме нпје irmirra иостиг- 
нуто. I Inje иосгт-цуто оно што je требало да се 
постигне. Ми смо пре рата имали na крају школскс 
године ревизаре. Долазио je одређели професор 
КоЈи je прегледао рад у осиовној школи, извршно 
испптивате деце u оценио постигпупи резултат. 
Даиас мссто тога имамо школске падзорпике, који 

треба да обилазе школе у току годиие; да у току 
године прате рад учителЈа n на крају школске го- 
дине да даду оцеиу томе учитсљу, али не и ђацима, 
јер Oiim мало са ђацима имају иосла. Они пропи- 
тају само два до три ђака из једпог или другог 
разреда и na оспову тога онн дају оцену учитељу 
чији су рад и преко године пратилп. У таквом раду 
често пута дође до пријател>ства између школског 
надзориика и учитеља и, наравно, опда ne иде 
ствар онако како би требало да иде у оцењивату 
учитсл>ског рада и оценЈИвању знања деце. По мо- 
ме мишљењу ona стара пракса била je бол.а од ове. 
Ов i mi.; сада радимо то нас више кошта, a, међу- 
тнм; мањи се успех постигне! 

Поред ових тколских надзорника ми сада 
имамо n школских сеифетара. 

Имамо секретаре код среских начелннка који 
воде иеку коресподенцију и служе као нека врста 
школског ре(|)ерента срескоме начелнику. Пре рата 
код иаших основпнх школа било je много слобод- 
није, није могао капетан ни да пипне у просвету, 
учитељи су били у своме делању много слобод- 
imJM, a данас cv \4mi'.-!.ii некако мпого везатш u за 
среског начелника. Ту имате неког ре(1)ерепта за 
просвету који реферише среском начелнику не 
само o зиап.у појединих учителЈа и раду љиховом 
у школи него свакако и o II>HXOBOM политичком 
држању. Ha тај начин, господо, учител.и су од 
стране полициске власти много притиснутн. Omi 
иемају оне слободе кретања коју су некада код 
нас у нашој, истина маленој али no момс мишље- 
ii.\' напредној Орбији имали. 

Господо, ja ne могу да разумем шта hc ти сс- 
кретари код срсских начелника. Hirrn смо пре 
para имали школске надзорнике, питн смо пмали 
тс секретаре код среских начелника, нити су 
имали какве везе срески начелници са унитељима, 
опи нека раде са полицискнм чиповницима и са 
жандармима a не треба да имају ннкакве везе са 
просвстом. Нека учител.и у свомс раду делују сло- 
бодно no упутствима Мшистра просвете n mero- 
вих потчип.сних органа a ие no упутствима и под 
присмотром полнцнскнх власти! 

Господо, Влада др. Милапа Стојадииовика 
кад je дошла на управу земље, она се рсшила да 
нашу основну наставу унапреди, али no својем 
методу. И свакако, господо, методи за унапређи- 
Baibc name основне наставе били су од ibCHe стра- 
не прво прогони учитеља, тако да су учителзи мо- 
рали да изврше једну сеобу као под Арссиијем 
Чарнојсвићем, ссоба учитеља са једнога краја др- 
жаве на други. Било je срезова где ни јсдап је- 
дини учител) 'није остао непремештен. Ha примср, 
у Срезу подгорског било je 14 учитеЛ)а и свих 14 
премештени су no жељи Министра г. Ђурс Јан- 
ковића*. Ha зар се баш ни један учител> mije 
нашао да остане у томе месту, него су сви морали 
да се преместе?! И сада пошто je тако срећно из- 
вршспа та сеоба учител>а с једног краја државе 
на други, онда и свакако опет да бн била бол^а 
основпа пастава —• приступило се томе да сс учп- 
тслзи упишу у ЈРЗ партију. 

Да би се ово уписиваље лакше извело нзвр- 
шене су преко школских надзорнпка органпза- 
ције учителлских удружења no срезовима, али су 
те организацнје добиле име: Учптсл.скс органпза- 
ције Југословенске радикалне зајединце. 
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E na, господо, дозволите, пре рата биле су 
код нас учител.ске организацнје. Учитељи су се 
организовали у своја Учитељска удружења na ко- 
јима су расправљали љихове чисто сталешке no- 
слове, расправљали су прво o своме материјалном 
положају, na су онда раоправљали и o својим 
сгручним iinTaibHiMa. Али та удружеша, господо, 
ипсу носила име ни једне партије него су носила 
име само учител>с1<ог удружеља једног места и пи- 
шта више. (Млнистар просвете Димитрлје Mara- 
pamcBiih: Али je било клубова демократа учитеља 
у сред Београда!) Дакле, господо, та новина за- 
ведена je од Владе др. Милана Стојадиновића да 
се учитељи организују у партиске учитељске ор- 
ганизације и да носе назив владајуће napinje. Ja 
мислим, господо, да je то свакако штетно и да je 
то убитачно за нашу просвету. Ако Ксмо ми да 
нагнамо учптеље да морају бити организовани у 
удружењу владају11е етрапке, онда зпачи да их 
ми одвајамо од њиховог шаучног рада, одвајамо 
их од њиховог позива, да се посвете служби вла- 
;iajylie партије a не служби народа и државе. 
(Чује се: Они сами то xohe!) Господо, кад би то 
сами учитељи хтели и сами то чипили, зашто je 
Мпнпстар просвете то дозволио. Зашто им није 
казао: господо, ви немате на то права, ви се не 
можете организовагп као удружење пиЈедне no- 
лнтичке napinje, seli само као слободна сталешка 
организацпја. И кад су се ти учитељи у Београду 
сами no својој вољи организовали и позвали Ми- 
иистра Стошовића и Ђуру JanKosnlia да им одрже 
говоре у тим удружењима, na кад су они то npo- 
тиву воље Мипистра просвете и противно Закопу 
учннилп, онда ja питам: зашто г. Министар не pa- 
стури то удружење као противно закону и зашто 
je дошао на њихову скупштину?! И ако то онај 
стари Министар није учпнпо, зашто овај нови то 
не учипи и натера да се закони у овој земљи no- 
штују, Али, господо, то учителЈИ пису сами учи- 
нили, они су натерани на то, j ep трбух xohe хлеба, 
они 'имају децу и зависе од Министра просвете 
na се плаше да ће бити отпуштени из службе или 
да неће остати на ономе месту где су него ће бити 
протерани у најтеже крајеве, ако се не упишу у 
владајуку партнју. 

Мије са.мо то, господо, него je уведена пракса 
да ако једап учитељ тражн премештај из једнога 
среза у другн и онда мора добитн прнстанак на- 
родпог ггосланпка ЈРЗ из оног среза у који жели 
да иде. AKO тај посланик ЈРЗ партпје не буде дао 
'пристанак, он тамо не може отићи. И, господо, 
меки -се десио upe месец дана овакав случај. До- 
лази један човек код мене и каже овако: Moj 
рођак учитељ жели да добије Звечку, то je једно 
село бризу Обреновца, na каже, дошао сам код 
тебе да ми ти даш пристанак на то. Ja га .погле- 
дах, зачудих се откуд то испаде да ja будсм raj 
да дајем пристанак да дође један учитељ у мој 
срез! Али знајућп праксу која je завсдена од nap- 
inje ЈРЗ сетио сам се зашто je дошао он код 
мене. Ja онда отворено рекох: погрешно си сс 
оријентисао, то важп за one срезове где je по- 
сланик ЈРЗ, a пошто ja ипсам тај, ja ne могу да 
ТИ дам шикакав пристапак. Иако бих ти дао при- 
стапак и ти тај пристанак послао Министарсгву, 
онда би тај твој п,ријател> нашао Пишкопеју! 
(Пл.ескаље на левици). И кажсм му да не би тога 
бнло, оријентисао си се погрешно, пропитај и ви- 

дећеш да ће бити тако! Он je мене почео да уве- 
pasa. Ja сам казао поново: norpeinno cn се ти 
оријентисао. И он je увидео то и он се после мени 
внше никада није обратио. Зпачи, уверио се да 
се погрешно оријентпсао. Дакле, господо, видите, 
када се заведе таква пракса у земљи да народни 
послапици дају пристанак o постављељу n преме- 
штају учитеља у Ијиховс срезове, онда, господо, 
ту нема никаквог напретка за просвету, нити за 
наставу! Онда, господо, аначи да се ти људи упо- 
иребљавају само за политачке сврхе. И онда, on 
мора да мисли непрестано на то и не може више 
мислити na оне букваре, не може мислити na чи- 
танке, ne може мислити na рачунице, него мора 
једнако мислити на партнју ЈРЗ, како lie њој да 
се удобри. Зато, гооподо, ja мислим, да je крајфе 
време да се у пашој земљи заведе други фавац. 
Алп, ja ne верујем, да код ове Владе може пешто 
боље да буде, то само може да буде код једне, 
друге владе која би, господо, дала нашим учите- 
л»има сталност, и која би наше учител>с заштитила 
од прогањања. Господо, ми омо пре рата ималп 
учител.ску сталност у Краљевини Србији. I lani учи- 
тељ није могао бити премештен cne док се «е 
буде доказала љегова кривица и док не буде каж- 
ihcii, иначе није могао да га премести народни 
посланик, није могао да га премссти нп капетан, 
није могао нико да га премести, до једипо само 
његова кривица или његова волЈа. A, господо, 
онда je 'наш народ и папредовао, онда je нашем 
народу било добро, онда je наша просвета била 
папредна, a, господо, и учител>и су били задо- 
вољни! A учитељи, господо, нису беаначајии у 
овој земљи. Учитељи су од великог значаја у овој 
землЈи! Te Л)уде који спремају подмладак, ако ми 
њих будсмо третирали овако као што се опи да- 
nac третпрају, онда ће битп врло рђав и слабо 
образован nam подмладак. 

Господо, наши учителуИ, — то морамо при- 
зпати и то пико ne може да порекне, — у Свет- 
ском рату дали су исто оно, што je дао и сељак. 
Onu су барабар са својпм ђацима, са својим вр- 
шњацима-сељацима ишли у борбу. Они су гинули. 
I Inje IHH један жалио живота. Али, господо, ви- 
дите, зашто je то било тако? — Зато што су били 
задовољни. A, господо, овако, како сада траје, 
ja не знам, да ли he то задовољство да буде «а 
оној висинп, како je шекада било. 

Господо, говорено je, морам и ja o томе да 
говорим, o томе тако званом целибату. Прошле го- 
дине Министар предложи Скупштини и Народна 
скупштина, односно скупштинска већина, усвоји 
да се учитељице me могу удавати ни за ког дру- 
гог сем за учитеље, n ако се и уда за другога, 
онда губи службу. Али, господо, ми имамо више 
учитељица лего учитеља. Шта ћемо сада да pa- 
димо?! Како ћемо удати онај вишак?! Није то 
тако снтна ствар, господо. To je ствар врло оз- 
биљна. Учитељица у селу мора служити за пример 
целоме селу, својим владашем и својим понаша- 
њем. A кад ми овако урадимо, na забранимо учн- 
тељици и кажемо: ne можеш да се удаш за дру- 
гога, бирај учителЈа, a она се окрене лево и десно, 
и види да се онај учитељ који би њу могао узети 
већ оженио и ona вема куда. Наравпо, може да 
се догоди нешто друго. Може да се догоди ono 
што није она ни желела и шго није мислила. Онда 
може  морално посрпути,  a  то je велнка  штета- 
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Велика je штета не само за њу, него je велика 
штета и за околину и за оне ђаке, којима je она 
учитељица. И ja мислим, госнодо, да je ту учињен 
грех и да тај грех треба исправити. Треба пустити 
слободу. To су живи створови, најзад, то су жива 
бића, најзад, то су чланови ове заједнице, који 
имају право на живог исто онако као и остали. 
AKO, господо, желите, да нема вишс учитељица 
него учитеља, онда ограничите упис у Учитељским 
школама, наредите нека се угшсује у Учитељске 
школе 2/3 мушкараца и 1/3 девојака односно жеи- 
скиња и онда нећете имати потребе да кажете: 
учитељице се удају за неучитеље, na je после те- 
шко, што ће онај чиновник добити службу на дру- 
i'oj сграни, a она на другој страни, na не" могу ни 
једно ни друго да се снађу и онда трпи једино 
служба. AKO овако урадите онда he све учитељице 
бити удате за учитеље, јер hc бити на избор вишс 
учитеља, a овако учитеља на избор нема и зато 
немојте учитељице нагонити да цео »ек буду усе- 
делице. 

Господо, г. др. Главинић, говорећи пре подне, 
пледирао je за то, да се за сељачку децу иапишу 
засебно други уџбепици, a за варошку децу опет 
други уџбеници у основној настави. Ja не могу 
да знам, шта je он с тим мислио, али како сам га 
ja разумео, мени изгледа, да je он ту хтео да no- 
сгави неку разлику између сељачке деце и варо- 
шке деце. Он je нарочито нагласио то, да сељачка 
деца треба да уче оио, што je потребно селу, те 
тако да остану у селу a да не иду даље из села. 
To je Morao др. ГлавиниК да рекне само зато, што 
не познаје село и ие познаје народ. 

Господо, ако би све, што je у селу рођено, 
остало у селу, онда ко би правио подмладак у ва- 
роши? Наше се вароши обнављају из х;ела. Видите 
како ое вароши постепено развијају приливом из 
села. Дођу деца и шегрти са села и ти шегрти 
некада буду добри трговци и први људи у ва- 
роши. У школи су сељачка деца показала велики 
успех, и у високим школама доказала су више 
успеха нвго варошка деца. (Одобраваше и пље- 
скан>е на левици). Ми, гооподо, имамо данас се- 
љачке синове na највишим иоложајима у земљи, 
ми омо имали најбоље војсЈСовође сељачке сипове. 
(Пљбскање na левнци). Ми имамо на нашим уни- 
верзитетима професоре сел.ачке CHIKJHC, пмамо их, 
како сам рекао, 'на најисгакнутијим местима и у 
науци n у државиој управи. 

Овако, како г. Главинић мисли, наравно да 
"и m сељачки синови били лишши права на то, 
да ,могу учествовати у науци. Они би морали да 
остану онамо у селу где су и рођени. 

Pretsednik  Stevan   Ćirić:   Gospodine  govornice, 
molim Vas da skratite Vaša  izlaganja, jer Vam   je ' 
vreme isteklo. 

Војислав Лазић (паставља): Како je истекло, 
кад сам ja тек почео да говорим? (Веселост.) 

Господо, нема потребе да се пишу посебни 
Уџбепици за оспоииу иасгаиу, посебно за вароши и 
посебно за село. Нема потребе за то, што тск 
после свршене ословне школе деца треба да се 
ЗДредељују куда ће, илн he остати у селу, или 
ne ићи на занат, или he nhH да уче школу, a исто 
тако и у вароши се деца после свршене основне 
Школе определ,ују, шта he радити, или he да иду 
Иа занат, или he да иду у школу, или да осталу 

код оца у ду11ану. Према томе, г. Главини!) није 
добро то литаље простудирао, и мислим, кад би 
се његов јутрошњи захтев прихватио, да би то 
било много убитачно за нашу земљу. 

Господин Министар нам рече, да hc сада ос- 
поииа настава бити папреднија, да he бити много 
папреднија него досада. Али ja пз овога буџета 
ne могу да видим то. Ja из овога буџета не видим 
ништа, да he ta настава тако јако да пође «а- 
пред, na да .можемо да кажемо: Боже помози! Ми 
ниднмо no овоме буџету, да je пбвећање само na 
Министарство и да ono износи 34,187.487 динара, 
a  кад погледа!   тта je Министарство - - то су 
само чиновпици! ПовеЈшно je и на средњу наставу 
11,000.000, a за сснову наставу повећано je овега 
два милиона динара. Према томе, господо, ja не 
видим никаква напретка за ршовну наставу, a joni 
мање могу да видим напредак кад су у партији 
број 320 — noMoli за подизање основних школа 
— предви1)сна само три милиопа динара за целу 
земљу; с погледо^м na оно, што je сам г. Министар 
признао данас у своме ексгшзеу, колико нам треба 
?.града за потребе ошовних школа, три милиона 
динара нс значи ништа. (Министар просвете Дп- 
митријс Магарашевпћ: Ja сам јутрос објаснио на 
што je отишло ових 30 милиона.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da završite pošto ima još više od 20 go- 
vornika zapisanih za ovaj resor. Prema tome molim 
Vas da imale obzira, jer ovoga puta ne može niko 
duže govoriti, a mislim da je dosta pola sata. 

Војислав Лазић (наставља): Унапређење учи- 
теља je било партијско. Партијски пријатељи су 
били унапређени. Они који не приладају партији 
нису могли бити унапређени. Доласком новог Ми- 
пистра рскло се да he се направити нека ранглиста 
na да he се no тој листи вршити ynanpcl)eii.a. Али 
ja ево имам један докумеиат пред собом и xohy 
да запитам господина Министра када je он na- 
правио тај ред и направио ту своју ранглисту 
како je учител^ Милутин Аксентијевић из Београ- 
да, који има 17 и no годииа службе, оцешен скроз 
одлично, како je то да он чека групу jom од Ž6 
децембра 1933 године, како да остане још даље у 
7 групи, a међутим Србислав Милошеви!!, који 
има 14 година службе са просечним оценама до- 
био je 6 групу. Зашто4 je та неправда учињена да 
Милутин Аксентијеви!!, који не припада владају- 
heM режиму, није унапређен? (Мииистар просвете 
Дпмитрпје karapauiemih: Зато што je под дисцп- 
плинском истрагом!) To би могли видети ко je 
под дисциплинско1М истрагом: да ли Аксентијевић 
или Милошеви^ да прегледамо акта na да видимо 
ко je под истрагом. Када би то извидели, ми би 
нашли да je баш овај Милошевић лод »страгом 
и да je оптужен суду, док, међутим, Аксентијевић 
од тога ништа нема. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govarniče, 
molim Vas da završite, da bih mogao dati reč na- 
rednom govorniku. Molim Vas da završite za dva-tri 
minuta. 

Војнслав Лази!* (наставља): Гооподо, издржа- 
вање ociioBiniN школа пренето je ma бановине. Ha- 
резан je прирез 22% у бановини Дринској. Али, 
господо, осповне школе пздржавају се врло рђаво. 
1 [емају im дрва за огрев, ниги имају кредита за 
одржаваше чистоће, нити у бпште имају ono, што 
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су раније пмало. Мс1)утим, ГОСПОДО, кадп упоре- 
димо ima иарод плаћа ми ћемо добити ивакиу 
слику: једиа ошцтина, која je у исто време и једна 
школска општина, ове je године платила приреза 
4-5.000 динара, a њена je шкода добила 9.300 ди- 
нара! Е сад, поспо^о, где je она разлика? (Глас 
са деснице; Дата je некој сиромашнијој школи!). 
I leno рече да иде у корист оиромашнијих школа, 
a ми у roj бановини имамо села која уопште 
немају школу, a плаћају прирез! 

Pretsednik Stevan Cirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da napustite govprracu. l^ee ima narodni 
poslanik g. Stameniko Stošić. 

Војислав Лазић (наставља): Господо, ja ћу да 
завршим свој говор. Господипе Претседниче, ja 
мпсли.м да je бнло миого GoJhc да допустите да ja 
завршим говор na оида да дође Стаменко. 

Pretsednik Slevan Ćirić: Ne, ja Vas molim cia 
sidete sa govornice, jer ste govorili vee 10 minuta 
više nego što Poslovnik propisuje. 

Војислав Jlasiili (наставља): Ja говорим у име 
прупе. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Niko Vas nije prijavio 
u ime grupe. Molim Vas da pazile na Poslovnik, jer 
red je da date primera za njegovu tačnu primenu sa 
toga mesta. 

Војислав Лазић (наставља): Господин Главн- 
нић je шест месеци апремао једаи говор na га je ју- 
трос овде више од даа cara читао, a мепи ое не 
дозвол>ава да o једном овако важном питан»у го- 
ворим, «его се скидам ta говорнице. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, 
ako bismo liteli statističke podatke da pravimo: ko 
najviše upotrebljava govornicu, — ja sam uveren, da 
biste Vi bili ne samo rekorder, nego tla govorite dva 
do tri puta više nego onaj koji bi odmah posle Vas 
došao. Prema lome ne možete se žaliti da se Vama 
ne izlazi u susret. Ja Vas molim da napustite govor- 
nicu.  (Smeli i odobravanje u dvprani). 

Војислав Лазић (настаиља): Ja hy да завршпм, 
jep нећу да дозиолнм да се ja и мој друг Стаменко 
вучемо око говорнице, али пошто je и 0« сел.ак, 
ja се падам да he пасгаипти да говори у истоме 
правцу у коме СШ И ja roaupno. 

Краљевсаса влада Госиодина др. Мнлана Ci o ja- 
диновића врло р1)аво ради у свима правцима na ra- 
кође и у просвећивашу народа. Како сс њена про- 
светиа политпка ne може да измени доласком 
новога министра, који долазн као стручњак па ме- 
сто министра паргизапа, a ja ие верујем да се та 
иолишка може изменнти под Владом г. др. Gro ja- 
дин^вдћа и зато ja нзјавл.ујем да hy гласати про- 
тив са највећим апетитом. (Одобравање и пљес- 
кање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik g. Stameniko Stošić. 

Стаменко Сшшић: Господо народнн посланици, 
ja нисам писао свој говор jep сам ja живео и uo- 
рлстао у крајевима који су 500 година 6'или ПОД 
туђином, те сам слабо ппсмеп n ja, гооподо, нећу 
да ое упушгам далеко, jep иредговорници из опо- 
зиције рекли су мииго којешта... (С.мех код 
већике и узвици: Добро си рекао!) ... n изнели су 
iipano craibe. Алн ja liy говорити само ono mro 
зассца \ м.;ј срез гдс сам ja народни послаппк! 
{Брапко Тодороиић: Иако си у опозицпјн!). Јесам, 

n к) радикал, али ja нисам изпевсрно шефа nap- 
тије као ти! Господо, ja сам народни посланик 
у срезу Кривоиаланачком којн je удаљел од же- 
љезничке пруге 65 км. и то no територији мож- 
да највећи срез у ЈуамноЈ Србнји који нма скоро 
50.000 стаиовника... (Брапко Тодоровпк: У чнје 
име ти говориш?) Ja говорим у име групе радикала. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
Vi ne govorite u ime grupe. (Upadice i graja). Go- 
spodo narodni poslanici, molim vas da ne upadale 
u reč govorniku. Kao sto vidite, gospodin poslanik 
govori iz slobodne reči. To je za pohvalu i ne treba 
ga ometati. 

Стаменко Стошик (насгавља): Госиодо, ако je 
ш-де учињеио тблико нелравди, то je учишено у 
моме срезу у Кривој Иаланци. Taj срез, још за 
ире.ме турске владавине све до \b'2'6, имао je гам- 
назију. Te годипе отвара се грађашжа школа a за- 
твара се гимназија. 1935 годпие nonouno се отиара 
гп.миазија у Крнвој Иалаици, али заго што са.м ja 
био са мојнм пријателуиш у опознцпјн, господии 
СтошовиК нашао je за погреоно да у Kpnuoj 11a- 
ланци, тамо где има 99% иеписмеиих затворн гим- 
нааију и затвори грађаиасу школу. (Иовицн ca ле- 
вице: Срамота! —■ Повнк ca деспице: Huje бнло 
више услова!) 

Господо, тамо, где je највише потребна гимна- 
зија, где je највише потребна школа тамо je иема. 
Ca one crpaue грапице, два кшшметра далеко, у 
селу Ђујешеву видите ГЈШНазију у Бугарској, a не 
ипдите гпмпазију у Кривој Иалапци, и то само зато 
jep je бнла воља господипа Стошовића да од мене 
створи иечонека, да од меие сгвори јерезовца. 
(Иротесги на левици). Господо народнн послааи- 
ци, што се тиче премештаја учитеља o томе нећу 
ни да говорим, jep je o то.ме пптању доста гово- 
рено од стране мојих колега ca левице, али ипак 
хоћу да нагласим да мој срез Крпва Иаланка важи 
као казпени завод за Минисгарство иросвете, jep 
TO name Мппистарсгво, госпоДине Miimicipe, прет- 
sopeiHO je у право партијско Мииистарсгао. Има 
иного учитеља у моме срезу ca 26 годпна службе, 
a иротерапи су у пајзабачеппја села. (Гласови ca 
левице: Због чега?) Зато што иису Јереза, него О- 
иозицпја. 

To се, господо, ре^а сталио. Док у Сшпљу де- 
сетине учитељв нема месга, код меие једаи учитељ 
ради ca 120 ђака у селу Радоњице. To нека roeno- 
дин Министар чује. 

Тако изгледа лросвета у Јужпој Србпји. Зар 
су зато onu давалн своје животе за слободу Ср- 
бпје, зар су тако мислили чипиоцп којп су 1903-4 
годане паоружали ca брзометкама те људе, да се 
боре за слободу Србије? И, господо, овако се no- 
ступа самном, и мој народ испашта само зато што 
ja нећу да будем Јереза. 

Да говорим, господо, o унапређешу наших у- 
читеља, нећу, jep упапред знам да учител>и који су 
моји пријатељк неће добити групу све дотле до« 
не буду постали чланови Јерезе. (Мпппстар про- 
свете Дтштрије Marapauiemih: To mije тачно!) 
Me, господине Мипнстре, то je тачно! У Крпној 
Палаици један учитељ чека na групу век шест го- 
дина, a мпоги који су јуче сгекли право одмах до- 
бивају ту групу ... (Мчпистар просвете Димитрије 
MarapauiCBiih: To није тако! To иије тачио!) Ja 
ћу да Вам докажем, господине Мииистре, да je 
тачно! (Мпипстар просвегс Димптрпје Marapamc- 
Biih: He, то није тачно!) 
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Господо, ja сам и данас добио јсдну учнтс- 
љицу no казнн, јер како рекох мој срез je оглашен 
за казнсии завод. 

У Министарству просветс иије се знало, je ли 
Мшгистар CioiiiDiiiili или je Мшшсгар Маричић, 
али изглада да je више Маричић. И док je овај чо- 
век начелник Опттег одељења . . . (Повици са ле- 
вице: Одслења за основиу наставу) . . . тога Мини- 
старсгва, зло he бити за наше учител>ство . . . (Глас 
са деонице: Добар je Маричић!) . . . ми нећемо има- 
тч поосвету како треба. 

Кад бих, господо народни посланици, имао 
уверења да IIL

1
 и граподин гледати као mio je као 

профеоор гледао на учител>.ску легитимацију да 
учитељ б\'де народни учитељ, a нс ЛРЗ; кад бих 
имао уверен>а, да ће просветш иолитика поћи и 
лругим путем, a ие оним Kako ју je иодио г. Сто- 
шовић, ja бих гласао за буџет, али то уверење o 
господину Министру из н.сгоиих говора, које држи 
на збороввма пп унутрашњости, ne могу ,TUi стек- 
нем, јер сс из њих види, да неће да води про- 
светиу политику него политику ЈРЗ, то ћу да гла- 
сам против. (Пљескање и одобравање на левици.) 

Prelscdnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Borisav Živadinović. 

Борисав Живадиновић: Госиодо иародни no- 
сланици, послије вите предговориика који су из- 
нели овоје опаске no питању предлога буџета Mn- 
ннстарства просвете за 1938/39 годину, сматрам за 
потребно да, говорећи o овом буџету, изнесем и 
ja нека своја запажања, која тангирају сталеж 
просветних радеиика и најшире   слојеве   народа. 

У своме говору истичем трн питаи.а, од којих 
на прво место ставл.ам: учител.ство и његова уло- 
га у државн и друштву. Учител.ство, господо na- 
родни послаиици, у целом свету има исту улогу: 
BacnuTaibc детета у школн и проовсћивање народа 
и кроз школу и ван школе. Али наше учител.ство 
имало je још јсдну тепжу задаћу: буђење и изЈ 

грађивање националне мисли под врло тешким 
прпликама и у томе подухвату дало je ono, што 
се од ihcra тражило и очекивало — изградило je 
честите грађане, створило je хсројс, које je у naj- 
тежим данима водило и с, којима се не жалећи 
животе борило, да би нациошлпа мисао била 
остварепа. (Др. Мпрко Kocuh: Зашто читате?) Чи- 
тали сте и Ви. г. докторе. (Rp. Мпрко Kocuh: To 
je неистина!) Ja Вам нисам упадао у говор, na нс 
би требало 'ни Ви. (Др. Мирко Kocuh: Ссл>ак го- 
вори, a учителЈ чита свој говор!) 

И после толиких витешкпх подвига није се 
стало и остало на томе, већ je учител>ство и даље 
са пуно прегаоштва радило на националпом и 
^росветно-културиом изгра1)Ивап>у своје државе, 
н то дотле, и онда док су у једној огромној вс- 
ћини људи из других професија гледали да по- 
бољшају позиције својих сталешких оргаиизација, 
na и толитичких. Учитељство je, међутим, господо 
народни посланици, прво поставило своју органи- 
зацију na темељу југословенства под називом 
••Југословеиско учитсл>ско удружење", и то још 
1920 године. онда, када се знало само за Краље- 
вину Срба, Хрвата и Словенаца! 

Из тога се, господо, можс jarac видети, какву 
Улогу je вршило и извршило учител.ство прсма 
Држави n пароду, и шта држава и друштво тбј 
класи друштвсној дугује. Кад се, господо народни 
посланици, упореде напори тих људи за свеопште 

добро државе и народа, сматрам a и социјална 
правда налаже, да се народној школи и учитељ- 
ству поклони већа пажња, јер he се само ma тај 
нанин успети да одгој наше младежи буде бољи 
и напреднији. 

Кад Cm се упптали: шта je To и шта би се 
требало урадити na да се одгој деце врши са 
више воље и самолрегоревања за'општи напредак 
просвећивања могло би се у кратко рећи: решити 
социјалне потребе свих наставнпка који су опте- 
рећени децом. Како и на који начин изложићу 
своје мишљење и умолити господина Министра 
просвете да ово прими као доброиамсриу су- 
гестију. 

Учитељство дела и ради у највећвм броју na 
селу и то дотле са вол.ом n снергијом са каквом 
треба да ради један васпнтач, док га ие притиспу 
тешкоће о«о тколовања своје деце. Мали чинов- 
ник oiuepelien децом, који трсба да одваја за по- 
требе своје деце ради школовања, доведен je у 
крајњу материјалну немогућност да егзистира као 
човек, a када то мањка код свакога човека na и 
код васпитача, посао нс може ићи добро na ма то 
било и лоред највеће воље да буде добро. 

Да би се то питаље и правилно и корпспо ре- 
шило постоји само једна али оправдана мбгућ- 
ност a то je: да се сви учитељи и учител.ицс, који 
су своју дсцу ишколовалн и збринули, вратеу 
мања места, где «ема гимназија и стручнпх школа, 
a да се учитељима и учител>нцама оптерећепим са 
децом дају таква места где би васпитавају^и 
осталу децу, збринули и своју. 

To захтева правда и социјална нужда н то je 
једини пут, којим се мора једпом ићи ако не upe 
a ono касније, a пословица вели: „Што можеш /ta- 
nac урадити не остављај за сутра." 

Друга потреба, na icojv учптел.етво даипо чека, 
јесте и.ихово унапређивање. Док код других чи- 
јновничких класа постоје разни положаји, на 
основу којих чшовиици брзо скачу из тјжих у 
више групс, код учитељства то није, a то je не- 
правда према људима, који су највише задужилп 
државу. Замислитс, господо, да један учитељ ne 
може да доспе у 5 положајну групу до 55 годагае 
старости и 36 годша службе, na и тада се деш, 
да такав човск оде у пензију са 6 групом п.чп 
умре при крају свога службовања остављајући 
породицу, са минимумом егзистенције за жнвот. 
Социјална нужност захтева, господо, a ja верујем 
да he то и господии Министар и Крал>евска влада 
схватити, да се учитељима и учителлгцама смањи 
raj рок за унапређење у 5 групу na 25 година, тако 
да he се за те чародне прегаоце за добро свих, 
у чијем се наручју налази 6v,iyhH0CT наших по- 
колења, и прнмити и учинити све као што су се и 
до сада и многе и праведне ствари учипиле за бо- 
љитак name просвете. Народни посланик г. Наио- 
вић изнео je један случај школскога надзорника 
Накића. Боже мој, -- велика ствар! НаКић je тада 
био дечко од 16 годппа, због тога није могао да 
иде у рат, na je као и остала деца остао код своје 
куће. Нијс чудо niTO je он нешто радио што су 
од њега тражили Бугари, -и фотографисао се са 
Бугарима. Ja знам да je г. Накић после ослобо- 
ђења био учител., и да je за свој рад оцењиван 
одликом и то баш од странс школског надзорппка 
из Националнс страпке са чије стране сада долазе 
критикс na шегов рад. Да je био анационалаи n 



136 XXII REDOVNI SASTANAK - 28 FEBRUARA  1П38 

u  такаа  KžKBHM  га  претстављају,  on не би ono 
примл.си у редове народних учитеља. 

Гооподин Војислав Лазић рекао je да уредба 
o издржавању школа no бановинским буџетима 
није добра. Уредба je, господо, добра, и ja hy из 
своје праксе, kao народнн учитељ, да вам изнесем 
једну нињеницу. Општински деловође, иека ми сс 
не замери, ово није генералисање, али општински 

овође и претседниц« општина су ту мало по- 
гођени, јер су издржавањем школа хтели да држе 
учлтелза у шаху, да учител>у нс дају на прсме из- 
државање, да га материјално онемогуће, да бн га 
политички опемогућилн, да би га управо иатерали 
да пред својоМ савешћу политички капитулира. 
Ono je врло добра ствар nno су учитељи отргнути 
од општине, тако да више немају тешкоћа са прет- 
седаицима и деловођама општина, пити са издр- 
жавањем. 

Износећи ове опаске, не могу пропустити, a да 
ne нагласим ono: никад није доцкан исправити не- 
правду правдом, за "коју ова Влада ne носи кри- 
вицу нити какиу одговорност, али може примити 
благ дарност, a то je; за исти рад — иста права и 
нсте награде т. ј. врктити учитељицама и осталим 
жеиама чиновницама, удатим за чиновнике, исти 
лодатак Koin имају остали чииовницп. 

Уз то бих нагласио још једну ствар, a то je, 
да се остави рок учител>нма n учитељицама, који 
имсу положили практичан учител>ски испит у за- 
коном року, да го учине до краја 193040 школоке 
године, како би се и то питање окоимало без те- ■ 
шкоћа и no учитеље и no Министарство просвете. 

Ha крају xoliv да умолим господина Министра 
n Краљевску владу да се партија 320 буџета Мини- 
старства просвете, која се односи na подизање на- 
родних школа, повећа од 3 милиона линара на 5 
милиона динара, a исто тако и позицмја na дома- 
ћичке школе од 500.000 динара na 2 милиона ди- 
мара, јер сматрам да никада mije много нити 
штетно mro год се буде утрошило за бол>итак и 
Јобро парода. 

IIITO се точе прогона учитеља, o којпма je 
мало пре гонорпо г. Нановић, ja могу да вам кажем 
ово, пошто сам и ja из те бановине и ono сам члан 
учителлЈког друштаа те секције у то време. Тамо 
je било мпсго тежих случајева прогона у оно доба, 
пего што се сад говори. A ja ћу ла вам кажем оео; 
опакнпх случајева има и молићу господина Мини- 
стра просвете да одреда једног од инспектора да 
се види да ли су ови прогоњени људи уопште за- 
служилп да добију боље награде за свој рад, него 
IHTO су добили. 

Ла liv да иам саопштим само један део из јед- 
нога записника, v коме се виде разне злоупотребе. 
Ja овде пма.м записник седнице надзорног одбора 
Ј.У.У. секције за Дунавску бановину одржане дана 
13 фебруара 1038 године у Учитељском дому у 
Новом Саду, Овде се цитирају 31 злоупотреба, ако 
заиста постоје, како je нађено и потврђено од 
стране овог одбора. Господо, ти нсти људи који 
су овде, за нромс режима националне партије ту- 
жили су ове људе суду и редован суд one људе 
je ослободио. Ево да вам прочитам само један 
прпмер. (Јои;1и Здравковић: Па шта je било na 
суду?) .lom mije било иптта. Али je ono ЗЗПИС- 
нички утврђено, Ево сад hy да вам кажем шта овде 
v записнику пише: „1) Књижари „Правда" Петров- 
град послато je уз поузеће 16-Х11-1936 1)ачке кп.п- 
жице у вредности од динара 870, Дупликат рачуна 

бр. 555/36 поништен. Наруџбвница такође пони- 
штена. Страна поштанске кшиге 54/36. Новац није 
уведен у Благајнички дневник," итд. 

Вн нисте онде судија пего само народни no- 
сланик као и ja. (Jnnnii Здравковић: Тек кад суд 
буде рскао споју рсч, онда говорите, иначе ono 
mije у рсду!) V реду je, господпне! 

Ha крају, господо, могу да кажем n ono: Прп- 
говорп iiaimiM учитељкма да су подбацили пред 
оним предратним nncv тачни. (Јпваи Здравковић: 
Мора да подбаце кад сте партизапи!) Kao n mi 
адвокати! — Наука mije пешто уоквирено; наука 
има enoj развој као и човечанство. Ona се развија. 
Псма ни једног човека, нема ни једног научника, 
спцпклопедпстс, да може сне зпати. Прилике су 
v нас такпе да село mije могло да исплаћује im 
служитеља, a камо ли да набавља научна сретства. 
Mn видимо да су мајстори педагошке науке ство- 
рили пслагошку школу. a порсд тога стварају сс 
и огледпе школе, које he дати што се одших и 
очекује. Ja сс надам ако материјалне прнлике до- 
зволе да lie г. Министар умети да ангажује и веће 
суме, тако да he се усавршити и наше школство 
онако како je то у другим културним земљама, 
Швајцарској, Немачкој и Шведској. Лко ne данас, 
;ioliii he време кадв lie се то постнћи. 

Вбрујући, господо, да he Влада у овом смислу 
учинити све mro мрже и стоји до iiie, као што je 
то и до сад чинила, ja hy гласати за предлог бу- 
џета. (Пљескање и одобравање код већине). 

Prefscdnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik %. Manfred Paštrović. (Glasovi: Nije tn!) Pošto 
g. Paštrovie nije tu, pretpostavljam da je odustao 
od reči. 

Ja vas molim, gospođo narodni poslanici, da se 
strogo drži Poslovnog reda. Vama je saopštena 
lista govornika i vi ste videli da se javio veliki broj 
govornika za resor Ministarstva prosvete, a isto tako 
ima i vrlo mnogo govornika i ул\ ostale resore. 

Reč ima narodni poslanik .?. dr. Milovan Grba. 
Лр. Мплоиан Грба: Господо народни посла- 

ници, господин Мппистар просвете у своме експо- 
зеу изнео je сам критику свога ресора. Тим пово- 
дом мој пријатељ г. Цветић држао je један говор 
п ii.'McljV мепе и n.era дошло je до једне контро- 
верзе. (Један глас: Начелне природе!). Да, наче и 
природе као mio je уопште enc овде између нас 
иале.шо, ji ja сам дужан овде да се осврпем na 
његове примедбе, јер je r, Цпетнћ рекао да je у 
Београду основан Српски' клуб и донсклс напо- 
менуо да би требало да г. Мпнпстар учини изве- 
ене интервенције, јер да v нашој зсмлји долази, 
тако да кажем, до сепаратистичких културних ма- 
нифестација. Ja жалим mro г. Цветића нема овде. 
Он се мало латио историје, и ироиизирајући ono- 
менуо je enoje Славонце. Ja сам се ту умешао, na 
сам му казао да je то сасвим нешто друго. Сла- 
nomui према Хрпатпма, рекао оам, траже за себе 
ono што имају Хрвати у Хрватској. A то je саши-м 
нешто друго од оваквог културиог клуба као mro 
се оонива у Београду и у Загребу. Мени je 
жао mio г. Unenili mije споменуо колико има 
друштава у Загребу са хрватским именом n онда 
on та замерка отпала. (Јосип Цветић: Имам ли 
права да упадам?) Имате права, само су иени 
naum друтови били го забранили и овда сам ja 
казао да ne могу бити изузетан посланик. Господо, 
ja сам тада казао да су то били чисто.покрајински 
захтевп и да то са културним захтевима и маии- 
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фестацијама иема никакве везе. Г. Цветић je до- 
некле рекао; ова Краљевска влада нема свог изра- 
ђеног гледишта у погледу јединства народа. 
(Јоваи Здравковић: To je јасно!) Оп je то рекао 
и казао да, према томе, долази увек до теорије 
три народа и да долази онда консеквентно до 
могућности самоопредељивања. Ми држимо да je 
'■- Цветић овде казао.једну контрадикцију, јер,' 
госиодо, у првом реду, ми стојимо na јединству 
Државе, a држава je у своме духу јединствена, a 
видимо и код Чехословачке да стоји на јединству 
своје државе, иако има Пемце који им ту теорију 
не дозвољавају, a свакако Немци и Чехословаци 
иису један те исти народ. Али из tora што нису 
испи иарод, Чехословаци не дозвол.авају консек- 
венцију сауоопредељивања, a као што смо имали 
Прилике чути и видети, и Француска je у том no- 
гледу рекла да je ома заинтвресована у иитегри- 
тету чехословачке државе. И ово што г, Цвети* 
каже да. ова Влада нема те децидираности, ja др- 
жим да се г. Цветић могао много пута уверити 
o протмвиом, јер je гледиште o јединству југосло- 
венског иарода и Југославије Претседник владе r. 
Стојадиновић изложио пред омладином Југосло- 
венске радикалне заЈеднице na њеном конгресу 
тако децидирано, да o томе ne може бити сумње 
и Да га оспорава само човек, који хоће да има 
став омозиције! 

Има нешто у чему се ja ca г. Цветићем пот- 
пуно слажем, a то je што je г. Цветић казао да 
je национализа.м један ocehaj, дубок ocehaj. И vry 
се, видите, г. Цветићу, ja ca Вама слажем. (Јосип 
Цветић: Ja сам рекао има два момента: формални 
и материјални!) To су сад атрибути, али сте 
углавном рекли да je национализам осећај и ja 
сам рекао да се с Вама у том погледу слажем,-и 
то зато, r. Цветићу, што je национализам никао 
У наррду a Ви сте и то довели у везу са Крал.ев- 
ском владом и ресором Министарства просвете, a 
ja, видите, то хоћу да оделим. . 

Јер сте ви тражили да Краљевска влада у томе 
погледу узме днзгине, a ja Вам, господине Цве- 
тићу, хоћу да кажем да je наш национализам из- 
никао из нашег народа, и да га nam народ од 
Григлава до Ђевђелије oceha у својој историји, 
и да je он сам био извор тога свега и да je неза- 
виснр од Краљевске владе и Министара тај нацио- 
»ализам имао своју високу плиму, да je срушио 
Два царства: Турско и Аустријско. И тај наш 
национализам који je срушио два царства, за њега 
Не може бити никаква опасност са ма каквим кул- 
l'vpmiM манифестацијама у Југославији. (Јосип 
Цветић: Ту се ja ca Вама слажем!) Јер, господо, 
наш национализам створио je nam народ, јер, 
господине Цветићу, њега су створили његови 
Први синови, као: Филип Вишњић, Његош са сво- 
ЈИМ „Горским Вијепцем", na Мажуранић са Смаил- 
Агом-Ченгићем, јер кад je постао Бан и on није 
Више певао, али ripe тога писао je o народном 
Једипству. Taj nam пациопализам je ту, и Кра- 
љевска влада и њен ресорни Министар није забра- 
нио то, да се, као што смс се и ми напајали из 
гих извора југословенским национализмом бе- 
смртнога Филипа Витњића, Његота и Мажура- 
НИћа, напајају, такође, и будућа покољења. A сад 
""'о се код nac јављају извесни покрајински мо- 
Менти, то су чисто племенске појаве. 

Taj наш  пационализам  he  остатп,  a  никакве 
Посебне агоналпе манифестације, -- xohy да Вас 

иоправим, господине Цвети11у, — да у племенском 
животу једнога народа постоји агоналност, и та 
агоналност пружила je грчком народу, да je ca 
својом хегемонијом створио јелинску културу. 
Ксенофобију и агоналност ne треба тако трагично 
да узимамо, с обзиром на велику снагу иашег 
парода, na да за овакве појаве одмах тражимо 
интервенцију Министра просвете и Крал^евске 
владе. Јер, господо, ако je господин Слободан 
JoBanoBHli себи дозволио да буде претставник 
Српскога клуба, тај стари господин, који je напи- 
сао иного књига, признајем, ми нисмо кадри да 
напишемо такве књиге, али и уважени господин 
ЈОвзновић ... (Јосип Цветић: He дирајте у оно 
што ne разумете!). He можемо ми због оваквпх 
извесних прјава одмах узети ствар трагичпо, na 
pel.n: крнв je др. Корошец, крив je др. Стојади- 
новић a Слободан Јовановић хоће да има своју 
слободу у овој земљи. 

Господо, ja сам изнео моме пријатељу r. Цве- 
тићу своје гледиште у том погледу, a сада хоћу 
у неколико да се осврнвм «а сам експозе госпо- 
дина Министра просвете. Ja хоћу да почнем обр- 
нутим редом: он je почео од основне школе према 
универзитету, a ja hy почети од универзитета ка 
основној школи, зато, што je nama држава, у 
лрвим годинама од свога почетка (рорсирала уни- 
верзитсте више «его лн средњу школу, a средњу 
школу више него ли основиу школу. 

Гасподо, ja са.м заступао јединство факултета 
у нашој земљи. Место тога дошли су универзи- 
тети са CBOJHAI многобројним факултетима и сво- 
јим многим специјалностима, онако како нам je 
то лањске годинс овде оцртао господин Косић. 
Али, господо, и то je била једна пртреба: ми смо 
били у 1недостатку чиновника, у недостатку учи- 
теља, у недостатку професора и правника. Ta мо- 
ментана потреба тражила je од нас да нам уни- 
верзитети то даду. Стога се догодило то, да су 
мпоги полагали испите на универзитету no скра- 
ћеаом поступку. И ми смо, господо, у натем прак- 
тичном животу осетили те дипломиране пезна- 
лице, јер због тога скраћенога поступка ми, на- 
жалост, и данас имамо у земљи те дипломиране 
незналице. 

И код средње школе, која се исто тако није 
могла развијати као што треба, ми смо опет до- 
били интелектуалце, кроничне матуранте, који ни- 
како не могу да сазру и да постану потпуни ма- 
туранти, који су свршили средњу школу. 

Господип Министар и сам je казао за нашу 
реалпу гимпазију да je наша реална гимназија 
„мешавина", a ja мислим да je према своме на- 
ставпом ллајну једна христоматија неповезаног 
штива. И пошто je господин Мипистар и сам то 
увидео, ja бих га у том погледу замолио да на- 
стоји, да се то реформише. Теткоће у наШим ре- 
алним гимназијама, обзиром на ону силну навалу 
haica, коју смо имали поеле рата, поставиле су 
велике захтвве на средшошколске професоре. 
Пре рата средњошколски професори стварали су 
елиту у разредима с обзиром na своја предаваља, 
али после рата њима се ставља у дужност да од 
слабих ђака направе добре. Ту je било и утицаја 
изваиа да се попусти у строгости оцењивања. И, 
господо, ако посматрате наше послератае ђаке, 
често можете да утврдите да многи од њих од 
петог na до осмог разреда не показују никакав 
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иапредак у саставу својих тшомених задатака. Њи- 
хов интелектуални напредак остао je исти. Значи 
да су они за те три до четири године остали ua 
оном месту гдс су и раније били. To су све no- 
зиате nojanc и позпате чињенице. Да то иреки- 
немо потребно би било да пети разред наше сред- 
ii>e школе са снојим градивом и својим предме- 
тима буде тако уре1)сн да збиља онај ђак који 
положи тај пети разред спојом имтелигентиом 
спагом јссте и буде сиособаи да може напредо- 
вати. Тако je било пре рата: пети разред био je 
једно чистилиште и !)аци који нису били способии 
да cnpnie петн разред уписивали су се у друге 
гране наставе, a ннсу свршавали средњу школу. 

Што сс тиче шшс основне настапе, господо, 
mi стс из експозеа г. Мииистра видели, a ми већ 
толико годнна слушамо скспозеа г.г. министара, 
— na то je за нас најтеже и најважније питање 
да ми немамо доволјНО саграђених основиих шко- 
ла. To лнтање морало би се решити да се у Првом 
реду изради један преглсд o чнтавој иатој лр- 
жави, где и иа којим местима треба да се саграде 
оснопне школе. fy бн морао да се уведе један 
строг систем н да се изградње школа врше једино 
и првеиствено у оним пределима и у оним местнма 
где су школе «а терену и у народу најређе, и где 
je неписменост чајвсћа. Г. Мппнстар просвете дао 
je сам изражаја за то стаи.е да постојс двс Луго- 
славије; и они крајеви одакле сам н ja, ти су у 
погледу просвете заосталн, они су занемарени. To 
je читав онај Унско-зрманЈСКи слив који обухвата 
Босанску Крајину и северну Далмацију. To je no 
статистици и сам г. Министар утврдио. Ja држнм, 
господо, да би се овде моралс употрсбити ради- 
калнс мере. ИзградИ)у школа, ако никако друк- 
чије, требало бн најхитанјс спровести једним зај- 
мом, који би се буџетом амортизовао. To je ие- 
опходна потреба нашега народа да се na целој 
линији то спроведе, na да поједипи иаши срезовн 
и поједине школске општипе не изглсдају као 
просјацп који долазе у Баиску управу и Миии- 
старство прссвете да измоле no 30 до 40.000 ди- 
нара a да саме даду радну снагу за подизан>е 
школа, јер док у другим карјевима постоје школе 
дотле их у љиховнм крајовима пема. To je једипи 
резултат да би у шшој земљи био потребап један 
амортизациони зајам за изградњу основних шко- 
ла, a отплата тога зајма нека иде из редовног 
буџета. 

Ja сам, господо, пеколико лута додирнуо још 
једно пнтање, no no томе питању, нако увек гла- 
сам за буџет Министарства просвете, jom писам 
добио одговора. Хоћу ово нарочито да подвучом. 
To je ,питан>е кљига код nac. Ми смо и у пашој 
Савокој бановини имали то литање кп>ига и ималн 
смо накладу школских књига. За пиоце, којн су 
били аутори таквих књига, знало се колики je п.и- 
хов хшорар, јер су писали књдае уз опредељени 
хонорар. To je и право, јер пико не треба да ради 
a да ne добије OBOJ хонорар. Међутим, сама прођа 
Kibnra није заслуга аутора, јер та кн.нга тр je je- 
дан продајпи артпкал, за који држава присиљава 
да буле купљен, и онда држава има права и да 
добије профит од те књиге. У том случају држава 
партиципира на приходу од те књиге. Фопд који 
се нз тога ствара могао би да -послужи за из- 
градњу осповних школа n on je за то и служио. 
Ja ne могу тачпо да упамтим све цифре, али знам, 

да je тај фонд изпоспо знатну цифру n из тога 
фонда Мипнстарство просвете делило je припомоћ 
за изградњу школа и тај je фопд потрошен до 
последње nape. Да омо ми, гооподо, од почетка 
поставилп тај кл.уч na казали: одре1)епи хонорар 
ауторима .књигс, a остало за тај фонд, ми смо 
могли тачно да знамо колико која кн»ига доноси 

■бановипи прихода и ми смр из тога фонда могли 
многе школе да помогпемо. Међутим у ово цитање 
пи један министар досада није задро. (Министар 
просвете Димитрије Магарашевић: Постоји уред- 
ба o roj ствари!) Ja hy битн захвалан r. Минпотру 
ако on то питање успе да решп. Јер, гоонодо, 
овако имамо ту појаву да састављач једнога бу- 
квара, у буквару признаје јединство југословен- 
ског народа, али кад тражи мандат онда постоје 
три народа. (Чује се са левице: To je Чајковац!) 
Ja нећу да спомињем имена, и молим вас да и ии 
овде не спомпљете имена. 

Господо, oiio jo једно од најважнијих miran,a, 
јер то деморалише наше јавно мишл>ење, да mican 
буквара имаде иметак, може бити од 2 до 3 ми- 
лиона n no rpn до четири куће. Господо, против 
тога се буне и они који су његови једномишље- 
imun. Држава ne сме дозволитп овакву раздеобу 
добара, na чему нарочито г. др. Косић јаше у овој 
земљи, n тражи да раздеоба добара буде поштепа 
и правнлпа. Мислим да ме сада др. Косић помаже 
у овоме питању (Др. Мирко Косић: Драге воље!) 
сем ако n on пема пеку шпекулацију у овом mi- 
raii>y Гооподо народни послапици, ово je једно од 
пајбптпијпх питања које треба да се реши, јер 
ne сме.мо дозволити да г. Геца Kon буде јачи од 
држаштх принципа. (Др. Мирко Kocuh: Геца Kon 
издајо вашу ревпју „XX век"!) Ja сам сада запе- 
сен, просто емсцисналан као г. Цветић, na Вас 
писам  чуо,  после  ћемо расправити у кулоарима. 

Господо, ono je једпо nnTaibe, ;<оје je пајтеже, 
и ja молим r. Министра који je врло упућен у ту 
ствар n позпаје тај предмет из Загреба, да ово 
питање реши ua опште задовољство, и када ово 
питање буде решено на опште задоволЈСтво пека 
буде увереп да lie цела Скупштипа гласати за 
буџет, na n Ковач. (Пљескање), 

Господо, хоћу да кажем iieinro n o uanioj 
омладини. Господо, ми смо сви били млади л.уди, 
којп смо вастгатавани од наших професора. (Jonan 
Здравковић: II били ere левичар!) Јесте, био сам 
левичар, ja сам у трећем разреду спавао са кп.шом 
Светозара MapKomiiia n Пелагића. (Јован Здрав- 
KOBuh: ETO сада ere у Јерези!) Постепено и Ви ћете 
доћи овамо. (Смех). 

Гооподо, што се тиче mune омладнпе мн у том 
погледу морамо бити толерантпи. Hama омладнпа 
као n сиака омладаша жели да учи. Onaj који je 
способан за учење жели да ради. Ако се догађају 
из leoHH, може бита, моменти илп инцвденти од 
стране те омладине, господо, верујте, унек je ту 
неко био мепшр, уиек je ту теко други суфлер, 
који се иза те акције омладинске крије. И ту пије 
крпва омладппа, пего ти суфлери и тп ментори, 
To И ми знамо пз iiaiiier искуства, (Антс Ковач: 
Kao професор били ere строжији према омладини, 
него као послапик!) A зар niicn ти био елободап 
у другом разреду! Ja сам теби дао дв слободно 
мислиш у другом разреду. To ue можеш порећи. 

Господо, заиисп какав je којп професор био, 
али ja никада писам био реакционаран професор, 
можс  oiirn,  да  сам  реакцпопарап  полптичар,  али 
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професор нисам био. (Пљескање). Господо, једно 
су идеје a друго су мере. Ja као професор пропо- 
ведам идеје. Te идеје могу бити слободне без ца- 
рине, без свега, али као политичар ja, драги поспо- 
дине Ксвачу, не мислим на идеје, него мис/тм 
на предусретне мерб, и те предусретне мере излазс 
из политике и одоране државних ингереса. Тн ћеш 
се свакако, Ковачу, у том погледу самном сложити. 
И теби би, Мирко Дошсиу, било много бољс да 
сам и теби био професор! 

Господо, хоћу да кажем да наша омладипа 
има теже наде него што смо ми имали. Ми смо 
имали наду и веру у ослобођење и уједињење и 
на чекање пуно наде. Наша омладииа живи у je- 
дном тежем животу, јер она oceha и у овим мла- 
дим данима тешкоћу своје егзистенције. Изузетин 
су родитељи код којих омладина не oceha гешкоћу 
егзистенције и питање будућности у егзистенцији. 

To je један момеиаг, иа који треба сви ми да 
мислимо; a уз то иаше друштво тој омладини 
каже: ne вредн тп, mro heui бнти добар ђак, главио 
je у Југославији протекција. To морамо да излу- 
чимо из нашег друштва, ако отворимо пут, да 
onaj, који завређује, који je no својим квалифи- 
кацијама први ђак и у римназији и na Упиверзн- 
тету, да lie иматм ртрорен 'пут у Југославији. 
Онда iic та омладипа бити правн иосилац идеје 
•'угославије и југословеиског парода. Гласам за 
буџет са поверењем господину Министру просвете. 
(rbbccKaibe na деспицп). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanils g. Luka Avramović. 

Лука Лврамовић: Господо народни посланици, 
'<ад je реч o Мипистарству просвете, и ja сам 
Дошао na ову гопорницу, да кажем пеколико речи 
o нашрј баповипп и o њезипом запостављашу у 
просвети. Маша баповипа мислим да стоји na no- 
следњем месту у просветп у пашој целој отаџбппи, 
нарочито кад помислим, како су ретке школе у 
нашој баношши. Ta nama бановина сиромашан je 
крај, ona je неплодна и пасивна, нећу рећи сва али 
већим делом. Ти су крајеии брдовити, у које спада 
и мој ерез гламочкп. У нашем гламочком срезу 
СУ дуге зиме n пе.ма путева. Наша деца ne могу 
У зимске дапе да иду у школу и да су ближе школи 
a камо лп кад су школе далеке и ретке као што 
je случај дапас. Наша деца у зимско доба остају 
no 10 до 15 дана n ne похађају школе услед велике 
зиме и снегсва, Стога, мислим, да би било no- 
требпо, да се једаппут шоведе озбшвна брига и да 
се подигпе више школа у томе срезу, где су такве 
прилнке и таквп спегови. 

Господо, пописом станбвништва у нашој ба- 
новппп показало се да je 72% пеписмепих. Кад се 
узме и из тога се излуче вароши у којима су 
тогово сви писмени, онда се број псписмепости 
"cibe na 90% no селима у nainoj бановини. Huje, 
тосподо, пи у другим гранама рада учињено пешто 
више нашим крајввима него у срезу гламочком. 
■у општипп гламочкој постоји једпа грађанска 
Школа, која има 65 учепика, који je похађају a 
само јсдан наставник био je дуже времена са 65 
ђака, Може ли се отуда очекивати добар успех у 
вауци? — Не може, него већ врло слаб. Више пута 
Долазиосам код г. Мипистра Стошовића у Мипи- 
старство проевете и указивао na ту потребу, али 
"»je било никакве вајде, Долазила je депутација 
'Рађана гламочквх и ja сам с њвма ишао дана- 
Шњем Мипистру г. Магарашевићу и он je обећао, 

да ће попунити и збиља je попунио два места и 
ja му са своје стране na томе захвалЈујем. Надам 
се у данашњег господина Министра, ако могне код 
ове Владе, која je више партијска пего пародпа, 
да учипи, да подигне још коју школу у срезу гла- 
мочком a тамо би требало подићи бар 12 школа 
тако, да могу ona здрава и бистра деца похађати 
школе и пешто научити. Пролазио сам кроз nama 
села, која пемају школа, ту се nal)e чопор деце 
здраве и бистре, и они узму чавао, ексер na на 
камепу пишу и уче шисати. Je ли тако могуће na- 
учити читати и писати. Није могуће, без школе се 
ne може паука постићи. Ред би био након 20 го- 
дина, да се више пажње обрати оваквим срезовима, 
који су изложепи временским пепогодама као што 
je нпр. велики спег, који je дапас у пашем срезу 
преко 1 метар висок. Да ли je могуће да једно дете 
нде петпаесг километара у школу? To не може ни 
одрастао човек, a камо ли дете! 

Кад помислим на сав рад ове Владе, nrro je 
у нашем срезу учинила, ne могу сс одлучнти да 
гласам за буџет, nero изјављујем да ћу гласати 
против. (Пљескање na левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Branko Dobrosavljevič. (Glasovi: Nije 
tu!) Pošto nije prisutan, smatra se da je odustao 
od reči. 

Reč ima narodni poslanik i,r. Velimir .lojie. 

Велимир Јојић: Господо иародпи посалници, 
Миппстарство просвете no евојој високој задаћи, 
no кваптигету и квалитету чиновннштва, гребало 
би да буде најуре1)еније Министарство у пашој 
земљи. У њему и свима гранама његова ресора тре- 
бало би све да буде у савртеном реду. Да људи 
буду да месгима, која су 'стеклп својим преданим 
радом, одакле he предапо служити потребама н ип- 
TepccHMa'државе. Међутим, стање je тога Мини- 
старства у савртеној протигшости од опога, што 
бп требало да буде. Нигде у нашој држави нема 
таквог поремећаја и пометено^стп, ко што га има у 
Министарству иросвете. 

Морам у интересу истине још одмах, у no 
четку свога говора, шзјавити, да данашљи Mnnn- 
стар просвете Гасподин Магарашевић не иоси од- 
roBopnocT за данашње зло стање у том Министар- 
ству, јер он je у томе Миргистарсгву од скора. (Гла- 
сови: Тако je!) Он je зло и хаос Министарства про- 
свете иаследио од свог претходника. 

Ретко je ко у животу прим!ио горе и иеблаго- 
рбдније наслеђе, nero mro je то примио г. Мага- 
рашевић од пређашњвг Министра просвсте г. Сто- 
шовића. (Протести на десннци и узвици: To пије 
истина! A од кога je Стотовић TO наследио?) 

Ja иећу погрепгати, ja нећу прстерати, ja нећу 
чак пи приближпо нзразиги истсгау и npano стање 
iCTBapn, кад кажсм, да je г. Добривојс Стошопик од 
Доситеја Обрадовића na до дапас, кајслабији и 
пајпсспособнији министар просвете. (Одобраваље 
na левнци — Протссти на десиици и узвици: To 
mije тачпо! To je нзмншлкугипа! To je лична 
мржња!) 

Господине Претседниче, ja бих желео, да см'и- 
pnre оиу господу, која ометају моја излагања упа- 
дицама. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas, go- 
spodo, da ne ometate gospodina govornika u njego- 
vim izlaganjima. Svaki odgovara za svoje reči po 
svojoj savesti. 

18* 
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Велимпр Jo juh (наставља): Без школских ква- 
лификација, јер je своје школске квалификације 
он добио путем амандмана кроз ову Скупштину 
1935 године, бсз друштвене културе, која je по- 
трсбиа чопеку на тако деликатном положају, без 
ocehaja иоралне одговорности, без политичке из- 
patjcnocTU, јер je он и у просветн и у политицн 
лаик и хомо новус, a знајући да на тај положај 
није дошао никаквим вредностима, нити стручним 
спремом, пити пак каквим политичким заслугама, 
већ једино вољом Претседнгаса владе г. др. Стоја- 
диновића, 'није се ни трудио да сакрије своје на- 
достагке, већ једнно да угоди господину Стојади- 
новићу. 

A какве ли je моралне н ингелектуалне вред- 
ности у њему нашао г. др; Стојадиновић, за сва- 
кога je у овој земљн непознато сем за г. л-ра 
Стојадиновића, који je скоро п()слел11>и увидсо, 
да je г. Стошовић фаталан за просвету у нашој 
земЛ)И и сменио га у дванаестом часу. (Жагор и 
протести на лесници). 

Potprctsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, gospodin Stošovic, o 'kome govorite, nema 'ii- 
kakve veze sada sa resorom Ministarstva presvete. 
I suviše prelazite u intimne stvari! 

Велнмир Јојић (наставља): Ja бих хтео да се 
види, шта je паследио господин Мииистар Мага- 
рашевић. (Жагор и протести на десници. — 
'Јован Здрппковпи-. Он никога не вређа, него из- 
посн enoje мишљење. — Протести на десници и 
узвици: Ви нс знате, Ви иемате појма шта je 
увреда!). 

Чинећи политичке акробације, г. др. Стојади- 
HOBiili je гражио послушнике a никако људе од 
спреме, ауторитета и рада, те само благодарећи 
томе, могло се доћи до тога да у овој земљи буде 
министар г. Добривоје Стошовић, и то Министар 
просвсте! (Одобраваље na левици. -- Протести на 
десннцн)' 

Човек се налазп у неприлици, одакле да почне 
крнтиковати хаотичпо стање Министарства про- 
све.те и све оно, ima се у њему урадило за nb- 
cлeлIbe две године. Људи, који су свбј живот no- 
светили држави и народу да'га просвећују и служе 
његовим највиталнијим интересима, толико су 
били гоњени и стављани ван свих овоземаљских 
закона, да he се годннс министровања г. Стошо- 
вића сматрати за npne године паше просвете. 
(Одобравање na левици. — Протести на десници). 

Овај политички скоројевић покушао je да ои- 
лом своје власти разбије и потчини својш пар- 
тијским интсрссима кулгурпу и најмногобројиију 
организацију у пашој земљи: Југооовспско уми- 
тељоко удружење. Шиканирана je читава оргави- 
зацнјп, шиканирани су појединци. Премештаји и 
смс1г.ивап.а и готења свега онога што je честитп 
ii mro има усправну кичму и своју главу, било je 
главно занимање г. CroniOHiilia. Хиљдде учитеља 
незаконито je премештсно и смеи.ено. ХилЈаде по- 
родица упропашћено. Лепешом су премештани и 
na Божић сељеии no пајвсћој цичи ппроднце и 
излагане проиасти. Њихови смисари никад не до- 
hoine na учитељске скупштипе да се позабаве учи- 
телЈским и тколским невол»ама и потребама ради 
усавршавања иаставе и рлакшавања гешког учи- 
тељског живота, али дођоше на миогобројне учи- 
тељске среске скулштине, где еу се бирале управе 
учител.ских удружења. Долазили су ови његови 
полнтички емнсари искл.учиво да тсрором н обе- 

ћањима стварају од учптел.ских класннх удру- 
жења enoja партијска удружења. У овом емисар- 
ском послу бесмргну бруку стскао je начелник 
ОделЈења за основну наставу г. Илија Маричић. 
Оно што je г. Маричић ј^адио na учмтељским скуп- 
игашама, верујем да ве би радио ни један од ни- 
жнх полицијских oprana. Побојао би се одговор- 
иостп. Овај ne. Ево, због чсга Мипистарство про- 
свете са Илијом МаричиКе.м има Љ% учитеља npo- 
тив себе. Господин Добрпвоје Стошовић, бивши 
Мнпистар проснете, довео je г. Илију Маричића 
за начелника са једпим великим задатком: да сру- 
nin Главну управу Југослоиенеког учитељског 
\ дружеша иа челу са г. Димником. Г. Маричић je 
своју канцеларију у Министарству просвете пре- 
творио у партпјски штаб ЛРЗ одакле ретко када 
шлазе разни фунмционери којп ту прпмају ин- 
сгрукције за рушење учител^ске организЈације и 
прогањање невиних учитеља. Г. Маричић сменио 
je ca управител.ских положаја пајодабрапије и нај- 
старије учптељске спаге у Београду и у целој зем- 
л.и н na љихова места поставио присталице ЈРЗ, 
a ако њих нема онда je на њихова места довео тек 
свршене учител>ице. Иаиодим само два страшпа 
примера где су л>удн са no 17 годппа смељенн, a 
на нуихова места доведсне девојке-почетнице. Ми- 
лан Каматппа n Стеван Радопл!!!, учитељи у оп- 
штини бараљској, срез neliciai, ca no 17 година 
службе и са вечитом оценом одличап, преметтени 
су чак код Ћупрнје. Кривица им je: пису се хтел« 
уписати у ЈРЗ. Девојке су доведене na шихова ме- 
ста. Вилак Иванотоћ, одличан учитељ из села Иово 
Село, срез пећски, на Божић прсмсштен je за Среа 
дреничми, није -се хтео уписати v ,IP3. Ова7<вих 
примера oc^'pojno [е no селима и варошима. У 

граду, у школи Бранислава Нушића, оменио je 
управитеља школе, ратног инвалида са преко 25 
гадина службе, нооиоца Кара^орђеве звезде, a ка 
n>eroi!{) место поставио je учитеља са 14 nvuma, 
ма ла се у његовом службеничком животу може 
наћи мпого што-шта. Све старије (и заслужне људе 
учителЈе v Београду, a који ne припалају ,IP3, пре- 
местио je г. Маричић шз пентра no перпферијама, 
да би ira отсжао живот за школовање леце. a na 
њихова места ловсо je момке и девајке без nopo- 
дичних потреба sa Београдом. 

Примср школа на Савинцу јесте скуп млалих 
жена без деце. Док није установљена ранг листа, 
г. Марпчи!| унапреНивао ie само присталице Ј.Р 3. 

1 ' су сви онп који су били V3 управу запостав- 
л.ени. Кад je установљета рааг листа, онда ie г. 
Маричић прибегао разним смицалицама да омете 
унапређење учитеља кој^ нису чланови Ј.Р.З. na 
тај начин што пх ст1авља пЛд оптужбе no предме- 
тима безначајне природе од npe 5—6 голина и ча 
ini начин изигоао je рапг листу. Док учитељи 
који су уз J, P. 3. могу да имају ма какве деликте 
правне прироле, они со унапређују, те им тужбе- 
не чине сметњу унапређе'н,у. 

Ma да су канцеларије Министарства просвете 
препуне чиновпика, ипак предмстп у Правпом 
отсеку чекају -no пет до шест година. Ие решавају 
се, да би се овп предмети употребили као разне 
омицалице према опозиционарима у потребном 
трснутку. Г. Маричић довео je у Београд-и Мини- 
старство преко 100 учитеља и учител.ица испод 
10 година службе, на рачу« старих и фамилијар- 
вих учитеља са децом за средП)е школе. Ово je г. 
MapiiMnh   радио   с циљем   да   помоИу   доведепих 
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сруши Југословенско учитељско удружење, Учи- 
TCJbu на раду у Миинстарству просвсте били су 
присиљени да се упишу у J. P. 3. и онда слати на 
учитељске зборове да обарају Југословенско учи- 
тељско удружење. Ha зборовима референти Мини- 
старства -просвете понашали су се као букачи, a 
не као претставници Министарства просвете, тс су 
још више створили јаз између учитеља и Мини- 
сгарства проовете. Својим наопаким радом г. Ма- 
ричић je створио дупле учитељске организације у 
Београду, противио правилима Југословеиског учи- 
тељакаг удружења и Закону o чиновницнма. Група 
учитеља која подржава г. МаричиНа јесте скуп 
жена удоница, распуштеннца, девојака и учител>а 
који немају право на Београд. 

Кад г. Маричић није успео да сруига учитеље, 
онда je он предложио г. Министру да одлуком 
званично забрани учителуске зборове до даљег на- 
ређења. Од Доситеја Обрадовића na до данас ово 
још нико није учинио, те учитељство ставио вап 
закона. У Нопом Саду г. Маричић je срушио учи- 
тељску секцију путем силе — полипија je избаци- 
ла праве прстставАикс Ј. У. У. из просторија, a 
ДОМ и имовину предала клубу учитсл.а J. P. 3. 
У Нишу cv учинили joni rope, тамо су све прет- 
ставнике Ј. У. У. прсмсстили за Јужну Србију, a 
на њихова иеста довели своје присталиде и узели 
секцију у своје руке. Г. Маричић иде и даље. Ње- 
говим разннм махшацијама орган .1. У. У. „Ha- 
родиа пр.освета" и други дечји листови доведени 
су у питат!^. да престану излазити, јер се прет- 
платницима прети да их не примају. И од опога 
«де се дал.е у партијској заслепл.ености. Г. Мари- 
чић забранио je најбрл^е пгколске уџбенике, чијп 
писци ne припадају ,1. Р. 3., Рабреновића н др., a 
препоручио уџбемике слабе научне вредности, само 
ако су присталицс .1. Р. 3. Школоки падзорници 
више нс припадају школи и настави, BCII су експо- 
ненти J. P. 3. m борци против J. У. У. За школске 
надзорнике и управитеље више се ne тражи ин 
стручна спрема, ,ни група, ни пррведене године 
службован.а, већ партијска боја. 
је&ић, Милан Рабренрвић, Милан Попрвић, Петар 

За шефове Нарсоиалиог Отсека увек су узи- 
мане учитељске величине, као: Михаило Стано- 
јевић, Милан' Рабреновић, Милан Поповић, Петар 
Маџарац и др., a сада je на том положају учител. 
са 16 година службе, кога нико mije познавао док 
"nje дошао на тај положај! За референта група 
говбри се да je учитељима, који годинама чекају 
■■a групу, говгрис;: „Иди na се упиши v Ј.Р, 3.! 
Донеси потврду, na ћемо ти дати групу. Ако пак 
нвћеш, нска ni да групу г. Димник и'Удружена 
опозиција!"... 

Овако поступаше уцењивања завео je г. Ма- 
ричић који je тражно да сс сви учитељи упишу у 
J. P. 3., a KO cc пе упише да даднс изјаву зашто 
се не уписује. За време дискусије o Конкордату 
издао je наређење: да o том питању учнтел.и «е 
смеју расправл>ати и да пријаве сваког чиновника 
који o томе говори. 

Учител^ству може служити на част како оном 
на среским и банови«ским гокупштинама тако и 
Југословенсжом учитељском удружењу са г. Дим- 
Ником на челу, mro су показали онолико отпор- 
Носги и свести своје високе задаће, да прво служе 
с^таџбини и својој класној организацији. И кад je 
после свих гоњења од 1935 до краја 1937 године 
Југословенско учитељско удружење на годишњој 

скупштини дало Влади и њеним присталицама 
20%, оно je показало да je на достојној моралној 
и интслектуалној висини. У и.ога се са радошћу 
може гледати, да ће оно часно вршити своју висо- 
ку мисију у 'народном просвећиваљу. 

Друга велика и моћна културна организација- 
на коју je г. Стошовић бесомучно насрнуо као и 
на прву, јесте Југословенскр П|рофесорско дру- 
штво и његови чланови. A у готету професорског 
друштва и професора не зна човек да ли je г. Сто- 
шопић показао више незнања да ли више цинизма. 
Премсштлји, пензионнсата и c.vieibUBaiha дирск- 
тора и професора иајболт су доказ, да je код r. 
Стошовића у далеко већој мери било пакослука 
iit'io ли незнаља, премда и у томе изобилује. Иначе 
како протумачити све оне неправде и безакоња 
којс je г. Стошовић учинио како према поједин- 
цима тако и прсма организацији и према просве- 
ти, na и према држави. Јер иа незаконите преме- 
штаје утрошени су милијони прекораченог буџе- 
та, a ти многобројии милијоии могли су се кори- 
сније употребе за запослење многобројних студе- 
ната, који годинама чекају службу. И како проту- 
мачити г. Стошовићево шонашање према конгресу 
Југословенског просветног друштва онако исто 
као и према конгресу Југословенског учитељског 
удружења. Савршеним незнањети и цинизмом. A v 
ствари lina je значило онако попашање и Ј. У. У. 
и Југословенског професорског удружења према 
г. Стошовићу, своме Миннстру? Значило je презре- 
ње и то савршено презрење. Југословенско профе- 
 ,;: у [јружење и Ј. у. удружењс нису се могли 
боље одужити сво.јој савести и земљи него nrro су 
на својим конгресима исказали бескрајно презрс- 
п-е према оваквом Мииистру, овако .недостојном 
шефу. Истина, да су за вршење своје савесне ду- 
жности кажњени и гоњвни миоги учитељи и про- 
cbecopn, а.чи су извршили ово.ју дужност. Пензио- 
нисашем претседника Лугословенског поофесар- 
ског 'ипштпа, млалог и талентованог професора г. 
Радсиа Кнежевића, наставника Њ. В. Крал)а Пе- 
тра II, г. Стошовић je мислчо да ћаплаши Југо- 
словенско професорско друштво, али се тфевзрио. 
Насиљем и безакои^ем материјалмо je оштетио г. 
Кнежевића, али je његова и иначе висока морална 
вредност далеко виате дигнута. 

Но, ако г. CTOIIIOHHII пије разумео конпресе 
,1. у, улружења и Лугословенског професороког 
друштва њих je у последњем часу разумео г. др. 
Стојади«ов1ић и повукар га из ресора, у коме му 
je направио толико нацрилика. Али и поред свега 
овога г. др. Стојадиноиић je и дал.е задржао неку 
оентименталност према г. Стошовићу и прслао га 
v Министарство грађевина да и ii>era уреди као 
Министарство иросвете. 

Нечувен je пример поступак r. Стошовића 
према бившем ректору универзитета г. др. Влади- 
миру ЋоровнКу, кал je г. Ћоровић једном пр.или- 
ком у дужиости рсктора универзитета, v званич- 
ној дужности, дошао са једном депутацијом код 
г. Стошовића као Министра просвете. Чим je г. 
Ћоровић ушао у Министров кабинет, г. Стошовић 
га je дочекао са овим речима: „Молим Вас будите 
што краћи у разговору, јер ja имам и других по- 
слова". Да будем mro краћи, јсГте, г. Мнмистре". 
рече r. Ћоровић, пошто се мало прибрао од овак- 
вог дочека каквог никад и ни од кога није имао у 
животу. „Да, да, потврди г. Стошовић". „Оида je 
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ово иајкраћи пут г. Министре, збогом!" рсче г. Ћо- 
ровић ii иапустп Министров Кабинст. После тога г. 
TiopoBHli je одмах поднео оставку na рскторство, 
јер «ије хтео да као ректор више долази у слу- 
жбснн додир са оваквим Министром лросвете. 
Поставл>с11Је старешннског особл>а ишло je до ne- 
савесноспи. Ни стечсна права, пп положај, im 
група, ми школске квалификације, ни рад na про- 
светиом |ПОЛ)у нису ималн никакве вредности. 
Лични 'каприс заштићеп партијским нитсресима 
био je водилЈа у раду овога злосреИног Министра. 
Отуда се и могло десити, да дужносг днректора 
у Цети11)с!<ој гимназијн врши човек, који од школ- 
оких квалификација има само гимназијску матуру, 
те iKOJH je no својим квалификацијама само пред- 
метни учнтеЛ). Taj 'неквалификовани старетнна 
врпт директорску дужност поред толико ваљаних 
профссора, који би могли бнти директори или 
врпшти ту дужност. Нити се стидео г. Стошовић 
да овако игнорише професоре, л.уде са факултет- 
СКОМ спрсмом II професорским испитима, да их 
држи за старешину предметног учитеља, нити се 
пак овај предметни учитељ г. Јовица Грујичић 
стидео да буде старешина професорима. 

11 човек ca оваквом спромом, каиву има овај 
Грујичи!], тропа да даје оценс спремностн и струч- 
HocTiH професорима. Заиста дрскост оа странс M'n- 
нистрове и са страис овога прсдметног учитеља! 

Случај Цетитеске учитељске школе скоро je 
истоветач са Цотип.ском пимиазијом. Лср и у овој 
уч11тел>ској тколи директор г. Михаило Рајнвајн 
без икаквих je квалификацнја за то место. Од свнх 
свадочанстава и квалификацмја иајвећа му je и је- 
дана гамназијска матура, И овај као и Грујичић 
трсба да оцени стручну спрему професора и даје 
оцену o ЦјИХОвом раду! И нико се ве запита: Како 
лп се ocehajv ионижеии профссори, кад имају за 
старешину овакве старешнпе! Да би нронија била 
што већа, из \читеЛ)Ске je школе најурен један од 
првоклаших школских људи и старвшина др. Ми- 
лорад UJoniKiiii да би се довео господин Рајнваји 
са овако нискнм школскнм квалификацнјама. И ако 
Je Закоиом o средн.им школама јаспо прописано 
да директором ^можс бита само ono лице које je 
после свршеног факултета провело најмаи.с 15 го- 
дина наставничке службе, ипак je партијска ква- 
лифнкацнја победила школске квалификацијс. Та- 
K'O се могло деситти и у Никшићу да директорску 
дужност врши годинама човек VII групе, док je 
била маса професора са V и IV групом. 

A шта би се тек могло рећи за несрекну гим- 
назију у Пећи? Да би мене погодио, да би мепи 
напакостио што иисаад могао поћи у ЈРЗ, да би 
задовол.ио cnoj ypo])eim пакослук, a изашао у оу- 
срет партијскнм 1)Илкошима m букачпма, г. Сто- 
шовић je преместио IHB Божић 1937 године г. Ра- 
домира Ивановића. директора гимпазије из Пећи 
чак за СиП), и ако je имао података да je г. Ива- 
новић јсдан од пајбол^их дирсктора орвдае шко- 
ле. Премеиггај овога ваЛ)анога директора катастро- 
фалап je за гпмназију у Пећи u то из више раз- 
лога. Првп je v томе: Што ]е ова пиииазија изгу- 
била једног од најбољих директора у држави; чо- 
века преданог школп и крају у коме je служио 
толико годииа. Радпика који je умео m знао кроз 
школу подизати -can онај крај, који je тако зао- 
стао v културном и нациоиалном погледу. 

Други je разлог за певол^у ове гимназије у 
томе што joj je г. Стошовнћ довео за директора 

човека, који no својим ндсјама, no свом nonama- 
H.V, no својим васпнтипм омериицааиа и no својој 
ирошлости, далеко више припада рссору i", др. Ко- 
рошца. где je овај човек могао показати тражене 
резултатс, јср су га ти и такви резултати и до- 
вели на овај положај, којп њеаиу ne припада ни 
no чему другоме. Резултати његовог наопаког pa- 
да шјболЈе се огледају на оеомс, шта сс ради у 
овој школи, која je занста за свако жал>ење, јер 
морају поједнпи родителуи бежати са својом де- 
цом због iiocaBeiCHOc™ поједипих паставннка, чија 
носавесност иде врло далеко. Њик je више, a ja 
за сала пмепујсм једпог таквог, Драгол>уба Мнло- 
савЛ)евића, оуплспта, чпја несавсспост прелази све 
грапице дозвоЛ)енога. Алп пошто му je шеф истих 
погледа и жеља, то je он у њему нашао запгпит- 
пика, којп га покрива. 

Рад оваквпх просветппх рашника срамоги 
школу и просвсту, a Beli да се ne говорп o штегп 
коју трпе ђаци и њихови родител>и. Јер на дспун- 
цпјације овога веваспнтапог васпнтача многа су 
деца удал.епа из школе, те се поједина морају и 
батишма обрачупавати са овим 'достављачем. 

Заједница дома и школе «е ради шппта, мада 
je од сваког учеппка наплаћено no 24 дипара, a од 
сиромашних no 12 дипара што чини једну замаш- 
ну 'Суму, за коју се me зна где се троши. 

И у богатијим крајевима директори стварају 
мопућнасги за отварап>е ђачких кујпи, a у једпом 
овако сиромашпо.м месту, ona je неопходпо no- 
трсбпа. Али се o таквпм ђанким потребама могу 
брппутп само они људи, који воле децу 1и крај у 
коме служе, a овај се вајни дпректор једпом из- 
разио „да неће да храпи гладне Црногорце". Ова- 
ко штогод могао je ре1ш не само један певаспптаи 
дпрсктор, ner-o и једап крајп.е несавестан и neco- 
цпјалан човек. Јер овај новац се не даје из њсго- 
вог ijeiia, iseli су новац дали родитељи баш те глад- 
не црпогореке деце. Овај дпрсктор пема ни једне 
лепе одлпке потрсбне једном ваажтачу. Алп це- 
нсћи no !Оиомс чпме се све on запима, кога свс on 
окупл^а око себе, каквог je попашања и васпитпнх 
поглсда na друштво и школу, могао би се корисно 
употребити за шефа неког обавештајпог бироа, 
или га пак једпосгавпо уступитн г. др. Корошцу, 
с кпме je onaj директор и pamije сарађивао, a ве- 
роватпо да и сада micy прскшгули некадаппву са- 
радњу, коју je вршио док je био нека врста над- 
зор1гика у Студсптском дому. 

Колико овај директор има васпитпог метода 
и колико му je савест чиста за савесгап рад, нека 
за то најбоље послужи то: што се оцепе учеппцнма 
саопштавају уз асистенцију жапдармерије ие само 
ско зграде већ у згради где у ходницилш жандар^ш 
под оружјем патролирају. Овакву срамоту joni 
nuje доживела ни једна гимназија у држави, >kan- 
дармерпјски официр главни je педагошкн савето- 
давац овом ддректору, чија je капцеларија no- 
стала састајалиште мрачппх n депупцијаптских 
личпости. Ту, у тој просветпој капцеларпјп, кују 
се све махппацпје, које се траже од жапдармерпј- 
ских стаппца. Императивпа je дужпост дапапппег 
Министра просвете да ослободи и школу и про- 
свету оваквога директора. Ако га нема куда, пека 
га уступп г. др. Корошцу, који ће га радо доче- 
катп, a коме on n no свом ралу иначе припада. 

Код г. Стошовића су парочито фаворизирани 
опи, Koju су Пплп n питомци београдске главн.аче, 
али су се onu после ставили под окриље партпје 
ЈРЗ. И они који су лежали no годипу дапа у глав- 
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њачи, чим су се гЈрекрСТИЛИ крстом ЈРЗ одмах су 
иостали такии држаиптппрни елемспти, да je после 
Полиција муку мучила ОД ЊИХОВИХ МНОГОбрОЈНИХ 
достава, као uno je пре муку мучила ГОНећи их. 
Ледаи од таквих je г. Милија Јоли!!, професор ги- 
мназије у Никшићу ,који je дуго и дуго био виђенп 
комуинста, мак се тарди Да je бно и п.ихов пито- 
мац, те je због тога био дуго и питомац главњаче. 
Сад je опет један од опих са којим полиција стал- 
iK) capal)yje, тако je било док je био у Пећи. 

Ja ие износим сне ове случајеве да бих Скуп- 
штини дао верну слику г. Стошовића и његова 
рада. Ja ово чиним ради тога да би садашњи и 
будући Мнпистар просвете вндео еве штетне по- 
следице иаопакога и 11еразумл,ивога ра'да једнога 
песанесиог Мииистра, те да ne би ишли његовим 
фагом, iseli да пођу путем, којим се предано и са- 
весно служи отаџбини и народу. 

AKO садашњи Министар просвете иисли да се 
одужи земЛ)И, опда оп мора удвостручити своје 
напоре и уложити cboje најплеменитије ocehaje, 
да би могао излечити тешке ране паиесепс про- 
свети пепросвсгиим радом г. Стошовића. Признати 
Се мора, заиста тетко наслеђе. Исто тако г. Miimi- 
стар морао би поправити све one грешке и безако- 
n.a које je г. Стошовић почипио. lio једпа од нај- 
важиијих дужности Мииипра просвете je у томе: 
да што пре донесе Закон o сталпости учнтел.а и 
професора, јер нема успеха и рада без сталности, 
a тиме lie сачувати људе и од нсправедиог прога- 
њања. Истим законом треба учитеље ослободити 
полицијског туторства и оцењивања у толико пре, 
ШТО се често пута детаиа, да пачелпика срсза за- 
иењује какав писар са осиовном тколом и он оце- 
ii>yje стручни и културни рад једиог учител>а. (Мп- 
НИСтар проспете Димптрије Marapauicimh: To може 
да врши само школскн надзорник!) Али je школски 
надзорник под полицијским надзором. 

Нарочито ионим закопом треба и мора сс спре- 
чити долазак na старешипскс положаје л>уди којн 
то не заслужују својим моралпим и васпитним осо- 
бииама, као и оиима, који за то пемпју пропнсних 
квалпфмкација. Јер ако се продужи досадаиш.им 
путем, школа he још ниже пасти, a њен je углед 
МНОТО и иначе опао. To оиадање угледа школе до- 
лази na првом месту отуда, што се у школу увукло 
доста елемепата, партијских протежера, који no 
својим моралним и васпитним особипама ne за- 
служују да буду у школн. 

Овакви елементи убнјају углед у школи пре- 
Дапим и ложртвовапим многобројпим иаставници- 
Ma који са чашћу служс и Отаџбини и својој про- 
фесији. И Господин Мннистар мора се побринути 
да законом осигура наставишцша |ПобоЛ)ШаИ)е ма- 
теријалпог стања, a сем тога да их осигура од по- 
литичког nporaibaiha, како би могли санесно да 
врше своју високу просветно културпу мисију. 
Чпповнички закоп im једпу чиновничку катего- 
рију не погађа тако свирепо као професоре. Он 
Им у главном ссм малом делу, спречава даље na- 
предаваље од 4 групе 1 степена. Зато je пеоп- 
ходно потребно да се у Чиновнички закон било 
једним амандманом донесе одлука: да професори 
са пуним квалифшсацијаиа добијају 3 групу 2 
степон, после 5 годпна проведених у 4 групи 1 
степена, ако испуњавају остале услове који се 
тражс за 'naпpeдoвa^fae. Исто се тако мора ;и за 
Учитеље донети одлука за добијање 5 групе, јер 
je овп до сада добијају кад neli иду из службс 

или je ннкако и не добијају. Учител.има би се да- 
вала 5 група после 25 годппа службоваиЈа, ако 
испуњавају остале услове 11а11рсдова11>а и fi годи- 

'на проведених и 6 групи. 
Док се не поправ;и материјално и социјално 

стање професора и учител.а, и док им се сталност 
не осигура од политичког прогањања, нећемо 
имати ии добар просветши кадар ии добру школу. 
Исто тако потребно je да Господип Министар 
обрати већу пажњу na оне који се спремају за na- 
ставнички позив, те да им помогае, нарочито си- 
ромашпима, да под бољим условима заврше своје 
студнје. Материјалпа IIOMOII, која on се дала на 
њихово школоваље, стоструко hc се држави вра- 
тити преданим радом младих геиерација. И-гго 
je тако потребно запослити многобројпе сту- 
депте, који no 4 године чекају службу, јер су без 
протекције. Природно je да се код ових младих и 
гладних л.уди рађа незадоволгство и према дру- 
штву и према државп. 

Има још једно питаље које je Господин Ми- 
нистар дужан скинути са дневпога реда. To je пи- 
тап.е Руса запослених у нашим школама као хо- 
»ррарних или кситрактуалних. Иије право да ови, 
после дугога пиза годнна, буду избачепи као не- 
пстребни, у толико пре, што су они овде радп ства- 
раи.а наше Отаџбине. Морално смо обавезии збри- 
нути их. Исто тако потребно je да се регулишу за 
папредован>е године службе бивших предметних 
учител.а који су доцпије дипломирали и положили 
професорски испит. 

Док се ne би испунили ови најхитнијп n нај- 
потрсбиији услови sa морално и материја/шо no- 
бољшање учитеља n лрофесора те тиме омогу- 
1шло правилно извођење «аставе ja ne бих могао 
гласатн за буџет. (Одобраваље и пжескање «а 
левпцп.) 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g, Albin Komati. (Dušan Anfonijevič: Molim 
za reč!) O čemu želite da govorite, gospodine posla- 
nice? (Dušan Anionijevič: Želim da govorim o tome 
da je protivno Poslovniku što gospoda poslanici či- 
taju svoje govore). Prema Poslovniku gospoda na- 
rodni poslanici ne smeju da čitaju svoje govore U 
Narodnoj skupštini. Nije potrebno da i Vi to sa ove 
govornice kažete pošto je to sa ovoga mesta toliko 
puta rečeno, pa, i pored toga, gospoda poslanici či- 
taju svoje govore. Prema tome, izlišno je da o tome 
govorite, pa Vam ne mogu dati ireč. 

Rcč ima narodni poslanik g. Albin Koman. 
Albin Kornati: Gospodo narodni poslanici, pro- 

svetna politika, koja se vodi poslednjih godina, ne 
vodi se sa vidika prosvetnih potreba i potreba drža- 
ve, nego sa čisto partijskih vidika. 

Tako prosvetni aparat ne služi državi nego par- 
tiji, pa se obračun nad učileljstvom vrši i pod sada- 
šnjim Ministrom prosvete g. Magaraševićem kao pod 
vodstvom bivšeg Ministra prosvete g. Stošovića, biv. 
referentom g. Erjavcem i sekretarom .lere/e, i to sa 
državnim novcem. 

Sa državnim novcem premeštali su se najbolji 
učitelji bez ikakve krivice, bez ikakve istrage. Njiho- 
va jedina krivica bila je što nisu političke pristalice 
dereze. Na ovaj način su se premeštali pogotovu so- 
kolski radnici. Čitav slovenački deo dereze je vatreni 
protivnik sokolstva, njegove misije i njegovog rada. 
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Da se sve ovo uništi trebalo je pre svega oduzeti 
radnu sokolsku snagu. Zato je bilo premešteno ovo- 
liko  učitelja  iz  vodstva sokolskih  društava  i  župa. 

Gospodo, kako se vodi računa o našem Sokolu, 
prikazuje primer koga ću da navedem: U banovin- 
skom budžetu ranija pozicija »Potpora Sokolu« sa 
lanjskim budžetom promenila se u »Soko i sportske 
organizacije«. Za potporu ovih organizacija bilo je 
predvideno 180.000 dinara. A pored pokazane potre- 
be i osnovanih molbi sokolskih društava Soko od 
toga nije primio ni pare. Ali su primili potpore S.K. 
Planina i otseci slovenačkih fantov, hajmverovci. 

Učitelji sokoli bili su premešteni bez obzira na 
službenu ocenu, na familijarne prilike i na ekonomski 
i kulturni rad, i bez obzira da li je narod javno po- 
kazivao svoje nezadovoljstvo zbog toga skupljajući 
spontano potpise za izjave i rezolucije u kojima se 
narod izjašnjavao protiv premeštaja svojih učitelja. 

Izvođenje prosvetne personalne politike nije se 
zadržalo samo na premeštajima. Nikad zadovoljena 
želja za osvetom nagonila je našu klerikalnu partiju 
na nove žrtve. Deset nevinih učitelja bilo je 1936 go- 
dine zato otpušteno iz državne službe, i bila im je 
oduzeta mogućnost svake egzistencije. Da su .ti uči- 
telji bili u istini nevine žrtve, dokazuje najbolje i to 
što se konačno čak javila savest te su ove godine 
dvojica od njih reaktivirani. To su Bertok Dušan i 
Traven Lovro. 

Ove iste metode kao i kod premeštaja upotre- 
bljavane su i prilikom primanja novih mladih učitelja 
U državnu službu. 

Slovenačke novine javno su objavljivale podatke 
koji teško terete našu prosvetnu upravu, koja se sta- 
vila u službu stranke, umesto da služi državi i intere- 
sima državne prosvetne politike. 

Sa ovogodišnjim učiteljima abiturijentima u Slo- 
venačkoj ima 500 učitelja i učiteljica bez službe. 
Medu slovenačkim učiteljskim naraštajem pojavljuje 
se od 1931 godine pa na dalje sve veća i veća neza- 
poslenost. Svi oni uviđaju da su jedino finansiski 
razlozi ti koji sprečavaju da svi budu primljeni u 
državnu službu. A najmanje Sto oni očekuju, a što 
s njima očekuje i sva poštena javnost jeste, da se, 
bar, ona postavljenja koja se izvrše, izvrše samo iz 
socijalnih obzira i prema godinama čekanja na dr- 
žavnu učiteljsku službu. 

Nezaposleni učitelji vode najtačniji račun o sva- 
kom nameštenju. U prošloj godini bilo je u državnu 
službu u Dravskoj banovini primljeno 195 novih uči- 
telja. 0 ovim uameštenjima mnogo se pisalo i u slo- 
venačkim novinama A nezaposleni učitelji sami su, 
prema prikupljenim podatcima, utvrdili i objavili da 
je od abiturijenata :iz 1931 godine bilo namešteno 3; 
iz 1932 godine namešteno 10, a na službu čeka još 4; 
iz 1933 godine namešteno 50, a čeka ma službu još 
20; iz 1934 godine namešteno 49, čeka na službu 
još 98; iz 1935 godine namešteno 55, čeka na službu 
152, a iz 1936 godine namešteno 7, čeka na službu 
još 150. Pored toga bio je namešten još 21 učitelj, 
za koje nisu bili prikupljeni podaci. 

Ovaj pregled tačno pokazuje da se nameštenja 
nisu vršila s obzirom na čekanje na službu i na tra- 
janje nezaposlenosti. 

Postavljali su se abiturijenti mladih godišta, pa 
čak i om iz 1936 godine, međutim još uvek čekaju 
na službu oni, koji su svršili učiteljsku školu 1932 
godine i koji su sada već šest godina bez službe. 

To znači, da je između tih 195 postavljenih uči- 
telja, 56 u dobrim i vrlo dobrim socijalnim prilikama, 

a, međutim, čekaju još na nameštenje sa vrlo nepo- 
voljnim prilikama i to: tri iz 1932 godine, 7 iz 1933 
godine, 45 iz 1934 godine, 66 iz 1935 godine, 85 iz 
1936 godine. 

Ovi primeri tačno pokazuju da se nameštenja uči- 
telja u Slovenačkoj ne izvršuju iz socijalnih obzira. 

. Pre svega odlučivali su partisko-politički uplivi, a 
to znači da i kod postavljanja novih učtelja prosvetna 
personalna politika nije bila u službi države, nego 
sasvim u službi vladajuće partije. 

Saopštenja nezaposlenih učitelja su teška mo- 
ralna optužba i osuda režima i prosvetne politike biv- 
šeg ministra prosvete, a sadašnjeg Ministra građe- 
vina g. Dobrivoja Stošovića i njegovih činovnika- 
referenata, a medu prvima famoznog g. Erjavca. 

Ovaj način postupanja zaslužuje u toliko veću 
osudu, što se od mladih ljudi traži da se, radi egzi- 
stencije, protivno svojim osećajima, prodaju partiji. 
Na ovaj način već u početku propadaju karakteri, 
što je tim značajnije što su tangirani i učitelji va- 
spitači naroda. Kako će da vaspitavaju karaktere oni, 
koji su sami izgubili osnovu toga svog najvećeg do- 
bra? Kako će da bude optimizma onih medu naro- 
dom koji su zbog nesrečnih prilika taj optimizam 
izgubili, i iz dana u dan gube veru u pravdu, istinu 
i u državne zakone; u kojima se iz dana u dan sve 
više i više utvrđuje uverenje da kod nas odnosi po- 
bedu nemoral nad moralom, iiiepravda, potpomog- 
nuta političkom partijom, nad pravdom, i da za njih 
postoje zakoni samo onda kada im se njima na- 
meću dužnosti, a ne i onda kada predviđaju njihova 
prava. 

Istu sliku pružaju nam učiteljska unapređenja u 
Slovenačkoj. Slovenačka organizacija objavila je u 
»Učiteljskom tovarišu« rang-listu, iz koje se vidi da su 
se i prilikom unapređenja gazile moralne osnove i 
pozitivne činjenice samog zakona. 

1 kod unapređenja odlučivala je samo partiska 
pripadnost i lični odnosi pojedinih učitelja prema 
bivšem referentu Ministarstva prosvete g. Erjavcu. 
On je već ranije izjavljivao da će se unapređenja 
vršiti pod partiskim geslom »Vernost za vernost«! 
Ovu izjavu izvodio je on najdoslednije i u samoj 
praksi. 

Unapređenja, kako kaže rang-lista, jesu nepo- 
bitni dokazi za to. U VJ, Vll i Vili grupu, za vreme 
ministrovanja g. Stošovića i pašovanja g. Erjavca, 
prema personalnom referatu Ministarstva prosvete u 
Sloveniji je do 1 septembra 1937 godine bilo una- 
predeno svega 128 učitelja i učiteljica! Od toga je 
unapredeno samo 31, svi ostali tj. 97 preskočili su 
starije, one koji su bili u pravu da pre njih dođu 
na red prilikom unapređenja. To znači, u procentima 
izračunato, da je prilikom -unapređenja bilo 76% ko- 
rupcije, koja pada na teret poštenog učiteljstva, a 
na osnovu briskiranja i kršenja državnih zakona. 

Gospodo narodni poslanici, svi smo očekivali da 
će se prilike, u koje su našu prosvetnu upravu u Drav- 
skoj banovini bacili g. Ministar Stošović i »mali mi- 
nistar za Slovenačku« g. Erjavec s dolaskom g. Ma- 
garaševića u mnogome popraviti. Ali, i pored toga, 
što se iz unapređenja koja su vršena pod sadašnjim 
Ministrom prosvete, može videti da je pokušao biti 
objektivan i pravedan, još se uvek vidi da su i sada 
delovale demonske sile rimskog klerofašizma. Tako 
vidimo da baš oni učitelji koji su najjači pobornici 
jugoslovenske ideje i uajverniji sokolski radnici nisu 
bili unapredeni, odnosno da su svi oni još progo- 
njeni, i da ih je bacio, s patnjama nevinih žrtava, 
nikad nezasićeni klerikalizam. 
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Gospodo, Andrej Fleis, bivši jugoslovenski do- 
brovoljac i odličan vaspitač omladine, neprekaljeni 
jugoslovenski nacionalista još do danas nije unapre- 
den, i ako ima na to pravo još od maja 1935 godine. 
Mada ima već 23 godine službe on se još uvek nalazi 
u 7 grupi. 

On ima na školovanju u Ljubljani dva sina, ko- 
jima mora da plaća stan i hranu, pošto, usled daljine 
i kraja u kome je on namešten, kao školski upravi- 
telj dvorazredne škole, a to je u najudaljenijem selu 
sreza Ljubljana, — u kraju, bez svakih prometnih 
veza, ne mogu da stanuju kod svojih roditelja. Me- 
đutim, gospjodo, mesto upravitelja četvororazredne 
škole na Drenovom-griču, na železničkoj pruzi Lju- 
bljana—Vrhnika dobio je učitelj-pripravnik s jednom 
i po godinom službe i zauzeo jedan lepi stan za fami- 
liju. Za ovakva mesta se uzalud grabi veliki broj 
učitelja opterećenih porodicom i koji imaju 15 do 
30 godina službe, kojima bi bilo omogućeno da svoju 
decu šalju u Ljubljanu u srednje škole, pošto je že- 
leznička veza vrlo dobra. Ali, gospodo, oni zalud 
moljakaju takva mesta, pošto su poznati kao verni 
sinovi jugoslovenskog naroda pa se kao takvi ne 
mogu da prodaju tuđem separastičkom klerofašizmu. 

Poslednjih godina prosvetna politika se vodila u 
znamenju obračuna sa školskim upraviteljima. Izvr- 
šena su bezbrojna razrešenja školskih upravitelja, 
bez ikakve krivice, pa čak i bez disciplinske istrage. 
Razrešeni upravitelji bili su time pred samim njima 
i pred narodom najgore poniženi. To poniženje je 
bilo u toliko teže što su obično ostajali na istoj školi 
i bili podređeni mladim svojim kolegama pa čak i 
pripravnicima. Kao primer mogu da navedem Griže 
kod Celja, gde je upravitelj sa dvadeset godina službe 
postao potčinjen učitelju pripravniku. 

Ovakvo postupanje ubilo je i ono malo autori- 
teta kod naroda i učiteljstva, koje su imali do sada. 
Ovo sistematsko ubijanje autoriteta, koje vrši dr- 
žavna uprava, pod pritiskom stranke, je pogotovo 
direktno najstrašnija činjenica. 

S lišenjem autoniteta jednoga položaja ubija se 
istovremno autoritet i drugim ppložajima i celo- 
kupnoj državnoj upravi. 

Posledice toga ne mogu da izostanu, a biće za 
samu državu vrlo teške i opasne. 

Da se onemogući ovakva personalna prosvetna 
politika iz koje za državu i narod proizilazi još ne- 
poznata šteta, trebalo bi: ozakoniti stalnost učitelja, 
pristupiti odmah sastavu rangliste za učiteljslvo pa 
sva unapređivanja vršiti samo po toj ranglisti, oza- 
koniti zvanje školskih upravitelja. 

Gospodo narodni poslanici, samo poštenom pro- 
svetnom personalnom politikom, na koju budu imali 
potreban upliv jedino interesi države i narodne pro- 
svete, biće moguće vratiti učiteljima izgubljeni mir i 
zadovoljenje, veru u poštenje, pravdu i u državne 
zakone. 

Danas je više škola u Slovenačkoj, u kojima decu 
vaspitavaju samo učitelji novajlije-pripravnici, na 
primer Polje, sez Šmarje. Tu decu vaspitavaju dve 
učiteljice-pripravnice i jedan učitelj-pripravnik, i 
niko drugi. Jedan učitelj i jedna učiteljica primljeni 
sn u službi septembra prošle godine, te su zbog toga 
na službi i na prosvetnome radu samo četiri meseca, 
a druga učiteljica nameštena je bila u proleće prošle 
godine. 

U starom Trgu kod Kolpi su u četvororazrednoj 
narodnoj školi četiri pripravnice, tri su bile primlje- 

ne u državnu učiteljsku službu pre četiri meseca, a 
učiteljica, koja vodi školu kao upraviteljica posle 
maja prošle godine. 

A na drugoj strani, gospodo, vidimo, da je, na 
primer, školski upravitelj Janko Knapič koji je bio 
upravitelj škole u Kapelah, koja je škola bila pod 
njegovim upraviteljstvom, proširena u šestorazrednu 
školu, sada upravitelj razredne škole u Radencih, 
gde je bio premešten na osnovu „službene potrebe" 
u 1935 godini. Krivica gospodina Knapiča je jedino u 
tome što je jugoslovenski nacionalista, veran sokol- 
ski radnik to je u Kapelah bio uopšte duša svemu kul- 
turnome, nacionalnome i humanome radu u svim 
organizacijama. U Radencima je gospodin Knapič 
oboleo od teške bolesti. Ima kataralno zapaljenje 
srednjeg uva s obe strane i hipertrofično zapaljenje 
sluzokože nosa i zapaljenje evstahijeve tube. Da bi 
se mogao uspešno lečiti Knapič je 15 puta zamolio 
za premeštaj u krajeve gde bi mu bilo to omoguće- 
no, ali nijedna od tih molbi nije došla do Ministar- 
stva, nego je sama banska uprava sve te molbe od- 
bacila. Škola u Radencima udaljena je oko 25 kilo- 
metara od svakog saobraćaja. 

Ako se Knapič sada, iako teško bolestan kao 
vredan nacionalista, sprema da ustanovi Sokolsku 
četu u Starom trgu, pa je toga radi bio već obavešten 
od nekog prijatelja, da i krajevna organizacija Jereze 
u Starom trgu radi na tome, da bude ponovo preme- 
šten i to u Reichenau u jednorazrednu školu u Ko- 
čevskim gorama. Pretsednik sokolskog odbora i član 
Jereze opetovano je protestvovao kod gospodina 
Knapiča protiv osnivanja sokola u Starom trgu, na- 
pominjući da se ovo nikako ne sme da izvrši. Taj 
gospodin pretsednik nagoveštavao je učitelju Kna- 
piču, da može s omladinom, ali Bože sačuvaj, da bi 
omladini pričao nešto o sokolu ... 

Gospodo, evo vidite kako kod nas postupa kle- 
rikalizam. I niko ne pomišlja da li se ovakvim kri- 
vim postupanjem ne nanosi šteta vaspitanju u opšte, 
radu u školi, ugledu učiteljstva, i da li se time ne 
uništava učiteljstvo koje nacionalno misli. 

Ovaj bezdušni klerofašizam ne popušta ni tada 
ako je u pitanju teško oboleli slovenački učitelj, 
samo ako je on nacionalista i Sokol 

Gospodo narodni poslanici, malo čas sam napo- 
menuo, da je nama sasvim jasno, da učiteljima-pri- 
pravnicima manjkaju svi uslovi za samostalno vo- 
denje naučnog i vaspitnog rada u školi. 

Učitelj bez svake prakse, a pored toga još i kad 
je i upravitelj, mora da vodi i svu administraciju i 
školsko gazdinstvo, a što je najglavnije, mora voditi 
dovoljnog računa kao pedagog i o svojoj školil Da 
li imamo dovoljnu garanciju, gospodo narodni po- 
slanici, za uspešan rad takvih učitelja — to si odgo- 
vorite sami. Ja neću da prejudiciram! 

Ja bih na kraju moga izlaganja po tom pitanju 
molio gospodina sadašnjeg Ministra prosvete, da pre 
svega obrati svu pažnju na činjenicu, da se učitelji- 
novajlije upućuju na rad u škole s iskusnim školskim 
upraviteljima, koji su dovoljno spremni, da ove nove 
učitelje uvedu u naučni, vaspitni i potrebni admini- 
strativni rad. 

Gospodo narodni poslanici, pored mnogih dru- 
gih potreba u Jugoslaviji, koje čekaju na pozitivno 
rešenje je li školsko vaspitanje gluvo'neme omladine. 

Gospodo, u našoj državi ima od prilike četiri do 
pet hiljada gluvoneme dece a samo četiri škole za njih, 
i to u Ljubljani, Zagrebu, Beogradu i Jagodini, Ako 

19 
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broj dece uporaimio sa brojem škola možemo odmah 
primetiti, da je broj škola svakako suviše mali. Tre- 
balo bi, barem, u svakoj banovini da postoji po jedan 
takav vaspitni zavod. 

Gospodo, najviše ovakvih vaspitnih zavoda za 
gluvonemu decu imaju Francuzi, Nemci i Englezi 
(oko 100), Čehoslovačka ih ima 17. Po svojoj spo- 
Ijašnosti kao i unutrašnjem uređenju ovi zavodi liče 
na prave hotele, te su u istini pogodni za internatski 
život ove nesretne dece. U pomenutiin državama glu- 
vonemi su podvrgnuti obaveznom školovanju, i data 
im je mogućnost da dođu čak do univerzitetskih 
studija, a data lm je mogućnost da se usavrše u svi- 
ma granama zanata i trgovine. 

Gospodo, današnja naša javnost gleda na gluvo- 
ncnic ljude kao na neku drugu vrstu ljudi, te nije 
obaveštena o njihovim sposobnostima govora i rada. 
Zato se njima na najrazličnije načine zatvaraju svu- 
da vrata te se na taj način odvraćaju od rada. Jav- 
nosti nije dovoljno ili nikako poznato šta sve pre- 
duzimaju škole za gluvonemu omladinu, koje glu- 
vonemog razneine to jest, daju nm živu reč da se 
lako može sporazumeti s ljudima, probude mu i sve 
sposobnosti i mogućnosti, koje su potrebne za pre- 
življavanje s radom vlastitih ruku. škola za gluvo- 
iieiiie učini od dece punovredne članove ČOveCljeg 
društva, koji se po svojim snagama ništa ne razli- 
kuju od potpuno zdravili ljudi. Л žalosna je činje- 
nica da su do sada svi merodavni faktori sve ove 
pozitivne  snage  potpuno  zapostavljali. 

Gospodo narodni poslanici, gluvonemi ne traže 
ni Univerzitete, ш srednje škole, mego samo narodnu 
školu. Gospodo, ako je zdravim ljudima škola osno- 
va za dalje usavršavanje u životu, onda tim više ima- 
ju prava na ovakvu školu nesrečni gluvonemi. Zar 
pored svoje nesreće da ostanu još :i analfabeti? Kada 
je gluvon&m ovoliko sretan da može sebi u svom ži- 
votu stvoriti samostalnu poziciju, onda u pogledu 
davanja i dužnosti ne treba da bude nikakve razlike 
između njega i onoga zdravoga državljanina. S toga 
razloga, tvrdim da je ekonomičnije da opštine upla- 
ćuju za osmogodišnje školsko vaspitanje gluvoneme 
dece iz svoje okoline, nego da ih izdržavaju kao op- 
Stinsku sirotinju od rođenja pa do smrti. 

Gospodo, pomoć je hitna, ako ne sa socijalnog 
i čovekoljubivog gledišta, onda sa ekonomskog gle- 
dišta i preka je potreba, da Ministarstvo prosvete po- 
kloni svu pažnju tom socijalnom i prosvetnom pi- 
tanju i da ga ne odlaže. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam već napome- 
nuo da samo kod nas u Dravskoj banovini ima preko 
pet stotina nezaposlenih učitelja. Ovi omladinci ne- 
maju drugog zaposlenja i nemaju ni stručne spreme 
za druga zvanja. Nezaposlena Intelegencija najviše je 
pristupačna za ekstremne ideje, i u siromaštvu i bedi 
živeći najviše je spremna za destruktivnne ideje. 

Ova beda naročit',) teško pogađa nezaposlene 
učitelje, koji će kasnije vaspitavati našu decu. Kakvo 
će, gospodo, biti odgajivanje naše dece, kada ona 
bude vaspitana od zagrejanog učitelja? Svi treba da 
se zabrinemo zbog ovog pitanja i da smo zabrinuti 
za socijalno i moralno vaspitanje naše dece, jer se 
sa nezaspolenošću ubija duh, volja i osećaj i socijalna 
pravda kod učiteljskog podmlatka. 

Ja molim gospodina Ministra prosvete, da po- 
kloni svu pažnju i brigu tom vrlo važnom pitanju i 
da preduzme sve potrebne mere, kako bi ti omla- 
dinci, učitelji, došli cio svog zaposlenja, do svoga 
hleba, a škole do potrebnih vaspitača. 

Gospodo narodni poslanici, u nizu sve jačih cen- 
tralističkih administrativnih mera, ova Vlada je spre- 
mila i predlog zakona o državnoj Štampariji. Gospodo, 
ni jedna Vlada u ovoj zemlji nije uvela takav strog 
centralizam kao ova sadašnja. 

Prema Zakonu o državnoj štampariji treba da 
se u centrali štampaju svi udžbenici i da se time uni- 
šte sve privatne štamparije i onemogući svaka zdra- 
va konkurencija, a s time u vezi doći će neminovno 
poskupljenje udžbenika. (Ministar prosvete Dimitrije 
Magarasević: Vi ste rdavo obavešteni i Vaši navodi 
nisu tačni!) 

Gospodo, ja moram protiv ove centralističke 
tendencije najodlučnije protestovati. Ja vas pitam, 
gospodo, kako se poklapa ovaj kruti centralizam sa 
izjavom Vlade, da namerava uvesti široke i najšire 
samouprave? Ko bi još ppklonio veru takvim Izja- 
vama, kad njena dela i praksa pokazuju nasuprot 
tome tendencije najstrožijeg centralizma? Glasaču 
protiv. (Odobravanje i pljeskanje na levici.) 

Potprctscdnik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Aleksandar Đačić u ime grupe Zemljo- 
radničkog kluba. 

Александар Дачић: Господо пародаи посланп- 
ци, говорити o просветп, a у вези са тпм 0 парод- 
noM просвећивању јесте најделикатнија дужност и 
улога коју гоопода пародпн послапици сматрају 
да треба заштитити и <• исгој говорити. Певају се 
лабудове песме o просветним радницима и eno Beh 
четврти буџет, како смо у овом високом Дому. 
Говори се n говори ташироко и падутачко, napo- 
чито o учитељоким просветшш раднпцима, који 
у истини то и заслужују. Али каква ли je ствар- 
ност, каква je наша делатпост n какво ли je name 
одуишвање npeata томе сталежу са полигичког ста- 
повншта у овоме Дому. 

Мислим да говорим o народпој просвети и O 
буџету Мпппстарства просвете само истпну, јер 
сам n ja једа« од ■многобројпих просветних рад- 
ника, чија je делатност у прошлости upe уласка 
у овај Дом, кроз 20 годппа тешке n nanopne слу- 
жбе, била на овом трновитом, али пупом части 
путу учитељског позива. 

Говорим у име Земљорадничкбг клуба и ње- 
говог стаповишта. 

Гледајућп на буџст Министарсгва просвете, на 
његов цпфарски део, односно на потребе, које je 
ово Министарство дало буџету народпог просвећи- 
naina, могао бих одмах констатоиати да je on нс- 
сразмерно много мате предвпдео за народно npo- 
свећивање, у правом смислу те речи, иего што je 
тај одно-с за издржаварве великих школа, позори- 
шта и друго, a још већа несразмерност шегова 
глобална јесте у односу према буџетима других 
ресора. 

Када je реч o просветној политици паше зем- 
ље и када je у гштању просвећивање, односно де- 
латњсст овог ресора у пујномомислу те речи, опда 
би, господо народпи послапмми, пмали да конста- 
тујемо једпу 'непобптну чиње гицу, a то je: да на 
"u ге друге, можда и бесциЛ)Не, ствари предви1)а 
се Biinie него ли када je у питању просветна no- 
литика и делатност Министарства просвете и на- 
родно просвекивање. Са OBO.V чињепицом морамо 
се сложнтп сви, јер ona je нс-побитна, њу као та- 
кву имамо у целокупном предтоженом буџету очи- 
|"ледно. 

Народпо npocBeliimaibe name нације мора н тре- 
ба да буде прилагођено нашем становништву, npo- 
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светна политика треба да буде усредсређена при- 
ликама у којима смо, она wopa да буде лакта, 
сно111л>нпија и приступачнија ("ел.ачком народу, јер 
овоме треба пруж-ити IIITO BFiue na да проспетна 
политика одговори првобитнс-ј намени. 

Господо народни посланнци, два су основна 
задатка Министарства просв(те. Јсдан je, да да 
науку и писменост нашем народу, a други, миого 
већи и важнији, да nama npr свет-на политика лл'- 
ховно уједиии папг парод. Кпоз всковс nama na- 
иија бнла je разједи1Бава:на. Јздан део шше отаџ- 
бинс под Турском. a други ;под аустро-угарским 
ропством. Ми смо na разваличама ових наслелили 

.многе негативпс чиниоце namer духовног уједи- 
и.сња. За младу Југославију кеопходпа je потреба 
велико и велико старање прмсветпе политике, na 
да нас старе, одгојепе у тешкчм временима духов- 
ног уједињења, преоријептише новим генерацијама, 
тј.ј допове генерације одгаја у једном истам наци- 
оналном и сацијалном луху, опакп како то дана- 
шњица захтева. (Одобраваше у центруму и na 
Десници). 

Ми овде, господо пародни послапици, не мо- 
Жемо много бити задовол.пи зато, mro просветна 
политика од уједињења na чаовамо irnjc одгова- 
рала овом високом задатку. 

Ми и дапас no нашим школама, no броју и no 
паставп, na и no паставтгицима, видимо трагове ту- 
пиноке прошлости. Вебма c'e ćriop'O иде na брисању 
тнх протлих времена. У који год крај name отаџ- 
бине одете, господо пародки послапици, видећетс 
при самом улазу v просвс-тпи дом рпзнородпост 
начша васпитап.а, na n cave паставс v нашим шко- 
лама. 

Извссиа господа предговорпппи v овом бу- 
nerv ■маркантно су коистзтовали опу нспобитност, 
те у томе леми onaj други залатак просвстпс no- 
литике у пашој земљи, да уттфицира v потпуно- 
стп ггаставу v свамсш куту name отаџбине, тако 
Ла je ona једна и ла ona буде југословспска, a ни- 
како другојачија. Посл^ овоша доћи ћемо сигурпо 
Ло изпазитог и нарионалног луховпог и културпо 
Изграђеног  правог   југословепског  rpahannna. 

Господо наоодни послапицп, закл.учак овоме 
немшован je да и просвепна политика и про- 
светпп паднипи no моме дубоком vnepeibv и иску- 
CT'BV трсба и морају да буду одвојеии од свако- 
лпевпог политикапства, од политике уошпте, да 
ово мора да буде у служби нацијвј мора ла има 
са-мо јелан јединствсп залатак, a то je културно n 
слцијалнр подизаље нових нараштаја који лолазе. 
Другог пута нема. Кроз овај пут има да се изгра- 
Ди све ono mro и сам Господип Министар v своме 
експозсу наглашава и што свп говорнипп са овога 
места, како са левице тако и са деснице нарочито 
Истичу. 

Не слажем се, господо пародпи послапипи, са 
бусањем у npca, ca великом реторпком, са празном 
Фразеологијбм где се пева пссма наролпом мучи- 
тел.у као паспитачу паше деце, као социјалпом и 
^Ултурном радпику од кога сс свс захтева a у 
Ueny многе и многе господе народних посланика 
"'итав je ciracak nporoiheiha и злостављања тпх 
тРУдбепика o које се сви режими спотичу. (.Тедап 
гла.с са левицс: To долази од друге страпе!). И, 
моли<м вас, јелап од ппелговорпика са овс стране 
Нададао .je протлог Министра просвете баш због 
тога mro му тај Министар просвете traje хтео да 
Уважи тај његов фамозни списак o прогањању 
Учитеља.  (Пљескање у центруму и  na деспици). 

Чипило се овде многО приговора na данапт.п 
режим, како сс учитеЛ)И прогапЈају, како сс терају 
у политику, како сс чак и своме повизу ne одази- 
вају, али зла судба je учитељева да on од свога 
постапка тако пати. 

Господо пародии посланици, ja сам учител>е- 
вао после рата, мој je отац такође био учитељ 
који у својој породици има jom четпри учител.а, 
na сам зато и позван, како рекох, да истипу ка- 
жем. Од npc пелссст година, колико моја само 
породица памтн учитељев позив, забележспи су 
многи и многи прогопи, много и много датума 
прогопа и горког чемера необузлапе политичке 
акције. Далеко и далеко бп ме одвело анализи- 
paibe свега овога, али један пепобитни факат јесте 
у томе, да je учител> свагда био без изузетка npo- 
гоњеп и дељен na нашс и ваше. Све политичке 
партијс, нарочито од npe рата сгваранс су кроз 
учитсл>еву делатпост. Не зато mro je on био же- 
љан ттолитике, што му je ona требала као човеку, 
iicro бујица и вртлог политике као такве увезли 
су га у исту! 

Сви полнтички великани и npc рата, a и no- 
сле, и свп политичари тражили су од учитеља да 
им буде одан и да им послужи. те зато и нису би- 
рали срсдства. Л ако on то није хтео, на несрећу 
његову онда: „запамтаћеш ме. учо". Ono je можда 
бивало, јесте и биће сасвим један природан npo- 
цес, јер, Боже мој, na кога hc се политички човек 
v једном забаченом селу ослопити ако нс na учи- 
тсл.а. Али узвишепости у овоме пије било, и ако 
je билб то je било веома мало, да политичар гледа 
na учител>а као таквог и да учитсл> треба да »ма 
n своје убеђење сопственр, a ne да он мора ми- 
слитн онако како политичар no цспу свега жели 
и хоће. 

Копстатујсм и зпам, да су прогањаља учитсл.а 
бивала у много већој мери у свим ранијим режи- 
мима него ли данас. (Граја n протести na левици. 
— Рудолф Плескопич: To nnje тачно!) 

Господипс колсга, ja сам истакао да сам у 
CBoioj поролипи са шест члапова учитеља, и хоћу 
ца Вам ioni нешто кажем mro писам мислио да 
говооим: четирп равпе голчпс бао сам, од 1928 
лп 1932 одвојен са службом од жепе која ми je 
учител>ица. Тада није била Јереза, тада je био 
ие знам који релшм. (Рулп.пф Плескович: Може 
бити неки поједпнп случај!'), Опоостите, гоопо- 
дине колега, и ja сам na својој сопственој 
кожи осетио и имам права да копстатујем чињс- 
нице које cv истичите. Колега, ja знам једног го- 
сполина колегу ксји седи у овим клупама na ле- 
miiMi данас a који io. у своје лоба, у џепу држао 
готове објаве за премештај учитеља v Подрињу. 
Пп je чак, налолост, трговао са тим. a on се дапас 
буса v noca o nnaramaihv учитеља! ГГласови: Ko 
ie тај?) Молим, дсћи ће тај господин сам. (Jonnv 
Здравковић: Ви кажете да ie трговао! Ko je тај?) 
Јесте, госполине колега! Онда псмојте да гово- 
ритг, o прошлости као добоој, a o ланатљипп као 
злој; него буднте објективни. Ja ne скидам капу 
nii'ic никоме, ja и дапас кажем, можла постоје по- 
јелипи случајеви, ?ли тврдим да мпого мање по- 
стоје пего раније, г уколико постојс ми смо крпви 
овдс, a не Mmmcrap просвете. (Јовап Здрапкотгћ: 
Ви јесте!) Извините, ja нисам пмао пи јелап случај. 

Прнговор, ла с' оргапизују учитсл.п у Југо- 
словепску радикалпу зајелпицу je исти као што 
je био и приговор за време прошлог  режима, да 
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ce они организују у Јутословснску народну стран- 
ку. Учител.и су и таш, бнли подел.ени у све поли- 
тнчке групацнје и кад који режим дође, онда je 
долазило плаћање цеха и рачуиа прошлости. Оп- 
iirra je појава и света je истина, да то од вајкада 
иде, и да je учитељ био камен спотицања свуда, 
на сваком месту. И зато и no други пут апелујем 
на све политичаре и левице и деснице: оставите 
учител)а на своме послу и пјсговом убеђењу, тра- 
жите од н>ега да он дела на опште добро југосло- 
вонског народа, да je ^онструктиван и радан и да 
као такав буде третиран у јавном и полптичком 
животу. (Јопаи Здравтвии: Тражите то од Пладе!) 
JOHI ниси положио ни заклетву, a сретао сам те у 
Министатрсву просвете са пуннм џеповима захте- 
na o премештању учи-Јел.а. (Јопаи Здравковић: 
Ннкада!) Ви сте ce бацал-и дрпл,см на извесне људе 
који врше функцнју у Мииистарству просветс. Ja 
тврдим да си п ти, друже Здравковићу, долазио да 
молиш код тих истих фуикциовера. 

Господо народни посланици, говорило сс o 
унапређењу учител>а у групс, којс они no закону 
требају и имају права д« добију, од чега завнси 
њихов економски положај и н.нхова егзистеиција, 
a сад ce говори како ce т(>бож сада у овом режиму 
са овим ради политички. Примамо донскле ову 
констатацију, алн лторате признати, да ce ca овим 
донекле правичније поступа данас него лн je то 
било раније. 

Ja то из искуства говмрим, јер сам као учитељ 
у ранијим режимима дочекао да служим у 8 групи 
заједно са мојим ђаком, који je одмах после рата 
код мене учио основну итоолу, a моје унапређеи.е 
за седму групу текало je ни мање. ни више него 
пет година. A пензиописан сам у седмој групи 
1935 годиис, Kojv сам добио тек јануара истс, и 
ако сам имао 20 година сфективие учитељске 
службе. Кроз ову чињекицу јасно ће вам бити, гп- 
сподо народни посланиии, да ова и оваква твр1)С- 
ња нису само данас, она су н много раније бнла, 
иако зиамо да данас сасвим боље стоји »ero ли 
je било. Учител>ство je много кукало. Ja чак нисам 
смео да тражнм, јср je моја молба лежала у фи- 
јоци среског начелвика, иисам смсо да тражим 
где je моја молба. Да;1ас сваки од иас и са левице 
и са деснице иде, трчи и тражи унапрс1)еи>с, na 
тражи и прскоредио. Господни Министар Магара- 
шсвић стао je и казао: Извините, исма мешањп, 
има ранглнста! (Јован Здравковић: Хвала Богу, 
ако je тако! — A шта je радпо Стошовић?) Исто 
je то н он радио, само смо ми покарабасили тај 
ред. Ти, Јоване Здравковићу, Boja Лазић и сви 
скупа! (Впјислап Лвзић: Ja иисам никад ништа 
тражио! —■ Никад нисам mnao у Мипнстарство 
просветс док je био Стошовић!) Сто пута сам тс 
видео. 

Желити je, господо народни посланици, да 
унапређења учител.а у групе колнко je год могу- 
he и уколико ce не коси са прописима Закона, 
буду на врсме и no реду na да , како ce то каже, 
буде утвр1)Спа ранг листа, у колико буџетска мо- 
гућност то дозвол>ава, и да ce иародни посланици 
у то не мешају. 

Друго болно Питаље, господо народнп посла- 
ипцн, у учитеЛ)Свом животу je питање које у мио- 
гоме тангира такођс и саму иаставу, a то je стал- 
ност учитеља у служби. Овој учитеЛ)евој стално- 
сти одзвонило je још 1929 годипе. (Јоваи Здрав- 

ковић: Шестог јануара!) Не за режима овога, него 
од онога бившег, из чије средине данас слушамо 
прскоре и приговоре, mro je политички срачунато. 

Ja апелујем на данаигњу Краљевску пладу n 
mi господина Министра просвете да овом питању 
посвети свеколику ражњу и да у првој згодној 
ситуацпји сталност положаја учител^евог псигура 
насупрот онима који ce у празно бусају данас 
у прса. 

И овога пута, господо пародн-и послаиици, ja 
не могу да пропустим прилику да ce ne одужим 
учитељииа-задругарима који радећи у школи доле 
ua селу у многоме помажу задружну организацију 
свога краја са пупо л>убави према селу и сеља- 
ппву. Нарочито omi и овакви радници прошањани 
су дд сеоских зелснаша преко политмчкнх орга- 
пизација, јер сасвпм природно учител.-задругар 
радећн у селу на задругарству и тиме подижући 
земљорадника ка скопомском бољем благостању, 
не допада ce и пије у вол.и сеоском трговцу и зе- 
лсиашу, кафеџији, јср on, како они вслс, упро- 
namlivje |Село. Под ударом ових ссоских полита- 
кшчића, .који га прогањају и чији вапај дојадп го- 
сподину Мнннстру, учитељ je у таквој сптуапији 
да га премештају зато што ради иа задругарству. 

Ja апелујем па господина Мипнстра просве- 
те да ce у овнм и оваквим случајсвима објсктпвно 
поступа, наравно пошто ce копкретпо испита грсх 
учител^а-задрутара п да ce уч1ггел>има-задр\тарима 
свакахо да заслужеко призпаље и са падлсжпог 
места. ла би »a тај пачпн престало са лажкнм дс- 
нунцијацијама и отгтужбама. 

Beli четврти IIVT за врсме буџетских дебата 
подвлачило ce и говорило на iiinpoico и na ду- 
гачко o учител>у ратнику, нарочито o опим гсио- 
рацпјама које су после запртоис учитељске школс 
отишле na бпаник отаџбипе a no свршспом рату, 
уколико их je остало жпвих, вратили ce да паста- 
ne enoje велико лело пп духогшпм ујсдии.спл' осло- 
бо1)рне нацпје. Ови ратници^учителлИ заборавл.счи 
сдг. Било je мнпго покушаја да со њима тс чстипи 
ратпс годипс призпајг за унапређење, што je гл- 
пшм природно. праппчпо и поттспо, али ло да- 
иас, na жалосг, на томе иије ништа ураНено. Прав- 
ла л.удска захтева да со ово питат^е јсдпом скине 
са чпевиог рела и да сс овим v истипу бопцпма 
да ianno ппизнап.о, ne кпо милост, noh заслхтом 
стсчсио. ФннанспЛском одбопу поднет ic аманлман 
пп овом иитанл' и ia ппелпем како на госполпча 
Мипистпа поосвете тлко и na господипа Мнпистра 
(hiiiinucnin na сс ono пнтаље јсдлппут скиио сп 
дневкот рсда. 

Затим има и других неправди којс су несо- 
цијалне. Исправда која je нссоцијалпа, господо на- 
родни послапици, свакако je нанета и просвстиој 
радпици-учитсл^ици удатој за учитеља. Урсдбом o 
додатцима na CKvnoliv учителуица има оман»€Н лич- 
ни додатак, односпо и пема га. јер ce пели, да joj 
je муж учитељ. Ако je она случајно удата за адво- 
ката ona може да има додатак, иако тај адвокат 
може да делује како хоће и колико може. To je 
асоцијално, и ja мпслим да то трсба поправити. 

Ова je неправда папета једном рвду проснет- 
иих радпика, којн у суштини даје од себе више, 
много више него и сами учнтељи. Учител.пца je 
мајка, ona васпитаиа и спрема за будуЈикЈСт споју 
децу. Тиме je и васпнтачица и радник. — У школи 
као учнтељ, домаћица у кући, n у својим акци- 
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Јама као народии просветнтел> она не изостаје иза 
мужа учитеља, свуда и на сваком мссту, чак често 
пута oiia и више од себе даје ван школе на раду 
васпитања сеоске младежи после свршене основне 
школе. Учител.ица-мајка уистини дала je од себс 
све што се можс дати. Али, нажалост, урсдбом у 
материјалном погледу она je понижена и у подре- 
ijenoM положају. Пустимо цифрс нека говоре: 

У поглслу принадлежности учитеља, односно 
учител>ица забавиља, удатих за учител;,е, чињеницс 
су иарадоксалне и ево их конкрстиих: чиновцица 
приправница X положајне групе, удата за учитеља- 
чиновника, претпоставимо VII моложајнс rp\iic, 
ирима на име прииадлсжиости 843 динара мссеч- 
но. A када ова учитељица добије сталносг после 
положсног практичног иопита и буде преведена у 
чиновнииу IX групе прима 675 динара, дакле, ме- 
сто унапређења, смањен.с принадлежности. Ono je 
случај код забавиља. 

Учитељица приправница IX положајне rpvne 
удата за учител.а VII положпјис групе прима 924 
лнпара, a када буде унапређена после положеног 
практичног испита шрима 875 динара. По Уредби 
o чинавницима, удата учитељица за чиновника при 
унапре1)еи>у у групу губи личнн додатак Ha ску- 
поћу; a удата за нечиновнима, чији месечни бруто 
приход износи мање од 500 динара, има права на 
nvii лични додатак на скупоћу. 

Удата учитеЛ)Ица VI положајне групе са 20 го- 
дина службе лрнма на име припаллсжностн 1800 
дишра, a чииовница VIII положајне групе, пеу- 
дата, са 8 годнпа службс, 'прима 1905 динара и 
уз то jom и стапарниу према месним прилнкпма. 

Господо народни посланици, она уистипи не- 
правичност потребно je да се већ једном исправн. 
Ради тога молим господииа Мииистра да путем 
амаидмана у Фииансисмом закону стави учитељ'ицу 
у погледу прннадлсжпости у равпоправност са 
учитељем. 

Још je једна аномалија за учнтел>нце у томе, 
што учител.ица, ако није удата за учитеља у се- 
лима, na иако има стан у школи, иако je она 
сама у селу, иако она врши управитељску дуж- 
ност, иако по Закопу o народним школама одго- 
вара за илсолску имовину, — да она нема права 
ii.i уживање roia стана. Затим, ако га и ужива, сиа 
je no Уредби из бановппе лужпа ла плаИа стана- 
рину у Kop'ncr баиовикске касе. Школска зграда 
je шиптииска и ihy општипе подижу и данас. От- 
куда 10ад долази то да станарину, ако je већ учите- 
љица мора да плати, да ту станарину прибира ба- 
иовина, a не сишггина која je подигла те станове. 

Ono je заиста једна аномалија, na je потребно 
Да се ова аномалија исправи на тај начин, BITO he 
се у чл. 84 Закона o народним школама, став пб- 
следњи, избацнти: „учитељица удата за 1неучител>а 
не може добити стан у иатури." 

Уопште узев, мрипадлсжности народннх учи- 
тел>а, према квалификација.ма које они имају, one 
су много маи.е од оиих државиих чиновника исто- 
га ipanra школе, али који су у служби другога ре- 
сора. Од учитеља се тражи да врши спеколике 
функције, да ради у школи и ван школе, да je и у 
задрузи, и у соколској чети, и у друштву Црвеног 
крста, и у читаоиици и v сел.ачком друштву. Тако 
рећи, у свим jaBHuvi манифестацијама учител. ради 
И мора бити upiiii Учитељ je na селу анциклопе- 
Листа. AKO лекара нема, као што je то већ дао 
Бог, онда му сел.ак долази да тражи савете како 
he да лечи, или да мсри тсмпературу болеснику, 

он мора да има кинина и аспирина, другнм речи- 
ма, учитељ мора да учествује у целокуппом живо- 
ту околине и народа на селу, у коме тај иарод 
дане проживл1ује. 

Поштено би и правилпо било да се учитељ- 
ству притекне у помоћ « да се и оно економски, 
материјално заштити, исто онако, како то и го- 
спода судије захтевају да се специјалпим зако- 
ном o судијама рсгулише њихов материјални од- 
нос. (Војислап Лазић и Јован Здравковић упадају 
у реч). Ова Влада сигурно, али ■полако иде да 
уреди све ствари. 

Прошле године Финапсијским законом допет 
je једаи амандман, којим се учител.ици забрањује 
удаја за неучитеља. Ja сам тада мислио, да ће то 
бити добро и опортуно, али за ову годину дана 
(Смех на левнци) имао сам прилике да видим, да 
то није добро, да неће дати те резултате како je 
се то мислило. Уосталом, видећсмо jom коју ro- 
ди«у na ћемо o томе да решавамо. (Приговори са 
левице.) Али молим вас, прнговори које ви чините, 
неумесни су и ja остајем при мојим тврђењима 
као тачним и сматрам да je све ово тачпо. Али 
има једпа друга ствар. По ономе како народ каже 
„сваки je ковач своје среће" ако се onaj целибат 
не уводи и за остале чиновнице, на остале чипов- 
ничке редове, онда зашто да буде само за учите- 
л.ицс? Онда укидајмо овај целибат за учител>ице, 
a разлози који су ono диктовали нека се пооштре 
закопском мером и нека се регулишу у са.мој 
служби. 

Затим, jom једно не мало важно питање, то je 
надзор над народним школама. Надзор над на- 
родним школама овакав какав je, — ja сам бпо 
увек противу ii>era, — on није добар и не удово- 
i.aua onoj потреби која код народних школа no- 
стоји. Иадзор би требао да буде инструктиван; a 
не административап, да надзорник заподи акта; 
надзорпик да буде самосталап, a ne да му будс 
шеф срески начелник, неки полуписмем човек. Ja 
подижем глас противу тога jom ca једног разлога. 
Ja ни у једном другом реду нисам видео надзор- 
ника сем тто сам видео v казниопи, — кад сам 
једном обилазио неке у Сремској Мптровнци, ви- 
део сам само да ПОСТОЈИ падзорник. над стражари- 
ма, али иначе ни у једном другом чиновничком 
реду нисам видео да ои постоји, и ne знам, како 
да се ne би то пнтап.е и код учитеља регулисало. 

Ja сам neii прн крају, морам да завршим, да 
ме г. Претседавајући не опомене, јер сам дао рсч, 
да hy бити кратак. Jom бих морао да проговприм 
мало o уџбеницима. И прошле године сам говооио 
н не гпам шта бих дшто могао оећи, него оио, 
што сам и прошле годиие рекао. (Војислап Лазић: 
И да гласаш!) Трговипа са издавањем уцбеника 
постала je тако велика, да nam парод није више 
у стању да купује сваке године нове књиге, јеп 
свакс године .мењају сс издања. Једпа мала ве- 
ронаука, папнсали je двојица. пема ни табак н no, 
a кошта осам дииара. Нема књиге испод десет и 
дванаест динара и треба сел.аку метарска цеита 
пшенице, да купи за дете књиге за први или други 
пазред, a ла ne говорим o старијим разредима. 
Настава je скупа, a ja сам овде видео у Београду. 
да родитељи морају да имају читап капитал, na 
да —■ Божс опрости — очигледна настава буде 
спроведена. Ja мислим да ћс се наћи гослоде као 
стручп.ака и да he оми бити противу тога али, ja 
велим, иашу нацију стварали су стари учителт са 
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оним методама и онаквом наставом, каква je била 
и колика je била, na се не можемо покудити на 
њу. Генерацијс су изашле, спремљене у национал- 
ном духу, оспособљене за живот и ja мислим, да 
нација треба да греди тим путем и да учинимо 
да и настава буде што сношљивија и што лакша. 
Јер овако, ако један чиновник дође у Марнбор, 
он мора да меи.а деци све књиге; ако дете дође 
из Лесковца у Београд, опет мора све књиге да 
мења. 

O тој просветној политици шшло би да се по- 
веде рачуна те да сс на тај начин школовање наше 
деце учмпи јевтииијим. 

Xoliy даље да говорим o здравстпеном CTaiby 
школске деце у селу. Ja се нс подупирем да много 
говори.м o градској децн. Наша школска деца no 
селима лекарски су прегледана кад су се родила — 
пелцована, a затим приликом пелцовања кад се 
уписују у школу. To се врши површно и на брзину. 
Лекар до!)е у село, увек му се нсшто жури, брзо 
прегледа и пелцује децу, али то иде тако површно 
да он не види да ли je дете мутаво и да ли je 
способно за школу или неспособпо (Војпслпв Ла- 
snh: Па зар се под овом Владом тако ради?) To ja 
не творим o садашњости него говорнм o прошло- 
сти. говорим o томе шта се десило. После тога пре- 
гледа леца се више не прегледају за време школ- 
ске године. Тако остаис болеоно дете меНу здра- 
вом децом, услед чега се појави зараза. O томс се 
извештава санитетски референт, али се чека l^ 
даиа na и.егов долазак. Кад прегледа децу, прави 
питање, зашто су деца раопуштена. У погледу 
здравственога старања за дсцу na сслу трсбало би 
учинити неШто солидно, трајно, планско и систе- 
матско, нешто слично ономе што je учин>ено за 
градску школску децу оснивањем школскнх поли- 
клиинка. Због тога би добро било да се Господпп 
Министар поосвете у опоразуму и сарадњи са Го- 
споднном Мииистром социјалне политике побриис 
да се у срезовима постави no један лекар који he 
специјално радити на здравствепим питањима 
школск« деце. У оним местима, где имамо здрав- 
ствене задруге, one врше ту фупкцију, али љих 
нема ni\ гле, a и где их пма, ne могу увек да стигпу 
да тај noćao сврше, И na тај начин најважније пи- 
тање, питање лечијега здравл.а остаје  перешено. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, ima 10 minuta kako ste obećali da završite. 

Александар Дачић (наставља): Издржавање 
школа поешло je у баповппскс руке. Ja морам да 
констатујем да сам очекивао са задовол^твом тај 
начин издржазања шмола. Међутим, шта се Десило? 
Дошлп су Ппавилпици. Урсдбе и сва она чуда. Ад- 
министрација око тога издржавања школа толико 
je челика и кпмпликована да, чиии MU сс, пи у Глав- 
ној контроли нема толико формулара, колико nx 
И1ма за то адмииистрирање пзлржаваља школа, 
(Војислав Лазић: Ero, видиш, слажеш се у свому 
r:iMii()\i, само да се и na крају сложиш!) 

Ми у предратним границама Србије имамо 
срезова који су иного страдали за време ратова> 
Такав je случај марочито са оним срезовпма који 
су се налазили na граници. Један такав срез je и 
онај кога имам ja част застуиати у ово.ме Дому. 
Moj срез био je поприште непријатеља и војсака 
које су пролазиле n лево н десно. 

Није остала ни једна школа, пи једпа сел.ачка 
кућа која пије била за време рата порушепа. Све 
те порушсне школе после рата добиле су обвезницс 
ратне штете за своју обнову. Школе су те обвез- 
пице чувале, општипе такође и данас у моме срезу 
има преко 2100 комада обвезннца ратне штете. 
Само једна школа има око 500 комада обвеаница. 
Али na жалоет бановина и то преузима у своје 
руке, и господо, приход од те имовине иде у ба- 
поиипску касу, a школе и дал^е треба да подиже 
село и onumiiia. 

Зашго имочвина тих школа да прелази у ба- 
повинску имовипу? Зашто не би било целисходно 
да се приход од свих тих обавезница укапиталише 
у фопд за подизање школских зграда, na да једно- 
га дапа општине могу у истшш подизати школ- 
ске зграде, a ne овако да просјаче. Мепи je у ба- 
повипи речено да he тај (Јјонд бити при бановипп. 
Ja се с тим ne слажем. Ja молим господипа Мипп- 
стра просвете да овоме питашу поклони особиту 
пажњу. У цело.м Подрпњу спрема ју се депутацпјс 
ШКОЛСМИХ претставпика, који he једпога дапа доки 
и молити Вас, господине Минчстре, за заштигу од 
овог одузимаиит школске имовипс. 

O пзградцуи школа ne мислим да говорим. До- 
битп план за једну школу значи да треба чекати 
годтгу дана, затнм долази комиснја, na техпичкп 
оделзак итд. итд. (Војислап Лазић: Кажем ja теби, 
Дачићу, да hem сс ти сложпти са мномП Госио- 
дине ЛазиИу, ja сам објекгпван! Mu хоћемо да 
поправимо ono што пије добро, оно што je оста- 
ло од ових који седе na тој страпи. (Показује na 
левицу.) Господо народни посламици, велике су 
TCiuKohe у тоие. Било je предговорпика који су 
пстакли како треба створпги гнп за подизап.е на- 
родпих пжола. Ha томе послу треба мпого радити 
и градптп. He треба губити времепа, јер се у том 
случају губи елан и л>убав за поднзање школа, na- 
рочито када се одуговлачи и гњави, како je то 
чпњено. 

O кредптима за подизап.с школа говорио je 
једаи предговорпик. Било бп добро да Народна 
бапка или Хипотекарпа бапка може да да школ- 
оким општапама кредите за подизање школа, као 
што се то даје и градским општинама. 

Господин Мита Димитријевић говорио je o 
Нарадним читаопицама. Ja се слажем са шим у 
потпупости. Ha томе послу треба радити, јер je то 
јодпа потребна ннституцпја за подизање култура, 
кроз коју струји цслокупап жпвот у једном селу. 
Алп on то тек сад говори. On то тек сад примећује 
и ynopcl)yjc са Чехословачком. 

Ja, господо пародпп послапипи, овде морам 
да се сетпм једпог од мојих задругара, којп je ca 
MHOfM пре 5—б мсссци путовао у Чехословачку. Он 
je тада говорио Чехословацпма: Видели смр вашу 
гсултуру. ваш напредак, велико богатсгво ваших 
села. Али док сто nn зидали мост na Влтавп, мост 
Карла Великога, v ono доба изума техппкс, nama 
iraunia ратовала je трешњевш топоппма na Косо- 
Bv. Док смо mi вечпто ратовали писмо могли да 
стекнемо тај културпп напредак и величину, као 
лруги папредни пароди. 

Али зато нс треба омстатн један правилап 
копструктиван р-ад. Трвба сви заједпички ' да се 
прихватимо гога посла и да сви приНемо истин- 
ском раду na правом културпом узлпзап.у ссла n 
парода, ка оснивању читаопица и кроз њих поду- 
ппраљу једне племепите замисли. 
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Учитељство je и upe великих ослободилачких 
ратова спре.мало генерацнје за ослобо1)е1Бе и ује- 
дишеље. Учитељство je и за време рата показало 
и доказало велику свест, што му je од стране На- 
родне окушштине одмах иосле аолобођеЉа и јавно 
признато. Учитељкггоо je и данас у великој уједи- 
ii>eiroj атаџбиш сиремло исто TEKO за изнршеи.е 
великог задатка, a то je рад на духошиш једин- 
ству. Према томе, господо народпн посланици, ja 
мислим, да мн треба да се одужимо учитељском 
реду. Опростите, ja o другим школама нисам гово- 
рио, јер je било миого професора, који су бвде 
правилн дуеле. 

i la крају изјавл.ујем да hy гласати за предлог 
буџета, јер je повећан за онолико, колико je било 
материјалннх сретстана, нгарочито за иодизање 
народних школа. (Живо одобраиан.е и пљескање 
у центруму IH на десницп). 

Potpretstdnik  Franjo   Markić:   ReC ima narodni 
poslanik g. Vasilj Kostić. 

Вас11л> KocTuii:   Господо народни  посланици, 
разгледајући буџет Министарства просвете ми 
треба да обратимо нарочиту пажњу na ibera, по- 
Што je то један буџет чија свака пара треба да 
додирне и последњи кут наше отаџбиме. И зато, 
господо ^народни посланици, треба да све иезгоде. 
све неприлике које смо искусили iiia терену овде 
Да изнесемо иред г. Министра просвете да би и он 
могао да схватн и разуме шта жели и ima тражи 
Цео народ. Јер да се запитамо да ли знају мини- 
стри увек како мисли народ? Кад један министар 
оде у народ, онда се тамо само лепо прича, али 
би требало да министар чује и шта се говори кад 
он оде. И зато ми сви треба да изнесемо шта не 
ваља у нашој просвети. To je наша света дужност. 
Буџет треба где год можемо да смањимо али само 
ие овде, јер у сваком селу треба да подигнемо 
школу, не треба ии јсдно село да остане без шко- 
ле. Срамота je, гошодо, да има села од rio 400—500 
Kyha и то далеко од вароши a да у љима нема 
Школе и деца морају да иду no 10—15 километара 
Далеко само зато што нема подесне зграде. Ако je 
потребно ja hy да вам поменем и да вам наведем 
неколико -мојих села, али ja мислим да сваки no- 
сланнк у своме срезу има rio неколико села која 
Немају своју школу. 

Ми, господо, углавном не можемо да подп- 
жсмо школе због разних формалности. Ту na ир- 
вом месту долазе комисије, којима треба, на при- 
мер, ириредити ручак који he коштати можда no 
1000 динара, затим тој комисији треба набавити 
Превозна сретства. A ко иде у те комисије? Иду 
"пжењер, лекар и срески начелник. Они прво mi- 
ТаЈУ да ли село има пара, na ако нема довољно 
Кажу: набавите најпре сретства. И онда треба са- 
брати извеспу суму и то пару no пару од снро- 
^ашног света да би се добило најпре за комисију. 
A драга 6paiio, ми смо стварно сиромашнн л>уди, 
сиромашна земља, a они лјуди из комисије то су 
"auiH службеницп, нашн чиновницн који некада 
Немају баш много посла, који добијају своје плате 

ia мнслим зашто се пс би и они мало потрошили 
а Да не оптерећују село са тим трошковима. 

Друго што jc,noTpe6iio за прађење школа je- 
сте план. План треба најпре узети, na нако je бес- 
ПДатан треба неко да оде у бановину и у Мипп- 
^гарство, a ако није бесплатан, Tiie6a га платптп. 
Ja мислим, господо иародпи посланици, да имамо 

довољно инжешера који би могли да праве пла- 
лове и да их ми узимамо готове. 

Ja мислим, господо пародни послапицн, да ми 
имамо доста инжењера. Кад се у граду приређује 
маскенбал онда кажу: Биће лепо, јср lie ио 20 ин- 
жеп.ера радити за тај бал. A да ли сељаци иду 
иа тс балове? He. Инжсњерн такође раде и за 
улепшавање позоришта. (Одобравање.) 

Друга једна грешка код нас јесте, господо на- 
родни посланици, што код нас сваки план пред- 
ви1)а зграду која кошта неколико стотина хиљада, 
Ту су купатила и друге принадлежпостп, еве то 
ианоси по 400—500.000. Ja мислим, господо иа- 
родии посланици, да су наши учитељи деца сиро- 
машних родитеља, да су и они из села и да н>има 
оаш и ne треба толико хигијене и Бог зиа каква 
зграда. Кад цело село живн у опаквнм зградама, 
кад и деца живе, онда најпосле и учитељ који je 
ii3 села може и on да живи у таквој зградн. Ja 
мислим да где није могућно направити школу са 
становима, треба je иаиравити без станова, само 
да би деца могла да иду у школу. 

Господо народни посланици, ми омо сељачка 
зомлза n нашу просветиу политику која се ВОДИ у 
Београду треба да удесимо да буде политнка 
према сељацима и сељачком народу. Ви зпате, го- 
сподо народни послаиици, да деца код нас из 
гимназије долазе na село. Распусти се градска гим- 
иазија и село треба да их држи од 1 јуна. 

Ja мислим да би требало месеца јуна и сеоску 
децу да ослободимо, јер домаћипства требају да 
прибаве сретства за школоваше деце. To je, гр- 
сподо, мишљензе и старих и младих, мишљење 
свих наших бнрача, и ja мислим да би требало да 
се изиђе у сусрет вољи сељачког парода. 

Господо иародпи посланици, ти дани би мо- 
гли да се надок.чаде. Ви знате да нашн учитељи 
долазе 1 селтембра, али upe 5. или (3. нема школе. 
Код других служби, аиш се ne дође иа време, то 
се кажњава, a овамо често пута учитељице ne дођу 
до 20 септембра. Ja мнслим, господо пародни no- 
с -...тци, да кад дође 1 септембарј онда не тр.еба, 
као што je сада, да учитељп иду у очппину, да 
траже мајсторе да се крече школе и да na тај 
иачин често пута школе no 10—15 дана остану 
празне. Ja мнслнм, да Министарство просвгте 
може да нареди да 15 августа сваки учитељ мора 
да буде na своме месту да би могао да уреди 
школу, своју канцеларију, свој стап, a ne да уре- 
ђују онда, кад дође време да треба децу учиги. 

Господо народни шосланици, ви вндите да и 
1 сепге.мора, кад греба. да почне ШКОЛа, деца не 
могу за неко време да уче. Ми, господо, видимо 
да чим отпочпе школа да отпочпу и конферисања 
учитеља са школским надзорпицнма. Свака таква 
конференција траје читавих два дана na којој 
учителЈИ дискутују, a деца за то време остају без 
учител)а. Због тога смо, господо, ми сии сељани 
против тих конференција, јер деца су као што 
зпате распуштена три месеца, два месеца пбтребно 
je учитсљу да иде na свој до*!, a један месец нека 
праве копференције, као што ми радимо у Скуп- 
штини, ii нека претресу у слсбодном времену сва 
та питања која су им потребна, a ne да деца, кад 
onu оду na конфервнције, празнују, остану на 
улици и ништа не уче. ' 

Друга једпа грсшка, господо народпи посла- 
НИЦИ, то je добиваље учитељских плата. Kao mro 
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иам je шима познато, учитељ сваког месеца треба 
да иде да прими плату m .надзорништва, тако да 
због тога деца изгубе читавих два дана у учењу, 
a како има тих радних месеца девет, то je учи- 
тељнма иотребно KS дана да изгубе ради при- 
мања плате. Ja мислим, да je крајње време да ту 
дангубу пресечемо и да доиесемо једну уредбу, 
да сни учитељи у извеснрм центру изберу једног 
учитеља да иде да получи плате за њих, те деца 
да не дангубе у школи. Ово je, господо, потребио 
увести, јер су многе државе увеле то, да једном 
учитељу сви издаду пуномоћје a он ирими плату 
за све ших, тако да сви осталн учитељн иишта 
због тога не дангубе. 

Hajrope зло у нашој просветној политици, то 
je премешташе учитеља. Ми имамо, господо, села 
која никако не могу да дођу до учитеља. Ja знам 
једно село у Инротском окру17 које има 100 кућа, 
и ту je била школа. Ha жалост, она je била затво- 
рена, na je upe три година отворена. Нађе се учи- 
тељ који оде тамо у то село које je дало читаву 
[сиерацију: учитеља, трговаца и деловођа који су 
свршили ту школу, али исто до пре три године 
није имало ту школу. Зашто? Зато, господо, што 
je то једпо планииско село na учитељ неће да 
седи тамо. Он дође тамо првога априла, кад ступа 
на снагу нов буџет, до јуна сабере децу па no- 
бегне одатле. Taj учитељ одатле за све време 
гледа где he да се запосли тс кад он код посла- 
ника или г. Министра успе добије ново место, ово 
место стално остаје без учитеља. Кад ми запитамо 
надзорника, зашто je то тако, он нам каже, да 
нема кредита, j ep онај учитељ који je био, он 
носи кредит. Ja мислим, господо, да треба да сс 
манемо тога да учитељ носи кредит, него школа 
нека носи кредит, јер ако оде један учитељ нека 
кредит остане за другог учитеља. 

Сад, господо, помислите какав успех треба да 
нмају ти ђаци, кад no потреби службе дође caon- 
штење да се неки учитељ премешта у половини 
године. Тада je година изгубљсна, јер je потребно 
15 дана да оде, a других 15 дана потребно je да 
други дође. Доласком тог другог учитеља мељају 
се методе учења и на тај начин ми видимо како 
TOJ  деци  пропада  читана  годииа. 

Има учитеља који желе да се преместе из 
места у коме су и да добију друго место. Ако они 
ие оду тамо no молби, оии добију чак и трошак 
за своје премештење. 

Госнодо, овде je доста било речи o унапре- 
l)Ciby. Ja сам против тога уиапре1)ења. Ja не разу- 
мем то унапређење, да иеки учнтел. који има да 
учи свега no двадесет до тридесет ученика, да 
добије четврту или иету групу. Ja мислим, да би 
овде требало увести уншређење no систему какав 
je у војсцн: кад официр добије чету он добије 
за поручника, na би требало и овде увести, кад 
учителз добије село и школу са малим бројем 
учсника да има мању плату, и обрнуто: да до- 
бије већу плату ако добије школу са већим бро- 
јем ученика. 

Господо, ja мислим да треба да се поведе 
озбиљно рачуна н o томе да се постављају учи- 
тељи no школама према стварној потрсби, тако, 
где нма више ђака да има и више учитеља, a где 
има мање ђака да буде два или само и један учи- 
тел>. Сада се тако често пута не ради, јер имамо 
примера да у понекој школи са мањим бројем 
ђака имамо више учитеља, a у  школи која има 

више 1)ака имамо свега no једног учитеља. 
Господине Потпретседниче. молим Вас, да ли 

ми време пије Beli истекло? 
Potpretsednik Franjo Markić: Nije gospodine 

l)oslaiiičc, imate još prava da govorite! . 
(Gospodo kolege, ja mislim da bi trebalo da se 

ugledate na gospodina govornika kako on vodi 
lanma da ne prekorači vreme na koje ima prava. 
(Odobravanje). 

Васил) KocTHli (наставлЈа): Ja мислим да би у 
пашој просветној политици требало да се постави 
као правило, да у школама, где раде две учитељ- 
ске спаге, да ппкад ne буду обадве жепске, да не 
буду обавде учптел.ице, nero да бар једап од њих 
буде мушкарац. Upe пзвесног времена отишао 
сам био у једно село и чуо сам како се сељаци 
жале да откако имају школе пикад им Министар- 
ство nnje послало учитеља nero увек учитељицу, 
и то no две учитељице. Tn сељаци кажу: поша- 
љите нам једанпут бар учитеља да имамо с ким 
да разговарамо, да има ко да нам ради у задрузи. 
Ja сам имао прилике да чујем у једноме селу 
жалбу на сеоску учитељицу да чак ни сину сео- 
ског старешине иије хтела издати уверење да je 
свршио основну школу, да би дете могло отићи 
у варош да тамо пастави школе ;и да се спреми 
да и ono доцније постане учитељ. 

Кад je реч o учитељицама основних школа 
ja бих хтео да обратим пажњу господнну Мини- 
стру просвете на то да учитељице не поставља у 
села близу граннце. Оне никако не би требале да 
буду у селима која пису бар десет километара 
удаљена од границе. Јер, ■ иначе бива то, да оне 
имају и с једне и с друге стране, иред собом и иза 
себе војску, a one саме налазе се у средипи са 
својом школом. 

Ja мислим да би, са моралне страпе, на то 
требало обратити пажњу. 

Господо пародпи посланици, веома je велико 
nHTepecouaibe кад треба да дође пови учитељ у 
једно naine село. Kao што знате, у селу nocroje 
разне борбе и разна трвења и свет се одмах пита, 
нарочпто женски свет, да ли he нови учитељ бити 
задругар којн he помагати задругарство нли he 
почетји дружеше са иеким картаџијама, пијани- 
цама, итд. Ако je то прави народни учитељ који 
nehe да прима џабе плату од државе nero xolie 
уистини да просвети свој народ, он he право ornim 
у задругу- Јер, господо и браћо, све оно што je 
добронамерно према овој држави и што je темељ 
ове државе то je учлањено у задругарство. У томе 
погледу ja бих нагласио да кад би народ сам 
»мао право да бпра учитеље, будите увсрепи, да 
би on бирао најбоље учитеље који су присталице 
задругарства, јер, ако има и покварепот света у 
сслу, задругарстао he nx направити најболзима. 
Стога, ja сматрам, да je крајње време да се народ 
у пуној мери посвети задругарству. Ja мислим, 
збиља, господо, да би крајње време било, кад нећ 
наш народ поверава вашитање своје деце учи- 
тељима, да се o поставл>е11>у тих учителза и o 
п.пховом карактеру и понашању пита и сам 
народ. У другим папредпијим државама, познато 
ми je, да сами школски одбори постављају своје 
учптелзе a тек, ако се школски олбор не сложи, 
учитеља онда поставЛ)а Министарство просвете. 
Исто тако бива у другом свету, и то да, ако 
се учитељ ne влада како долнкује његовом узви- 
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шеном позипу, ако je каргарош или ииаче поква- 
рен човек, да сами грађани тога села одлучују o 
његовом даљем опстанку на томе положају. Стога 
би требало да учитељи подлежу плебнсциту иа- 
родно.м да оамо село гласа да ли 1>е дотични 
остати као учитељ у томе селу и да o томе гла- 
сају сви мушкарци a н сие мајке које имају децу 
У школи. Прсма томе, сам учитељ морао би да 
поиисли да над њиме има jom један господар, 
a то je сам народ. 

Најзад, госмодо, ja сматрам да Министарство 
просвете, које, у приом реду, треба да се брипе 
за здрав темељ наше државе и које то чини преко 
учител.>а, ja мислим, да je време да Министарство 
иросвете једним расписом најстрожије нареди 
учитељима да помажу и развијају идеју задру- 
гарства у нашем народу, јер иајздравији темељ 
народни у свакоме селу jecre задругарство. Прва 
наша брига мора бити да чувамо наше село, јер 
градови, то je нешто друго, a у иашем селу je 
наш најздравији елеменат н, господо и браћо, ja 
iiy вам споменутн само то, да када се роди јсдан 
мушкарац у селу она његова кумнца благослови 
i'a речима: Нека буде добар војник и веран своме 
Краљу и Отаџбини! (Одооравање и пљескаље у 
центруму и ш десннци). Зато ми морамо и треба 
Да пошгујемо наше село и да учитељи буду 
здрави основи и пропагатори нашега задругар- 
ства. Али, иажалост, дешава се и то да, иако 
имамо три задруге у селу, учитељ кад до1)е не 
оде ни у једну. Ми смо се постарали na смо осно- 
вали и здравствену задругу у нашем селу и ja 
лично написао сам иисма и поповима и учите- 
љима и свима грађанима да сно осиовали здрав- 
ствену задругу, да имамо докторе да бесплатно 
лечи народ, да га пелцује од богиња и других 
заразннх болестн; алн, нажалост, наши свеште- 
Ници н учитељи у селу слабо су се одазвали томе 
позиву. CII.M учитељ каже: Ha ja имам napa, и ако 
ми рреба лекар, ja hy платити na he да ми дође из 
вароши! ETO, видите, каквих жалоспих прнмера 
може да се нађе. И ја.господо, кад ово говорим, 
не говорим само за Министра просвете, него" го- 
горим na овој светој трибинн да се то чује како 
се задругарство стара да се помогне пашем сиро- 
машном сеоском свету. И, треба имати na уму, 
Да je ту у тој задрузи само два динара члански 
улог месечно. 

Да вас ne бих више замарао, захваљујућн г. 
Претседавајућем mro ме mije прекидао у овом 
излагању, пошто сматрам да je Мпнистарсгво 
просвете једини ресор од кога народ oceha изве- 
сне користи, изјављујем да hy гласати за овај 
буџет. (Живо одобравање и пљескање у центруму 
И na десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Mirko Košić. (Glasovi: Nije ovde!) 
Pošto g. Košića nema ovde, smatra se da je odustao 
od govora. 

Reč ima narodni poslanik g. Rudolf Pleskovič, 
U ime grupe Narodnog radnog kluba. 

Rudolf Pleskovič: Za vreme prošle budžetske de- 
bate u ovom visokom Domu kritikovao sam rad 
gospodina Ministra presvete, u prvom redu Zbog 
Progonjenja učiteljstva u Dravskoj banovini po ek- 
sponentu klerikalne partije g. Erjavcu, bivšem refe- 
lentu Ministarstva prosvete. Već tada sam izneo teške 
stvari, koje su htele kolege iz slovenačkog dela Jere- 
Ze tla demantuju, a prema navodima, koje SU dobili 

od g. Erjavca, koji je hteo da opravda svoje bezob- 
zirno postupanje prema učiteljstvu u Dravskoj bano- 
vini. Tako je došlo do toga, da je g. Erjavcu naseo 
i uvaženi kolega g. dr. Šemrov, koji je o premešte- 
nim učiteljima izneo takve stvari, da je učiteljska 
organizacija povodom premeštanja učitelja bila pri- 
nuđena, da ga javno pozove u svojini listovima, da 
navede imena onih učitelja, i razloge, radi kojih su 
bili premešteni. On je naveo, međutim, takve stvari 
koje, za slučaj da bi bile istinite, ne bi mogla da brani 
ni organizacija sama, jer i organizacija neće da štiti 
ljude ovakvog nemoralnog vladanja, kako je to izneo 
g. dr. Semrov. G. dr. Šemrov se.tome nije mogao 
odazvati, jer je bio mistifikovan od strane g. Erjavca. 

G. Stošović, sadašnji Ministar građevina i preda- 
šnji Ministar prosvete sigurno je i sam uvideo potre- 
bu, da skloni iz Ministarstva g. Erjavca, ali su mu 
njegovi partiski prijatelji i/. Ljubljane osigurali me- 
sto školskog nadzornika u Ljubljani, da bi ovako i na 
novome mestu mogao i nadalje maltretirati potčinje- 
no učiteljstvo i da mu se sveti zbog toga, jer je ono 
protestovalo i žalilo se nama poslanicima, koji smo 
se za njega zauzimali. Čuje se, da ima g. Erjavec još 
uvek odlučujući uticaj na svako novo postavljanje, 
premeštanje i otpuštanje učitelja i učiteljica u Drav- 
skoj banovini. 

Ima izgleda, da vrši on kao školski nadzornik i 
neki vrhovni nadzor katihete, jer na svakoj školi ispi- 
tuje učiteljstvo koliko je dece organizirano u raznim 
verskim kongregacijama, i što je najinteresantnije, 
od toga zavisi i kvalifikacija školskog osoblja. 

Da on nema sklonosti spram sokolskih organi- 
zacija to se samo po sebi razume, jer mu tako diktuje 
njegovo uvercnje, pa čak šta više prosvetna uprava 
na Kraljevskoj banskoj upravi u Ljubljani, koja je 
Išla čak ovako daleko, da je učenicima zabranila da se 
pozdravljaju međusobno sokolskim pozdravom »zdra- 
vo«, pozdravom koji je inače stari slovenački po- 
zdrav, kojim su se služili svi Slovenci, a osobito u 
onome delu banovine bivše Štajerske. I ako oni rev- 
nosno čuvaju sve te stare slovenačke običaje, oni su 
anatemisali pozdrav »zdravo«, jer je sokolski. Kada 
je stupio na dužnost novi Ministar prosvete Gospodin 
Dimitrije Magarašević, po zvanju profesor, mislili 
smo svi, da će i za naše učiteljstvo doći bolja vreme- 
na, jer smo bili uvjereni da će on kao profesor pro- 
gone svoga prethodnika početi da ispravlja. S tom 
nadom u srcu posetio sam i ja odmah Gospodina 
Ministra u njegovom kabinetu, da mu izrazim želje 
sviju naprednih i nacionalnih poslanika iz Slovenač- 
ke, da učinjene nepravde i grehe nad učiteljstvom 
ispravi. Ali dobio sam od njega vrlo ciničan odgovor, 
da bi, ako bi počeo da ispravlja krivice, morao da . 
počne od osamnajeste godine na ovamo. 

Gospodo narodni poslanici, moram da kažem, da 
sam bio vrlo razočaran ovakvim mišljenjem Gospo- 
dina Ministra prosvete, koji je po zvanju profesor 
i pedagog. Video sam da i sam g. Ministar stoji sa- 
svim pod uticajem Gospodina dr. Kreka i da njemu 
veruje a ne nama, pa ni učiteljskoj organizaciji. Kada 
sam mu predočio, da je 'najviše učitelja i učiteljica 
progonjeno zbog svog rada u Sokolu, on mi je odgo- 
vorio, da to nije istina nego da se progonjeno uči- 
teljstvo, da ne bi bilo progonjeno zbog drugog rada, 
samo sakriva za sokolske organizacije. 

Gospodin Ministar mi je ovom prilikom prepo- 
ručio, da se učiteljstvo ne meša u politiku, a ja mi- 
slim, da je on mislio pri tome samo na ono učitelj- 

l'O 
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sivo, koje,nije u Jerezi, jer do sada nisam čuo ni 
jedan slučaj, da bi bio kakav učitelj progonjen radi 
toga, jer pripada toj stranci. 

Gospodin Ministar je sigurno mišljenja, da treba 
sve ono učiteljstvo, koje nije u Jerezi, a to je ono, 
koje kod nas u Slovenačkoj nije klerikalno, da se 
politički onemogući. Ja mislim da hi bilo možda zai- 
sta dobro, tla se svi javni službenici depolitizira ju. To 
bi svakako za same službenike bilo vrlo dobro, jer 
tako ne bi mogli u daljoj budućnosti da služe raznim 
režimima kao materijal za nova i nova gonjenja. Ali, 
gospodo narodni poslanici, dok mi nemamo ovakvog 
zakona, mislim da i Gospodin Ministar prosvcte nema 
praVa da traži depolitizaciji! samo jednog dela uči- 
teljstva. Pa ako on to traži, onda bi moralo da bude 
U prvom redu depolitizirano ono sveštenstvo, koje u 
najviše slučajeva zlOupotrebljuje najveću svetinju na- 
rodnu, to jest veru, u političke svrhe. 

Gospodin Ministar ovom prilikom izjavio mi je 
i to, da će se u svim načelnim stvarima savelovati sa 
pretstavnicima J.U.U. Da bih mu izneo i izvesne indi- 
vidualne slučajeve, on me je pozvao, da mu ovakve 
stvari podnesem i pismeno, ,1a sam to učinio, ali Go- 
spodin Ministar nije ništa do sada učinio, pa mi nije 
ni do sada odgovorio na moju pismenu intervenciju. 
Odmah sam bio siguran u to, da Gospodin Ministar 
neće da ispuni svoje obećanje i neće da ispravi ne- 
pravde i grebe različitih Hrjaveca. 

Gospodo narodni poslanici, pošto je to tako, 
moram ponovo da iznesem sve one nepravde, koje 
SU učinjene nacionalnome učiteljstvu u DraVskoj ba- 
novini. 

Gospodo, svakome moralnome čoveku je sveti- 
nja dobar i sretan brak, pa i katolička crkva sama 
stoji na tom gledištu, te najstrože osuđuje raspušta- 
nje brakova. Ali, gospodin dr. Krek Milio, kao bivši 
pretsednik katoličke akcije i kao vrlo veliki katolik, 
koji je lično odgovoran za sva nedela, sasvim je dru- 
gog mišljenja. Zašto? — pitaćete se, gospodo narodni 
poslanici. On je dopustio u dvadeset jednom slučaju 
da se odvoji mu/ od svoje žene. Mogao bih tla na- 
vedem sve primere, jer su mi potrebni podatci pri 
ruci, ali, radi kratkoće vremena, koje mi stoji na 
raspoloženju, ostaću pri najdrastičnijima, činovnik 
Poštanske štedionice u Ljubljani Tonja bio je stare- 
šina Sokola u Mostama kod Ljubljane, a njegova 
žena, po profesiji učiteljica, bila je načelnica tog 
istog Sokola. Suprug je premešten u Sarajevo, a nje- 
gova žena u neka brda u Dravskoj banovini. Gospo- 
do, s premeštanjem bilo je teško materijalno ošteće- 
nih 8 porodica. 

U nezgodan položaj došlo je KS porodica /boe,' 
premeštaja i to radi toga što su bila deca na školo- 
vanju u onim krajevima gde je bio pre toga staraoc 
na službi. 

Izvan Dravske banovine preinešlena su bila tri 
lica 

LI zdravlju teško pogođenih radi svoga preme- 
štaja po direktivama g. dr. Kreka imademo 15 lica. 

Izričito radi sokolskog rada bilo je premešteno 
23 učitelja i učiteljice iako su svi ostali premeštaji 
višc-manje  prouzrokovani  radi sokolskih osećaja. 

Ima dalje 9 premeštaja koji su od štete stručnom 
školstvu. To znači, 9 učitelja ili učiteljica je ospo- 
sobljenih za stručni učiteljski vaspitni rad, bilo je 
premešteno u krajeve gde se ta potreba nije poka- 
zivala. Gospodo narodni poslanici, devet lica država 
je osposobila o svom trošku za značajan stručni rad. 

ali to njihovo usavršavanje u toj specijalnoj grani 
učiteljskog rada ostalo je bez koristi za državu i za 
narod. 

Nadalje, imamo Г) slučajeva gde su bili premešteni 
učitelji-funkcioneri JUU i medu njima i slučaj samog 
pretsednika Središnjeg odbora .UJU g. Ivana Dimnika 
koji je bio premešten iz Ljubljane i to u Beograd 
kao polčinjen svom najvećem a mnogo mladem pro- 
tivniku. 

Premeštena su bila i 4 školska nadzornika. 
Bez disciplinske Istrage bilo je otpušteno 10 uči- 

telja. Ovi otpušteni učitelji, kojima se na svaki način 
čini nepravda, bar u koliko njihovom otpuštanju 
niJL' prethodila disciplinska istraga, molili su za reak- 
tiviranje ah. bez uspeha. Oni su se obratili čak i ha 
najviše mesto, ali mi nije poznato da li su i uspeli. 
Po mom mišljenju i pravnom osećanju morali bi se 
ti učitelji odmah i bezuslovno vratiti u službu i to 
što pre pošto ili medu njima ima i s porodicama. 
(Dr. Andrej Veble: Koliko je bilo pre otpušteno?) 
Dođite s brojkama. Mi smo Vas pozvali da donesete 
brojke ali ste ućutali. 

Razrešenih bilo je 7 školskih upravitelja i to bez 
ikakvog razlog? i samo zato, jer su se odlikovali u 
nacionalnom javnom radu i ako su bili odlično kvali- 
t'ikovani. 

Ovo se, gospodo, pod ranijim režimima nikad 
nije dešavalo, jer se je čuvao ugled školskih upravi- 
telja koji lim je potreban za uspešno upravljanje 
školom. 

Gospodo naredni poslanici, na osnovu iznetog 
bilo bi potrebno 80. najnužnijih ispravki ako bi se 
hjtele da isprave najveće nepravde koje su učinjene 
nad   učiteljstvom   u   Dravskoj  banovini. 

Sve ove predloge sa tačnim podatcima dobio je 
već u svoje ruke g. Ministar prosvete od samog .lUU 
ali do danas nisam čuo . .. (Ministar prosvele Dimitrije 
Magarašev/č; Imam ja i drugih podataka, gospodine 
poslanice!) . . . ali do danas nisam čuo da je bar nešto 
ispravljeno, a to samo zato, jer to ne dopušta g, dr. 
Krek, odnosno onaj odbor u Ljubljani kojeg pismo 
sam pročitao već u generalnoj debati. (Ministar bez 
portfelja dr. Miho Krek: Taj odbor ne funkcioniše. 
Pošto je to pismo došlo u javnost, ja sam ga zabra- 
nio!) .... Onda, hvala lepo. 

Gospodo, ne samo da nisu ispravljeni stari gresi 
i- nepravde gospodina Erjavca pod novim Ministrom 
prosvete nego se čine sve novi i novi. Da nabrojim 
samo nekoliko primera. Na prazno mesto školskog 
upravitelja u Zagorju, srez Litiji, svaki objektivan 
čovek mogao je da očekuje, da će doći učitelj Kolenc, 
odličan javni i privredni radnik, koji, za Zagorje još 
ima ;, velikih zasluga. Ali njegov veliki greh u očima 
klerikalaca jeste Što je starešina tamošnjeg sokola. 
Radi toga on i nije dobio mesto školskog upravitelja, 
nego njegov mladi kolega, koji je bio čak njegov 
učenik. 

Drugi primer: u mom srezu, služe suprug i žena 
Rak. Suprug je školski upravitelj u selu Sv. Katarina, 
njegova žena učiteljica za domačinstvo u Trbovlju. 
Gospodin Rak podneo je već tri puta molbu za pre- 
meštaj u Trbovlje, u kome je bilo više puta upraž- 
njenih raznih mesta. Dve ove molbe bile su mu vra- 
ćene i/, banske uprave iz Ljubljane, a treća iz Mini- 
starstva iz Beograda, i ako sam sam ja lično inter- 
venisao kod sadašnjeg Ministra prosvete. Pa, ako se 
ne varam, leži sada već četvrta molba ovde u Mini- 
starstvu   ili  kod  Banske  uprave  u  Ljubljani,  ali  ne 
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varujem, da će biti povoljno rešena, jer je neko koji 
je na Hunskoj upravi u Ljubljani dobio odgovor, da 
neće biti namešten u Trhovlju jer se suviše eksponira 
u sokolu. Mogao bih da nabrajam još i više primera, 
ali zbog kratkog vremena to mi je prosto nemoguće. 
Gospodo narodni poslanici, nama su oni mnogo gore 
sudili, Nikada mi vas dostići ne možemo. (Ministar 
bez portfelja Dr. Miho Krek: .ledim devojku, koja nije 
-okolica ili ma šta drugo pet ste puta otpustili u tri 
godihe).'... Hoćemo da znamo ime te devojke, jer 
sani ja uvek bio protiv progona i pod ranijim reži- 
mšma. Ja sam bio pretsednik JNS partije pa sam pro- 
testovao kod Banovinskog odbors organizacije pro- 
tiv ovakvih premeštaja. Zato mogu i danas da govorim 
b lome. (Ministar bez portfelja dr. Miho Krek: Vi sami 
Pг.-'.najete da je bilo premeštaja, jer ste morali da 
protestujetel) 

Gospodo narodni poslanici, položaj učiteljica 
ničnih radova sve do danas, a to ji već sedam godina, 
još mek nije regulisaii jer se u Zakonu 0 činovnicima 
Iz Ш1 godine u članu 347 na te učiteljice sasvim za- 
boravilo. Zbog toga ove učiteljice već sedam godina 
nikako nisu unapređeine te je radi toga hitno potrebno 
da g. Ministar prosvefe reši to teško pitanje u smislu 
pretstavke JUU. 

Isto tako su u vrlo teškom položaju koiitraktuahu 
učitelji, koji su mahom svi bili prinuđeni, da su emi- 
grirali radi nepodnošljivih naciom-inih i ekonomskih 
prilika iz Julijske krajine, koja sada pripada Italiji. 

Potrebno bi b;,lo da se dopuni čl 71 Zakona o 
narodnim školama, da ha narodnim školama šmeju 
(!.i budu namešteni privremeni i ko/ilraklualni učitelji 
koji su položili dopunski ispit zrelosti, odnosno s po- 
trebnom nostrifikacijom učiteljskog ispita zrelosti. 
To je jedno. 

Zatim, drugo, da se reši šio pn.: da Ministar pro- 
svete izdejstvuje dopunu k istome e.anu pomenutog 
zakona, tj. da se mogu učitelji-duevinjari s dopunskim 
ispitom zrelosti \ praktičnim učiteljskim ispitom u 
našoj državi nameštati za stalne učitelje narodnih 
škola prema uračunatoj službi po čl. 54, a u vezi 
s čl. 53 Zakona o državljanstvu od 21 septembra 192cS 
godine. 1 konačno, da se izdejstvuje dopuna k čl. 47 
Zakona o učiteljskim školama, da Ministarstvo, po sa- 
slušanju glavnog Prosvetnog saveta, može nostrifici- 
rati učiteljske ispite iz inostranstva za poučavanje 
na narodnim školama s odredbom dopunskih ispita 
na učiteljskim školama, s kojima se dostiže važnost 
diplomskih ispita učiteljskih škola. 

Velike nepravde bile su učinjene sa strane Mini- 
starstva prosvete u pogledu unnpređiva.ija učiteljskog 
osoblja. Ja sam već u prošloj budžetskoj debati u po- 
jedinostima prilikom pretresa prosvetnog resora opo- 
menuo g. Stošovića, da ima njegoi referent g. Erjavec 
sasvim posebnu svoju rang-listu sastavljenu po svojoj 
Partijskoj uvidavnosti. UpOzbrić sam ga na veliku 
krivicu koju je učinio g. Erjavec, ali bez uspeha, 
fanas, kad imam čitav materijali u rukama, mogu da 
Pružim tačne podatke o tim unapređenjima. Tako je 
Preskočilo u rang-listi od rednih brojeva od 1—100 
ništa manje nego 94 učitelja, od rednih brojeva 100— 
200 — 18"učitelja, od 200 do 300 — 9, od 300 do 400 
— 8, od 400 do 500 — 1 učitelj. 

Ovi brojevi jasno pokazuju kako je radio U tom 
resoru gospodin Erjavec. A umesto da bi ga zbog 
toga stavili pod disciplinsku istragu, — njega su pre- 

mestili za sreskog školskog nadzornika u Ljubljani, 
gde mu se pruža prilika da i nadalje .pokazuje potci- 
njenome učiteljstvu svoju »pravednost«. 

Gospodo narodni poslanici, bolno je pitanje uči- 
teljskog i profesorskog naraštaja Mladi ljudi, puni 
idealizma, završili su škole s teškim žrtvama svojih 
roditelja, i onda, kada bi trebali dai stupe u život, da- 
našnje društvo za njih nema hleba. 

Gospodo, kad se zamislim i u položaju tili ne- 
sretnika, 'mi se ne smemo čuditi da oni gube svoj 
idealizam i, veru u društveni poredak koji njima ne 
pruža ni golu egzistenciju. 

U Dravskoj banovini imadunooko 500 bespo- 
slenih učitelja i oko 150 orofesoiskih kandidata. 

Sto se tiče osnovno-školskog naraštaja i tu je 
postavljao g. Erjavec po svojoj političkoj uvidavno- 
sti i bez obzira na socijalne prilike molioca. Tako je 
on nameštao one kandidate, čiji su roditelji vrlo 
dobro situirani, a sasvim zaboravio one kandidate, 
čiji roditelji žive u vrlo teškim prilikama, 

Od 500 besposlenih učitelja socijalni položaj je 
u 76 slučajeva krajno nepovoljan, u 298 vrlo nepovo- 
ljan, n 13Г) prilično povoljan, 12 vrlo dobar. 

Ja bih samo želeo, da g. Ministar prosvete vidi 
one stotine pisama, koje dobivani ja od ovih ne- 
sretnika. 

Jedna očajna učiteljica mi piše, da će napuniti 
uskoro već 30 godina, a još nema službe, te još živi 
na teret svojih roditelja, koji su u vrlo nepovoljnim 
prilikama, i koji imaju da izdržavaju još četvoro ne- 
zaposlene dece. 

Mnogobrojna su i pisma, u kojima ovi nesret- 
nici pišu da SU očajali nad svojim životom, da su već 
na tome, da se liše svoga života. 

Gospodo, videli ste žalosnu sliku našeg učitelj- 
skog naraštaja, a nešto slično je i s onim nesretnima, 
s profesorskim kandidatima. 

1 medu njima ih ima 23, koji žive samo sa 
kondicijama i slično. Dalje, ima ih 62, koji su slabo 
situirani, 51 srednje situirani te samo 16, čije su pri- 
like koliko-toliko povoljnije. 

Ovi brojevi govore više nego svaka druga rcč. 
Ali to nije dovoljno. Na drugoj strani imademo u 
Dravskoj banovini 250 odelenja bez učitelja, i 500 
učitelja besposlenih. Paradoks! Ali ako bi se penzio- 
niralo još učitelja, koji imaju već dovoljno godina 
državne službe, onda bi se moglo sasvim sigurno na- 
mestiti svih 500 besposlenih kandidata. 

Gospodo narodni poslanici! šta sve vidimo iz 
mog izlagaiia? Vidimo, da naše škole ne pokazuju 
tražene uspehe. Još više, da uspesi na našim Školama 
idu obrnutim puteni. Uzroka za to ima više. A jedan 
između glavnih jeste taj, što naše škole nemaju do- 
voljno nastavničkog osoblja. Omladine ima po ško- 
lama svaki dan sve više i više, nastavničkog osoblja 
sve manje. A sve to ne može da nas odvede drugde 
nego u propast. Dok na jednoj strani imamo oskudi- 
cu nastavničkog osoblja na drugoj imademo mnoštvo 
besposlenih. Međutim, imademo toliko mladih inteli- 
genata, profesorskih i učiteljskih kandidata, punih 
energije i idealnog poleta, koji bi htcli da rade za 
dobro države i naroda i moraju bez i najmanje svoje 
krivice da čekaju i čekaju bez posla. 

Njin mladi život je toliko otežan da je u opšlem 
interesu da se svi oni uposle i dobiju hleba. Država 
je pozvana da odstrani ovu našu kulturnu sramotu, 
kad moraju ljudi posle 10 godišnjeg studiranja godi- 
nama i godinama da čekaju i bore se za go živoi. 

20* 



156 XXII  REDOVNI  SASTANAK - 28 FEBRUARA  1938 

Gospodo narodni poslanici, država neka onda 
uradi svoje, a ona mora da izvrši tu svoju dužnost, 
pogotovo još i zato jer se ovo nekoliko iniliona go- 
dišnje neće da oseti, a našem bi školstvu to bilo od 
velike koristi. 

Zboir toga svega obraćam se g. Ministru presve- 
te da izvoli primiti moju najtopliju molbu, da izdej- 
stvuje, da se u amandmane budućeg budžeta na svaki 
način unese dovoljan kredit za nameštenja besposle- 
nih učitelja i profesorskih kandidata. To je jedno. 

Zatim, drugo, da se nameštenja vrše po redu pr- 
^enstva. Kao važan razlog na koji treba obratiti 
naročitu pažnju na dan izdavanja diplome i na soci- 
jalno stanje kandidata, a nikad na protekciju i druge 
kriterije. 

Treće, da se zakon ima stalno U vidu i to onaj, 
u kome je predviden broj učenika po školama, (ako 
da se suviše mnogobrojni razredi podele na nova 
odelenja. 

Četvrto, da se izgradi u Dravskoj banovini (i no- 
vih i potrebnih gimnazija i izgrade potrebne nove 
osnovne narodne škole; 

Peto, da se službeno doba učitelja i profesora 
snizi na 30 godina službe. 

Šesto, da učitelji i profesori predaju -amo ono- 
liko časova koliko je predvideno zakonom za nor- 
malne prilike na školama. Glasaću protiv. (Odobra- 
vanje i pljeskanje na levici). 

Potpretsednlk Franjo Markić: Reč ima g. Mihailo 
l.ješević. (Nije prisutan). Pošto g. Mihailo Lješević 
nije prisutan smatram da je odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Životije Jevtić. 

Животије Јевтић: Господо народни послани- 
ци, с обзпром на краткоћу времена, које мп стојп 
пл расиоложсњу, ja се непу viivimain у опширну 
критику овога буџета, neh hy се само дотаћи оно- 
r,i штотангира лично град Јагрдину и грађане сре- 
за Беличко!-, чпјп сам ja посланик. 

Me могу лично да замерим оздањем г. Mmm- 
стру проспете, јер je ои скоро дошао na оиај no- 
ложај, a.m м.р;'м да замерим Краљевској влади 
koja je neh 3 ii Biime годппа na vnpaim one земље, 
mro ne посгупа раипопраино и подједнако према 
спима градоппма n грађашма ове земл.с, neh чипп 
п;ч\'зетак. Да je то тачко eno да пам каведем један 
прпмер: Град Jaro/uma пмалл je СВОЈу ООМоразред- 
nv гпмпазпју jom ол npe 70 н пите годппл, опда 
ка ta у предрагној Србији nnje било umne од 3—4 
опакпе гимназије. Пре трп до четири подине, по- 
ред још јслпог већег броја гимназија, укинута je 
у .laro.umn та осморазрслиа ni.\ma:mj;i. Koju je ра- 
злог дикгоиап ono укидање мепп je непознато, 
a/m знам само то, да cv окла укинуте гимназије 
свима градоппма одаппо nonpakene a граду Jaro- 
дшги то im до дапас mije учнп.спо. 

Шта стојн овомс ira сметши мени je непозна- 
то, али смело тврлим, да je лично нерашоложеље 
Краљепске владе према грађанкма града Јагодине 
И околипс. 

Град Јагодппа пма споју поно подигнуту гим- 
nasnjcKv зграду, која грађане града Јагодине стаје 
21-j мплпопа дппара, a no хигајепском уређељу и 
просграиопи надмашује скоро све гимназије у на- 
цгој држави. 

Е na сада, господо, само мало дооре вол>с г. 
Мииистра просвете и Краљевосе владе и град Ја- 
годнна бп имао своју осморазредпу гимназију, 
која joj je, као што рекох, без разлога и укинута. 

Ja молим г. Мнгастра просвете и Краљевасу 
владу у име rpaijana грала Јагодине и среза Белич- 
ког, да се што npe Јагодини поврати укпиута 
осморазредна гпмиазија, n тиме псправи учињепа 
пеиравда, која je овоме граду безразлежно напета. 

Рерујсм, госполо, да у сваком ралу има и rpe- 
шака, али свака сс грешка да n поправпти, na се 
налам да he салашњи г. Мппистар просвете ono 
mro су љеговн претходници погрешили попрапптп 
и тнме дати шгдног зпака да су му na срц\' свп 
прађани ове земље подједнако. 

C обзиром mro Краљевска влала овако пејел- 
пако nocTvna изјављујем да ћу гласати против 
овог буџета. 

Pofpretscdnik Franio iHarkić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milenko Glišić. (Glasovi: Nije prisutan!) 
Gospodo, sa žaljenjem svih vas konstatujem da ff. 
Glišić nije prisutan i prema tome smatra se da je 
odustao od roči. CVeselost u dvorani). 

Reč ima g. Uroš Nedeljković. (Glasovi: Nije pri- 
sutan!) Pošto g. Nedeljković nije prisutan, smatra 
se da je odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g, DuSan Antonijević. 
Дутаи Антонијевић: Господо народни посла- 

mmii, пошто je време neh измакло, a увиђам да се 
n г. Миппстар просветс овако дугом лискуспјом 
и опом дугом седницом заморио, ja hy се orpami- 
чити na најкраће излагате, управо копстатов IIA 
само оие стварп, које су пеопхолтш важне a imiv 
се мога среза. остављајући све друго na страпу, o 
чему би сс Morio дуже лп говори. 

Прс свега хоћу ла коистатујем, да cv овде 
пале многе и мпоге кфпптс, na и многи и многи 
папалп na Мшшстра просвете, ira преНашњег Ми- 
ппстра просвете. (Јоппн Здравковић: Оправлапн!) 
Оправдани или нешравдани, v то ne \'ллзпм, али 
копстатујем, да je прло \mnro папала било на Л^и- 
нпстра којп im je сад Мтшстар проспете, да се 
mije пашло за сходио да сс полвуче став ппвог 
Мтшистра. Говпрппци су се прло оштро обарали 
na г. Стошовнћа због уиапрсђеп.а учитеЛЈЗ, 
(Милпп Псткттћ: Због попрапедног унапоеће- 
ља!) Улапређење je лпскреипопо правп Miinn- 
строво. (Милаи Петковић: Али ne смс се злоупо- 
требити!) Злоупотребе би било онда, кад бн сс вр- 
пшло vitaiipeliomo nporimv јасппх napehema ЗЗКОН- 
ciaix, алп лок je то лпскрсциопо nnano. опла MOTV 
да vmnniM како |а xohy, a no како ти хоћеш, драги 
Koviera Пслч-оппћу. 

Салапт.п Мтгпстар иросвете г. Marapainennli 
завео je у погледу унапрећења учител>а раиг-ли- 
сту. И посподо, Ko.inKo се иене тиче, ja сам врло 
задовол.ап том рапг-.листом. ,Icp, ГООПОДО, ja МИ- 

вима jamo и вама са левице a и нема 
ил влалипо већине, који пмамо врло phano иску- 
ство га тим унапређењиш, — јер mije nn рама 
лако да тропшмо времо око ипторпопција за та 
\n,'iiipei)Oii,a. Камо cpehe кал би то могло да буде 
да се raj коитериум, та ранг-листа, свуда завсле, и 
да сваки буде унапре! i кдд стекне право. Али, 
ГОСПОДО, ВИ cio ч\ли n то, ima je казао г. Mnmi- 
стар правде, o;ii'OBapajvliii пзвсспчм говортшимл. 
бат у погледу viianpehema судија, да су њему c.iv- 
чајпо no.uioiiiomi предлови за уиапређење и таквпх 

ija, којп ппкако im no чому, im no закопскпм 
правилима mi no здравој логици не би иогли да 
буду унапређени, II он пх je нзбрисао. Ето видите, 
какно би биле злоупотребе тако једног аутоматског 
законског vnanjieljeiba (Jouan Здравкошпу. Стошо- 
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"uli je вршио зоупотрсбс!) Гдс год сс ради, ту сс 
могу десити и злоупотребе. 

Пи, који сте у опозицнјн, имате jotu дуго да 
чекатс да дођстс иа пласт. али што год сте вишс 
У оппзицији свс herc више да се спремитс и бол.е 
извежбате. СЈедан глас са дескице: A зашто ти из 
опозиције нс кажу сада, ко je завео оне високе 
таксе на Универзитету!) 

Ja сс, господо, потпуно слажем и одобравам 
рад росподшта Министра просвете. Потпуио одо- 
бравам унаттређење учител>а no ранг - листи. 
(Јопаи Здрппковић: Па и ми из опозицијс слажемп 
сс са тим.) Али би добро било да сс и та ранг 
листа ne злоупотреблзава. (Јпваи Здравковић: Tla 
onaj који има слабу оцену, тај не може да илс na- 
предП Па не мора да буде у питању само слаба 
оцсна, могу да буду и друпи елемеити. 

Није M« симпатично и то што се иапада јелаи 
министар који пијс више у ресору који сс сада 
овде претпсса. Господа из опозиције могла cv напа- 
лати г. Стошовића онда, када на дневном реду 
буде бумст Министарства грађевина. Чути мс, за- 
Што су се на њега оборили овде код Мшшстар- 
сгва просвете. Ви из опозиције хоћете саадо да го- 
воритс и ла претворите себс v перманентну говоо- 
Ницу, ви сте почсли да будстс вокална опозиција. 
("■Тедап глас са лсвицс: Па каква ти je то вокалпа 
бпазиција?^ 

Ни у моме орезу штје све v рвду, a »и ne мооке 
да будс свс v реду. Кад би било свс у реду ne би 
било пптребно да ин будемо овде. Не бп ни посто- 
јалд Мннистарство просвете. Али. гослшдо, бат за 
TO niTo nnic све у реду и пгго треба ла се довсде v 
ред, ne треба да пппадамо Министра v свима 'ства- 
рима, и ome где je он добро радио. (Пл>сска11>с на 
деоници! Господо, ia не тоажим na ви мспн пље- 
скате. Ja имам да na гооподииа Министра учии™ 
једпу молбу. У моме cpeav пису подигпуте све 
школе које cv билс потребне ла се подигну. Иако 
сам ia посланик ол 1931 године, ia моту ла кажем 
лојалио, да нисам успео ла сс v свима местима, где 
i(1 било потоебно, nmiirnv школе. Me ia да поди- 
Гнем, него држава и М^ЈГисташствп npoiCBere да по- 
ДИгну. (Радивоје Николић: Код нас ткпле не no- 
лиже држава исго сам 'натод!') Мо>же бити да na- 
под подижо игкоде v отп\ крајсвпма кош cv еко- 
номски iaKn. алч запитамп се клко croie стваои 
лоле на Jvrv. Moj крачповгки срез je један од naii- 
Пасивиијих 'и на!сирпма1П1Ппих срезппа, na молпм 
гоополина Минпстра да питанд.' школских зграда 
v иоме ооезу поклони шЊзбнљшр/ иажњу. 

У моме срсзу ппстпји пекплпкп села којп cv 
потпуно планикска и впло тешко приступатш. 
Тим селима тколе cv потребпе ka'o насушни хлеб. 
Ja сам са cnnie страпо vnmrno све да о«а no6miv 
'"коле. Улагао сам непрекилип nannpe ол 1931 гп- 
ЛИне до сал, али ттисам vcneo да пва села тобигу 
'"коле. Тп су: селп Бл?.илика, село Пелико Илиш- 
H'O, село Железии«, село Мало Rnuinun. срло Пу- 
Гг|'а Рока, село Доши Дивјаци, село Горњи Дивјаци 
И 'соло Пттпово. 

Што je најжалооније, господо, нека од ових 
села имала су joni за времс Турака школе. Послс 
k, ne зпам ina који иачип, ни коме je то требало, 
Дошло до укидаша тих школа. Деца из ових шко- 
ла одлазе у друга села, где постоје школе, али су 
0|ие толико удал>епе да je зими деци тако рсЈш не- 
могуће да похађају школе. Ja молим гошодина 
Министра просветеј да у својс врсме, када се будс 

расправл>ало питање помоћи школама, да се обра- 
ти врло озбиЛ)На пажња подизању школа у Вар- 
дарској баиовшги, a у том погледу истичем иаро- 
чито свој Крушевски срез. (Јовап Здравковић: 
Зато ne треба да гласат за буџет, кад толика села 
немају школе!) Ja ћу гласати за буџет, као што 
сам гласао и раније, a верујем да he господип Мн- 
пистар Магарашевић учипити своју дужпост као 
Мипистар просвете, да ће nornvno извршити своју 
дужност као Мшгастар просвете, и да ће Вардар- 
скјој бановини изаћи потпуно у сусрет у погледу 
подизапуа школа. 

Крушево има врло тсшку судбипу. Оно je има- 
ло врло бурпу прошлО'Ст. KpvineBO je у својс вре- 
ме етмало три гимпазије. To je мало парадоксалпо 
и мало чудповато, али je то факат. За време тур- 
ске владавине Крушево je ишио три гимпазијо, 
које су, разуме се, служиле разппм пропагандама. 
Даиас Крутево нема ни једке гимназије. Ja сам 
тражио оснивање прађанске школе и задоволуио 
бих сс и када би се основала и ррађанска школа. 
Напослетку, у Крушеву мора бити бар четворораз- 
редна гимЈгазпја. Ако се госппдипу Мппистру д9 
прилика да дође до Крушева и да види оитуацију 
и аа сс vnosna са прошлтпћу Коушева и оиим што 
Крушево значи, ja вврујем да ћс гпсподин Миии- 
стар сам упилети апсолутну и иеопходну потребу 
подизануа гпмиазијс у томе месту. 

Ja сам од 1931 голпие нарпдпп посланик. 
(Војислав Лазић: A да ли си био v ЈНС?) Зар ie 
теби, Roio, тп важно??! Ja сам био сћормалпо v 
ЈНС, али нисам ништа значио v тој ЈМС, исто оно- 
лико колико и ти. (Јован Здравиовић: Ти си и 
овле формално!) Ja сам опле и фоомалио и мате- 
ријалип н адавде мећу отићи тако лако. Није ни- 
какво чудо тто сам ja изашао, мене чуди како су 
други остаЈги v JfIC v то ca људама који су врши- 
ли изборс na базп ЈНС. 

Potpretseđnik Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, to se ništa ne tiče resora g. Ministra prosvete. 

Душан Антонијевпћ (наставл.а); A они који 
руше Јерезу, ми ћемо њих да срушимо, onu неће 
ннкога да руше. 

Ja вам захваљујем г. Мииистре као и вама, 
i'ocno'To, mro сте ме овако љубазно саслушали и 
имајући nvno noncpciije v г. Министра поосвгте и 
његову политику и верујући да ће г. Министар 
просветс да поправи све ono што треба да се по- 
правп и у исто време ла се створи изнова... Али 
пре него што завршим сеој говор ja молим г. Мч- 
ппстрп, да дозволи да га упознам са једним слу- 
Чајем који je врло жалостан и ко1и |е изазвао je- 
дан од његових претходнпка. 1926, 1927 otnv- 
штена je једна учитељица. ^нека Видосава Ставрић. 
To je учитељица која je била учитељица под нај- 
тежим околностима v вр.еме турског режима. Ona 
ie била мучена, тучена и мрцварена, али се ona ви- 
соко лржала, јупачки се држала и одржала кроз 
све преме турског робовања и за време пеприја- 
тел.ске окупацпјс. И да би иронија била већа и 
трагедија потпунија ona je сиротица, сасвим ис- 
правпа и честита учител>ица, каприсом пеког 
школског надзарника отпуштепа 1927 године, na 
молим г. Мтшстра просветс, да томе случају no- 
кломн пуну пажњу и да тај акт o отпуштању ње- 
ном стави ваи снаге н да je врати у сва њена 
права која су joj потпуно незаконито одузета. Ja, 
господо, тврдим да та учител>ица живи сада као 
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просјакиња на нашу вслику срамоту. Иачелппк 
срсски, који je дошао пре два три мессца, рекао 
ми je: Господнпе посланиче, зар сс и ово могло 
да деси у Министарству просвете! — Ja сам учи- 
нио сис са cunjo стране, али нисам успео да се ре- 
хабилитује та прстница, крја je im крива im 
дужна изгубила свој хлеб, и не само свој хлеб него 
и ова своја стечена права, Ja Вас молим, г. Ми- 
иисгре, да у случају тс учитл^нце, која je потпуно 
пострадала, учините правду и да joj вратнте cna 
изгублЈвна прапа. Имам повсреи^е у вашу поли- 
тику, г. Министре, нећу да Вам чиним компли- 
монте него осећам no вашем раду који сс рефлек- 
тује и у самом народу и верују1ш да ћсте испра- 
liimi све грсшке и поправити и попупитн cne праз- 
нине, да ^ћете завести и дати један нов правац v 
томс раду и показати чове и солилнс рсзултатс, 
гласаћу за onaj буџет. (Одобравање и пљескање у 
центруму и ,на десници'). 

Polprclscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik gj Stevaii Simić. (Glasovi: Nije tu!) Pošto 
gospodin Simić nije prisutan, smatra se da je odu- 
stao od reči. Ima reč ,ц\ Vladimir šnlkić. 

Владимир Шулкп!!: Господо народни посла- 
кици, да нам овом приликам прнкажсм једну малу 
кп.игу која je пре ратсша, т.ј, 1010 штампама. За 
ово садање време ово je једна мала књига a пре 
рата то je била великп књига, велики umi за iianiv 
предратну Србију. 

Ja ћу се, господо посланици, овог пута v свом 
говору задржати само на предратној Србији и 
n.emiM крајевима због тога, што су они за време 
прошлих ратова под непријатељском окупацијом 
били бсз просвете и иаставе. 

Господо посланици, пре минулих ратова до 
1912 годипс у предратпој нашој Србији постојало 
je једно друштво које je посило имс „Друштво за 
школску хигијену « народно просвећнпаље" чији 
je поборник тада био највећн и неуморпн радник 
сада пок. Живојин Дачић, који je у оном времену 
као влаоник н уредник издавао један поучии лист 
под именом „Народне новине за народно просве- 
ћиваи.е". To су, господо, one повине које вам при- 
казујем. Ове „Иародне новипе за народно просве- 
ћиваи.с", onaj лист, поред хуманих установа, no- 
магала je и сама држава, јер je II>HXOB успех био 
благотворан. To друштво je тада ишло no цслој 
српској државп и држало предавања при чему je 
паилазило на велики одзив. Од тога доба na ни 
до дапас овакпо или њему подобпо друштво није 
обновљено мада je за ово била преииа потреба у 
толико прс кад се зна да ми у предратној Србији 
имамо једну нашу младу генерацију, младог жив- 
л.а оба пола, која сс за врсме пепријатсл.ске оку- 
пацијс iimje могла подврћи осповној настави. 

Да би сс ово поправило, ja мнслим, госпрдо 
народни прсланици, да би наша држава требала 
да настане, да се овакво друштво обнови, тим пре 
што je ono већ раније, као што рекох, постојало. 
To би друштво држапа требала да погпомогне 
својим сретствима, да би му на тај начии омогу- 
ћила културап и успешан рад. Господина Mmm- 
стра проспете лепо молим, да ono има у виду како 
ona моја молба не би остала неостварепа, јср наш 
народ вели, ne вреди ништа ona воденица, која 
се само чује својом хуком мотора a брапша нема 
никако. (Одобравање и пљеокање у центруму и на 
деспици). 

Potprelscdnik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima Ministar pmsvetc g. Dimitrije 
Magarašević. 

Мттстар просветс Димитрије Магарашевић: 
Господо народни посланици, историјска je чиње- 
ница да се ми Јужни-Слонени нстичемо нагоном 
ne само личног индивидуализма ,него и неким спе- 
цифичшш регионализмом, и ако хоћете културнчм 
сепаратизмом или специфизмом mro се сад одра- 
зује и види у политичком животу у прошлости, и 
у културпом животу у прошлости и у садаштостп, 
само са том разликом, господо народни посла- 
ннци, што сс тај политнчки сепсратизам који je 
настао делом силом прилика, делом псштачкпм 
творевинама потпуно избрисао и што je тај кул- 
турни регионализам исто тако добрпм делом ne- 
стао. Ви ћетс се, господо, сетити да смо ми upe 
рата, -нарочито ми Србп, имали један низ малих 
региопалних културних na и националних поли- 
тичкпх центара. У самој Србији, у источпом делу 
namera народа, поред Београда, видели смо још 
један мањи центар око Крагујепца и Шапца, a na 
југу Призреп и Скопље. У пречанским крајевпма, 
мп смо имали: Нови Сад и Сремске Карловце, je- 
дан веома жпп културнп ривалитст. Поред тога, 
имали смо тако1)е једну културну оазу поред Бео- 
града, Панчево, где се много ралило и штампало, 
na затим Сомбор. У Бос-пи и Херцсговини, имали 
смо Сарајево и Мостар, који су исто тако рива- 
лизирали између себе, a браКа Хрвати стајали су 
исто тако у Запребу, Осјеку, Задру, Шнбенику, 
Сплпту и Дубровпику, који су псто тако били к\л- 
турни цептрп региоиалвог карактера. У Слове- 
начкој, можда мало маље нсго у другим дело- 
вша нашег народа, видела се та иста појава. 

Господо, шта се догађа? Kao што смо поли- 
тичкп пзбрисали све те регионалне границе, исто 
тако после ослобођења кад смо се уједипили ne- 
стала je и та регионална културна поцепапост и 
њихова димамика n шихова тенденца. И ако ona. 
још сад може да сс примети по неким појавама 
као рсс^лекс давне прошлости и традицпјс, ипак, 
господо, факат je то, да од тих безбројпих пегио- 
налних и културиих цептара, тако р.ећи постојп 
можда свега joni no неки, али тај читав nam кул- 
турни регионализам сједињује сс enc више у je- 
дан прпродни културпи унитарнзам, у једно при- 
родно културно јединстпо. Господо, не трсба се 
чудити, ако имаде jom дапас традиционалних 
остатака као резултата дугих (ј)аза историјског 
развитка културног живота појсдппих делова na- 
mera народа. 

Мпшта се, господо, због тога ne треба бри- 
нути, и (прртив постојања оваквих традиција ne 
треба ништа предузимати арматуром im декретом, 
јер се na raj начин ona пптања не могу да реше 
нити су се икад решила. Јер чим се дирне у овакве 
традиције, сместа се јавл^а јсдна опрапдапа реак- 
ција и оживљава можда ono mro je neh спреммо 
да се слије у један заједнички, национално једин- 

! vn културни тсп. Зато, господо, ja не могу да 
се сложим никако са мишљењем уваженога посла- 
ника г. Цвстпћа, да Краљевска влада, односпо прр- 
светна егзекутива треба да регулишс тај културпп 
живот. Иа против, господо, ja стојим на станови- 
шту једног снглеског филозофа који je казао да 
je најбоља ona држава у којој државна власт ne 
заповсда како народ треба у нациопалном, у кул- 
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турном и у социјалном погледу да мисли и да 
осећа. To je теорија енглеских натуралиста, која 
се показала преко две стотине година, као ис- 
чравна и тачна. 

Али, господо, зато треба адирно посматрати и 
то питање и са политичко управне странс пс прс- 
Дузимати ништа сем онога што je потребно прс- 
Дузети да се одбију атаци и нападаји на оно што 
je светиња, на оно што je фуднамент .наше нацио- 
налне државе. Приговор, да ona Влада нема свот 
културног идеала, као што je казао господии Цве- 
тић, нсоправдан je, j ep се ова Влада у првом реду 
заклела на државни Устав. A у томе државном 
Уставу јасно je одређен тај културни, или боље 
Речено културио-политички идеал. Сем тога, ова 
Влада се ослања н на једну велику странку која 
Има дубоко корена у народу, и која странка има 
такођер свој идеал, који je тако јасно израђен у 
4'еном партијском програму. 

Господо, данашша дебата често пута je пре- 
лазила у детаље и тим детаљима покушавало се 
Да се илуструје једна општа политика. Изузимани 
СУ поједини случајеви и често пута нетачно при- 
казивани да бн се у рђавом светлу приказао рад 
Данашље Владе a још мање су се ти случајеви 
могли генералисати и због њих наметати одговор- 

'Ност на једну политичку партију која ни издалока 
Не може одговарати за оно што joj се импутира. 

Господо, eno само један случај да наведем. 
1 осподин .lojuli je овде казао да у Београду има 
Преко стотину учитеља са испод десет година 
Учитељске службе. ,1a, иапротив, тврдим, да у 
оеограду иема баш ни једног учитеља ни учите- 
Љице   са   испод десет  годииа учитељске  службе. 

Даље, посланик господин Јаичич казао je да 
У Градишгу постојн једна школа коју je народ 
поднгао, lulo мн добро зиамо, и да та школа нема 
Учитеља, те да je због тога школа затворена, Он 
Је казао да je Министарство ареместило једну 
ViiriLvi>iiuy и да je школа због тога остала иразиа. 
<|>;'кат je, гбсподо, да je учитељица из тога места 
"ремештена, алн je одмах на место те преме- 
Штбне учитељице одређана иова учитељица. Учи- 
Гел> - Јгправитељ се разболеб и за ово време, док 

'■ч привремено не оздрави, Министарство не може 
Да Пошаље тамо леког другог учитеља него he 
она учител.ица са контрахираним oдeл.e!faимa 
Фшнти дулшост док се овај учнтељ не опоравн 
1 не дође na своју дужност. 

Посланик посподин Boja Лазић говорио je 
" Једном учитељу, тврдећи, да je дотични без раз- 
■^'j'a остао без уиапређења. Ja имам података, 
"еђутим, који шрогивно тврде н нз којих се види 
j;a je овај учитељ био под дисциплинском истра- 
^м и да je због тога морао изостати из уна- 
Ређења које су добили други којн нису били ка>књени. 

'fa сам, господо посланици, упапредио близу 
-Је хшваде учитеља, и досада сам добио двадесет 
Рј-Крчминација,   и  од  гих двадесет ниједиа  пије 
Ила тачпа као што није ни ова г. Boje Лазнћа. 

'осподин  послаиик  Цветнћ  инкриминисао  je 
аР0чито јсдну читапку професора Чајковца 'и 

'Ч|алих педаготких стручњака и јавних радника 
еђУ којпма  и  г.  Владимира  Мазора  који je,  не- 
УМЊиво,   псправаи   југословенски   националиста; 
"Крнминисао je због тога што je у тој читаици 

iiIeceno једио штиво као ексцепт из говора прет- 

седника ХСС д-ра Мачека. Ла, господо, читајући 
то штиво нисам могао nalili пишта иарочито што 
би могло i'inrn инкриминисаио ооим, ако хоће г. 
Цветић, еамога тога погписа. Начелно, ja се сла- 
жем са г. ЦветиИем да се у читанке за школс ne 
уносе политички чланци, макар и не били чисто 
политички него и соцвјално или економско поли- 
тички, од савремених л,уди и иолитичара. Јер, ако 
би се тако радило иза чланка д-ра Мачека могао 
би доћи и неки члаиак других иолитнчара. A ти 
чланци ne спадају у вдколске књиге. Зато изја- 
вљујем да то више iieliy триети и да у другом 
издању те читанке гога неће бити. 

Било je, господо, говора са две стране и o 
томе Да се нашој омладини ne иоклања довољно 
пажње, да иема социјалне заштнте од стране 
позваних просветних власти. Хоћу, укратко, да 
изјавим Народној скупштаии, да се ми и те како 
бринемо н o томе питању. У споразуму са г. Ми- 
нистром социјалне политике издвојили смо једну 
суму за подизаље санаторнјума за лечење боле- 
сних студената, даље и једну суму за иоднзање 
летовалишта за школску омладину у целој др- 
жави. 1 [адаље, бпремљено je решење и скоро je 
иала одлука — мада говорим мало прерапо, — 
да се у Београду a касиије и у Загребу н у 
Љублзани подишу централне мензе азсадемске, 
односио ђачке трпезе у којнма he првепствено 
високошколска омладина добијати .здраву и јев- 
тину храну, mro he знатно олакшати студпје 
нашим студентима који живе у тешким социјал- 
НИМ  ирилика.ма. 

Највећи део дебате, господо народни иосла- 
ници, овде je заузимало иитаље које добрнм 
делом спада у прошлост, питање персоналне поли- 
тике која je во1)еиа у Дравској бановини. Само 
том приликом заборавило се да je осим тога тако 
озлоглашеног Ерјавца било и других референата 
чија се дела и данас осећају; да je била, господо, 
једна партија која није ни мало предљачила у -roj 
таквој толерантној политици и у персоналним 
ирсдмстима. Али како je г. Плескович отишао са 
оном гомилом својих аката нећу ни ja да отварам 
ова акта н да читам one спискове, "јер нисам ни 
мало ваљан да трујем ову атмосферукоја нзгледа 
да се мало смирила. Али hy ипак рећи, господо, 
да je било једио време и један режим који су 
подулирала ona гоопода, која су данас голико 
критиковали персоиалну иолитику Министарства 
просвете, када су у Словепачкој и Хрватској 
исправни л.уди, који пису хтели да улазе у ту 
партију, летели телеграфскн у Јужну Србију, када 
je од Јужне Србнје пред тим тамошњим светом 
ono иаправл.еп Сибир или Ђавоље острво, што je 
Јужну Србију могло да доведе само у омразу у 
западном делу наше државе, ипак су ти људи 
остали на исправршј националној линији, и данас 
су снгурни просветии n школски радници н, no 
рефератима које имам, врше исправно и лојално 
евоју школску и нациопалну дужност. (Одобра- 
вање код већинс). 

Kao што рекох, ja нећу да читам те спискове 
зато што je господин Плескович свој пакет понео 
са собом, и добро je учинио. (Одобравање и смех 
код већине. — Чује се са левице: A шта je ca 
llelin?). Мени je врло добро познато nrra je било 
у Ilelin и од стране Министарства учињепо je све 
mro je потребно да се у Пећкој гимназији успо- 
стави ред међу омладипом. Ja o томе iieliy сада 
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детаљније говорити, али можете се детаљније 
распитати, na ћете ое уверити, каква je недисци: 
плинованост владала у тој школи. По данашљим 
извештајима стан>е у тој гимназији смирује сс. 
Да ли je дирехтор пошао аравим путем илн ннје 
ja liv се o то.мс распитати и уиерити се редовним 
путем. (Новица Поповић: Тамо je владао прави 
комунизам у тој гимназији!). Јесте! 

Госиодо иародии посланици, ви herc имати 
прилике да, приликом решавања амандмана уз 
Фннаисиски закон, внднте још боље перспективе 
које показују данашњу и будућу просветну поли- 
гику у окииру опште политике владе д-ра Стоја- 
диновића. Ja држим, господо, да сте се исувише 
много бавили ранијом ирошлош!^ и да ere мало 
више проучили актуелно сгање ствари свакако 
држим да би поклонили више пажље даиашљем 
стаи.у Мииисгарства иросиете. Али било зато што 
у то нисте били упућени или нз каквих партиских 
интереса ви ere то преиебрегли учинити. Ja се 
надам, посподо, да here у буџетској дебати за 
1939/40 годину напуетнти ту ираксу и бавити се 
hume ca предложешш буџетом и најаовијом ПОЛИ- 
гиком Министарства иЈЈоевете. 

Ja, ГОСПОДО, сматрам, да no индикацијама 
које ви можете да видите еа потпуним .миро.м 
можете да примите овај буџет, и ви еа леве и ви 
еа дееие стране и да гласате, ако iieliere за поли- 
тику Краљеиске иладе, да гласате за политику 
Министарства просвете. (Бурно одобравање и 
пљескање у ценгруму и иа десиицн). 

Polprclscdnik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena to je pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda — 
V razdeo — Ministarstvo prosvete završen. Prela- 
zimo na glasanje. Glasače se po partijama sedenjem 
i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju pročitane partije izvoleče sedeti, a koji ne pri- 
maju, izvoleče ustati. Molim zamenika izvestioca g. 
dr. Andreja Veblea da izvoli pročitati partiju 198 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestiocs dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 198 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

V razdeo — Ministarstvo prosvete 

GLAVA XXXVII - MINISTARSTVO 
Redovni  rusliudi 

A.   Lični   rashodi 
Part. Poz 

198 Lične  prlnadležnostl: 
1 Plate — periodske povišice itd. 

A) Ministarstvo 
a) Činovnici 

Računovodstvo 
Mesto: „Sef V . . 26.4G0" sta: 

viti: „Sef-savetnik Ministar- 
stva  IV/I  . . 44.040 i  po- 
većati sa + 17.580 
G) Prosvetni referat itd. 

Mesto: „302 školska nadzor- 
nika itd." staviti: „302 škol- 
ska nadzornika: 40-V-2, 60- 
V-I, 120-V, 49-VI-l i 33-VI 
7,990.920"   i   iznos  pozicije, 
povećati  sa  

5 Dodaci   lični  i  porodični 
+  17.580.— 

Potpretsednik Franjo Markić:  Prima li Narodna 
skupština    pročitanu    partiju    198   sa    predloženim 

amandmanom Kraljevske "vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ue primaju, neka iz- 
vole ustati. (Večina sedi). Večina sedi, objavljujem da 
je partija 198 sa predloženim amandmanom Kraljev- 
ske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 199. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda — 
V razdeo —■ Ministarstvo prosvete od partije 199 do 
partije 200 zaključno. — 

Polpreluvdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 201 sa predloženim amaiulmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 201 sa predloženim amandmanom Kralejvske 
vlade, koji glasi: 
Part Poz. 

A)   Ministarstvo 
Činovnika,  lični smanjiti  sa — 189.580 — 172.000.— 

201 Blagodelanla: 
1 Štipendije stranim studenti- 

ma  itd.,  povećati  sa  .   . + 110.000.— 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 201 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 201 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 202. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 202. 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 202? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda" narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ue primaju neka iz- 
vole ustati. (Večina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 202 većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 203 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 203   sa   predloženim    amandmanom    Kraljevske 
vlade, koji glasi: 
Part. Poz. 

B. Materijalni   rashodi 
203 Upravni  troškovi: 

Stibpoz. 1 Za kancelarijski materijal, po- 
većati sa + 50.000,- 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 203 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 203 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 204. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta    rashoda — 
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V rnzdeo —■ Ministarstvo prosvete od partije 204 do 
partije 206 zaključno. — 

Pofpretscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 207 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioća dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 207 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
do, koji glasi: 
Part. Poz, 
207 Kirljn: 

(/.л   Računovodstvo  72.000)   i   partiju 
povećati sa  + 172.000 — 

Potpreisednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skuština pročitanu partiju 207 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona irospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole 
ustati. (Većina sed^. Većina sedi, objavljujem da je 
partija 207 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti par- 
tiju 208. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda V razdeo ■— Ministarstvo prosvete od partije 
208 do partije 211  zaključno. — 

Pofpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 212 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenlk izvestioća dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 212 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

Part. Poz. 
212 Tefes^ partije se menjn i glasi: 

„Školske i knlhirne veze sa inostranstvom: (Sirenje 
naše književnosti i umetnosti u inostranstvn; oba- 
veštavanja inostranstva o našim kulturnim prili- 
kama; učešće na medimarodniln kongresima i sa- 
stancima; razmena studenata i organizacija službe 
sa  inostranstvom n Ministarstvu prosvete)" 

.  Svega gl. ХХХУП, povečati sa .   .   . + 160.000.— 

Pofprclscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 212 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
niaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 212 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
futi partiju 213. 

—• Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu.čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
U Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 213 do 
Partije 227 zaključno. — 

Potprctsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
aju 228 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioća dr, Andrej Veble pročita par- 
aju 228 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA XXXIX — BIBLIOTEKA 
Redovni rashodi, 

A.   Lični   rashodi 
Part. Poz. 

228 Lične prinadlev.nostl. 
1 Plate — periodske povišice itd. 

a) Činovnici 
I) Narodna biblioteka n Beogradu 

Subpoz.  3  menja  se  i  clasi;  „8  bibliotekara:   l-V, 
5-VI i  2-VI1 . . 156.564" 

b) Činovnički pripravnici 
Ispod naslova dodati: „Biblioteka u Ljubljani" 

Svega ni XXXIX, .   .   .   .~    .   . 

Pofpretsednik Franjo Markić:  Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 228 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju ,neka 
izvole ustati, (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 228 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 229. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda V razdeo —- Ministarstvo prosvete od partije 
229 do partije 234 zaključno. — 

Pofpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 235 sa predložemm amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioća dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 235 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA XLI — MUZEJI 
Redovni rashodi 

A.   Lični   rashodi 
Part. Poz. 

235 Nagrade kontraktuainim činovnicima i dnevničarimn: 
1) Muzeji u BeoeTadu 

Pod v) Muzej .liržne Srbije treba da glasi: 
,,v) Mirzej Srpske zemlje" 

Pntprefscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 235 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 235 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 236. 

Zamcnik izvestioća dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 236. 

Pofpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 236? (Glasovi: Prima! ■— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 236 većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 237 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamcnik izvestioća dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 237 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 
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Pnrt. Poz 
237 

B.   Materijalni   r a s li o d i 

Upravni troškovi itd. 
1 Muzej Kneza Pavla 

Snbpoz. poslednja; „Za izra- 
du muzejskih  publikacija" 
povećati sa  + 15.000.— 

3 Muzej Srpske zemlje 
Subpoz. 5 •— Kirija, briže te — 9.520 
Snbpoz. 8 — Pretplata itd,. 

briše se — 5.480 — 15.000 — 

Potprctscdnik Franjo Markic: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 237 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, . neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljuiem 
da je partija 237 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 238. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda V razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 
238 do partije 239a zaključno. — 

Potprctscdnik Franjo IVlarkić: Izvolite čuti par- 
itju 239 b sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Znmcnik jzvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 239 b sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

Part. Poz. 
239 b        (nova) Muzejskom društvu za Sloveniju + 20.000. 

Svcg.i g/. XU, povećati sa + 20.000.— 

Potprctscdnik Franjo IVlarkić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 239 b sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 239 b sa predloženim amandmanom 
Kraljevske vlade većinom glasova primljena. Izvo- 
lite čuti partiju 240. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 07 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 240 do 
partije 242 zaključno. — 

Potprctscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 243 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zfimcnik izveslioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 243 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA XLII — SPECIJALNI NAUČNI ZAVODI 

Redovni rashodi 
A.   Lični    rashodi 

Specijalne nagrade: 
I) Geološki Institut itd. 

Subpoz.  1  menja se i glasi: „Nagrada v. d. direk- 
tora . .  12.000" 

Part. Poz. 
243 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 243 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi. objavljujem 
da je partija 243 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 244. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda V razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 
244 do partije 249a zaključno, 

Potprctscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 249 b sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik jzvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 249 b sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

Vanrcdni rashodi 
Part. Poz. 
249b U partiji reč: „veze" staviti: „vede" 

Sveca glava XLII 

Potprctscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 249b sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 249b sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 250. 

—■ Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta rashoda — 
V razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 250 do 
partije 251b zaključno. — 

Potprctscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 252 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik jzvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 252 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA XL1I1 — UN1VERS1TETI 
Redovni rashodi 

Л.   Lični    rashodi 
Part. Poz. 
252 Lične prinadležnosti: 

1 Plate — periodske povišice itd. 
a) Činovnici 

I) Universitet u Beogradu 
Mesto: „95 redovnih profesora itd." stavi- 

ti: „96" 
Kod Bogoslovskog tnesto: „7" staviti: „8" 

u  razvrstavanju mesto:  „2-II/2" staviti: 
„3-11/2"   i   sumu   povećati   sa   .   .   .      +   54.G42 

Kod  „57 vanrednih profesora" staviti:  „58" 
Kod   Pravnog   mesto:   „4"   staviti:   .,5"  u 

razvrstavanju   mesto:   „3-III/2"   staviti: 
„4-I1I/2" i sumu povećati sa +   64.440 

Kod  Medicinskog  fakulteta  staviti:  „Medicinski   16 
(1 za parazitologiju): 6-III/1, 8-III/2 i 2-1V/1. 

Subpoz. 7 menja se i glasi: „7 sekretara fakulteta: 
3-IV/2, 1-V, 2-VI i 1-V11 183.200" 
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II) Filosofski fakultet u Skoplju 
U prvoj iiubpozidji mesto: „3-III/2" staviti: „3-II1/1" 
U drugoj subpoz. mesto: „3-IVi2" staviti: „3-1V/1" 

III) Fakultet u Subotici 
U  prvoj  subpoz.  mesto:  „2-111/2"  staviti:  „2-III/1" 
U drugoj  subpoz. mesto: „l-IV/l" staviti: „2-IV/l" 

a „l-IV/2" briše se. 
IV) Universitet u Zagrebu 

U drugoj subpoz. mesto: „S-IV/l" staviti: „18-IV/l" 
a „10-IV/2" briše se. 

U subpoz. 3 mesto: „27 docenata itd." staviti:  „30 
docenata'  u  razvrstavanju mesto: „3-VH" staviti: 
„G-VII" 

Mesto: „70 asistenata itd." staviti: „67" a u razvrsta- 
vanju   mesto:   „26-V1II"  staviti:   „23-VIH" 

Subpoz. 20 menja se i glasi. „Upravnik universitet- 
skih zavoda medicinskih klinika V". 

V)  Universitet u  Ljubljani 
U subpoziciji 2 inesto: „8- 

IV/1"   staviti:  „9-IV/l"   a 
l-IV/2", briše se. 

U subpoziciji 3 mesto: „14 
docenata itd." staviti: „17" 
u    razvrstavanju    mesto: 
„I-VIII"   staviti:   „4-Vir. 

U subpoz. 4 mesto; „23 asi- 
stenata"  staviti: „20 asi- 
stenata"   u   razvrstavanju 
mesto;   „13-Vin"   staviti: 
„lO-VIII"  + 302.282.— 

5 Dodaci lični i porodični 
I) Universitet u Beogradu 

a)' Činovnika, lični, smanji- 
ti  sa    . — 243.200 

IV) Universitet u Zagrebu 
a)  Činovnika,  lični smanji- 

ti  sa   —   60.482  — 303.682.— 
—     1.400.— 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 252 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! ■— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvo- 
le ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da 
je partija 252 sa predloženim amandmanom Kraljev- 
ske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 253 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zatnenik izvestioca dr. Andrej Vcble pročita par- 
tiju 253 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 
Part. Poz. 
253 Nagrade konlraktualnim itd. 

1 Universitet u Beogradu 
Mesto: „20 kontraktualnihitd." 

staviti; „19 kontraktualnih i 
honorarnih  profesora"  i  su- 
mu  smanjiti sa  .'   .   .   .   . —   15.520 

U subpoziciji 5 mesto; „10 ho- 
norarnih itd." staviti: „17" 

U subpoziciji (i „Razlika na ho- 
noraru itd." briše se .    .   . —   38.640 

Subpozicija 8 mesto: „57 asi- 
stenata itd." staviti: „50" 

U subpoziciji 36 kod:„40dnev- 
ničara itd." povećati sumu sa +   60.000 + 5.840.— 

4 Universitet u Zagrebu 
g) Medicinski fakultet 

Uprava klinike 
Subpozicije   se    menjaju   i 

glase: 
2 dnevničara asistenta .    .        28.800 

11 dnevničara-zvaničnika .  .       141.068 
v                           44 dnevničara služitelja  .   .       216.636 

8 primalja  71.640 
12 bolničara  77.556 
Vratar  10.800 
9 ložača  88.800 
2 stolara  20.400 
Švalja  12.520 
iznos subpozic, smanjiti sa — 175.592 

e)   Poljoprivredno-šumarski; 
fakultet 

7 diievničara-zvaničnika (sira- 
ra, kovača, kolara, vrtlara, 
strojara, bravara i lugara) .        96.038 

8 dnevničara-služitelja (polja- 
ra, noćobdija, kravara i ko- 
čij aša)     79.554 
iznos subpoz., povećati sa . ,+ 175.592 + 5.840.— 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 253 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da 
je partija 253 sa predloženim amandmanom Kraljev- 
ske vlade većinom glasova primljena. Izvolite ćuti 
partiju 254 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 254 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 
Part. Poz. 
254 Specijalni dodaci i nagrade: 

2 Naslov se menja i glasi: 
„Nagrade od časa nastavnicima po čl. 117 i 133 Op- 

šte universitetske uredbe, kao i nagrade otsekom 
mesečno nastavnicima universiteta i članovima Op- 
šteg pedagoškog seminara" 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 254 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 254 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 255 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca dr, Andrej Veble pročita par- 
tiju 255 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 
Part. Poz. 

В.   Materijalni   izdaci 
255 Upravni   troškovi: 

5 Universitet u Ljubljani 
U subpoz. 3 kod osvetljenja brišu se reči: „i plin" 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 255 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 255 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 256. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta rashoda — 
V razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 256 do 
partije 264 zaključno. 

Potprelscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 264a (nova) sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 264a (nova) sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade, koji glasi: 
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Part. Poz. 
Vanredni rashodi 

264a (nova) Subvenciju Domu visoko iolki u 
Ljubljani + 25.00U.— 
Svega ai. XLUI. povećati sa ■   ■   ■   . ,+ 2V.440.— 

Potprctscdnik Franjo Markić: Prima li Narudaa 
skupština pročitanu partiju 264a (nova) sa predlože- 
nim aiuauLlinaaom Kraljevske vlade? (Glasova: Prima! 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi objavljujem 
da je pročitana partija 264a (nova) sa predloženim 
aiiiaudiiiuiiuiu Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite ćuti partiju 2U5 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske  vlade/ 

Zamenik ižvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 2t36 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 
GLAVA  XL1V  — EKONOMSKO  KOMERCIJALNE   VISOKE 

ŠKOLE 
Redovni  rashodi 

A.   Lični   rashodi 
Part. Poz. 
265 Lične prinadlehiosli: 

1 Plate — periodske povišice itd. 
U subpoz. 2 u razvrstavanju mesto: „l-IV/l" staviti: 

„2-lVn"  a „1-1V/2"  briše se 
Svegagl.KUV •__•_•_•___• 

Potprelscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 265 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Una gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju ,neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da 
je partija 2G5 sa predloženim amandmanom Kraljev- 
ske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 266. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu 61. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 266 do 
partije 271 zaključno. — 

Potpretseđnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 272 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik ižvestioca dn Andrej Veble pročita par- 
tiju 272 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA XLV — UMETNIČKE ŠKOLE 
Redovni rashodi 

A.   Lični    rashodi 
Part. Poz. 
272 Lične prinadloinosli: 

1 Plate — periodske povišice itd. 
V)  Umetnička akademija u Zagrebu  menja 

se i Klasi: 
4 redovna  profesora: 2-11/2 i 2-III/1   .   .   166.560 
8 vanrednih  profesora:  4-IV/l   i 4-IV/2  ,   103.960 
2 docenta  V 52.000 
Sekretar  1V/2 25.200 
Glavni  arhivar VII        15.720 

VI) Muzička akademija u Zagrebu 
a) Akademija 

8 redovnih profesora: 5-11/2,  1-II1/1  i 
2-111/2        308.400 

4 vanredna profesora 1V/1 150.160 
6 docenata: 3-V i 3-V1 170.000 

b)  Srednja muzička škola 
19  profesora:   1-111/2,   2-1V/1,   4-1V/2,   8-V, 

1-V1, 1-V11 i 2-V1I1 341.420 
Sekretar V 25.200 
Glavni arhivar VU 16.920 

VU) Uržavnij Konzervatorij u Ljabljani 
a) Akademija 

4 redovna  profesora: 2-11/2 i  2-111/1  .   .   . 131.750 
3 vanredna  profesora:  2-111/2  i   l-IV/l   .   . 111.750 
3 docenta:  1-V  i 2-V1I  42.600 
Adm. direktor 1V/2  32.0-10 

b)  Srednja muzička škola 
7 profesora: 4-V1 i 3-V11  100.300 
Arhivar IX  10.500 

Potpretseđnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 272 sa predloženim 
amaiidmanoin Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 272 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 273. 

Zamenik ižvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 273. 

Potpretseđnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 274? (Glasovi: Prima! ■— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je pročitana partija 273 većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 274 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamenik ižvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 274 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 
Part. Poz. 

274 Specijalne nagrade itd. 
7 Državni konzervatorij u Ljubljani 

Subpozicije 2 i 3 spajaju se i glase: 
Eksternim učiteljima i glazbenicima za po- 

učavanje u teorijskim predmetima i orke- 
starskim instrumentima, za nastavu preko 
dužnosti, za vodenje biblioteke kao i za 
eksterne učitelje u opernoj školi i za škol- 
skog lekara 105.480 

Potpretseđnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 274 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 274 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 275 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik ižvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju   275   sa   predloženim   amandmanom   Kraljevske 
vlade, koji glasu: 
Part. Poz. 

B.   Materijalni   rashodi 
275 Upravni troškovi: 

2 škola za primenjenu umetnost u Beo- 
gradu 

Tekst subpoz. menja se i glaii: 
„Za sve potrebe škole kao i za kiriju" 

i sumu povećati sa + 250.000.— 

Potpretseđnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 275 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici, koji pri- 
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iiia.ju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
fia je pročitana partija 275 većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 276 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju   276   sa   predloženim   amandmanom   Kraljevske 
vlade, koji glasi: 
Part. Poz. 

Vnnrcdni rashodi 
276 Suhvcnciic i pomoći muzičkim Školama: 

U Muzičkoj     školi    „Bajić'-' 
itd., povećati sa    ... +    10.000.— 

Dodati novu poziciju koja 
Klasi: 

16 Filharmoniji  u  Beogradu + 150.000,     + 160.000.— 

Svega g/. XLV, povećali sa + 410.000.- - 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupštiina pročitanu partiju 276 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici, koji pri- 
[пајп, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 276 sa predloženim amaiulnianom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
Partiju 277. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 277. 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole 
ustati, (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 277 većinom glasova primljena. Iz- 
volite čuti partiju 278 sa predloženim amandmanom 
Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 278 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA XLVI  - VISE  PEDAGOŠKE  ŠKOLE 
Redovni rashodi 

Part, Poz. 
A.   Lični   ras li o d i 

278 Nagrade  kontraktualnim  itd. 
U podnaslovu dodati tekst: „u Zagrebu" 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 278 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da j.e partija 278 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
Partiju 279 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 279   sa   predloženim   amandmanom   Kraljevske 
v,ade, koji glasi: 
^art, Poz. 

279 Tekst partije menja se / glasi: 
„Nagrade od časa i nagrade za ispitivanje kandidata" 

I) U Beogradu 
Stlbpoz.   1   mesto  reči:  „honorarnim   nastavnicima" 

staviti: „Nagrade nastavnicima" 
II) u Zagrebu 

Subpoz.   1   mesto   reči:   „honorarnim   nastavnicima" 
staviti: „Nagrade nastavnicima" 

Svega gl. XLVI   .   

Pofprefscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 279 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade?( Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 279 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 280. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 280. 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 280? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 280 većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 281. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 281. 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 281? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Omr gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je pročitana partija 281 većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 282 sa predloženim amand- 
manom  Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 282 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

Glava XLVin — Naslov glave menja se i gla:i 

GLAVA  XLVI11 — „KATOLIČKA SEMENIŠTA 
BOGOSLOVIJE I GIMNAZIJE" 

Potprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 282 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 282 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 283. 

—■ Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu Cl, 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 283 do 
partije 288 zaključno. 

Potprctsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
lijtt 289 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA LI — SREDNJA NASTAVA 
Redovni rashodi 

A.   Lični   г a t, h o d i 
Part. poz. 
289 Lične prlnadležnostl: 

1 Plate-periodske povišice i t. d. 
a) Činovnici 

I) Upravu grada Beograda 
Mesto:  „4 školska  lekara:   1-1V/2  i 3-VII1"  staviti: 

„4 školska lekara: 2-IV/2 i 2-VIII" 
IX) Moravska banska uprava 

U drugom redu mesto: „2-VPl" staviti: „2-VI/l" 
3 Plate-periodske povišice služitelja 



166 XXII REDOVNI SASTANAK — 28 FEBRUARA 1938 

I) Uprava grada Beograda 
Kod razvrstavanja staviti mesto: „8-1, 6-II-3", sta- 

viti: „12-1, 2-I1-3" 
5 Dodaci lični i porodični 

I) Uprava grada Beograda 
a) Činovnika, lični, povećati sa   .   .   . ,+ 500.000.— 

II) Dravska banska uprava 
a) Činovnika, lični, smanjiti sa    ... ■— 500.000.— 

III) Savska banska uprava 
a) Činovnika, lični, povećati sa   .   .   . + 500.000.— 

VI) Drinska banska uprava 
a) Činovnika,  lični, smanjili sa    .    .    . — 500.000.—■ 

Svega g/. L/       —   — 

Pptpretseđnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 289 sa predluženim 
anuuidnumoni Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 289 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 290. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete — od partije 290 do 
partije 308 zaključno. — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 309 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik i/.vcslioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 309 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA  Lili — GRAĐANSKE ŠKOLE 
Redovni rashodi 

A.   Lični   rashodi 
Part. Poz. 

309 Lične prlnađležnostl: 
4 Dodaci lični i porodični 

IV Vrbaska banska uprava 
Činovnika,  lični, smanjiti sa    .... — 393.571.— 

VI) Drinska banska uprava 
Činovnika, lični, povećati sa    .   .        ,'+ 100.000.— 

VI11) Dunavska banska uprava 
Činovnika,  lični,  povečati sa   .   .   .   . -f 293.571.— 

Svega gl. Lili 

Potpretscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 309 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! ■— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 309 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 310. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo —• Ministarstvo prosvete od partije 310 do 
partije 320 zaključno. — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 320a (nova) sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 320a (nova) sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade, koji glasi: 

GLAVA LIV — NARODNE ŠKOLE 
Vanrodni rashodi 

Part. poz. 
320a (.nova) Doprinos državnom školskom londu: 

(§ 35 Zakona o narodnim školama) .   . ,+ 100.000.— 

Svega gl. LIV, povećati sa   .   . + 100.000.— 

Potpretscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 32Ua (nova) sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 320a (nova) sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. Iz- 
volite čuti partiju 321. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 321 do 
partije 322b zaključno. — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 322v sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA  LIVa — DOMAĆ1ČKE  ŠKOLE  itd. 
Redovni rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. Poz. 

322v Naslov partije menja se i glasi: 
„Za uređenje i izdržavanje škola i tečajeva za do- 

maćice'.' 
3 Tekst pozicije menja se i glasi: 

„Stalni petomesečni tečajevi" 
Subpozicije sve se brišu, a suma ostaje ista 

4 Tekst pozicije menja se i glasi: 
„Pokretni tečajevi", suma ostaje ista. 

Svega gl. LIVa    ...   . —   — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 322v sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 322v sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 322g. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 322g do 
partije 334 zaključno. — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 335 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 335 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA LIX — DRŽAVNA ŠTAMPARIJA U BEOGRADU 
Redovni rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. Poz. 

335          Nabavka materijala za  preradu, sma- 
njiti sa — 300.000 — 

Potpretscdnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština   pročitanu   partiju   335   sa   predloženim 
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amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
niaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je pročitana partija 335 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade, većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 336 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 336 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji ^lasi: 

Part. poz, 
33f) Nagrade,  smanjiti  sn      — 370.00(1. 

Pofprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 336 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 336 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
Partiju 337. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 337 do 
Partije 339 zaključno. — 

Pofprclscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 340 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca dr, Andrej Veble pročita par- 
tiju 340 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
do, koji glasi: 

Part. Poz. 
340 Besplatno štampanje: 

norlati novu por. 10 kola flaši: 
19 Za štampanje dela Svetog Save .   .   . +   15.000.-- 

.SVftr.-) g/. I.IX. smanjili s,-i    .... — fiSS.OOO.— 

Potpretsečnik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 340 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? CGlasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljuiem 
da je partija 340 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
Partiju 341. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda V 
razdeo —■ Ministarstvo prosvete od partije 341 do 
Partije 346 zaključno. — 

Pntprctscdnik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
aju 347 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
t'.ju 347 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA LX -- DRŽAVNA  ŠTAMPARIJA U SARAJEVU 
Redovni rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. Poz. 
347 Tekst partijo menja se i glasi: 

„Plate kvalifikovanih i nekvalifikovanih radnika- 
radnica, uSenika-ca sa osiguranjem i za prekovre- 
meni rad osoblju na hitnim državnim poslovima" 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 347 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 347 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade, većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 348 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca dr. Andrej Veble pročita par- 
tiju 348 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 
Part. Poz. 
348 Upravni troškovi: 

Poslednja subpoz. menja se i glasi; 
„Državni porez te banovinski i  opštinski prirez za 

tekuću i prošle  trodine"  

Sveza  gl.   LX  

Pofprctsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
Skupština pročitanu partiju 348 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne nrimaju, neka 
izvole ustati. ('Većina sedi.) Većina sedi. Objavljujem 
da je partija 348 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 349. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, većinom srlasova usvojila u po- 
iedinostima sve partiie predloea budžeta rashoda V 
razdeo — Ministarstvo prosvete od partije 349 do 
partije 350 zaključno. — 

Pot m ct sodnik Franio Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda V raz- 
deo — Ministarstvo prosvete po svima partijama no- 
iedinačno primljen, objavljujem da ie se predlog bu- 
džeta rashoda — V razdeo — Ministarstvo prosvete 
primljen. fRurno pljeskanje i odobravanje u centru- 
mu i na desnici.) 

Gospodo narodni poslanici, pošto je vreme po- 
odmaklo, dopustite da vam predložim dnevni red za 
iduću sednicu. Kao dnevni red predlažem: Nastavak 
nretresa u pojedinostima izveštaja Finansijskog od- 
bora o predlogu budžeta državnih rashoda i prihoda 
sa predlofroni Finansijskog zakona za budžetsku 
1938'39 godinu i to: 

1 — Pretres budžeta rashoda — VIII razdeo — 
Ministarstvo finansija: 

2 —• Pretres budžeta rashoda — VII razdeo — 
Ministarstvo  unutrašnjih  poslova. 

Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 
red? (Prima.) Sa vašim pristankom današnju sed- 
nicu zaključujem, a Iduću zakazujem za sutra u 8 
časova. 

(Sednica je zaključena u 23,15 časova.) 




